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   روحاني:  از تجربيات موفق كشورها 
در برخورد با اعتياد استفاده كنيم

 رييس جمه��ور، نج��ات يك معت��اد در جامعه را از لحاظ ديني و انس��اني، 
احياي انس��ان و نجات بش��ريت دانس��ت و تاكيد كرد: تلاش و حركت در اين 
مس��ير، در حقيقت اقدامي ديني، اخلاقي، ملي و انقلابي و در راس��تاي كمك 
به مردم به ويژه نسل جوان كشور است.  به گزارش پايگاه اطلاع رساني دولت، 
حس��ن روحاني روز دوش��نبه در جلسه س��تاد مبارزه با مواد مخدر با اشاره به 
ضرورت توجه به نوجوانان و جوانان در مدارس و دانش��گاه ها و آگاه سازي آنان 
نس��بت به تبعات اس��تفاده از مواد مخدر، گفت: آم��وزش و پرورش و معلمان 
و اس��اتيد ما نقش و مس��ووليت بس��يار حائ��ز اهميتي در اي��ن زمينه دارند و 
بايد به گونه يي گام برداريم كه مدارس و دانش��گاه هاي كشور محيط هاي پاك 
باش��ند.  روحاني مبارزه با پديده پولش��ويي، گس��ترش فضاه��اي نگهداري از 
معتادان و متجاهرين، اس��تفاده از طرح ه��ا و اقدامات نوين در زمينه مبارزه با 
مخدر و بهره گيري از ظرفيت هاي گس��ترده س��ازمان هاي مردم نهاد )سمن ها( 
و بخش هاي مردمي را در كاهش آمار مبتلايان به مواد مخدر مهم دانس��ت و 
افزود: بايد از تجارب موفق ديگر كشورها در مواجهه با پديده اعتياد و گسترش 

مواد مخدر استفاده كنيم. 
رييس جمهور بر ضرورت مراقبت بهتر و جدي تر از مرزها و گسترش رايزني با 
همس��ايگان در راستاي جلوگيري از قاچاق و ورود مواد مخدر به كشور نيز تاكيد 
كرد.  در جلس��ه س��تاد مبارزه با مواد مخدر به رياست رييس جمهور، با عنايت به 
تاكيدات رهبر معظم انقلاب برلزوم مبارزه جدي با قاچاق مواد مخدر و پديده اعتياد 
در كشور، عملكرد چهارساله دستگاه هاي عضو ستاد مبارزه با مواد مخدر در چهار 

حوزه مقابله، درمان، پيشگيري و صيانت بررسي شد. 
در اين جلسه همچنين با نگاه آسيب شناسانه به فعاليت دستگاه ها در حوزه هاي 
مختلف مبارزه با مواد مخدر، اولويت ها در زمينه پيش��گيري، توجه به جوانان به 
ويژه در س��طح آموزش و پرورش و دانشگاه ها، توجه به امور زنان و موضوع درمان 
و پيشگيري با مشاركت مردم، تعيين و به تصويب رسيد.  در جلسه ستاد مبارزه 
با مواد مخدر مباحثي در راستاي مقابله با مواد مخدر در مرزها انجام و مقرر شد، 
طرح جامعي در اين راس��تا و متناسب با آن تهيه و در خصوص آن تصميم گيري 
شود.  گسترش مراكزي براي درمان و هدايت معتادان و اشتغال آنان در حوزه هاي 
مختلف فعاليت و كار، از ديگر محورهاي جلسه ستاد مبارزه با مواد مخدر بود كه 
در اين راستا وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي در زمينه توانمند سازي و بانك ها در 
حوزه ارائه تسهيلات براي كار و اشتغال زايي و ديگر دستگاه ها نيز براي تاسيس اين 
مراكز موظف به برنامه ريزي و انجام اقدامات شدند.   همچنين مقرر شد ستاد به 
صورت ماهانه اين مصوبات را از دستگاه هاي مربوطه پيگيري كند تا بتواند گزارش 

مناسب و موفقيت آميزي از اجراي اين طرح ها به رهبر معظم انقلاب ارائه كند. 

نيـاز اقتـصاد ايـران

 صفحه 13  صفحه 15 

گم��رك اي��ران ب��ا اع��لام كش��ف 
جديدتري��ن محموله قاچاق انس��ان، از 
كش��ف قاچاق پيرزن و پيرمرد توس��ط 

ماموران گمرك خبر داد. 
به گزارش ف��ارس از تبريز، ماموران 
گمرك در تازه تري��ن عمليات مبارزه با 
قاچاق انس��ان موفق شدند يك پيرزن 
و يك پيرمرد را از داخل يك كش��نده 

چادري كشف كنند. 
اين اف��راد تبعه يكي از كش��ورهاي 
همسايه هستند. اين يازدهمين محموله 
قاچاق انس��ان است كه توسط ماموران 
گمرك در س��ال جاري كشف مي شود. 

اي��ن اف��راد در داخل ب��ار تريلر مخفي 
ش��ده بودند و قصد داش��تند به صورت 
غيرقانون��ي و قاچاقي از م��رز بازرگان 
وارد كش��ور تركيه ش��وند، اما ماموران 
گمرك با رصد اطلاع��ات محموله ها و 
استفاده از دس��تگاه هاي كنترلي موفق 
به كش��ف اين محموله قاچاق انس��ان 
ش��دند.  مام��وران گمرك ب��ازرگان با 
بررسي اطلاعات محموله هاي ورودي به 
كمك س��امانه هاي هوشمند به يك بار 
صادراتي كنجد كه از لطف آباد بارگيري 

شده بود مشكوك مي شوند. 
مام��وران  اولي��ه  بازرس��ي هاي  در 

گمرك چيز خاصي مشاهده نمي كنند، 
اما باتوجه به مشكوك بودن به محموله 
پس از بازرس��ي به كمك دستگاه هاي 
كنترلي متوجه مي شوند كه در لابه لاي 
گوني هاي كنجد دو نفر پنهان شده اند. 
پ��س از مش��اهده اي��ن اف��راد در 
بررس��ي هاي بيش��تر ي��ك پي��رزن و 
ي��ك پيرمرد ك��ه هر دو تبع��ه يكي از 
كش��ورهاي همس��ايه بودن��د، كش��ف 
مي ش��ود. در بررسي هاي اوليه ماموران 
گمرك پي��رزن ادعا مي كن��د كه براي 
رس��يدن ب��ه ي��ك زندگي بهت��ر قصد 
داشتند از طريق تركيه به اروپا بروند. 

هم اكنون گم��ركات ايران مجهز به 
تجهيزات پيشرفته كنترلي و سگ هاي 
جست وجوگر اس��ت و ماموران گمرك 
فقط در س��ال 1395 موفق به كش��ف 
480م��ورد قاچاق انس��ان در گمركات 

كشور شدند. 
تع��داد تجهيزات كنترلي پيش��رفته 
در گم��ركات ازجمل��ه ايكس ري ه��اي 
كاميوني در سال هاي اخير به سه برابر 
افزايش يافته و رون��د تجهيز گمركات 
ب��ه دس��تگاه هاي كنترلي پيش��رفته با 
س��رعت قابل توجهي در سال جاري نيز 

ادامه دارد. 

خبر سرمقاله

  پارادوكس دولت پساپوپوليست

سياست هاي اقتصادي حسن روحاني در برهه هاي مختلفي از دوران رياست جمهوري 
وي مورد انتقاد قرار گرفته است. شايد نخستين بار با اجراي طرح سبد كالا مورد انتقاد 
ه��واداران و منتقدان قرار گرف��ت و مورد آخر با ارائه لايحه بودجه 1397، لايحه يي كه 
عمده ترين انتقادات به آن »افزايش عوارض خروج از كشور« و نيز »افزايش قيمت بنزين 
و ديگر حامل هاي انرژي« بوده اس��ت. موارد انتقادي به سياست هاي روحاني كه متنوع 
به نظر مي رسند، البته به ظاهر از جنس متفاوتند اما در حقيقت او با يك چالش اساسي 
روبه روس��ت؛ روحاني سياس��تمداري عملگراست كه پس از 8 س��ال حضور يك دولت 
پوپوليست بر سر كار آمده است. حال از يك سو با مشكلات ريشه يي در اقتصاد كشور 
مواجه شده و از سوي ديگر با عامه مردمي روبه روست كه به سياست هاي پوپوليستي خو 
گرفته اند. حركت براي راضي كردن عامه مردم، انتقاد نخبگان و اقتصاددانان را به همراه 

دارد و تلاش براي حل مشكلات بنيادين با واكنش تند مردم روبه رو مي شود. 
نگاهي به تاريخ ايران و جهان نش��ان مي دهد كه لزوما انتظارات مردم با منافع ملي 
يا رونق اقتصادي كشور همسان نيست. براي نمونه پرداخت يارانه ها از جمله مواردي به 
شمار مي رود كه مردم را به ورطه محق بودن انداخته اما بررسي هاي اقتصادي و سياسي 
نشان مي دهد كه اين پرداخت از لحاظ اقتصادي و از منظر سياسي به نفع كشور نيست. 
ارزش يارانه يي كه اكنون پرداخت مي ش��ود با احتساب تورم و كاهش ارزش پول ملي، 
معادل 9هزار تومان است كه تاثيري بر زندگي مردم ندارد اما قطع آن، چنان بار سياسي 
عظيمي بر دوش دولت و نظام مي گذارد كه گويي حق »حيات« آنها سلب شده است. 
لذا اين سوال مطرح است كه »روحاني چه مي تواند بكند تا هم مردم راضي باشند و هم 
اقتصاد كشور در مسير رونق بيفتد؟« البته اين پرسش پيش روي تمام سياستمداران و 
دولتمرداني اس��ت كه مي خواهند اداره امور كشور را در دست داشته باشند ولي دوران 
آغاز به كار روحاني دوران پساپوپوليست بود و اين چالش رنگ و بوي بسيار جدي تري 
داشت. اگر دولتمردان بخواهند فقط انتظارات مردم را برآورده كنند، اين انتظارات پاياني 
ندارد و نمي توان براي آن سقفي قائل شد. يادمان باشد كه دولت احمدي نژاد به ويژه در 
دوره اول خود سعي در اجراي اين كار يعني برآورده كردن انتظارات مردم داشت بدون 
آنكه برنامه مش��خصي براي توس��عه و عمران كشور داشته باشد. از اين رو حال كه آمار 
و ارقام هزينه كرد آن دوران به بيرون درز مي كند و منتشر مي شود، متوجه خلأ بزرگي 
در درآمدها و هزينه هاي عمراني كش��ور مي شويم و به همين دليل بر فرصت هايي كه 
طي آن دوران از محل درآمدهاي عظيم نفتي ايجاد شده بود، غبطه مي خوريم )كه البته 
حتي آن درآمدهاي تاريخي نيز پاسخگوي انتظارات بي حد مردم نبود(. اين امر ناشي از 
اين بود كه محل هزينه هاي آن دولت فقط »انتظارات مردم« بود، اما در مقابل طرح هاي 
عمراني كشور كه مي توانست رفاه ميان مدت و درازمدت مردم را از طريق رشد اقتصادي 
و توزيع مناس��ب درآمدها بالا ببرد، عملا فراموش ش��ده بود. روحاني در حال حاضر با 
اين چالش مواجه اس��ت. از يك س��و درآمدهاي هنگفت نفتي مانند دوره احمدي نژاد 
وجود ندارد كه بتواند عمران كش��ور را تس��ريع كند و از س��وي ديگ��ر بايد به فكر پر 
كردن شكاف هاي درآمدي و هزينه يي خانوارهاي ايراني باشد. در ادبيات اقتصاد همواره 
چالشي وجود داشته است كه اولويت به كدام موضوع داده شود، برآورده كردن انتظارات 
كوتاه مدت مردم يا توسعه و عمران كشور. واقعيت آن است كه در تاريخ، سياستمداراني 
مورد انتقادات حداكثري قرار گرفته اند كه اولويت دوم )توسعه و عمران كشور( در دستور 
كارشان بوده است. اگر به تاريخ كوتاه مدت ايران هم رجوع كنيم، همين موضوع مشاهده 
مي شود. در دوره رياست جمهوري هاشمي رفسنجاني  زماني كه سياست تعديل به اجرا 
درآم��د، همين بحث از جن��س ديگري مطرح بود. ولي با وجود تم��ام انتقاداتي كه به 
سياست هاي اقتصادي وي وجود داشت، شاهد آن بوديم كه چگونه طبقه متوسط فربه 
شد. هر چند در آن دوران هاشمي مورد شديدترين انتقادات از سوي همه جناح ها قرار 
گرفت اما در دوره خاتمي مردم به س��طحي از رفاه رسيده بودند كه دغدغه كوتاه مدت 
نداش��تند. چه آنكه مردم س��ال ها بعد متوجه اقدامات هاشمي شدند. هاشمي در اواخر 
دولت دوم خود از نظر اكثر مردم سياستمدار محبوبي نبود اما زمان نشان داد كه كار او 
سترگ بوده است. در واقع خاتمي و دولت او بر بسترهايي كه هاشمي در دوران 8 ساله 
خود فراهم كرده بود، قرار گرفتند و سياست هاي دولت رفاه خود را پيش بردند. اكنون 
نوبت روحاني اس��ت. او بايد انتخاب كند كه آيا انتظارات كوتاه مدت مردم را مي خواهد 
برآورده كند يا عمران و توس��عه كش��ور را مدنظر قرار دهد؟ هر يك هزينه خود را دارد. 

اولي پوپوليست مي شود و دومي سياستمدار ماندگار!

    Vol.4  No .994  Tue.  December 19. 2017     سه شنبه  28  آذر 1396         30 ربيع الاول 1439  سال چهارم   شماره  994    16 صفحه  قيمت: 1000 تومان   

توصيه هاي  صندوق بين المللي پول به نظام تصميم گير كشور منتشر شد

كليد رشد 4,5 درصدي ايران
 صفحه 3 

معاون اول رييس جمهوري در جلسه بررسي مسائل و مشكلات بانكي خواستار شد

تصميم گيري قاطع براي حل مشكلات توليد
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جهان

شركت هاي امريكايي 
ذي نفغ طرح ترامپ

7

در مرز بازرگان اتفاق افتاد

كشف جديدترين محموله قاچاق انسان از تريلر بار كنجد صادراتي

رنا
: اي

س
عك

سياست هاي اقتصادي حسن روحاني در برهه هاي 
مختلفي از دوران رياس��ت جمهوري وي مورد انتقاد 
قرار گرفته است. شايد نخس��تين بار با اجراي طرح 
سبد كالا مورد انتقاد هواداران و منتقدان قرار گرفت 
و مورد آخر با ارائه لايحه بودجه 1397، لايحه يي كه 
عمده ترين انتقادات به آن »افزايش عوارض خروج از 
كشور« و نيز »افزايش قيمت بنزين و ديگر حامل هاي 
انرژي« بوده اس��ت. موارد انتقادي به سياس��ت هاي 
روحاني كه متنوع به نظر مي رسند، البته به ظاهر از 
جنس متفاوتند اما در حقيقت روحاني با يك چالش 
اساسي روبه روست؛ روحاني سياستمداري عملگراست 
كه پس از 8 سال حضور يك دولت پوپوليست بر سر 

كار آمده است ...

گروه راه و شهرسازي  شهلا روشني 
به گفته حامد مظاهريان، معاون مسكن و ساختمان 
وزير راه و شهرسازي نتايج سرشماري سال 95  نشان 
مي دهد، اجاره نشيني در ايران به 36.8درصد افزايش 
پيداكرده اس��ت. اين درحالي است كه آمار غيررسمي 
ش��مار اجاره نشينان در ايران را تا 2 برابر اعداد مراجع 
آماري رس��مي اع��لام مي كنند. با  وج��ود اين، معاون 
مسكن و ساختمان وزير راه و شهرسازي معتقد است، 
نسبت اجاره نشيني در ايران پايين تر از ميانگين جهاني 
است و سود بازار اجاره در كشور تنها 6  درصد است كه 
نس��بت به ساير بازارها سود نسبتا كمي را دارد. اما در 
اين ميان براساس پژوهش چند ساله مركز تحقيقات 
اس��تراتژيك در حوزه اقتصادي مهم ترين عامل فشار 
رواني بر مردم كشور ابتدا تورم و در درجه دوم گراني 

اجاره مسكن بوده است...

 پارادوكس دولت 
پساپوپوليست

شارژ اجاره نشيني با رشد بيكاري

سرمقاله

گزارش

 همين صفحه  

 صفحه 9  

صنعت، معدن و تجارت

14

 زمان بازگشايي 
ثبت سفارش خودرو

براس��اس اعلام س��ازمان توس��عه تجارت، وضعيت 
ثبت سفارش واردات خودرو طي روزهاي آينده تعيين 
تكليف خواهد شد. توقف ثبت سفارش واردات خودرو، 
كه در ابتداي س��ال جاري و با اهداف گوناگوني صورت 
گرف��ت، واكنش هاي زيادي را به همراه داش��ت. اما در 
اين ميان متوليان س��ازمان توس��عه تجارت، بازگشايي 
سامانه ثبت س��فارش واردات خودرو را به تاييد مصوبه 
جديد دول��ت در زمينه واردات خ��ودرو منوط كردند. 
دستورالعمل جديدي كه قرار است طي روزهاي آتي از 
سوي دولتمردان رونمايي شود تا تكليف واردكنندگان 
و مصرف كنندگان اين محصول را پس از ماه ها مشخص 
كن��د. اگرچه هدف اوليه از طراحي اين دس��تورالعمل، 
هدايت فع��الان اقتصادي از واردات به س��مت فعاليت 
تولي��د خودرو در كش��ور ذكر ش��ده اما باي��د ديد اين 
دس��تورالعمل تا چه ان��دازه مي تواند اي��ن انگيزه را در 
بين فعالان اقتصادي برانگيزد. از آن سو متولي دستگاه 
ديپلماس��ي تجاري كشور، هدف از توقف ثبت سفارش 
واردات خودرو را علاوه بر توجه به توليد داخلي، كنترل 

تقاضاي ارز نيز عنوان مي كند ...

 بهاره مهاجري   

 بهاره مهاجري   
معاون سردبير

رييس مجلس ش��وراي اس��لامي گفت: 
جمهوري اسلامي ايران هيچ ابايي ندارد كه 
بگويد از فلس��طين حمايت مالي، سياسي و 
نظامي مي كند ولي ادعاي كمك نظامي ايران 

به يمن دروغ است. 
به گزارش ايرنا، علي لاريجاني روز گذشته 
در نشست تروييكا رييسان مجالس اتحاديه 
بين المجالس كشورهاي اس��لامي افزود: ما 
اگر نيرو و انرژي داشته باشيم براي فلسطين 
ب��ه كار مي بريم زيرا راه نجات فلس��طين در 
همين اس��ت.  لاريجاني تاكيد كرد: ما ابايي 
نداريم كه بگوييم به فلسطين حمايت مالي، 
سياس��ي و نظامي مي كنيم و آن را حركتي 
اصيل مي داني��م.  وي در مورد برخي ادعاها 
مبني بر كمك موشكي ايران به يمن گفت: 
ما كشوري نيس��تيم كه اگر به كسي كمك 
نظامي كنيم، نگوييم. ما به فلسطين كمك 
نظامي مي كني��م ولي به يمن كمك نظامي 

نداشتيم و آن را دروغ مي دانيم. 
رييس مجلس شوراي اسلامي تاكيد كرد: 
موش��ك هاي يمني ها براي خودشان است و 
برخي كشورها با اين ادعاها نمي توانند كاري 
كنن��د.  لاريجان��ي افزود: امري��كا اگر دنبال 
مساله س��ازي در منطقه اس��ت به دنبال راه 

ديگري باشد؛ اين كارها فايده ندارد. 
وي گفت: در س��ال هاي اخي��ر زاد و ولد 
تروريسم از لحاظ كمي و كيفي رشد بسياري 
داش��ته حال آنكه بدون حمايت كشورهايي 
چون امريكا و برخي كش��ورهاي منطقه كه 
به اشتباه با دشمنان همراه شدند، اين ميزان 

رشد امكان پذير نبود. 
رييس مجلس شوراي اسلامي بيان كرد: 
وزي��ر دفاع عراق به كش��ور ايران س��فر كرد 
در واق��ع زماني كه داع��ش برخي از مناطق 
ع��راق را تصرف كرده ب��ود، وي از تجهيزات 
نظام��ي 27ميلي��ارد دلاري داعش خبر داد 

كه قطعا اين ميزان تجهيزات بدون حمايت 
امريكايي ها ممكن نبود. 

لاريجاني اضافه ك��رد: در زمان انتخابات 
يك��ي از كانديداه��ا به طور ش��فاف از نقش 
امريكا در به وجود آوردن داعش سخن گفت. 
البته بنا به اطلاعات موثق ما بر اين موضوع 
واقف بودي��م همان گونه كه در گذش��ته به 

كمك آنها طالبان به وجود آمد. 
رييس مجلس ش��وراي اس��لامي با بيان 
اينك��ه داعش براي ايجاد درگيري و اختلاف 
بين كشورهاي اسلامي به وجود آمد، گفت: 
در سوريه نفوذ كردند و در سال هاي نخست 
به بهانه عدم وجود دموكراسي درگيري هايي 
را ايجاد كردند اما در عراق نيز با وجود وجود 
حكومت دموكرات، دس��ت ب��ه اين اقدامات 
زدن��د.  لاريجاني ادامه داد: نقطه مش��ترك 
اق��دام تروريس��ت ها با كمك امري��كا ايجاد 
آشفتگي در منطقه بود چنانچه اسراييل در 
كنفرانس��ي كه اخيرا داشت، اعلام كرده بود 
ما بهترين شرايط را داريم چراكه كشورهاي 
اسلامي ديگر درگير تروريسم هستند؛ از اين 
رو با شكس��ت داعش باي��د به جبهه النصره 

كمك كنيم تا به جنايات خود ادامه دهد. 
رييس مجلس ش��وراي اس��لامي ادامه 
داد: اس��راييل و تروريسم دو روي يك سكه 
هستند و يك هدف را دنبال مي كنند، عراق 
و سوريه و نظاميان آنها توانستند ضربه جدي 
به داعش و تروريسم وارد كنند كه البته هنوز 

كار تروريسم خاتمه نيافته است. 
لاريجان��ي تصري��ح ك��رد: بع��د از آن 
صهيونيس��ت ها ماجراي كردس��تان عراق را 
ايجاد كردند و بعد از حل آن، مس��اله انتقال 
سفارت امريكا از تل آويو به قدس مطرح شد 
لذا آنها به دنبال سوءاستفاده از فضاي آشفته 
منطقه هس��تند تا رژيم صهيونيستي را يك 
گام به جلو برده و آرمان هاي فلس��طيني را 

دچار فراموشي كنند.  رييس مجلس شوراي 
اسلامي بيان كرد: برخي ها تصور كردند اگر 
از جرگه كشورهاي اسلامي جدا شوند، موفق 
خواهن��د بود كه اش��تباه مي كردند لذا نبايد 
از پهنه همكاري هاي مش��ترك براي نجات 
فلسطين خارج شويم چراكه ترامپ با ايجاد 
دش��مني هاي تصنعي ميزان زيادي از اموال 
مس��لمانان را گرفت و به جاي حمايت، اين 
اقدام منحوس را انجام داد كه دهن كجي به 

ملت هاي اسلامي است. 
لاريجاني خاطرنش��ان كرد: كش��ورهاي 
اس��لامي بايد هوشيار باش��ند چراكه امريكا 
مي خواهد كش��ورهاي اس��لامي را كم وزن 
نش��ان دهد؛ از اين رو بايد غيرت اسلامي و 
عربي به كار گرفته شود تا امريكا اين جرات 
را نكند.  رييس قوه مقننه افزود: تصوري كه 
امريكايي ها از رژيم صهيونيس��تي دارند اين 
اس��ت كه س��ر و صداي عالم اسلام را بعد از 
مدتي خاموش خواهد كرد اما ايالات متحده 
بايد متوجه باش��د، نمي توانند به عنوان يك 
كشور شرور در منطقه با آرمان هاي فلسطين 
بازي كنند چراكه ظرفيت كشورهاي اسلامي 
بس��يار زياد است.  لاريجاني در ادامه با بيان 
اينكه اتحاديه بين المجالس اسلامي بايد در 
براب��ر رفتار خطاي امريكا اق��دام موثر انجام 
دهد، گفت: بايد قبول كنيم مذاكرات سازش 
در چند دهه اخير نتيجه يي جز عقب نشيني 
فلسطيني ها نداش��ته و اسراييل به تعهدات 
خود عمل نكرده و به شهرك سازي در كرانه 

باختري ادامه داده است. 
رييس مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: 
رژيم صهيونيستي جنگ 33روزه لبنان را راه 
انداخت و بعد از شكست به واسطه مقاومت 
لبنان جنگ 22روزه غزه را راه انداخت و بعد 
از شكست در آن جنگ 8 روزه و 50 روزه را 
راه انداخت كه موفق نش��د.  لاريجاني يادآور 

ش��د: نقطه آس��يب پذير رژيم صهيونيستي 
آنجااس��ت كه نيروهاي فلسطيني مقاومت 
كنن��د و راهي غير از اين نيس��ت. همچنين 
پارلمان ها بايد فلس��طين را مورد تاييد قرار 
داده و پايتخت آن را يعني قدس به رسميت 
بشناس��د ضمن اينكه بايد كشورهاي عضو 
اتحاديه روابط خود را با رژيم صهيونيس��تي 
تعليق كنند.  رييس ق��وه مقنننه ادامه داد: 
وظيفه اس��لامي و انساني خود مي دانيم تا از 
فلسطين حمايت كنيم و ترامپ بايد متوجه 
شود، كشورهاي اسلامي را نمي تواند چپاول 
كن��د و بعد دع��واي تصنعي راه بين��دازد تا 

موضوع فلسطين فراموش شود. 
رييس مجلس ش��وراي اس��لامي عنوان 
ك��رد: حرف ه��اي ناصوابي عليه اي��ران زده 
مي ش��ود كه تصور بلاوجه ايجاد مي شود كه 
ايران به دنبال امپراتوري است اما اين صحيح 
نيست و ما به دنبال جدال با كشورها نيستيم 
و معتقديم بايد كش��ورهاي اسلامي مستقل 
و با عزت باش��ند و رواب��ط تجاري ميان آنها 
برقرار باشد. لاريجاني گفت: در حادثه عراق 
و س��وريه ما به دعوت دولت اين كشورها به 
آنها كمك كرديم و بعد نيروهاي مسلح آنها 
موفق به ضربه زدن به داعش ش��دند اما بعد 
پشت سر ايران برخي كشورها مي گويند ما به 
دنبال نفوذ هستيم اما اينگونه نيست ما صرفا 

به دنبال دوستي با وجدان هستيم. 
رييس مجلس ش��وراي اس��لامي ادامه 
داد: اينكه برخي با احس��اس غرور در منطقه 
اموالي را بگيرند و بعد به ملت هاي مسلمان 
از سر اشتباه توهين كنند همانند معاهده يي 
اس��ت كه توسط 1+5 امضا شد و بعد گفتند 
دنب��ال اق��دام ديگري هس��تند. اي��ن افراد 
باي��د بدانند جمهوري اس��لامي در برابر اين 
اقدامات ايستادگي مي كند اما با تمام اقدامات 

صلح آميز همكاري خواهد كرد. 

لاريجاني در نشست تروييكا اتحاديه بين المجالس: 

حمايت از فلسطين را تاييد مي كنيم ولي كمك نظامي به يمن دروغ است



 اجازه نخواهيم داد يك ريال به حقوق نمايندگان 
اضافه ش�ود؛ تعادل   الياس حضرتي نماينده تهران در 
مجلس دهم با انتشار پستي در توييتر به خبرها پيرامون 
حق��وق 10 ميليون توماني نماين��دگان مجلس واكنش 
نشان داد. عضو فراكسيون اميد در پيام توييتري كه ديروز 
منتشر شد، نوشت: »اين روزها در فضاي مجازي در مورد 
افزايش حقوق نمايندگان مجلس مباحثي مطرح ش��ده 
است. به ملت ش��ريف ايران اطمينان مي دهم حتي يك 
ريال هم به حقوق نمايندگان اضافه نخواهد شد، در واقع 

اجازه نخواهيم داد اضافه شود.«
 افزايش حقوق نمايندگان صحت ندارد؛ ايسنا  
يك عضو فراكس��يون اميد موضوع افزايش ۷0درصدي 
حقوق نماين��دگان را رد كرد و گفت كه چنين چيزي 
صحت ن��دارد و ش��ايعه يي بيش نيس��ت.  محمدرضا 
بادامچي در واكنش به انتش��ار اخب��اري درباره افزايش 
۷0درص��دي حقوق نماين��دگان گفت: روز گذش��ته 
نيز آقاي افراش��ته مع��اون اجرايي مجلس در جلس��ه 
كميسيون اجتماعي حضور داشت و در اين باره توضيح 
داد كه چنين چيزي وجود نداش��ته و حتي از روزنامه 
همشهري براي انتش��ار چنين موضوعي گلايه داشت 

چون اصلا صحت ندارد و از اساس نادرست است. 
 اجراي منشور حقوق شهروندي سرلوحه دولت 
است؛ پاد  دستيار ويژه رييس جمهوري در امور حقوق 
ش��هروندي با تاكيد بر اينكه با تدوين، تصويب و ابلاغ 
حق��وق ش��هروندي در مرحله اقدام و عم��ل پيرامون 
اين منش��ور ق��رار داريم، گفت: اج��راي كامل و دقيق 
منشور حقوق شهروندي، س��رلوحه دولت دوازدهم در 
سياست داخلي است. شهيندخت مولاوردي ديروز در 
»همايش حقوق ش��هروندي در نظ��ام اداري« در تالار 
معصوميه فرمانداري قم اف��زود: به همين منظور براي 
نخستين بار در اين دولت، احكام وزيران شامل پيوستي 
از اولويت ه��اي عمومي و اختصاصي اس��ت كه در اين 
پيوست بر اجراي حقوق شهروندي توسط اعضاي هيات 
دولت و به كارگيري زنان و اقليت هاي قومي و ديني در 

اداره جامعه تاكيد شده است. 
 ايران بر حفظ تماميت ارضي كشور هاي منطقه 
تاكي�د دارد؛ برنا  وزي��ر امور خارجه گف��ت: ايران بر 
حفظ تماميت ارضي كشور هاي منطقه و استقلال آنها 
تاكي��د دارد و ما منافع خود را در منطقه يي قدرتمند و 
پيشرفته و با ثبات مي بينيم. محمدجواد ظريف ديروز 
طي س��خناني در افتتاحيه نخس��تين كنفرانس تاريخ 
روابط خارجي ايران اظهار كرد: اميدوارم هياهوسالاران 
منطقه يي و بين المللي اندكي از مقاومت ايران در طول 
تاري��خ را مطالعه كنند. وزير امور خارجه بيان داش��ت: 
روايت سازي هاي برخي رس��انه ها مبني بر اينكه ايران 
در فكر احياي امپراتوري كهن خود يا گس��ترش نفوذ 
منطقه يي خود است همه گزاره هاي بي پايه يي در قالب 

پروژه ايران هراسي است. 
 دولت به گلايه ها پاس�خ ده�د؛ برنا  محمدجواد 
حق شناس عضو شوراي شهر تهران در خصوص رويكرد 
اعلام پشيماني در حمايت از دولت كه در فضاي مجازي 
مطرح ش��ده اس��ت، اظهار كرد: روندي كه در روزهاي 
اخير شكل گرفته است عمدتا توسط برخي چهره هاي 
شناخته شده غيرسياس��ي است كه مطرح شده و اين 
نش��ان از اين است كه جريان سياسي حامي روحاني با 
توجه به اينكه مباحث را عميق تر مي بيند و همه جانبه تر 
نگاه مي كند وارد اين تله نشده است. او ادامه داد: كساني 
كه امروز گلايه مي كنند، دولت موظف است حرف آنها 
را بش��نود و تيم خبري و رسانه يي دولت بايد بخشي از 

اين افكار را پاسخ دهد. 
 موافقت كميسيون ماده ۱۰ احزاب با تمديد پروانه
۵ تشكل اقليت ديني؛ ايلنا   مديركل سياسي وزارت 
كش��ور گفت: پرونده ۵ تش��كل از اقليت هاي ديني با 
موضوع تمديد پروانه مطرح شد كه پس از بررسي هاي 
لازم با تمديد پروانه هر ۵ تش��كل موافقت ش��د. بهرام 
سرمس��ت مديركل سياسي وزارت كش��ور با اشاره به 
آخرين مصوبات جلس��ه كميس��يون م��اده 10 احزاب 
گف��ت: پرونده ۵ تش��كل از اقليت هاي ديني با موضوع 
تمديد پروانه مطرح ش��د كه پس از بررس��ي هاي لازم 
با تمديد پرونده هر ۵ تش��كل موافقت ش��د. مديركل 
سياسي وزارت كشور بيان كرد: اين تشكل ها عبارتند از: 
انجمن فرهنگي ارامنه چهارمحال و بختياري مقيم مركز، 
انجمن زرتش��تيان قاسم آباد يزد، ش��وراي خليفه گري 
ارامنه اصفهان و جنوب ايران، شوراي خليفه گري ارامنه 

شمال و انجمن اجتماعي ارامنه ايران. 
اصولگراه�ا و اصلاح طلب�ان ب�دون قيدوش�رط 
مذاك�ره كنن�د؛ آن�ا  عضو ش��وراي مرك��زي حزب 
كارگ��زاران س��ازندگي از اصلاح طلب��ان و اصولگرايان 
خواس��ت كه بدون پيش شرط با يكديگر مذاكره كنند. 
محمد عطريانفر درباره طرح پيش ش��رط براي مذاكره 
ميان اصلاح طلب��ان و اصولگرايان گفت: امروز ضرورت 
اين گفت وگو ها احساس مي شود و اگر طرف مقابل نيز 
به اين باور رس��يده است بايد بدون هيچ قيد و شرطي 
وارد مذاكره ش��ود و قطعا اي��ن طرف هم آمادگي دارد؛ 
اساسا موضوع گفت وگو شرط پذير نيست مگر قرار است 
بين دو كشور متخاصم مذاكره و گفت وگو برقرار شود؟

 م�ردم از حذف كردن خوش ش�ان نمي آيد؛ ايلنا   
وزير كش��ور دولت اصلاحات درباره مطرح شدن گفت وگو 
بين جريان هاي سياسي گفت: آدم عاقل از گفت وگو بين 
جريان هاي سياس��ي ناراحت نمي شود اما رقيب هميشه 
به دنبال حذف طرف مقابل بوده و براي همين اس��ت كه 
هميشه مردم مقابل آنها ايس��تاده اند زيرا آنان از حذف و 
طرد خوش شان نمي آيد. عبدالواحد موسوي لاري در پاسخ 
به اين سوال كه عده يي هم در سال ۸۴ عبور از سيد محمد 
خاتم��ي را كليد زدند   همان رفتاري ك��ه امروز با روحاني 
مي ش��ود و نتيجه اش حضور هش��ت س��اله احمدي نژاد 
به عنوان رييس جمهور در كش��ور ش��د، اين بار بايد با اين 
مقوله چگونه برخورد كرد، گفت: طي آن سال ها يك عده 
محدودي اين مس��اله را بيان كردند، امروز هم همين طور 
است اما اين دليل نمي ش��ود اين را به كل جامعه تعميم 

دهيم امروز يك عزم همگاني براي اين مطلب نيست. 
 دس�تگيري رييس س�ابق بانك مل�ي كرمان 
ارتباطي به س�پاه ندارد؛ س�پاه نيوز   فرمانده سپاه 
ثارالله اس��تان كرمان در پاس��خ به اين پرس��ش كه آيا 
دس��تگيري رييس س��ابق بانك ملي كرم��ان به اتهام 
تضييع حقوق بيت المال توسط سپاه انجام شده است؟ 
گفت: اين دس��تگيري هيج ارتباطي با سپاه نداشته و 
توسط دس��تگاه قضايي اس��تان كرمان صورت گرفته 
است. س��ردار غلامعلي ابوحمزه، درباره موضع سپاه در 
برخورد با مفس��دان اقتصادي در اس��تان كرمان گفت: 
در حال پيگيري مس��ائل و موارد مفاس��د اقتصادي در 
استان هستيم و برخورد قاطعي را در اين زمينه خواهيم 
داشت.  حمزه در پاسخ به اين پرسش كه آيا دستگيري 
رييس س��ابق بانك ملي كرمان به اتهام تضييع حقوق 
بيت المال توسط سپاه صورت گرفته است؟ تصريح كرد: 
اين دس��تگيري هيچ ارتباطي با سپاه نداشته و توسط 

دستگاه قضايي استان كرمان صورت گرفته است.

روي موج خبر

معاون اول رييس جمهور در جلسه بررسي مسائل و مشكلات بانكي تاكيد كرد

تكرارطرحرونقتوليدبرايحلمشكلاتبانكها
بانك ها در پرداخت تسهيلات به واحدهاي توليدي سخت گيري نكنند

گروه ايران  
جلسه بررس��ي مسائل و مش��كلات بانكي ديروز به 
رياس��ت مع��اون اول رييس جمهور در ش��رايطي برگزار 
ش��د كه پيش از اي��ن و در زمان ارائه بودجه س��ال 9۷ 
ب��ه مجلس دهم نيز، موضوع اصلاح س��اختارهاي پولي 
و بانكي )در كنار مقابله با فقر و اش��تغال زايي( از س��وي 
رييس جمهوري به عنوان يكي از س��ه ضلع اصلي مثلث 
اهداف دولت در بطن بودجه 9۷ اعلام شده بود. بنابراين 
براساس برنامه هاي اقتصادي دولت، رسيدن به اهداف از 
پيش تعيين شده اقتصادي ممكن نخواهد شد، مگر اينكه 
ساختارهاي پولي و بانكي كشورمان در مسير به روز آوري 

و افزايش كارايي قرار بگيرند. 
 اي��ن  ب��ار با گذش��ت بي��ش از 10 روز از موعد ارائه 
بودج��ه به مجلس، چهره هاي اقتص��ادي دولت در كنار 
مديران عامل بانك هاي دولتي و خصوصي در همايش��ي 
مشترك، ابعاد و زواياي گوناگون فرصت ها و تهديدهايي 
كه پيش روي شبكه بانكي كشورمان وجود دارد را مورد 
بررسي تحليلي قرار دادند تا با پايش درست راهكارهاي 
موثر اجرايي براي پايان دادن به اين مش��كلات ريشه دار 
انديشيده شود و از طريق دولت و مجلس تبديل به قانون 
ش��وند.  اما بنا بر اظهارات جهانگيري، الگويي كه دولت 
دوازدهم به وسيله آن قصد دارد به اهداف از پيش تعيين 
شده اش در برنامه هاي كلان اقتصادي در سال9۷ دست 
پيدا كند، همان متدي اس��ت كه پيش از اين در جريان 
ط��رح رونق توليد ب��ا هدف پويايي و احي��اي بنگاه هاي 
كوچك و متوس��ط طراحي و اجرا كرده بود؛ طرحي كه 
توانس��ت از يك طرف بانك ها را براي مشاركت فعال در 
بخش توليد و حمايت از كسب و كار مولد پاي كار بياورد 
و از س��وي ديگر توانست اعتماد اهالي توليد و صنعت را 
براي رشد توليد، افزايش دامنه هاي اشتغال زايي و نهايتا 
توس��عه صادرات جلب كند و از همه مهم تر ساختارهاي 
تصميم ساز و تصميم گير را در قالب يك برنامه متمركز 
تجمي��ع كند.  تكرار اين تجربه موف��ق به اعتقاد معاون 
اول رييس جمهوري مي تواند كش��ور را وارد دوره تازه يي 
از رش��د اقتصادي پايدار كند، ضم��ن اينكه به نيازهاي 

اشتغال زايي كشور نيز پاسخ دهد. 
اسحاق جهانگيري در اين جلسه با اشاره به دستاوردهاي 
سال گذش��ته دولت در اجراي برنامه رونق توليد و كمك 
به واحدهاي توليدي كوچك و متوسط، گفت: در سال 9۵ 
دس��تاوردهاي خوبي در زمينه رونق بخش توليد حاصل 

ش��د و بايد تلاش كنيم كه كارنامه سال 9۵ در سال 96 
نيز تكرار ش��ود.   وي از بانك ه��ا مي خواهد كه در زمينه 
تزريق نقدينگي به بنگاه ها سخت گيري هاي زيادي نداشته 
و در اين زمينه منعطف باشند.  معاون اول رييس جمهور با 
قدرداني از تلاش ها و زحمات نظام بانكي كشور به خصوص 
در زمينه ارائه تس��هيلات به واحدهاي توليدي كوچك و 
متوس��ط و نيز تكميل طرح هاي نيمه تمام، اظهار داشت: 
 بخش مهمي از وظايف تامين منابع مالي در اقتصاد كشور
 بر دوش نظام بانكي است. البته نظام بانكي با مشكلات و 
گرفتاري هاي متعددي روبه روست كه دولت از اين مسائل 
آگاهي دارد و در آينده نزديك جلس��ه يي براي بررس��ي 
اين مش��كلات برگزار خواهيم ك��رد.  بعد از صحبت هاي 
رييس جمهوري وزراي صنعت، اقتصاد و روس��اي سازمان 
برنام��ه و بودجه و بانك مركزي به ارائه ديدگاه هاي ش��ان 
درب��اره چالش هاي پيش روي بانك ه��ا پرداختند، ضمن 
اينكه مديران عامل  برخي بانك ها نيز ديدگاه هاي شان در 

اين زمينه را مطرح كردند. 

 تكميل طرح هاي نيمه تمام
مع��اون اول رييس جمه��وري ب��ا تاكي��د ب��ر اينكه 
دس��تاوردهاي س��ال 9۵ در زمينه كم��ك به واحدهاي 
توليدي كوچك و متوسط و تكميل طرح هاي نيمه تمام 
كه از مصوبات س��تاد فرماندهي اقتص��اد مقاومتي بود، 

بايد در س��ال جاري نيز تكرار ش��ود، تصريح كرد: براي 
تحقق اين هدف مهم اين است كه مديران كشور مصمم 
پاي كار بايس��تند و براي رفع مشكلات و مسائل كشور 

تصميم گيري كنند. 
ب��ه گ��زارش پ��اد، جهانگيري با اش��اره ب��ه دلايل 
تصميم گيري س��ال گذش��ته براي كمك به واحدهاي 
توليدي مش��كل دار، خاطرنش��ان كرد: ه��دف اصلي از 
كمك به اين واحدها اين بود كه به دليل شرايط نامناسب 
اقتصادي كشور در سال 90 و 91 كه باعث شد تا بخش 
توليد با ركود مواجه شود و شرايطي نظير تغييرات نرخ 
ارز، تحريم ها و ساير مشكلات اقتصادي كه خارج از اراده 
مدي��ران بنگاه هاي اقتصادي بود، ب��ر واحدهاي توليدي 
تحميل شده بود و به همين دليل براساس مقررات بانكي، 
واحده��اي توليدي كه داراي چك برگش��تي و معوقات 
بانكي بودند نمي توانستند تسهيلات دريافت كنند از اين 
رو در س��تاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي تصميم گرفته 
ش��د كارگروهي در سطح ملي و اس��تاني براي تسهيل 
و رف��ع موانع توليد ايجاد كند ت��ا واحدهاي توليدي كه 
به دليل شرايط بد اقتصادي كشور با مشكل روبه رو شده 
بودند و قابليت احيا و بازگشت به بازار داشتند، بتوانند از 
تسهيلات بانكي برخوردار شوند.  معاون اول رييس جمهور 
ادامه داد: البته همان طور كه بارها اعلام ش��د، اغماض و 
چشم پوش��ي درخصوص اين گونه واحدهاي توليدي به 

معناي سلب اختيار بانك ها نبود چراكه از بانك هاي عامل 
خواس��تيم در صورتي كه يك واحد توليدي را مستحق 
دريافت تس��هيلات نمي دانند و بررسي هاي كارشناسي 
بانكي حكايت از عدم توانايي يك واحد توليدي براي احيا 
دارد، مي توانن��د از پرداخت تس��هيلات به آن خودداري 
كنند اما در عين حال از بانك ها خواسته شد كه پاسخي 
صريح و شفاف به كارگروه هاي تسهيل و رفع موانع توليد 
اع��لام نمايند و دلايل عدم پرداخت تس��هيلات را بازگو 
كنند. وي در ادامه با اش��اره به برنامه دولت براي استمرار 
كمك به واحدهاي توليدي كوچك و متوس��ط و تكميل 
طرح هاي نيمه تمام، از مديران بانك هاي عامل خواست كه 
ضمن رعايت اصول بانكداري و مقررات، سختگيري بيش از 
اندازه انجام ندهند و در تعيين وثايق و دريافت استعلام ها تا 

جايي كه مقدور است كارها را روان سازي كنند. 

 آمار كلي طرح رونق توليد
جهانگيري افزود: باتوجه به يكس��ان ب��ودن قوانين و 
مقررات بانكي بعضا شاهد اين موضوع هستيم كه بعضي 
مديران بانك ها نهايت تلاش را مي كنند تا مش��كلات بر 
س��ر راه اعطاي تس��هيلات بانكي به بنگاه هاي اقتصادي 
را برطرف كنند اما متاس��فانه برخ��ي مديران بانك ها هم 
هس��تند آن طور كه بايد انگيزه حل مشكلات را ندارند و 
با اتكا به مقررات موجود تلاش��ي در جهت بازشدن گره ها 
انج��ام نمي دهند.  عضو كابينه دوازدهم با اش��اره به آمار 
كلي عملكرد و طرح رونق توليد در سال 96، گفت: آمارها 
نشان مي دهد كه عملكرد طرح رونق توليد در سال جاري 
پايين تر از سطح انتظارات بوده كه البته بخشي از اين عدم 
توفيق مي تواند به دليل تغييرات مديريتي در دولت باشد 
كه باعث كند ش��دن برنامه ها شده اس��ت. البته براساس 
گزارش ها در يكي، دو ماه اخير عملكرد طرح رونق توليد 
بيش از 100درصد رش��د داش��ته كه اين نشان مي دهد 
اراده ي��ي جدي در ميان مديران ش��كل گرفته و اميدوارم 
در ماه هاي باقي مانده از سال شاهد تحول و جهش مثبت 
در كمك به واحدهاي توليدي كوچك و متوسط و تكميل 

طرح هاي نيمه تمام در كشور باشيم. 
مع��اون اول رييس جمه��ور از وزارتخانه هاي صنعت، 
مع��دن و تجارت و جهاد كش��اورزي، اس��تانداران و بانك 
مرك��زي خواس��ت ب��ا جديت هر چ��ه بيش��تر در طرح 
رون��ق توليد فعال ش��وند و از مديران بانك هاي عامل نيز 
خواس��ت كه از مديران زيرمجموعه خود بخواهند ميزان 

س��خت گيري را ضمن رعايت مق��ررات به حداقل ممكن 
كاهش دهند. وي اف��زود: اگر همه مديران با جديت پاي 
كار باش��ند و اراده و انگيزه كافي وجود داش��ته باشد، در 
سال 96 نيز دستاوردهاي خوب و ماندگاري در طرح رونق 

توليد خواهيم داشت. 

 پايش مستمر طرح هاي حمايتي
وزي��ر صنعت، مع��دن و تجارت نيز در اين جلس��ه 
گزارش��ي از برنامه رونق توليد و تعيين تكليف واحدهاي 
توليدي مش��كل دار با هدف فعال كردن آنها ارائه كرد و 
به تش��ريح آمار كلي عملكرد طرح رونق توليد در س��ال 
96 و تعداد واحدهاي توليدي كه براي دريافت تسهيلات 

ثبت نام كرده اند، پرداخت. 
ش��ريعتمداري افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت 
دس��تورالعملي را به كارگروه هاي تس��هيل و رفع موانع 
توليد استان هاي سراسر كش��ور ابلاغ كرده كه براساس 
آن پرداخت تس��هيلات به بنگاه هاي كوچك و متوسط 
مش��روط به توانايي آنان در ف��روش محصولات و وجود 
بازار باش��د.  رييس كل بانك مركزي نيز در اين نشست 
گزارش��ي از ميزان تس��هيلات بانكي پرداخت ش��ده در 
س��ال جاري ارائه كرد و افزود: امس��ال تا پايان آبان ماه، 
3۵۷هزار ميليارد تومان تسهيلات در نظام بانكي پرداخت 
ش��ده كه نسبت به دوره مشابه س��ال قبل از 9.۵درصد 
رشد برخوردار بوده است.  در اين جلسه رييس سازمان 
برنامه و بودجه كشور هم با تاكيد بر اينكه در طرح رونق 
توليد هدف فقط پرداخت تسهيلات به واحدهاي توليدي 
نيس��ت، گفت: در اين طرح برنامه خروج از ركود، رونق 
بخش توليد و افزايش سرمايه گذاري دنبال مي شود و بايد 
دقت داش��ته باشيم كه تسهيلات به واحدهايي پرداخت 
شوند كه قادر باشند تثبيت شغل يا اشتغال جديد ايجاد 
كنند. در اين جلس��ه كه وزير امور اقتص��ادي و دارايي، 
مش��اور اقتصادي رييس جمهور، رييس ات��اق بازرگاني 
ايران و برخي مديران عامل بانك ها نيز حضور داش��تند، 
گزارش��ي از آمار كلي عملكرد طرح رونق توليد در سال 
96 از سوي نماينده وزارت صنعت، معدن و تجارت ارائه 
ش��د و پيش��نهاداتي براي بهبود عملكرد در اجراي اين 
ط��رح مطرح گرديد.  در ادامه اين جلس��ه مديران عامل 
بانك ها نيز به تشريح مسائل و مشكلات خود پرداختند و 
گزارشي از اقدامات صورت گرفته و برنامه هاي در دست 
اجرا براي اجراي طرح رونق توليد در سال 96 ارائه كردند. 
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اظهارنظر چند نفر از اصلاح طلبان يا اصولگرايان را نمي توان 
موضع گيري همه آن جريان دانس��ت. توده م��ردم در انتخابات 
92و 96 مناظرات، سفرهاي تبليغاتي استاني، اظهارات و كارنامه 
نامزده��ا را ديدند و در ه��ر دو دوره به روحاني راي دادند. حتي 
روحاني 6 درصد نسبت به دوره اول افزايش راي داشت. از سويي 
سياست در جامعه بسيار سيال شده و گاهي بر سر يك موضوع، 
موجي مخالف و موافق تشكيل مي شود. الان كه بحث بالا رفتن 

س��فرهاي خارجي، حذف يارانه ها و لايحه پيش��نهادي بودجه 
پيش آمده، جو رواني عليه دولت ايجاد ش��ده است.  بايد گفت 
اين لايحه توسط مجلس چكش كاري هاي بسياري خواهد شد 
و اين طور نيست كه هر چه دولت به مجلس عرضه كند همان 
تصويب ش��ود. بايد حوصله كرد و خروجي اين لايحه را ديد آن 
وقت قضاوت كرد كه آيا مقبول مردم اس��ت يا خير؟ متاس��فانه 
چون احزاب قوي و كارآمد وجود ندارد، جامعه به س��رعت دچار 

افراط و تفريط مي ش��ود و به قول معروف با يك غوره س��رد و با 
يك مويز گرمش مي ش��ود. رييس جمهور دارد امور قوه مجريه 
را پي��ش مي برد و ما ه��م او را معصوم يا معصوم زاده نمي دانيم.  
م��ن در ايام انتخابات وقتي براي روحاني تبليغ مي كردم روي 3 
موضوع تاكيد داشتم و اكنون نيز دارم. نخست اينكه تجربه نشان 
داده ك��ه هر رييس جمهوري ك��ه دور اول را به پايان برده براي 
بار دوم نيز توس��ط مردم برگزيده شده است.  نكته بعدي اينكه 
رييس جمهور در دور اول، اقدامات و برنامه هاي نيمه تمام زيادي 
دارد كه بايد به او براي به ثمر رس��يدن آنها ۴س��ال ديگر وقت 

داد. س��وم اينكه چون كش��ور احزاب نيرومند ندارد به مجرد 
اينكه فردي رييس جمهور مي شود تا مدتي فضا ملتهب است 
بنابراين اگر فردي فقط ۴سال سر كار باشد و بعد جاي خود 
را ب��ه ديگري بدهد، آرامش و ثبات به هم خواهد ريخت.  به 
نظر هنوز براي قضاوت درباره سال 1۴00 زود است. بايد صبر 
كرد و نتيجه انتخابات مجلس در س��ال 9۸ و تركيب پارلمان 
يازده��م را ديد. نتيج��ه انتخابات مجلس قطع��ا بر انتخابات 

بعدي اثرگذار خواهد بود. 
منبع: ايرنا

سيدرضا اكرمي
 عضو جامعه 
روحانيت مبارز

یادداشت

سناريو منتقدان دولت براي نا اميدي مردم

چهرهها

ابراز  س��خنگوي ش��وراي نگهب��ان 
امي��دواري ك��رد ك��ه بودجه س��ال 9۷ 
بودجه يي عملياتي باشد نه بودجه يي كه 
فقط روي كاغذ نوش��ته شود.  عباسعلي 
كدخدايي در حاش��يه ششمين همايش 
ملي نقش پژوهش در فرآيند قانونگذاري 
در گفت وگو با ايرن��ا ادامه داد: من هنوز 
مفاد جزئي بودجه سال 9۷ را نديده ام اما 
اميدوارم كه مجلس بتواند بودجه را براساس نيازهاي جامعه تصويب 
كند و دولت نيز همكاري لازم را در اين زمينه داش��ته باش��د تا يك 
بودجه عملياتي داشته باشيم نه بودجه يي كه فقط روي كاغذ باشد.  
وي در پاسخ به اين سوال كه آيا شوراي نگهبان درباره پيشنهاد هاي 
غيرعملياتي نمايندگان در بودجه كه به تصويب نمايندگان مي رسد، 
برنامه و راهكاري دارد، گفت: ش��وراي نگهبان راهكار خاصي درباره 
اين موضوع ندارد اما درباره بندهايي كه حكم دايمي دارند همچنان 
ش��وراي نگهبان ايراد مي گيرد و مجلس بايد آن را اصلاح كند. وي 
در پاس��خ به س��وال ديگري درباره س��خنان روز گذشته يكي از 
نمايندگان مجلس كه مجلس را عصاره فضايل ش��وراي نگهبان 
دانسته بود، گفت: در اين مورد نظري نداريم. از خودشان بپرسيد. 

شوراي نگهبان هميشه وظيفه قانوني خود را انجام مي دهد.

 اميدواري شوراي نگهبان
از عملياتي شدن بودجه 97 

رييس فراكس��يون اميد اعتقاد دارد، 
م��ردم ت��ورم ت��ك رقمي را ب��ه صورت 
ملم��وس احس��اس نمي كنند و ش��اهد 
گلايه آنها از افزايش قيمت برخي كالاي 
مصرفي هس��تيم كه به گفته او بايد در 
اين زمينه در اس��رع وقت چاره انديشي 
شود.  به گزارش ايسنا، محمدرضا عارف 
ب��ا تاكيد بر ض��رورت ارتباط مس��تقيم 
مسوولان با مردم گفت: رفع مشكلات مردم با شعار ميسر نمي شود. 
مردم ديگر از شعار خسته شده اند در گذشته شاهد بوديم كه چگونه 
برخي افراد براي رسيدن به اهداف خود به شعارهاي عوام فريبانه روي 
آورده بودند كه البته مردم بعد از مدتي با حضور با شكوه در انتخابات 
خرداد 92 مس��ير كش��ور را تغيير دادند.  او افزود: مردم با مشكلات 
زيادي دس��ت و پنجه نرم مي كنند و شايسته ملت بزرگوار ما نيست 
كه اين حجم از مش��كلات كه از گذش��ته هم وجود داشته بر دوش 
آنها سنگيني كند. بايد خدمت به مردم يك فضيلت محسوب شود و 
خوشبختانه گفتمان اصلاحات هميشه ارتباط مستمري با توده هاي 
مردمي داش��ته اس��ت و ان ش��اءالله بتوانيم در رفع مش��كلات مردم 
گام هاي اساس��ي  برداريم.  عارف تاكيد كرد: بايد با تلاش دولت و 
مجلس، كشور از ركودي كه در آن گرفتار شده است، خارج شود.

 تك رقمي شدن تورم
براي مردم ملموس نيست

 وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح 
گفت: ش��كايت ايران از امريكا درخصوص 
ادع��اي نيك��ي هيل��ي مبني ب��ر تحويل 
تسليحات ايراني به انصار الله يمن و نشان 
دادن تصويري از اين موشك ها تهيه شده 
كه به زودي به اين نهاد بين المللي ارجاع 
مي ش��ود.  به گزارش »تعادل« به نقل از 
خانه ملت، اميرسرتيپ اميرحاتمي ديروز 
در گفت وگويي درخصوص ادعاي س��فير امريكا اظهار كرد: بنابر ادعاي 
مطرح ش��ده، مجموعه فني حوزه دفاعي ايران درحال بررس��ي ادعاي 
نيكي هيلي ،نماينده دايم امريكا مبني بر تحويل تس��ليحات ايراني به 
انصار الله يمن و نش��ان دادن تصويري از اين موشك ها در سازمان ملل 
اس��ت.  وي افزود: از اين رو مجموعه هاي فني حوزه دفاعي جمهوري 
اسلامي درخواستي را تنظيم كرده تا بتوان در اين رابطه جهت شفافيت 
به س��ازمان ملل ش��كايت كرد.  وزير دفاع دولت دوازدهم تصريح كرد: 
دش��منان جمهوري اس��لامي مي توانند هر ادعايي را مطرح كنند اما 
به دنب��ال طرح ش��كايت بنا به درخواس��ت ايران باي��د قطعه يي از اين 
موشك ها تحويل ايران داده  شود.  اميرحاتمي يادآور شد: بدون بررسي 
و از راه دور نمي توان پاس��خ اين ادعا را داد از اين رو به زودي ش��كايت 

ايران در قالب درخواستي تهيه و به سازمان ملل ارجاع مي شود.

 شكايت ايران از امريكا به زودي
به سازمان ملل ارجاع مي شود

رييس ق��وه قضاييه گفت: ما در كنار 
خدمت رس��اني بايد نس��بت به تبيين و 
روش��نگري درباره خدمات و تلاش هاي 
مجموع��ه دس��تگاه قضايي ني��ز اهتمام 
داش��ته باش��يم. در جلس��ه يي كه اخيرا 
با جمعي از دانش��جويان داش��تم به اين 
جمع بندي رسيدم كه بسياري از تصورها 
از دس��تگاه قضايي ناش��ي از عدم تبيين 
پاره يي از مش��كلات اين دستگاه است كه تبيين آنها در كنار تشريح 
خدمات و تلاش هاي قوه قضاييه كار چندان دش��واري هم نيس��ت.  
به گزارش ميزان، آيت الله آملي لاريجاني در جلس��ه مس��وولان عالي 
قضايي با اش��اره به انواع هجمه ها به دستگاه قضايي گفت: مسوولان 
دس��تگاه قضايي، قض��ات و كاركنان قوه قضاييه هرگ��ز نبايد از اين 
هجمه ها نااميد شوند و در كارشان كاستي يا نقصي پديد  آيد. بهترين 
پاسخ دندان شكن به دش��من، خدمت رساني بيشتر و حل مشكلات 
مردم اس��ت.  آيت الله آملي لاريجاني با بيان اينكه دش��من بيروني و 
جاهل دروني از خلأ اطلاع رس��اني قوه قضاييه سوءاستفاده مي كند، 
خاطرنش��ان كرد: مسوولان قضايي بايد در حد ضرورت و تا جايي كه 
نحوه پاسخگويي شبيه جدل و كشمكش نشود به شبهاتي كه مطرح 
مي شود، پاسخ دهند و به تبيين كارهايي كه انجام مي شود، بپردازند. 

 بدون جدل بايد به شبهات درباره عملكرد
قوه قضاييه پاسخ داده شود

وزير علوم، تحقيقات و فناوري مطرح كرد

حل مشكلات منطقه اي در يد پارك هاي علم و فناوري
وزارت عل��وم مي خواهد، فعاليت پارك هاي عل��م و فناوري را در 
قالب برنامه هاي ملي ساماندهي كرده و اولويت آنها را حل مشكلات 
منطقه يي قرار دهد. اين را وزير علوم، تحقيقات و فناوري پس از آنكه 
بارقه هاي اميد از پس فعاليت شركت هاي دانش بنيان حوزه تحقيقات 
و فناوري به وجود آمده، گفته است. منصور غلامي كه در هجدهمين 
جش��نواره ملي پژوهش و فناوري سخنراني مي كرد از سرعت رشد 
توسعه علمي ايران طي سال هاي اخير سخن گفت كه به گفته او با 
رشد نيم درصدي ايران را به رتبه دوم جهان بالا برده است.  غلامي 
با تاكيد بر ارتقاي سطح علمي دانشگاه ها گفت: بايد تلاشمان را در 
ارتقاي كيفي فعاليت هاي مراكز علمي ازجمله دانشگاه ها، پارك ها و 
مراكز پژوهش��ي با قدرت بيشتري پيش ببريم و از سويي دانشگاه ها 
و مراكز پژوهشي به حوزه رقابت و حضور در فضاي بين المللي بيش 

از پيش همت بگمارند. 
به اعتقاد وزير علوم در شرايطي كه تكاليف اسناد ملي، تاكيدات 
رهب��ري، برنامه هاي راهب��ردي مراكز علمي و پژوهش��ي و قانون 
برنامه ششم توسعه و ساير مصوبات قانوني در حوزه علم و فناوري 
مس��يري را پيش روي مراكز علمي قرار داده اند، نتايج آن توس��عه 
همه  جانبه با شتاب روزافزون ارتقاي جايگاه علمي كشور و توسعه 
همه  جانبه مبتني بر علم و فناوري خواهد بود.  او حركت به سوي 
پژوهش محور شدن دانشگاه ها طي سال هاي طولاني را مورد اشاره 
قرار داد و گفت كه »به س��مت نس��ل سوم دانشگاه ها كه بر مبناي 

آموزش و پژوهش است، حركت كنيم.« غلامي با بيان اينكه حاصل 
دستاوردهاي پژوهشي فناوران و دانشجويان قابل تبديل به فناوري 
و ثروت شده است، تاكيد كرد: اين حركت جزو اهداف و برنامه هاي 
س��ال هاي گذشته بوده و براساس اسناد قانوني و وظايفي كه براي 
وزارت علوم ترس��يم  شده، دس��ت يابي به دانشگاه نسل چهارم نيز 

قابل دست  يافتن است. 
او رونمايي از نزديك به ۷0طرح پژوهشي و فناورانه در هجدهمين 
نمايشگاه دستاوردهاي پژوهشي، فناوري و فن  بازار امسال را اقدامي 
ارزش��مند دانس��ت و گفت: افزايش ارق��ام قراردادهايي كه در هفته 
پژوهش و فناوري امس��ال براي ارتباط بين تجاري س��ازي و نوآوري 
صورت گرفته، افق هاي اميدواركننده يي را پيش روي پژوهش��گران، 
فناوران و صاحبان ايده و فكر به ويژه نسل جوان كشور مي گشايد.  

غلامي افزود: براساس روالي كه در اين نمايشگاه وجود داشت، 
قرارداد به  كارگيري فناوري ها و تجاري س��ازي توسط شركت هاي 
س��رمايه گذار تدوين و تنظيم مي ش��د كه نسبت به سال گذشته 
مبل��غ قراردادها 3برابر و نزديك به 209ميليارد تومان بوده و اين 
حركت پر شتاب نشان مي دهد كه ما هر گاه توجه مان را به بخش 
علم و فناوري بيش��تر كنيم، بازخورده��اي چند برابري را در اين 
حوزه خواهيم داش��ت و اين چيزي اس��ت كه در اسناد و قوانين 
مربوط به توس��عه فناوري به آن تاكيد ش��ده است. او با تاكيد بر 
اينكه بايد نقاط قوت اينگونه نمايشگاه ها و دستاوردها را در عرصه 

نگاه اميدوارانه مردم به خصوص مس��وولان در بخش هاي مختلف 
ق��رار دهيم، اضافه كرد: نگاه اميدواران��ه به مراكز و مجموعه هاي 
علمي، آموزشي و پژوهشي كشور بايد خيلي جدي گرفته شود و 
مسوولان نيز به نهادهاي علمي اعتماد كنند و حمايت بيشتري از 

دستاوردهاي آنها صورت گيرد. 
وزير علوم، تحقيقات و فناوري درباره فعاليت هاي علمي در عرصه 
بين المللي گفت: دانش��گاه ها و مراكز پژوهشي بايد به حوزه رقابت و 
حضور در فضاي بين المللي بيش از پيش همت بگمارند و ما تاكنون 
در بخش��ي از اين حضورها توفيقات خوبي داشته ايم كه ازجمله آنها 
مي توان به ارائه دستاوردهاي علمي و پژوهشي به خصوص در قالب 
انتشار دس��تاوردها به صورت مقالات علمي و كتاب هاي دانشگاهي 
اشاره كرد.  غلامي افزود: طبق آمارهاي منتشر شده در شرايط فعلي، 
كش��ور از نظر رتبه بندي سيس��تم هاي معتبر در رتب��ه 16 از لحاظ 
توسعه علمي به خاطر انتشار مقالات و دستاوردهاي علمي قرار دارد 
همچنين از نظر س��رعت رشد توسعه علمي و دستاوردهاي علمي با 

افزايش نيم درصدي در رتبه دوم جهان قرار گرفتيم. 
او يادآور شد: ما زمينه هاي خوبي براي پذيرش دانشجو، محقق و 
همكاري هاي بين المللي از طريق انجام تحقيقات مشترك در اختيار 
داريم و مراكز علمي ما بايد در برنامه هاي خود بيشتر به اين مساله 
توجه كنند.  وزير علوم افزود: ما نياز داريم س��هم بيش��تري از توليد 
ناخالص ملي را در تحقيقات مان هزينه كنيم كه اين مساله تقاضاي 

همه فع��الان حوزه علم و فناوري اس��ت. از طرف ديگر مي توانيم با 
گس��ترش تبديل دانش به فناوري و تجاري سازي فناوري به دست 
آمده در توليد ناخالص ملي مشاركت داشته باشيم كه اين مشاركت 
يك پاسخ به كمك ها و حمايت هاي ملي است و در توسعه ملي نقش 

خواهد داشت. 
وزي��ر علوم، تحقيق��ات و فن��اوري در پايان با اش��اره و اهميت 
ماموريت گرا كردن دانشگاه ها گفت: ماموريت گرا كردن دانشگاه ها و 
مراكز علمي و پژوهشي مي تواند در بهره وري بيشتر و تقويت جايگاه 
اين مراكز اثرگذار باشد لذا ما قصد داريم كه پارك هاي علم و فناوري 
در قالب برنامه هاي ملي، فعاليت هاي شان را ساماندهي كنند و اولويت 

فعاليت آنها حل مشكلات منطقه يي خواهد بود. 
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3 كلان
بهبود نسبي دخل و خرج 

دولت در مهر ماه
 افزايش درآمْدهاي مالياتي در مهر ماه منجر به افزايش 
نسبي نسبت درآمدهاي غيرنفتي به هزينه هاي جاري شد. 
رقم اين نسبت در طول يك ماه از 52 به 59 رسيده است. 
البته اين ش��اخص در سال 94 به ميزان 65 درصد بوده و 
كارشناسان معتقدند براي بهبود وضعيت مالي دولت بايد 

تا سال 1400 به 85 درصد برسد. 
ب��ه گزارش»تع��ادل« بانك مركزي آماره��اي مربوط 
ب��ه دخل و خرج 7ماهه دولت را منتش��ر كرد. اين آمارها 
نش��ان مي دهد، دولت در م��دت كوتاهي)30روز ماه مهر( 
بيش از 6 هزارميليارد تومان به بودجه عمراني خود)تملك 
دارايي هاي س��رمايه يي( اضافه كرده است؛ درحالي كه در 
6 ماهه منتهي به پايان شهريور ماه تنها 7.8 هزارميليارد 
تومان در رديف بودجه عمراني كش��ور هزينه شده بود در 
پايان مهر ماه اين مبلغ به 14.1هزارميليارد تومان رسيده 
اس��ت. با اين وجود بايد در نظر داش��ت كه طبق مصوبه 
بودج��ه بايد در پايان اين 7ماه به ميزان 42.2هزارميليارد 
تومان صرف تملك دارايي هاي س��رمايه يي مي شد يعني 
تنها 33درصد از آنچه در بودجه مصوب شده، محقق شده 
است. اين درحالي است كه درآمد دولت از طريق واگذاري 
دارايي هاي س��رمايه يي در اين مدت به 47.1هزارميليارد 
تومان رس��يده اس��ت. به بي��ان ديگ��ر از كل درآمدهاي 
حاصل از ف��روش دارايي ه��اي س��رمايه يي مانند نفت و 
واگذاري ها تنها 29درصد به بودجه عمراني رسيده و مابقي 
آن)71درصد( براي پوش��ش هزينه هاي جاري اختصاص 
يافته است. هزينه هاي جاري كشور در پايان 7ماهه امسال 
به رقم 124.3هزارميليارد تومان رس��يده كه نس��بت به 
مدت مشابه سال گذشته 13.3درصد افزايش يافته است. 
براي پوش��ش اي��ن هزينه ها كه حت��ي در مصوب بودجه 
بيش از اين رقم اس��ت)به ميزان 150هزارميليارد تومان( 
تنها 73.4هزارميليارد تومان درآمد غيرنفتي)سرمايه يي( 
كس��ب شده است. بدين معني كه نسبت اين درآمدها به 
پرداخت هاي هزينه يي 59.1 درصد شده است به اين معنا 
دولت از طري��ق درآمدهاي غيرنفتي خود تنها 59 درصد 
هزينه هاي جاري اش را پوشش داده و مابقي آن را از فروش 
دارايي هاي سرمايه يي تامين كرده است. البته لازم به ذكر 
است كه اين نسبت در پايان ماه شهريور 52 درصد بود و 
افزايش درآمدهاي مالياتي دولت از 56 به 73هزارميليارد 
تومان طي اين يك ماه باعث بهبودي آن ش��د.  نتايج اين 
وضعيت خود را در دو شاخص تراز عملياتي و سرمايه يي به 
طور كامل نشان مي دهد. تراز عملياتي بودجه در پايان مهر 
ماه به منفي 55.4 رسيده كه نسبت به مدت مشابه سال 
قبل به ميزان 31درصد افزايش يافته است. از طرف ديگر 
شاخص تراز عملياتي و سرمايه يي كاهش 9درصدي نسبت 
به 7ماهه سال قبل داشته و به رقم منفي 22.3هزارميليارد 
تومان رسيده است. واضح است كه كاهش اين شاخص به 
دليل تخصيص درصد بالايي از آن براي پوش��ش كاهش 
تراز عملياتي صورت گرفته است. بدين معني كه به جاي 
اختصاص درآمدهاي نفتي به بودجه عمراني بيش��تر اين 
درآمدها صرف بودجه جاري و تراز كردن كس��ري 55.94 

ميلياردي تراز عملياتي شده است. 

گزارش

گزارش پاياني ماموريت هيات مشاوره اي ماده ۴ صندوق بين المللي پول منتشر شد

توصيه هاي  »آي ام اف« به نظام تصميم گير ايران
گروه اقتصاد كلان| 

صندوق بين المللي پول در گزارش پاياني س��ال 2017 
ميلادي توصيه هايي را به نظام تصميم گير اقتصادي ايران 
داده اس��ت. گزارش اخير اين نهاد حاوي نكاتي اس��ت كه 
مي ت��وان نش��انه هايي از آن را در دومي��ن همايش اقتصاد 
ايران كه چندي پيش برگزار ش��د، مش��اهده كرد. در اين 
همايش بود كه مس��عود نيلي بر اصلاح سياست هاي مالي 
دولت تاكيد كرد. وي پيش��نهاد داد اين مسووليت برعهده 
يك دس��تگاه فراقوه يي باش��د ك��ه مس��تقل از انتخابات 
چهارساله اس��ت.  گزارش اخير صندوق بين المللي پول از 
وضعيت اقتصادي ايران حاوي نكاتي اس��ت كه مي توان آن 
را سرنخ تغييرات سياس��ت گذاري هاي بودجه يي دولت در 
لايحه بودجه 97 هم دانس��ت. در لايحه بودجه سال آينده 
تغييراتي منظور ش��ده كه بار مال��ي بودجه متورم دولت را 
مستقيما روي دوش دولت انداخته است. افزايش هزينه هاي 
خدمات عمومي و حذف يارانه نقدي 32ميليون نفر از مردم 
نش��ان مي دهد دولت در زمينه اصلاحات مالي گام هايي را 
مي خواهد بردارد.  گزارش اخير صندوق بين المللي پول هم 
توصيه هايي ارائه كرده كه با لايحه بودجه دولت همخواني 
دارد. نخس��تين و شايد مهم ترين توصيه اين نهاد به ايران، 

اصلاحات مالي و بودجه است. 
صن��دوق بين المللي پول در نس��خه خود ب��راي ايران 
اصلاحات مالي و بودجه را مورد تاكيد قرار داده و از حذف 
يارانه حمايت كرده است. هر چند اين دو مورد در ذات خود 
مي تواند ثمرات مثبتي هم داشته باشد اما خطي كه دولت 
در اصلاحات بودجه يي و حذف يارانه ها دنبال مي كند، راهي 
نيست كه بتواند به افزايش رفاه طبقات محروم و كاهش فقر 
 ختم ش��ود. به عنوان نمونه، دولت درحالي از حذف حدود
 32 ميليون نف��ر يارانه بگير در لايحه بودجه 97 خبر داده 
كه هنوز برنامه يي براي افزايش يارانه اقش��ار محروم درنظر 
گرفته نش��ده است. بدين ترتيب در حالي يارانه بيش از 30 
ميليون نفر حذف خواهد ش��د كه معلوم نيست منابع آن 

صرف چه مواردي خواهد شد. 
همچني��ن صن��دوق بين المللي پول تجديد س��اختار 
و افزايش س��رمايه را به بانك ها پيش��نهاد داده است. اين 
موضوع از س��وي برخ��ي اقتصاددانان داخل��ي هم باتوجه 
 به تش��ديد بحران در نظام بانكي پيش��نهاد ش��ده اس��ت.
 ب��ا اين حال، افزايش پايه پول��ي و بالاتر رفتن تورم هم از 
تبعات اين توصيه صندوق بين المللي پول است كه باز هم 

فشار روي عموم افراد جامعه را در پي خواهد داشت. 
از ديگ��ر توصيه ه��اي ارائه ش��ده در گ��زارش صندوق 
بين المللي پول بازار محور كردن سياس��ت هاي پولي است. 
يكسان سازي نرخ ارز يكي از محورهايي است كه در همين 
قالب پيشنهاد شده است. اين هدف گذاري البته از مدت ها 

پي��ش مطرح بود اما اثرات اين اق��دام در افزايش نرخ ارز و 
به دنب��ال آن بالا رفتن هزينه خانوارها نقطه ضعفي بود كه 
دولت را در اجرايي كردن اين هدف با ترديد مواجه مي كرد. 
يكي از مهم ترين اهرم هاي كاهش تورم در سال هاي دولت 
يازدهم، كنترل شديد نرخ ارز بود كه قطعا با يكسان سازي 
و به دنبال آن بازارمحور كردن نرخ ارز، بايد منتظر افزايش 
تورم هم بود. مس��اله افزايش نرخ تورم در گزارش صندوق 
بين المللي پول هم پيش بيني ش��ده اس��ت البته اين نهاد 
افزايش تورم را مقطعي دانسته كه در ادامه مي تواند دوباره 
تحت كنترل دربيايد اما قطعه گمش��ده اين پازل افزايش 
فشارهاي مالي روي مردم است كه با تشديد بار مالي ناشي 
از تغييرات سياست هاي مالي دولت در بودجه سال آينده، 

فشار را روي جامعه تشديد خواهد كرد. 
هيات مش��اوره ماده 4 صن��دوق بين الملل��ي پول، به 
سرپرس��تي »كاتريونا پرفيلد«، از دوم تا سيزدهم دسامبر 
2017 )11-22 آذر 1396( ب��راي انج��ام مذاكرات و تهيه 
گزارش س��الانه از وضعيت اقتصاد، به ايران سفر كرده بود 
ك��ه در پايان اين ماموري��ت، پرفيلد بيانيه يي را كه حاصل 
ماموريت اخير اين هيات مش��اور بود، منتشر كرد. براساس 
اين گ��زارش، IMF  اعلام كرد كه بهبود رش��د اقتصادي 
به بخش غيرنفتي نيز گس��ترش يافته اس��ت. پيش بيني 
 مي ش��ود رشد توليد ناخالص داخلي واقعي در سال 1396 
)18-2017( ب��ه 4.2درص��د رس��يده و در ص��ورت انجام 
اصلاح��ات در بخ��ش مال��ي، اين رون��د ادامه ياب��د و در 
ميان م��دت حتي تا مرز 4.5درصد ني��ز افزايش پيدا كند. 
همچنين، اين گزارش پيش بيني كرده در صورت تصويب 
افزايش قيمت حامل هاي انرژي، نرخ تورم در س��ال 1397 
)19-2018( به طور موقت در مقايسه با سطح 9.9درصدي 
آن در سال 1396  )18-2017(، افزايش پيدا كند و دوباره 
در ميان مدت و با اتكا بر سياست هاي احتياطي، تك رقمي 
ش��ود. اين گزارش همچنين مي افزايد ك��ه با وجود بهبود 
وضعي��ت، اقتصاد ايران در كوتاه مدت با چالش هايي روبه رو 
خواهد بود. تشديد آسيب پذيري هاي مالي و نااطميناني ها 
در بخش خارجي بر لزوم اجراي اصلاحات برنامه ريزي  شده 
در بخش مالي تاكيد مي ورزد. تنظيم يك بسته اصلاحات 
اقتصادي جام��ع حاوي اقدامات مكم��ل بودجه يي جهت 
كاهش بدهي هاي دولت، يكسان س��ازي ن��رخ ارز و انتقال 
سياست هاي پولي به يك چارچوب بازارمحور، نشانه بارزي 
از تعهد مقامات به ثبات تلقي خواهد ش��د. اجراي هر چه 
سريع تر اصلاحات ساختاري، تكميل اصلاحات قانون مبارزه 
با پولشويي و تامين مالي تروريسم )CFT/AML( و رفع 
موانع موجود در مسير توسعه بخش خصوصي، زمينه ايجاد 
تنوع و انعطاف بيش��تر در رشد اقتصادي و نيز اشتغال زايي 

بالاتر را فراهم خواهد كرد. 

اي��ن گزارش اع��لام كرده كه ضروري اس��ت بانك ها و 
موسسات اعتباري هرچه سريع تر مورد تجديد ساختار قرار 
گرفته و س��رمايه آنها افزايش يابد. اقدامات صورت  گرفته 
در زمينه تبديل موسس��ات مالي بدون مجوز به موسسات 
اعتباري، به مهار رقابت ش��ديد ميان بانك ها و موسس��ات 
اعتباري در عرصه نرخ  س��ود كه با فرس��ايش حاشيه سود 
بانك��ي همراه ب��وده، كمك كرده اس��ت. لازم اس��ت يك 
برنام��ه ارزيابي كيفيت دارايي بانك ها، يك برنامه بررس��ي 
تسهيلات پرداختي به اش��خاص مرتبط و همين طور يك 
برنام��ه عملياتي ب��ا چارچوب زماني مش��خص به  منظور 
تجديد سرمايه بانك ها و حل  و  فصل مشكل وام هاي معوق 
)NPLs( به سرعت آغاز گردد. هزينه هاي تجديد سرمايه 
مي تواند از محل انتشار اوراق قرضه جديد و بلندمدت دولتي 
با نرخ بازار تامين شود. در اين راستا لازم است براي حمايت 
از اي��ن فرآيند اصلاحي، اختي��ارات بانك مركزي در حوزه 

نظارت و حل  و  فصل مشكلات بانكي تقويت شود. 
براس��اس يافته هاي اين هيات، بانك مركزي در شرايط 
رش��د تقاضا براي واردات و افزاي��ش نااطميناني، از طريق 
مداخل��ه در بازار ارز نس��بت به ثبات بخش��ي ب��ه نرخ ارز 
اقدام كرده است. يكسان س��ازي نرخ هاي دوگانه و افزايش 
انعطاف پذيري نرخ ارز منجر ب��ه محافظت از ذخاير ارزي، 
حذف يارانه هاي پرهزينه و تقويت رقابت پذيري مي ش��ود. 
ب��ازار محور ك��ردن چارچوب سياس��ت پول��ي به گونه يي 

كه واجد تقويت اس��تقلال بانك مرك��زي و قدرت كنترل 
نقدينگي باشد، به منظور تثبيت نرخ تورم در سطوح پايين و 

اعتبارپذيري نظام نوين نرخ ارز ضروري است. 
همچنين هيات صن��دوق از انجام اصلاح��ات لازم در 
چارچوب قانون مبارزه با پولش��ويي و تامين مالي تروريسم 
)CFT/AML( اس��تقبال ك��رده و تاكيد مي كند كه اين 
اصلاحات پيش از پايان مهلت قانوني تعيين  شده در برنامه 
عمليات��ي گروه ويژه اقدام مال��ي )FATF( تا پايان ژانويه 
2018 تصويب شود. تداوم پيشرفت در اين بخش ها الحاق 
مجدد اقتصاد ايران به نظ��ام مالي جهاني همراه با تقويت 

شفافيت و حاكميت را تسهيل خواهد كرد. 
براساس گزارش صندوق بين المللي پول، اصلاحات در 
نظ��ام جامع يارانه هاي نقدي ظرفيت بودجه يي موردنياز را 
تامي��ن و تضمي��ن خواهد كرد. با اين ح��ال، اصلاحات در 
بخش مالي بر بدهي دولت و هزينه هاي مرتبط با نرخ سود 
به شدت خواهد افزود. هيات صندوق پيشنهاد كرده كه انجام 
اصلاحات و تعديل در بخش بودجه يي به تدريج و از طريق 
اقدام به تخصيص بخش��ي از درآمد نفت به منظور پوشش 
هزينه هاي نرخ اوراق بابت افزايش سرمايه بانك ها، افزايش 
درآمد مالياتي به وسيله حذف معافيت هاي مالياتي و انجام 
اصلاحات در صندوق بازنشستگي، در يك چارچوب جامع 
بودجه يي انجام پذيرد به طوري كه ميزان بدهي را به سطوح 
احتياطي برس��اند.  در عين حال، اجراي هر چه س��ريع تر 

اصلاحات س��اختاري به ش��كلي كه به آزادس��ازي بخش 
خصوصي غيرنفتي منجر شود، بر پتانسيل رشد اقتصادي 
ايران مي افزايد و چالش هاي بازار كار را مرتفع خواهد كرد. 
با وجود پيشرفت هاي اخير در فضاي كسب و كار، همچنان 
لازم اس��ت ايران از بروكراسي هاي اداري كاسته، در بخش 
ش��ركت هاي دولت��ي به اصلاح��ات پرداخته و ب��ا افزايش 
ش��فافيت در مالكيت انتفاعي ش��ركت ها به جذب سرمايه 
و توس��عه بخش خصوص��ي اقدام كند. هي��ات صندوق از 
اصلاحات در قانون گمرك كه از هزينه هاي تجاري كاسته 
و به رش��د صادرات كمك خواهد كرد، استقبال مي نمايد. 
همچني��ن بازبين��ي در قوانين ب��ازار كار مي توان��د انگيزه 

شركت ها براي جذب نيرو را افزايش دهد. 
براس��اس گزارش اخير صن��دوق بين المللي پول، زنان 
تحصيلكرده ايراني منبعي استفاده نشده از رشد و بهره وري 
هس��تند. كاس��تن از موانع حقوقي و اجتماعي و ش��كاف 
دستمزد مردان و زنان، تخصيص يارانه نگهداري از فرزندان 
به زنان كم درآمد و رفع وضعيت غيررسمي بازار كار منجر 
به ايجاد فرصت هاي ش��غلي براي زنان شده و درنهايت به 

افزايش توليد ناخالص داخلي مي انجامد. 
اين گزارش مي افزايد كه انتشار بهنگام و جامع اطلاعات 
آماري به افزايش شفافيت، آگاهي درخصوص سياست هاي 
تنظيم شده و حمايت از برنامه هاي اصلاحي منجر مي شود. 
ب��ه گزارش »تعادل«،  گرچ��ه IMF در گزارش خود، 
دولت را به انجام اصلاحات تدريجي در سياست هاي مالي 
ترغي��ب كرده، رويكرد دول��ت در تدوين لايحه بودجه به 
اصلاح��ات راديكال ش��باهت دارد تا رون��د تدريجي. اين 
اصلاح��ات حتي اگر بتواند اوضاع اقتصادي ايران را بهبود 
بخشد، قطعا هزينه اجتماعي بسيار سنگيني براي دولت 
به همراه خواهد داش��ت. موج انتق��ادات به دولت اندكي 
پس از ارائه لايحه بودجه نش��ان داد كه دولت در صورتي 
كه رويكرد تغيي��رات راديكال را در پيش گيرد، بايد خود 
را ب��راي مواجه��ه با هجوم انتق��ادات و كاهش مطلوبيت 
اجتماعي آماده كند. در اين شرايط، موازنه ميان اصلاحات 
سياس��ت هاي پولي و مالي و مطلوبيت اجتماعي معادله 
دش��واري اس��ت. گرچه ممكن اس��ت روحان��ي همچون 
دول��ت يازدهم خود را درگي��ر حفظ محبوبيت اجتماعي 
به واس��طه انتخابات چهارساله رياست جمهوري نبيند اما 
قطعا تحويل دادن دولت در ش��رايطي عقلاني و با سطح 
مطلوبي از رضايت اجتماعي بايد دولت را از هر گونه اقدام 
رادي��كال در انجام اصلاحات اقتص��ادي منع كند. تجربه 
8ساله رياس��ت جمهوري احمدي نژاد به خوبي نشان داد 
ك��ه نارضايتي اجتماعي تا س��ال ها در اذهان باقي خواهد 
مان��د و هزينه اجتماعي اين تغيي��رات پولي و مالي قابل 

چشم پوشي نيست. 
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 ضرورت بازنگري
در كارمزدهاي بانكي 

هادي قديمي  كارشناس بانكي 
اقتصاد ايران، بانك محور اس��ت و اين يعني بار توس��عه 
اقتصادي را سيستم بانكي به تنهايي بر دوش مي كشد. البته 
وظيفه سيستم بانكي كمك به توليد و اقتصاد و سيال بودن 
روند روبه رشد جامعه است و از اين مهم شانه خالي نمي كند 
ام��ا در اين ميان فش��ار مضاعف بر اين سيس��تم مي تواند 
مش��كلات فعلي را بيش��تر نمايان كند.  سرمايه بانك هاي 
كش��ور در بخش دولتي از در آمدهاي كشور تامين و تزريق 
مي گردد. در اين مي��ان بانك هاي دولتي و خصوصي براي 
ادامه حيات جز سرمايه هاي ورودي به در آمد نيز نياز دارند 
كه اين در آمدها توس��ط كارمزدها به دست مي آيد.  صدور 
چك هاي بانكي، انتقال پول توس��ط بانك يا دس��تگاه هاي 
خودپرداز و البته  POS ها و ضمانتنامه ها ازجمله خدماتي 
هس��تند كه بانك ها مي توانند از طري��ق كارمزدهاي وارده 
ب��ر آن درآمدزايي كنن��د اما ميزان كارمزده��اي بانكي در 
س��ال هاي اخير بدون هيچ تغييري مان��ده و اين در حالي 
اس��ت كه هزينه فعاليت بانكي در كش��ور س��الانه در حال 
افزايش است.  اگر با نرخ تورم سالانه نيز قرار بود كارمزدها 
افزايش يابد، اين مهم مي توانست بخشي از مشكلات فعلي 
سيس��تم بانكي را مرتفع كند.  بي شك چاپ دسته چك و 
انواع فيش ها و مرسولات بانكي هزينه بر است و اين هزينه 
هيچ گاه ثابت نبوده و اگر نگوييم ماهانه اما سالانه با رشدي 
قابل توجه صعود داش��ته اس��ت و از همه مهم تر بانك ها با 
رويكرد ديجيتال و ارائ��ه خدمات بانكي الكترونيك هزينه 
مردم و مش��تريان خود را براي اس��تفاده از خدمات بانكي 
كاهش داده و خود براي راه اندازي اين بسترها بسيار هزينه 
مي كنند.  اين همه درحالي است كه درآمدهاي نظام بانكي 
با رش��د كه ن��ه در برخي موارد كارم��زدي كه بايد به نظام 
بانكي تزريق مي ش��د نيز اين سيس��تم حذف ش��ده است.  
كارمزدي كه از خريد از دستگاه هاي POS گرفته مي شود 
هيچ نفعي براي بانك ها ندارد و تنها هزينه بر اس��ت. يعني 
بررسي دس��تگاه ها و خدمات به دارندگان اين دستگاه ها از 
وظايف بانك هاس��ت در صورتي كه كارمزدي از اين دستگاه 
دريافت نمي ش��ود.  براي صدور برخي چك ها، سال هاست 
كمترين كارمزد دريافت مي گردد حال اينكه ارزش پول در 
يك دهه گذش��ته بارها تغيير كرده و كارم��زدي كه در 5 
س��ال گذشته از چك ها گرفته مي شد ارزش��ي ندارد.  اين 
خواس��ته كه بايد در كارمزدهاي سيس��تم بانكي بازنگري 
صورت گيرد، نابجا نيست و مسوولان بايد هر دو طرف اين 
قصه را با يك چش��م و آن هم چش��م عدالت نگاه كرده و 
براي افزايش س��الانه كارمزدها فكري ت��ازه ارائه دهند زيرا 
بانك هاي خصوصي ديگر توان هزينه كرد بالاتر از درآمد را 
ندارند و ارائه خدمات بانكي نوين مستلزم اخذ كارمزدهاي 

مربوط به آن خواهد بود.

بانك صنعت بيشترين 
تسهيلات را به قم پرداخت

 محمود سيجاني گفت: بيشترين ميزان پرداخت 
تسهيلات به صنايع استان قم مربوط به بانك صنعت 
و معدن بوده و بايد بانك هاي ديگر نيز روند پرداخت 
تس��هيلات را تسريع كرده و موانع پرداخت را از بين 
ببرند.  به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني بانك صنعت و 
معدن، سرپرس��ت س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان قم از پرداخت ۴۰۰ميليارد تومان تسهيلات 
بانكي به واحدهاي توليدي اس��تان خبر داد و افزود: 
بايد همه مس��وولان و مديران اس��تاني براي فعاليت 
مجدد واحدهاي توليدي كه دچار مشكلات اقتصادي 
ش��ده اند با هم همكاري كنند.  وي با اشاره به نقش 
بانك ها در فعاليت مجدد واحدهاي توليدي اس��تان 
افزود: تزريق منابع مالي از طريق تسهيلات بانكي به 
واحدهايي كه دچار مش��كلات مالي هستند، بهترين 
خدمتي اس��ت كه مي توانيم به اي��ن واحدها كرده و 

آنها را دوباره به بازار و چرخ توليد بازگردانيم. 
سرپرس��ت سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
قم تصريح كرد: تا امروز 152واحد توليدي به بانك ها 
معرفي ش��ده و تعدادي از آنها توانس��ته اند تسهيلات 
موردنظر خود را دريافت كرده اما متاسفانه متقاضيان 
زيادي هنوز در صف دريافت تسهيلات بانكي هستند.  
وي به منابع محدود مالي اس��تان اشاره كرد و گفت: 
س��قف پرداخت تس��هيلات ب��ه واحده��اي توليدي 
۴۰۰ ميلي��ارد توم��ان بوده و به ه��ر واحد توليدي 3 
ت��ا 5 ميلي��ارد تومان تس��هيلات تعل��ق مي گيرد كه 
اين واحدها ب��ا گذراندن مراحل قانون��ي مي توانند از 
اين امكان بهره مند ش��وند.  س��يجاني با درخواست از 
بانك ها براي تسهيل پرداخت تسهيلات به واحدهاي 
توليدي خاطرنش��ان كرد: بانك ها مي توانند با تركيب 
عق��ود بانكي و به كارگي��ري روش هاي نوين در جهت 
پرداخت تسهيلات بيشتر و تسريع مراحل آن در رونق 
اقتصادي اس��تان سهيم بوده و مش��كلات بيكاري در 

استان را برطرف كنند. 

برگزاري كنگره جهاني 
فناوري هاي هوشمند 2018

نخس��تين كنگره جهان��ي فناوري هاي هوش��مند 
2۰18 ب��ا رويكرد بانكداري هوش��مند 2۴ و 25 بهمن 
جاري برگزار مي ش��ود.  به گزارش ايرنا، كنگره جهاني 
فناوري ه��اي هوش��مند با هدف كمك ب��ه تحقق اين 
مه��م با س��ه رويك��رد اصلي دولت هوش��مند، ش��هر 
هوش��مند و بانكداري هوشمند در بخش هاي مختلف 
از جمل��ه اينترنت اش��يا )IOT(، رايانش ابري، امنيت 
در نرم افزاره��اي اداري الكترونيكي، فناوري هاي همراه 
مديريت ش��هر هوش��مند، آينده ش��هرها و ارتباط آن 
با هوشمندس��ازي، سيس��تم حمل و نقل هوشمند و 
بهداش��ت هوشمند برگزار مي ش��ود.  موضوعاتي نظير 
كاربردهاي اينترنت اشيا در صنعت بانكداري روندهاي 
آتي صنعت بانكداري، ش��عب هوشمند بانكي، رايانش 
ابري، نقش بانكداري هوشمند در شهر هوشمند، امنيت 
و حريم ش��خصي در بانك هاي هوش��مند در بانكداري 
هوشمند بررس��ي مي شوند.  امير ش��كاري بيان كرد: 
برگزاري ۴۰پنل تخصصي، كارگاه آموزشي و سخنراني 
كلي��دي در 11س��الن جانبي برج ميلاد ط��ي دو روز 
به صورت همزمان از جمله برنامه هاي اين كنگره است. 
همچنين متخصصاني از 15 كشور جهان نظير آلمان، 
ايتاليا، اسپانيا، سوئد، ايرلند، تركيه و... براي ارائه مدل ها 
و نمونه هايي از بانكداري هوشمند در آن حضور دارند. 

يادداشت

اخبار

»تعادل« گزيده آمارهاي اقتصادي مهرماه 96 را بررسي كرد

كاهش 140 تريليون توماني پول داغ در 2 ماه
دايره بسته مطالبات؛ بدهي 179تريليون توماني دولت به بانك ها و بدهي 112هزار ميليارد توماني بدهي بانك ها به بانك مركزي

گروه بانك و بيمه 
صرافي هاي پايتخت هر دلار امريكا را با 8 تومان كاهش نسبت 
به روز يك ش��نبه ۴هزار و 1۷8 تومان مي فروختند. همچنين هر 
يورو با ۶ تومان رش��د 5 هزار و ۶ تومان و هر پوند انگليس نيز با 
1۷ تومان كاهش 5 هزار و ۷1۹ تومان داد و س��تد مي ش��د.  در 
بازار طلا نرخ اونس جهاني به 125۹دلار افزايش يافته اما به دليل 
كاهش نرخ دلار به ۴1۷8 تومان، نرخ طلا و س��كه نيز در داخل 
كش��ور كاهش داشته و قيمت سكه ديروز نيز در بازار تهران روند 
كاهش��ي داش��ت و به زير يك ميليون و ۴۰۰ هزار تومان رسيد.  
به گزارش »تعادل« ديروز هر قطعه س��كه تمام بهار آزادي طرح 
جديد با ۷ هزار تومان كاهش نسبت به روز يك شنبه يك ميليون 
و 3۹3 هزار و 5۰۰ تومان داد و ستد مي شد.  همچنين هر قطعه 
س��كه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز بدون تغيير قيمت در مدت 

مشابه، يك ميليون و 3۶2 هزار تومان فروخته مي شد. ديروز و در 
بازار آزاد هر قطعه س��كه نيم بهار آزادي با 11هزار تومان كاهش 

۶8۶ هزار تومان معامله مي شد. 
همچنين هر قطعه س��كه ربع بهار آزادي ۴۰۰هزار تومان داد 
و س��تد مي شد كه تغييري نداش��ت. قيمت هر قطعه سكه گرمي 
نيز با 5۰۰ تومان افت، 2۶۶هزار تومان تعيين ش��ده بود.  ديروز 
ه��ر گرم طلاي 18عيار با 5۰تومان كاهش 128هزار و 5۰ تومان 

قيمت گذاري شده بود. 
رييس بانك كارگش��ايي از خلوت شدن تالار در دهمين حراج 
سكه خبر داد و گفت: در ۹ حراج قبلي حدود 3۹ هزار سكه يك 

و نيم بهار آزادي به فروش رسيد. 
مس��عود سليماني در گفت وگو با ايبنا افزود: بانك مركزي نرخ 
فروش س��كه را براي دهمين حراج اعلام كرد كه بر اين اس��اس 

نرخ پايه سكه يك بهار آزادي براي امروز يك ميليون و 1۶8 هزار 
تومان اس��ت كه با احتساب ۹ درصد ماليات بر ارزش افزوده يك 

ميليون و 2۷3 هزار و 12۰ تومان به فروش مي رسد. 
ب��ه گفته وي، نرخ پايه نيم س��كه نيز 58۴ هزار تومان تعيين 
ش��ده كه با احتس��اب ۹ درصد ماليات بر ارزش افزوده ۶3۶ هزار 
و 5۶۰ تومان معامله خواهد ش��د. وي با بيان اينكه ميزان حباب 
سكه يك بهار آزادي هم اكنون حدود ۹2 تا ۹5 هزار تومان است، 
اظهار داش��ت: نرخ واقعي س��كه يك ميليون و 28۰ تا 2۹۰ هزار 
تومان اس��ت.  سليماني خاطرنش��ان كرد: با توجه به كاهش صف 
خري��د و خلوتي تالار در حراجي امروز پيش بيني مي ش��ود، روند 
كاهش قيمت ها در بازار س��كه ادامه يابد. يادآور مي شود، حراجي 
س��كه در روز هاي ش��نبه، دوش��نبه و چهارش��نبه در تالار بانك 

كارگشايي انجام مي شود. 

گروه بانك و بيمه  محسن شمشيري 
بانك مركزي گزي��ده آمارهاي اقتصادي مربوط 
به مهر ماه 13۹۶ را منتشر كرد. اين آمارها حكايت 
از اي��ن دارد كه نس��بت تس��هيلات به س��پرده ها 

۷2.1۹درصد است. 
به گزارش »تعادل« در مهرماه س��ال جاري رقم 
نقدينگي 1۴۰3هزار ميلي��ارد تومان بوده و بر اين 
اس��اس اين عدد نسبت به مهرماه سال قبل با رشد 
23.3درصدي و نس��بت به اسفند سال قبل با رشد 
11.۹درصدي مواجه بوده و س��هم پول از نقدينگي 
1۶3.8هزار ميلي��ارد تومان مع��ادل 11.۶۷درصد 
و س��هم ش��به پول از آن 123۹هزار ميليارد تومان 
حدود 88.32درصد اس��ت. براس��اس اين گزارش 
مجم��وع دارايي ه��اي سيس��تم بانكي كش��ور نيز 
31۷2هزار ميليارد تومان است كه اين عدد نسبت 

به سال قبل 1۷.۶درصد رشد داشته است. 

 112هزار ميليارد تومان بدهي بانك ها
براس��اس آخري��ن آماره��ا، بده��ي بانك ها به 
بان��ك مركزي در پايان مهرم��اه ۹۶ به 112هزار و 
38۰ميلي��ارد تومان رس��يد. اين رقم در يك س��ال 
منتهي به مهرماه 1۴.5درصد و در ۷ماهه اول سال 
جاري 12.۷درصد رشد داش��ته است. تنها در مهر 
۹۶ بده��ي بانك ها به بانك مرك��زي 2۶۷۰ميليارد 
تومان بيشتر شده و از 1۰۹.۷1 به 112.38تريليون 

تومان رسيده است. 
آمارهاي مربوط به خلاصه دارايي ها و بدهي هاي 
بانك مركزي كه در قال��ب گزارش گزيده آمارهاي 
اقتصادي از س��وي بانك مركزي ارائه ش��ده، حجم 
كل دارايي خارجي بان��ك مركزي در پايان مهرماه 
امسال به رقم 358هزار ميليارد تومان رسيده است. 
اين رقم نسبت به اسفندماه سال گذشته 5.۷درصد 
و در مقايسه با مهرماه سال قبل 5.۴درصد افزايش 
داش��ته اس��ت. حجم اسكناس مس��كوك در پايان 
ماه مورد بررس��ي 53 ه��زار و 55۰ ميليارد تومان 
محاس��به شده كه در يك س��ال منتهي به مهرماه 
امس��ال 11.1درصد افزايش داشته كه نشان دهنده 
حضور بيش��تر كارت هاي بانك��ي و پول الكترونيك 
در بازار پول كشور و كاهش گردش اسكناس است. 
از اين رقم 3۴هزار و 3۶۰ميليارد تومان در دس��ت 
اشخاص و ۷۶8۰ميليارد تومان نزد بانك مركزي و 

1151۰ميليارد تومان نزد بانك هاست. 

 بدهي 179تريليوني دولت به بانك ها
كل بده��ي بخ��ش دولتي ب��ه سيس��تم بانكي 
2۴5هزار و ۶8۰ميليارد تومان ش��امل 21۶هزار و 
۹8۰ميليارد توم��ان بدهي دولت و 28۷۰۰ميليارد 

تومان بدهي شركت هاي دولتي بوده است. 
از س��وي ديگر بدهي بخش دولت��ي به بانك ها 
و موسس��ات اعتباري به 183ه��زار ميليارد تومان 
ش��امل 1۷۹ه��زار ميلي��ارد تومان بده��ي دولت و 
۴18۰ميلي��ارد توم��ان بدهي ش��ركت هاي دولتي 
بوده اس��ت. رشد بدهي دولت به بانك ها در ۷ ماهه 
نخست 13درصد و در يك س��ال اخير 2۹.2درصد 
بوده اس��ت. بدهي بخش دولتي به بانك مركزي در 
۷ماهه اول امس��ال 8.۴درصد و در يك سال منتهي 

ب��ه مهرماه ۹۶ به ميزان 1.3درصد افزايش داش��ته 
است. حجم كل بدهي بخش دولتي به بانك مركزي 
۶2هزار و ۴3۰ميليارد تومان است كه بدهي دولت 
3۷هزار و ۹1۰ ميليارد تومان بوده كه با رشد 38.5 
درصد در ۷ ماهه اول س��ال ۹۶ و رشد1۰.3درصد 

نسبت به مهر ۹5 مواجه شده است. 
ب��ر اين اس��اس بدهي دولت به سيس��تم بانكي 
ش��امل بانك مركزي و بانك ها در پايان مهر ۹۶ به 
رقم 21۷ هزار ميليارد تومان رس��يده است كه رقم 
بزرگي محس��وب مي ش��ود. به همين دليل متاثر از 
رش��د بدهي دولت به بانك ه��ا كه به رقم 1۷۹هزار 
ميليارد تومان رس��يده، رقم اضافه برداشت يا بدهي 
بانك ه��ا به بانك مرك��زي نيز افزاي��ش يافته و به 
رقم 112هزار و 38۰ ميليارد تومان رس��يده و اين 
چرخه معيوب و مشكل دار ساختاري همچنان ادامه 
دارد و با رش��د بدهي دولت ب��ه بانك ها كه تنها در 
يك ماه و در مهرماه ۹۶ معادل ۷1۶۰ميليارد تومان 
بيشتر ش��ده، بدهي بانك ها به بانك مركزي نيز رو 
به افزايش گذاش��ته و تنها در مهر ۹۶ و در يك ماه 

معادل 2۶۷۰ميليارد تومان افزايش داشته است.

 38هزار ميليارد تومان بدهي دولت
بدهي بخش دولتي به بانك مركزي كه از دو جزء 
بدهي دولت و بدهي ش��ركت ها و موسسات دولتي به 
بانك مركزي تشكيل مي شود، نشان مي دهد كه سهم 
دولت 3۷هزار و ۹1۰ميليارد تومان و سهم شركت ها 
و موسسات دولتي 2۴هزار و 52۰ميليارد تومان است. 
بدهي دولت در يك سال منتهي به مهرماه ۹۶ معادل 
1۰.3درصد و در ۷ماهه اول س��ال جاري 38.5درصد 
افزايش داش��ته است. البته رشد بدهي دولت به بانك 
مركزي ناشي از دريافت تنخواه بودجه است كه طبق 

قانون تا پايان سال تسويه مي شود. بدهي  شركت ها و 
موسس��ات دولتي در ۷ماهه اول امسال 18.۹-درصد 
و در يك س��ال منتهي به مهرم��اه ۹۶ به ميزان 1۰-

درصد كاهش داشته است.  سپرده قانوني بانك ها نزد 
بانك مركزي تا پايان مهر ماه به رقم 1۴2هزار و ۶۶۰ 
ميليارد تومان رسيده كه در يك سال منتهي به مهر 
ماه 22.۶درصد و در ۷ماهه اول امس��ال 13.8درصد 
رش��د داش��ته اس��ت همچنين بانك ها ۷هزار و 82۰ 
ميلي��ارد تومان به عنوان س��پرده دي��داري نزد بانك 
مركزي داشته اند. سپرده هاي دولت نزد بانك مركزي 
در يك س��ال منتهي به مهر ماه امس��ال 3.۴- درصد 
و در ۷ماهه اول امس��ال ۶.5- درصد كاهش داش��ته 
است. رقم س��پرده دولت نزد بانك مركزي 3۰هزار و 
۴۷۰ميليارد تومان است. سپرده شركت ها و موسسات 
دولتي نزد بانك مركزي 5 هزار و 11۰ميليارد تومان 
بوده كه در يك سال منتهي به مهر ماه 1۰.۴۹درصد 
افزايش داش��ته اما در ۷ماهه اول امس��ال ۷.1درصد 

افزايش داشته است. 

 

 كل سپرده ها و وام هاي بانكي
طب��ق آخري��ن آمارها از گردش منابع در ش��بكه 
بانك��ي، مانده كل س��پرده هاي بخ��ش خصوصي به 
بيش از 13۶8هزارميليارد و تس��هيلات بانكي بالغ بر 
۹۹۶هزارميليارد تومان رسيده است. آخرين تغييرات 
در كل مانده تسهيلات بانكي در پايان مهر ماه نشان 
مي دهد كه مانده كل سپرده ها نسبت به دوره مشابه 
س��ال قبل معادل 23.8درصد و نس��بت به اس��فند 

12.۷درصد افزايش دارد. 
س��هم س��پرده هاي بلندمدت از كل سپرده هاي 
غيردولتي در شهريور ۹۶ به عدد ۴8.3درصد رسيده 
ب��ود كه در مه��ر ۹۶ به 5۰.2 درصد رس��يده و رقم 
آن معادل ۶8۷.28 تريليون تومان گزارش ش��ده و 
نش��ان مي دهد كه به دنبال سياس��ت جذب سپرده 
بلندمدت، كاهش نرخ س��ود حساب هاي كوتاه مدت 
وي��ژه و اقدام��ات ديگر اكنون س��هم س��پرده هاي 
بلندمدت افزايش يافته اس��ت.   س��هم كوتاه مدت از 
كل سپرده هاي غيردولتي كه رقم آن به ۴۶5تريليون 
تومان رسيده نيز به 3۴درصد كل سپرده هاي بخش 

خصوصي رسيده است. 
س��پرده بلندم��دت در ۷م��اه نخس��ت امس��ال 
معادل ۴2.1درص��د افزاي��ش و كوتاه مدت معادل 
12- درصد كاهش داش��ته اس��ت. به عبارت ديگر 
رش��د ۴2درصدي بلندمدت بالاتر از رشد نقدينگي 
غيردولت��ي  س��پرده هاي  رش��د  11.۹درص��دي، 
12.۷درصدي، رش��د تس��هيلات 8.۶ درصدي در 
۷ماه اخير بوده و بيشترين رشد را بين شاخص هاي 
بانك��ي داش��ته و نش��انه موفقيت سياس��ت تماس 
بانك ه��ا با س��پرده گذاران و تمديد ق��رارداد با آنها 
از طري��ق نرخ ه��اي بالات��ر از 15درص��دي قبل از 
11ش��هريور ۹۶ ب��وده ام��ا اينكه اي��ن وضعيت تا 

ك��ي ادامه خواهد داش��ت و همچنان رقم س��پرده 
بلندمدت و رشد و سهم آن بالاتر از بقيه شاخص ها 

خواهد بود، مشخص نيست. 
برخي كارشناسان مي گويند به دليل تغييراتي كه 
در سود كوتاه مدت ويژه، نوسانات و ركود بخش مسكن 
و بورس و... رخ داده احتمالا تا مدتي س��پرده گذاران 
ترجيح مي دهند كه از سود سپرده بلندمدت استفاده 
كنند.  پيمان قرباني از جا به جايي 1۰واحد درصدي در 
س��پرده هاي بانكي طي شهريور و مهر ماه سال جاري و 
افزايش سهم بلندمدت از كل سپرده ها خبر داد و گفت: 
با اين جا به جايي، ماندگاري سپرده ها و قدرت تاب آوري 

نظام بانكي افزايش يافته است. 
 اين موضوع نش��ان مي دهد ك��ه آنچه در فرصت 
11روز اول ش��هريور توس��ط بانك ها انجام شده و در 
ش��هريور ماه مبلغ س��پرده بلندمدت را 1۴۰تريليون 
تومان افزايش داده و كوتاه مدت را 123تريليون تومان 
كاهش داده در مهر ماه ۹۶ نيز ادامه يافته و همچنان 
رقم سپرده بلندمدت بالاتر از سپرده كوتاه مدت است. 
رقم س��پرده بلندم��دت با ثب��ت ۶8۷ تريليون 
تومان نس��بت به پايان م��رداد با رقم 51۴ تريليون 
تومان معادل 1۷3تريليون تومان بيشتر شده و تنها 
در 2ماه شهريور و مهر نسبت به پايان مرداد معادل 

33.۶درصد رشد كرده است. 
در 11روز اول ش��هريور ۹۶ بانك ها طي تماس با 
مشتريان خود از طريق پيامك و تماس تلفني از آنها 
خواستند كه س��پرده هاي بلندمدت با نرخ هاي بالاي 
15درصد قبلي را در اين فرصت تا 11شهريور و براي 
يك سال تمديد يا افزايش دهند و اين موضوع منجر 
به جابه جايي بيش از 123هزارميليارد تومان از سپرده 
كوتاه مدت به سپرده بلندمدت شد اما اكنون با افزايش 
1۷3تريلي��ون تومان در 2ماه ش��هريور و مهر به نظر 
مي رس��د كه 5۰ تريليون توم��ان ديگر در مهر ماه به 
سپرده بلندمدت اضافه ش��ده و برخي اين افزايش را 
حاصل رش��د نقدينگي، پرداخت سپرده غيرمجازها و 

تزريق پول به اقتصاد مي دانند. 

 كاهش رقم پول داغ 
در مهر ماه امس��ال پول داغ نيز نس��بت به مرداد 
۹۶ معادل 1۴۰تريليون تومان كمتر ش��ده زيرا رقم 
كوتاه مدت و س��پرده ديداري و اس��كناس در دس��ت 
اش��خاص روي هم رفته كاهش داش��ته و پول داغ از 
۷۶۹ ب��ه ۶2۹ تريليون تومان كاهش يافته و پول داغ 
يا نقد و در دست مردم درحال گردش است كه شامل 
حجم پول با 1۶۴هزارميليارد تومان)12۹هزارميليارد 
توم��ان حس��اب دي��داري و 3۴هزارميلي��ارد تومان 
اسكناس در دست اشخاص( به اضافه ۴۶5هزارميليارد 
تومان سپرده كوتاه مدت است كه نزديك به ۴5درصد 
نقدينگي كش��ور اس��ت اما قبلا بي��ش از 5۰ درصد 

نقدينگي كشور بود. 
گزيده آمارهاي اقتصادي پولي و بانكي مهر ۹۶ نشان 
مي دهد كه رقم س��پرده درازمدت كه به آن س��ود تعلق 
مي گيرد به رقم 1152تريليون تومان رسيده كه معادل 
82درصد نقدينگي كشور است. از اين رقم ۶8۷هزارميليارد 
تومان سپرده بلند مدت و ۴۶5هزارميليارد تومان سپرده 
كوتاه مدت بوده و بلندمدت 222هزارميليارد تومان بيش 

از كوتاه مدت بوده است. 

پيش بيني ها حاكي از آن است تا چند سال آينده فقط تعداد 
محدودي بيت كوين در جهان باش��د و اين موضوع قيمت آن را 
به ايستگاه پاياني ۴۰۰ هزار دلار در هر واحد خواهد رساند.  به 
گزارش ايبِنا به نقل از سي ان بي س��ي، »روني موآس« موس��س 
و مدي��ر مركز تحقيقاتي »اس��تندپوينت«؛ ش��خصي كه پيش 
از اي��ن در اوايل س��ال جاري مي��لادي پيش بيني كرده بود كه 
قيم��ت بيت كوي��ن با 8۰ درصد افزايش ب��ه 5 هزار دلار در هر 
واحد مي رسد در تازه ترين پيش بيني خود اعلام كرد كه قيمت 
بيت كوين، پيش��گام ترين ارز رمزنگار جهان روزي به ۴۰۰ هزار 
دلار در هر واحد خواهد رس��يد.  وي در مصاحبه يي با ش��بكه 
سي ان بي س��ي امريكا گفت: به نظر من پاي��ان بازي بيت كوين 
رس��يدن بين 3۰۰ تا ۴۰۰ هزار دلار اس��ت و به ارزشمندترين 
ارز جهان تبديل خواهد ش��د. »روني موآس« در س��ال جاري 
ميلادي پيش بين��ي كرده بود كه ارزهاي مج��ازي »اتريوم« و 

»لاي��ت كوين« كه به عن��وان ارزهاي اصل��ي رقيب بيت كوين 
هس��تند در سال 2۰18 ميلادي به بيش از 2 برابر ارزش فعلي 
خود خواهند رس��يد كه تاكنون پيش بيني هاي او محقق ش��ده 
اس��ت.  به گفته وي، افزايش بيت كوين به اين ايده برمي گردد 
كه فقط مي توان 21 ميليون ارز بيت كوين در جهان اس��تخراج 
كرد كه اين مساله سير صعودي تقاضا و رشد طبيعي قيمت آن 
را به همراه آورده است.  »موآس« گفت: نمي دانم كه چه ميزان 
طلا در زمين وج��ود دارد؛ اما مي دانم كه چه ميزان بيت كوين 
وج��ود دارد و طي 2 س��ال آينده تع��داد 3۰۰ ميليون نفر در 
جه��ان تلاش خواهند كرد تا به چند ميليون بيت كوين محدود 

دسترسي داشته باشند.
مديران عامل بانك هاي سرشناس جهان ديدگاه هاي خود را 
در مورد سرمايه گذاري در بيت كوين مطرح كرده اند كه مي توان 

آنها را به دو دسته كلي موافق و مخالف تقسيم كرد.  

خس��ارت هاي م��ورد تعه��د صنعت بيم��ه در حادث��ه زلزله 
كرمانشاه تاكنون 1۷۰۰ميليارد ريال برآورد مي شود. به گزارش 
اداره كل روابط عمومي و امور بين الملل بيمه مركزي عبدالناصر 
همت��ي، رييس كل بيمه مركزي در گفت وگويي ضمن قدرداني 
از تلاش ش��ركت هاي بيمه در رسيدگي به پرونده هاي خسارتي 

و پرداخت تدريجي خس��ارت هاي مورد تعهد از پرداخت نزديك 
۴۰۰ميلي��ارد ريال خس��ارت تا ب��ه امروز خبر داد و خواس��تار 
تس��ريع بيشتر در امر كارشناسي، رسيدگي و پرداخت باقيمانده 
خسارت ها شد. به گفته همتي بخش عمده خسارت ها مربوط به 

بيمه مرهونات بانك هاست. 

پيش بيني افزايش قيمت بيت كوين به 400 هزار دلار 

تعهد 170 ميليارد توماني صنعت بيمه در زلزله كرمانشاه

عض��و هيات مديره توس��ن با تاكيد بر اينك��ه نبود قانون 
بزرگ تري��ن ضعف در ح��وزه فين تك هاس��ت، گفت: هنوز 
مشخص نيست نهاد ناظر بر فين تك ها كدام دستگاه است. 
به گزارش روابط عمومي پژوهش��كده پولي و بانكي، اميد 
تراب��ي در خص��وص وضعي��ت قوانين و مق��ررات در حوزه 
فين تك ه��ا و اس��تارت آپ ها اظهار داش��ت: مش��كل اصلي 
اينجاس��ت كه قانوني در اين حوزه وجود ندارد و مش��خص 
نيس��ت مقام ناظر كدام دستگاه است.  وي با تاكيد بر اينكه 
بايد قانون مش��خصي براي فعاليت فين تك ها وجود داشته 
باش��د، افزود: هم اكنون وضعيت به گونه يي اس��ت كه اجازه 
س��رمايه گذاري و فعاليت براي فين تك ه��ا وجود دارد ولي 
زماني كه كار سرمايه گذار در اين بخش گرفت، سيستم هاي 

نظارتي مانع فعاليت شان مي شود. 
عض��و هيات مدي��ره توس��ن ضم��ن اش��اره ب��ه فعاليت 
تاكس��ي هاي اينترنت��ي اين نكته را مطرح ك��رد كه حضور 
فين تك ها در حقيقت ضروري نيس��ت ولي در برخي مواقع 
كمك كننده اس��ت؛ ما بدون تاكس��ي هاي اينترنتي سال ها 
زندگ��ي مي كرديم ولي نكته اينجاس��ت كه هم اكنون مدل 

كسب و كار عوض شده است. 
تراب��ي تاكي��د ك��رد: حض��ور فين تك ها مي تواند رش��د 
اقتص��ادي، كارايي و اثربخش��ي را افزايش ده��د؛ اگر مانع 

پيشرفت در اين حوزه شويم، از دنيا عقب مي مانيم. 
وي در خص��وص نقش فين تك ه��ا در نظام بانكي گفت: 

حضور فين تك ها در اين بخش مي تواند خيلي موثر باش��د؛ 
در دنيا تامين مالي بنگاه هاي كوچك و بعضا متوسط به اين 

بخش سپرده مي شود. 
اين فعال در حوزه بانكداري الكترونيك خاطرنشان كرد: 
در هر حوزه يي از تامين و مصرف مالي، فين تك ها مي توانند 
ب��ه نظام بانك��ي كمك كنند. البته در ح��وزه تامين مالي و 
پرداخت الكترونيك از توانايي تعداد زيادي از فين تك ها كه 
علاقه مند به حضور در اين بخش هس��تند، مي توان استفاده 

كرد. 
وي بار ديگر تاكيد كرد كه مشكل اصلي فين تك ها عدم 
قانون اس��ت و ادامه داد: فضاي دولت يا حاكميت در مقابل 
فين تك ه��ا بلاتكليف اس��ت؛ هم اكنون بس��ياري نمي دانند 

فين تك ها قانوني هستند يا غيرقانوني. 
تراب��ي ضمن اش��اره به اينكه هم اكن��ون ناآگاهي و عدم 
اطلاع درباره موضع بانك مركزي نسبت به فين تك ها وجود 
دارد، گفت: البته بانك مركزي در جديدترين بخشنامه خود 
در اين حوزه سعي كرد، اطلاع رساني در اين خصوص داشته 
باش��د ولي باز ه��م فين تك ها درباره موض��ع بانك مركزي 
بي اطلاع يا ناآگاه هستند.  عضو هيات مديره توسن با تاكيد 
ب��ر بزرگ بودن حوزه فعاليت فين تك ه��ا تصريح كرد: ابتدا 
بايد حوزه قانونگذاري و نظارت بر اين بخش مشخص شود، 
چراكه فين تك ها مي توانند با انجام كارهاي جديد و نوآورانه 

فعاليت هاي خوبي را انجام دهند.

ضرورت تدوين قانون براي فين تك ها

به دليل اجراي سياست بانك ها و دعوت 
از سپرده گذاران براي بستن قرارداد با 
نرخ هاي بالاتر از 15درصد قبلي، رقم 

سپرده بلندمدت با ثبت 687 تريليون تومان 
در پايان مهر كه نسبت به پايان مرداد با 

رقم 514تريليون تومان معادل 173تريليون 
تومان بيشتر شده تنها در دوماه شهريور 

و مهر معادل 33.6 درصد نسبت به پايان 
مرداد رشد كرده است

                                                                                                      

جدول قيمت ارز و سكه در بازار )قيمت ها به تومان(

دوشنبهيك شنبه شنبه  نوع سكه و ارز 

1۴1۷5۰۰1۴۰15۰۰13۹35۰۰سكه طرح جديد

13۶۶5۰۰13۶2۰۰۰13۶2۰۰۰سكه طرح قديم

۶۹8۰۰۰۶۹5۰۰۰۶8۶۰۰۰نيم سكه

۴۰3۰۰۰۴۰۰۰۰۰۴۰۰۰۰۰ربع سكه

2۶۷۰۰۰2۶۶5۰۰2۶۶۰۰۰سكه گرمی

 هر گرم 
1282۷۰1281۰۰128۰5۰طلای 18 عيار

۴2۰۷۴18۶۴1۷8دلار

5۰185۰۰۰5۰۰۶يورو

5۷۶۶5۷3۶5۷1۹پوند

تالار حراج سكه خلوت شد
بازگشت سكه به كانال يك ميليون و 300هزار تومان
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5 بورس و فرابورس
 شناسايي سود 260ريالي »دسبحان«: شركت 
سبحان دارو اطلاعات و صورت هاي مالي ميان دوره يي 
6 ماهه منتهي به 31ش��هريور ماه 96 را حسابرس��ي 
شده و با سرمايه 430هزارميليون ريال)سرمايه ثبت 
نش��ده 150هزارميليون ريال( منتشر كرد. همچنين 
ش��ركت ط��ي دوره 6 ماهه مبلغ 260ريال س��ود به 
ازاي هر س��هم محقق كرد كه نسبت به مدت مشابه 
س��ال قبل 58 درصد كاهش داشت. در سويي ديگر 
اين ش��ركت در 6 ماهه منتهي به 31شهريور ماه 95 
مبلغ 612 ريال س��ود به ازاي هر سهم كنار گذاشت 
و در پايان دوره يك هزار و 118ريال س��ود پوش��ش 
داد. اف��زون بر اين »دس��بحان« س��ود خالص پايان 
دوره را 150ه��زار و 566 ميلي��ون ريال اعلام كرده 
كه 266هزار و 599 ميليون ريال سود انباشته به آن 
اضافه شده و منجر به سود خالص 260ريالي به ازاي 
هر سهم ش��ده كه معادل 58 درصد نسبت به مدت 

مشابه سال قبل كاهش داشته است. 
 پيش بين�ي 1448ريالي س�ود »ريش�مك«: 
ش��ركت توليد و صادرات ريشمك پيش بيني درآمد 
هر س��هم س��ال مالي منتهي ب��ه 30 آذر ماه 97 را 
حسابرس��ي ش��ده و با س��رمايه مع��ادل 114هزار و 
928ميلي��ون ريال منتش��ر كرد. همچنين ش��ركت 
با انتش��ار گزارش پيش بيني س��ال مالي 97 معادل 
166ه��زار و 362ميلي��ون ري��ال س��ود خالص كنار 
گذاشت و بر اين اس��اس مبلغ يك هزار و 448ريال 
س��ود به ازاي هر س��هم اختصاص داد كه در مقايسه 
با دوره مشابه سال مالي قبل معادل 9درصد افزايش 
داش��ت. گفتني است »ريشمك« براي دوره 12ماهه 
سال مالي منتهي به پايان آذر ماه امسال به ازاي هر 

سهم يك هزار و 333ريال سود اعلام كرد. 
 سود 353ريالي »سكرما«: گروه صنايع سيمان 
كرمان نخستين پيش بيني درآمد هر سهم سال مالي 
منته��ي به 30 آذر ماه 97 را حسابرس��ي ش��ده و با 
سرمايه معادل 660 هزار و 960ميليون ريال)سرمايه 
ثبت نش��ده 330هزار و 480ميليون ريال( منتش��ر 
كرد. همچنين ش��ركت با انتش��ار گزارش پيش بيني 
س��ال مال��ي 97 مع��ادل 349ه��زار و 810 ميليون 
ريال س��ود خالص كنار گذاشت و بر اين اساس مبلغ 
353ريال سود به ازاي هر سهم اختصاص داد كه در 
مقايسه با دوره مشابه سال مالي قبل معادل 5 درصد 
افزايش داش��ت. گفتني است »س��كرما« براي دوره 
12ماهه سال مالي منتهي به پايان آذر ماه امسال به 
ازاي هر سهم 336ريال سود اعلام كرد. افزون بر اين 
شركت گروه صنايع س��يمان كرمان براي سال مالي 
پايان آذر ماه امسال 258ريال سود سهام پيشنهادي 
اعلام كرده و براي س��ال مالي آينده به ازاي هر سهم 
246ريال سود سهام پيشنهادي در نظر گرفته است. 
 قرص و كپس�ول در صدر تولي�دات »دكيمي«: 
ش��ركت كيميدارو گزارش عملكرد يك ماهه منتهي 
ب��ه پايان آبان ماه امس��ال را اعلام ك��رد. همچنين 
ش��ركت با س��رمايه معادل 240هزارميلي��ارد ريال 
گزارش فعالي��ت ماهانه يك ماه��ه منتهي به پايان 
آبان ماه امس��ال را منتشر كرد. بر اين اساس شركت 
در ماهي كه گذش��ت ي��ك ميلي��ون و 119هزار و 
261بسته 100عددي قرص و دراژه و كپسول توليد 
كرد. همچنين اين ش��ركت در آبان م��اه 353هزار 
و 8025 ع��دد آمپول و قطره تولي��د كرد. افزون بر 
اي��ن 14هزار و 700كيلوگرم محصولات ش��يميايي 
و 204ه��زار و 921شيش��ه سوسپانس��يون از ديگر 
تولي��دات كيمي��دارو در آبان ماه ب��ود. همچنين در 
مي��ان انواع محصولات توليدي اين ش��ركت قرص و 
دراژه ب��ا توليد يك ميليون و 76هزار و 993بس��ته 
100عددي در صدر توليدات قرار داش��ت. علاوه بر 
اين ش��ركت در آبان ماه 58 ميليارد و 157ميليون 
ري��ال انواع محص��ولات توليدي خ��ود را به فروش 
رساند. اين درحالي است كه شركت در 8 ماهه سال 
جاري 9ميليون و 998هزار و 445بسته 100عددي 
قرص و دراژه و كپسول توليد كرده است 11ميليون 
و 721ه��زار ع��دد آمپول، يك ميلي��ون و 266هزار 
عدد قط��ره، 557 ه��زار و 250كيلوگرم محصولات 
ش��يميايي و ي��ك ميلي��ون و 222ه��زار شيش��ه 
سوسپانسيون توليد كرد. اين شركت از ابتداي سال 
تا اي��ان آبان ماه 742ميلي��ارد و 578 ميليون ريال 

انواع محصول را به فروش رسانده است. 
 اعلام نخس�تين EPS س�ال 97 »ساربيل«: 
ش��ركت س��يمان آرتا اردبيل نخس��تين پيش بيني 
درآمد هر س��هم 12ماهه منته��ي به 30 آذر ماه 97 
را به صورت حسابرس��ي ش��ده و با س��رمايه معادل 
140هزارميليون ريال)س��رمايه ثبت نشده 100هزار 
ميليون ريال( منتشر كرد. همچنين شركت با انتشار 
نخستين پيش بيني سود سال 97 معادل 107ميليارد 
و 53 ميليون ريال س��ود خالص پيش بيني كرد و بر 
اين اس��اس مبلغ 446ريال س��ود به ازاي هر س��هم 
اختصاص داد كه در مقايسه با دوره مشابه سال مالي 
قبل معادل 40درصد كاهش داش��ت. گفتني است، 
س��يمان آرتا اردبيل در 12ماهه سال مالي منتهي به 
آذر ماه 96 به ازاي هر س��هم 749ريال سود محقق 
كرد. همچنين اين ش��ركت سود س��هام پيشنهادي 
براي س��ال مالي 97 را 335ريال و براي س��ال مالي 

96 به ازاي هر سهم 562 ريال اعلام كرد. 
 عملك�رد 6 ماه�ه »كق�زوي«: شيش��ه قزوين 
اطلاع��ات و صورت ه��اي مال��ي ميان دوره يي 6 ماهه 
منتهي به 31ش��هريور ماه 96 را حسابرس��ي شده و 
با س��رمايه يك هزار و 428ميليارد ريال منتشر كرد. 
همچنين ش��ركت طي دوره 6 ماه��ه مبلغ 134ريال 
زيان به ازاي هر س��هم محقق كرد كه نسبت به مدت 
مشابه س��ال قبل 56 درصد افزايش داشت. در سويي 
ديگر اين ش��ركت در 6 ماهه منتهي به 31ش��هريور 
م��اه 95 مبل��غ 86 ريال زيان به ازاي هر س��هم كنار 
گذاش��ت و در پايان دوره 201ريال زيان پوشش داد. 
بر اين اساس زيان خالص پايان دوره را 191ميليارد و 
36ميلي��ون ريال اعلام كرده كه منجر به زيان خالص 
134ريالي به ازاي هر سهم شده كه معادل 56 درصد 
نس��بت به مدت مشابه سال قبل افزايش داشته است. 
در س��ويي ديگر اين ش��ركت در 6 ماهه امس��ال يك 
هزار و 406ميليارد و 272ميليون ريال زيان انباش��ته 

شناسايي كرد.
  نخستين پيش بيني س�ود »لپارس«: شركت 
كارخانج��ات پ��ارس الكتريك نخس��تين پيش بيني 
درآمد هر س��هم 12ماهه منتهي به 30 اس��فند 96 
را به صورت حسابرس��ي نش��ده و با س��رمايه معادل 
300هزارميلي��ون ري��ال منتش��ر ك��رد. همچني��ن 
شركت با انتشار نخس��تين پيش بيني سود سال 96 
معادل 99ميليارد و 539 ميليون ريال س��ود خالص 
پيش بيني كرد و بر اين اس��اس مبلغ 332ريال سود 
به ازاي هر سهم اختصاص داد كه در مقايسه با دوره 
مشابه سال مالي قبل معادل 6 درصد افزايش داشت.

رويخطشركتها

همزمان با چرخش نقدينگي به سمت گروه خودرويي رخ داد

نخستين استراحت شاخص بورس پس از 2.5 درصد رشد

در نخستين نشست خبري سال، رييس سازمان بورس مطرح كرد

از كاهش زمان توقف ها تا پرونده »آكنتور« و »هاي وب«
گروه بورس   مسعود كريمي   

روز دوش��نبه نخس��تين نشس��ت خبري رييس 
س��ازمان ب��ورس با حضور اصحاب رس��انه در س��ال 
جاري برگزار ش��د. ش��اپور محمدي كه از مرداد سال 
95 رس��ما سكاندار بازار س��رمايه كشور شد طي روز 
گذش��ته سومين نشس��ت خود را با ارائه گزارش هاي 
مختلف در س��طح بازار تشريح كرد. اما در اين بين از 
گوشه و كنار بازار صحبت هايي مبني بر اينكه برگزاري 
نشس��ت باتوجه به ثبت ركورد هاي پي درپي شاخص 
كل و وضعيت مس��اعد قيمت سهام شركت ها در اين 
برهه زماني صورت گرفته است نيز به گوش مي رسد، 
چراكه افراد س��ازماني و مديران ارشد بورسي معمولا 
در شرايطي كه روند بازار افولي است خيلي در سطح 
بازار رويت نمي شوند و حتي از اظهارنظر هاي آنان نيز 
خبري به گوش نمي رسد. به هر حال، برگزاري نشست 
خبري و تشريح عملكرد نهاد  ناظر در چنين موقعيت 
زماني مي تواند بر اين نكته كه مديران بورس��ي اغلب 
شاخص محورند و در شرايطي كه شاخص كل قله هاي 
جدي��دي را يكي پس از ديگ��ري فتح مي كند به ياد 
ارتباط مستقيم با رسانه ها مي افتند نيز تاكيد داشته 
باشد. در عين حال، در صورتي كه برنامه يي مشخص از 
طرف سازمان بورس براي برگزاري نشست هاي خبري 
خود و به شكل دستوري براي ساير اركان بورسي در 
بازه هاي زماني طراحي و اعلام ش��ود، مي تواند نقش 
مهمي در راس��تاي اعتماد س��ازي بيشتر براي جامعه 
س��هامداري ايفا كند و جلو خيلي از اين ش��ايبه ها را 
در سطح بازار سهام بگيرد، چراكه با اين روش سازمان 
مي تواند به نوعي بي طرفي خود را در روند صعودي يا 
نزولي بازار نشان  دهد كه هيچ گونه وابستگي به رونق 
بازار براي ارائه اطلاعات آماري و اقدامات صورت گرفته 
ندارد. بر اين اس��اس، رييس س��ازمان بورس ازجمله 
موارد تاكيد شده در نشس��ت ديروز را به موضوعاتي 
از قبي��ل وضعيت »هاي وب«، ش��رايط س��هامداران 
زيان ديده »كنتورس��ازي«، اعلام زمان رسمي اجراي 
دستورالعمل توقف و بازگش��ايي نماد ها، دلايل رشد 

بورس و... اختصاص داده كه در ادامه مي خوانيد. 

 افزايش سهم كالاهاي كشاورزي در بورس كالا 
در همي��ن رابطه، ش��اپور محمدي درب��اره به روز 
رس��اني سامانه معاملاتي پس از 10 سال عنوان كرد: 
از روزهاي ابتداي فعاليت در س��ازمان، پيگير اعتلاي 
س��امانه بودم كه از روز ش��نبه معاملات روي سامانه 
ب��ه روز رس��اني انجام مي ش��ود كه كار بزرگ��ي بود و 
شركت فناوري كار س��نگيني در اين خصوص انجام 
داد. وي افزود: س��امانه جامع نظارت بر بازار س��رمايه 
ط��ي 8 م��اه راه اندازي ش��د. محم��دي درخصوص 
س��اماندهي بازار بدهي نيز گفت: كاه��ش نرخ اوراق 
باتوجه به تاكيدات وزير اقتصاد مورد توجه قرار گرفت 
و نرخ هايي كه عدد بالايي داشتند تا 15درصد كاهش 
پي��دا كرد. وي ب��ه معاملات اختيار خري��د و فروش 
اش��اره كرد و افزود: معاملات اختي��ار خريد و فروش 
هم اكنون در معاملات س��هام و س��كه در حال انجام 
اس��ت. محمدي تقويت جايگاه كالاهاي كشاورزي در 
بورس كالا را به عنوان يك اقدام ديگر س��ازمان بورس 
مطرح ك��رد و گفت: س��هم كالاهاي كش��اورزي در 
بورس كالا افزايش قابل توجهي داشته است. وي ابراز 
 داش��ت: روش عرضه هاي اوليه از طريق ثبت سفارش 

)بوك بيلدينگ( از ديگر اقداماتي اس��ت كه به گفته 
محمدي براي هميشه به حرف و حديث ها پايان داد 

البته جاي پيشرفت نيز دارد. 

 9 روز تا اجراي دستورالعمل 
دبير ش��وراي عالي ب��ورس تصريح ك��رد: اصلاح 
دس��تورالعمل مرتبط ب��ا توقف و بازگش��ايي نمادها 
هفتمين اقدام س��ازمان در اي��ن دوران بوده و از آنجا 
كه بايد روي س��امانه جديد راه اندازي مي شد، انتظار 
 م��ي رود تا دو هفته آينده عملياتي ش��ود. بنابراين تا 
9 روز ديگ��ر نمادها با دس��تورالعمل جديد، توقف و 
بازگش��ايي مي ش��ود. وي ادامه داد: تقويت مكانيسم 
صندوق ه��اي با درآمد ثابت يك��ي از كارهايي بود كه 
در اي��ن مدت انجام گرفت پي��ش از اين تا 90درصد 
سپرده گذاري صندوق ها در موارد غيرسهامي بود كه 
اين نس��بت هم اكنون به 70درصد رسيده است. اين 
حد نصاب بايد به 50درصد برسد و بقيه منابع بايد در 
اوراق بخش خصوصي و دولتي و سهام سپرده گذاري 
شود. محمدي با اشاره به ممنوعيت صدور يونيت هاي 
صندوق ها در شعب بانك ها گفت: خريد يونيت ها در 
ش��عب بانك ها ممنوع شد و فقط امكان فروش آن در 
شعب بانك ها مجاز اس��ت. سخنگوي سازمان بورس 
راه اندازي س��امانه رصد و برق��راري حد اعتباري براي 
كارگزاري ها در اتاق پاياپاي را از ديگر اقدامات سازمان 
خواند و گفت: حد اعتباري ريسك عدم ايفاي تعهد را 

تا حد زيادي پوشش داده است. 

 كاهش كارمزد
وي خاطرنشان كرد: كاهش كارمزدهاي معاملاتي 
براي افزايش نقدش��وندگي ديگر اقدام سازمان بورس 
و اوراق به��ادار اس��ت. يك��ي از اقدام��ات در جه��ت 
رون��ق اقتصادي، كاهش هزينه معاملات اس��ت و در 
اين راس��تا باوجود اينكه مجم��وع كارمزدها كمتر از 
0.3درصد اس��ت اما از اين ميزان نيز كارمزدها كمتر 
شده اس��ت. وي ادامه داد: كاهش محدوديت ها براي 
سبدگردان ها و صندوق ها در جهت كاهش زمان براي 
اخذ كد موردتوجه قرار گرفت. همچنين در اين راستا 
مجوزه��اي كارگزاري ها از 23 مجوز به 8 مجوز براي 
بهبود كس��ب و كار كاهش پيدا كرد. محمدي درباره 
افشاي صورت هاي مالي 231 نهاد عمومي غيردولتي 
گفت: در راستاي اجراي بند 6 قانون اصل 44 به كمك 
مجلس هم اكنون 1015 اطلاعيه و 425 صورت مالي 

از نهادهاي عمومي غيردولتي منتشر شد. 

 صندوق تثبيت و فرهنگ سازي
رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار كاهش زمان 
تاييد صلاحيت مديرعامل را از ديگر اقدامات سازمان 
خوان��د و در ادامه به راه اندازي صن��دوق تثبيت بازار 
سرمايه اشاره كرد و گفت: مطابق ماده 28 قانون رفع 
موانع توليد رقابت پذير، اين صندوق در شرايط خاص 
براي حمايت از بازار سرمايه ورود مي كند و هم اكنون 
صن��دوق تثبي��ت آمادگي ورود ب��ه ب��ازار را مطابق 
آيين نام��ه هيات وزي��ران دارد. محمدي ب��ه موضوع 
پراهميت فرهنگ س��ازي در بازار سرمايه اشاره كرد و 
گفت: مذاكره با رس��انه هاي ملي براي ساخت سريال 
و فيلم پس از دريافت مجوز شوراي عالي بورس وارد 

فاز عملياتي مي شود. 

 تغيير عضويت در آيسكو
وي درب��اره پيگي��ري تبدي��ل عضوي��ت س��ازمان 
بورس در آيس��كو از عضو ناظر به ع��ادي گفت: تبديل 
وضعيت س��ازمان در آيس��كو در مراحل اجرايي است و 
تيم تاييد كننده گزارش، در مراحل نهايي بررس��ي قرار 
دارد و اميدواري��م اين اقدام ب��ه زودي صورت گيرد. وي 
گفت: افش��اي اطلاعات واقعي زمينه دقت بيشتر را در 
صورت هاي مالي ايجاد مي كند و حتي در اين خصوص از 
كانون نهادهاي سرمايه گذاري درخواست كرديم تحليل 
صنايع به عهده رسانه ها گذاشته شود و مجوزي در جهت 

انتشار تحليل صنايع و تحليل شركت داده شود. 

 پيگيري قضايي
وي در خصوص پيگيري مقابله با س��ايت هايي كه 
خلاف قانون و مقرارت شايعاتي را مطرح كردند، گفت: 
پيگي��ري قضايي براي برخورد با اين س��ايت ها انجام 
و به برخي تذكر داده ش��د. رييس س��ازمان بورس و 
اوراق بهادار با اش��اره به جلوگيري از فعاليت نهاهاي 
غيرمجاز گفت: تم��ام اقدامات لازم در مراجع قضايي 
صورت گرفته كه به بهانه هاي واهي و با اعلام نرخ هاي 
غيرواقعي س��رمايه هاي مردم به يغما ن��رود و در اين 

خصوص پيگيري قضايي مي شود. 

 استراتژي  سرمايه گذاري
محمدي به س��هامداران توصيه كرد: س��هامداران 
در خري��د و فروش ها به عوامل بني��ادي دقت كنند. 
س��ودآوري، ص��ورت مالي، چش��م انداز ش��ركت در 
س��ودآوري آينده از عوامل تحليل بنيادي اس��ت كه 
مي تواند سرمايه گذاري موفقي را رقم بزند. البته تحليل 
تكنيكي يك روش فني و پذيرفته شده در دنياست اما 
حتما تحليل بنيادي مدنظر باشد. وي درباره توجه به 
ويژگي ها و ريس��ك هاي هر صنعت عنوان كرد: همه 
صنايع دوران رش��د، افول و ركود دارند. بنابراين بايد 
به ويژگي هاي خاص هر صنعت دقت شود به عبارتي 
مي توان از تحليل »بالا به پايين« استفاده كنند يعني 
در تحليل خود از اقتصاد جهاني، اقتصاد ملي، صنعت 
و شركت بهره ببرند. محمدي با ذكر مثالي توضيح داد: 
به عنوان نمونه شركت هايي كه قراردادمحور هستند 
حتما تحلي��ل قراردادها مورد توجه ق��رار بگيرد. وي 
گفت: در دنيا و بازارهاي مالي كس��ي نمي تواند، ادعا 
كند يك گروه صنعت يا ش��ركت افت سود ندارد پس 
سهامداران با تشكيل سبد ريسك خود را پايين آورند. 

 دلايل رشد بورس 
رييس س��ازمان بورس در خصوص دلايل رش��د 
خيره كنن��ده ش��اخص ب��ورس و ثب��ت ركورده��اي 
جديد گف��ت: در اين ركوردزني ه��اي پي در پي هم 
دلاي��ل داخلي و هم تح��ولات بين المللي دخيل بود. 
وي افزاي��ش قيمت نف��ت را يكي از عوام��ل اثرگذار 
بر بازار س��رمايه دانس��ت كه براي بودجه كش��ور نيز 
اتفاق خوبي اس��ت و افزايش بهاي فلزات اساس��ي را 
نيز دومين عامل بين المللي رشد برخي صنايع بزرگ 
در ب��ازار قلم��داد كرد. محم��دي در خصوص دلايل 
داخلي به كاهش نرخ س��ود بانكي اشاره كرد و گفت: 
س��ازمان بورس هم در حال كنترل نرخ صندوق هاي 
س��رمايه گذاري اس��ت كه قانونمند كردن اين نهادها 

باعث كاهش نرخ اوراق در بازار شده است. 

  دستكاري در بازار
محمدي در ادامه با تاكيد بر اينكه هر دستكاري 
در بازار پيگيري مي ش��ود، گفت: وضعيت افش��اي 
اطلاع��ات در ب��ازار س��رمايه ما تا امروز نس��بت به 
بورس اس��تانبول تعداد بيش��تري داش��ته اس��ت. 
وي افزود: س��ازمان بورس در ح��ال پيگيري براي 
ليس��ت كردن برخي ش��ركت هاي ايراني در بورس 
استانبول و برخي ش��ركت هاي بورس استانبول در 
بازار س��رمايه ايران است. سخنگوي سازمان بورس 
ادامه داد: در حال حاضر وضعيت افش��اي اطلاعات 
در بورس ما بهتر از بورس اس��تانبول است اما بايد 

بخش حاكميت شركتي را تقويت كنيم. 

 حساسيت سازمان و »هاي وب«
محمدي در خص��وص وضعيت توقف نماد »هاي وب« 
گفت: هيات پذيرش تمام اطلاعات اين نماد را افش��ا كرد 
ام��ا نحوه اطلاع رس��اني خارج از كدال اين ش��ركت باعث 
حساسيت سازمان بورس بود و به همين دليل نماد متوقف 
ش��د. پس از افشاي تمام آيتم هاي قراردادي اين شركت و 
دريافت پاسخ سوالات و افشاي آنها مجددا نماد را بازگشايي 
كرديم اما پس از بازگش��ايي نماد باز هم روند اطلاع رساني 
خارج از كدال با اهدافي نامش��خص ادامه پيدا كرد. رييس 
سازمان بورس تاكيد كرد: قيمت هايي كه روز چهارشنبه در 
بازار براي اين س��هام تعيين شد بنا به ماده 7 بند 8 قانون 
ب��ازار اوراق بهادار ابهام آميز بود. همچنين ابهامات ديگري 
مثل گزارش كارشناس��ي و روند عرضه و تقاضاي س��هام 
باعث شد، س��ازمان بورس بنا بر وظيفه خود كه پيگيري 
از تخلفات است، تصميم به توقف نماد براي شفاف سازي و 
اصلاح رويه اطلاع رس��اني بگيرد.  وي در خصوص موضوع 
ابط��ال معاملات اين نماد در روز چهارش��نبه نيز اين گونه 
توضيح داد: بنا بر دس��تورالعمل هيچ معامله يي در بورس 
و فرابورس تا ساعت 2 قطعي نيست، عدم تاييد معاملات 
با ابطال معاملات دو موضوع متفاوت است. هيچ معامله يي 
ابطال نشده اما معاملات »هاي وب« در روز چهارشنبه مورد 
تاييد قرار نگرفته است. معاملات از ساعت 2 قطعيت پيدا 
مي كند. رييس سازمان بورس درباره زمان بازگشايي نماد 
»هاي وب« گفت: تمام تلاش ما اين اس��ت كه اين نماد در 
كوتاه ترين زمان باز ش��ود مشروط بر اينكه فرآيند و رويه 

اطلاع رساني »هاي وب« اصلاح شود. 

 مسير تورم و بورس
محمدي رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در پاسخ 
به س��والي در خصوص بودجه سال 97 و احتمال افزايش 
تورم گفت: بازار سرمايه با بودجه و تورم ارتباط دارد. اينكه 
در آينده تورم بازار سرمايه را به چه سمتي هدايت مي كند 

به تصميمات مجلس شوراي اسلامي بستگي دارد. 

 بورس ارز و محدوديت ها
س��خنگوي س��ازمان بورس و اوراق به��ادار در 
خصوص راه ان��دازي بورس ارز عنوان ك��رد: برنامه 
تصمي��م ب��ورس ارز ب��ا هم��كاري بان��ك مركزي 
پيگيري مي ش��ود ب��ا توجه به اينكه سياس��ت هاي 
ارزي در اختيار بانك مركزي اس��ت، سازمان بورس 
بع��د از اعلام بانك مرك��زي فعاليت هاي خود را در 
اي��ن زمين��ه آغاز مي كن��د. وي در خص��وص ورود 
س��رمايه گذار خارجي بيان كرد: مهم ترين مش��كل 
ورود س��رمايه گذار خارج��ي محدودي��ت در نقل و 
انتقال پول است. با اين وجود در اين زمينه سازمان 

بورس اقدامات مثبتي نيز داشته است. 

 پيگيري معاملات بلوكي
وي در ادام��ه افزود: معاملات بلوكي نس��بت به 
گذش��ته به حداقل رس��يده و با اصلاحات بسياري 
همراه بوده اس��ت و اگر جاي اصلاح بيشتري وجود 
دارد، منكر آن نيس��تيم. اين معاملات به هر شكلي 
كه بر قيمت اثر داشته باشد، ممنوع است و از سوي 

سازمان بورس پيگيري مي شود. 

 پرسه قضايي كنتورسازي
محمدي با اش��اره به كنتور س��ازي و مش��كلات 
پيرامون آن نيز عنوان كرد: در بورس س��اير كشور ها 
ش��ركت  هايي مورد پذيرش قرار گرفته اند كه پس از 
مدتي از پذيرش حذف ش��دند و شركت كنتورسازي 
نيز نخستين شركت در اين زمينه محسوب نمي شود. 
وي تصريح كرد: ش��ركت كنتورس��ازي با مشكلاتي 
مواجه بوده اس��ت كه سازمان بورس، وزارت اقتصاد و 
تعدادي از بانك ها مس��وول پيگيري اين امور هستند. 
سخنگوي سازمان بورس و اوراق بهادار درباره توليدات 
ش��ركت كه داراي نام و نشان رسمي است نيز افزود: 
در برهه يي از زمان فعاليت هاي ش��ركت كنتورسازي 
در راستاي توليد، اش��تغال و... مورد تاييد بوده است 
و در ح��ال حاضر تعداد قابل توجه��ي كارگر در اين 
شركت مشغول فعاليت هس��تند. وي ابراز داشت: در 
حال حاضر كمك ها در راستاي راه اندازي فرآيند توليد 
ش��ركت در حال انجام اس��ت. اين در حالي است كه 
برخي سهامداران در اين حوزه آسيب زيادي ديده اند 
ك��ه در اين زمينه فعاليت هايي در راس��تاي پرداخت 
بخش��ي از پول هاي س��هامداران با هماهنگي شوراي 
عالي بورس صورت گرفته اس��ت كه بخشي از سهام 
اين افراد به پول تبديل شود تا زماني كه بتوان حق و 
حقوق مردم را از طريق مكانيسم قضايي دريافت كرد. 
محمدي گفت: روند ش��كايت انجام شده و پرونده در 

حال رسيدگي است. 

گروه بورس   هاشم آردم 
شاخص بورس تهران طي معاملات روز گذشته، پس 
از يك هفته توفاني س��رانجام وارد فاز اس��تراحت شد. بر 
اين اساس ديروز نماگر بازار سهام با افت 123 واحدي در 
سطح 95هزار و 477 واحد ايستاد. بر اين اساس نماگر بازار 
سهام ديروز پس از يك رشد بي وقفه 2.5درصدي سرانجام 
وارد فاز اس��تراحت شد. اين در حالي بود كه شاخص بازار 
در ميانه ه��اي بازار ديروز تا عدد 95هزار و 394 واحد نيز 
تنزل يافت، اما در ادامه معاملات و با افزايش نسبي تقاضا 
در نمادهاي بزرگ، بخش��ي از افت دماس��نج بازار جبران 
شد. ضمنا در بازار ديروز ارزش معاملات خرد سهام و حق 
تقدم افتي نس��بي را تجربه كرد و ب��ه عدد 219 ميليارد 
تومان رسيد. خالص خريد اشخاص حقيقي در بازار ديروز 
نيز عقب نشيني قابل توجهي از خود نشان داد. در حالي كه 
اين متغير در معاملات روز يك شنبه به 16ميليارد تومان 
رسيد كه ديروز ميزان ورود اشخاص حقيقي به بازار سهام 
به اندازه 4ميليارد تومان رس��يد. از نكات جالب معاملات 
ديروز بازگش��ت توجهات به نمادهاي خودرويي و افزايش 
چش��م گير ارزش معاملات در نماده��اي اين گروه بود. به 
نظر مي رسد فعالان بازار، گروه خودرويي را به چشم گروه 
بتا منفي اين روزهاي بازار مي بينند. هر زمان كه معاملات 
در گروه هاي بزرگ تري كه ليدر اين روزهاي بورس هستند 
دچار ضعف مي شود، بازار به گروه  خودرو و ساخت قطعات 
پناه مي برد. روز گذشته همزمان با اصلاح نسبي قيمت در 
نمادهاي بزرگ و شاخص ساز، نقدينگي در جريان بازار، به 

سمت گروه خودرويي يورش برد. 

 عقب نشيني حقيقي ها
همان ط��ور ك��ه در گزارش هاي پيش��ين »تعادل« 
اشاره شده بود، در رشدهاي اخير شاخص بورس تهران 
ش��اهد افزايش قابل توجه مشاركت اشخاص حقيقي در 
معاملات بازار س��هام بوديم. ع��لاوه بر آن خالص خريد 
اش��خاص حقيق��ي در جريان معاملات هفته گذش��ته 
به شدت افزايش يافته بود. به طوري كه طي معاملات روز 
يك ش��نبه هفته جاري، خالص خريد اشخاص حقيقي 
به 16 ميليارد تومان رس��يد. ب��ه عبارت دقيق تر در روز 
يك شنبه به اندازه 16 ميليارد تومان از مالكيت اشخاص 
حقوقي كاسته شد و به مالكيت اشخاص حقيقي  افزوده 
شد. تجربه نشان داده است كه هرگاه مشاركت اشخاص 
حقيقي در معاملات بازار سهام افزايش مي يابد، مي توان 
انتظار داش��ت كه در كوتاه مدت متوس��ط قيمت ها در 
ب��ورس افزايش يابد. ط��ي معاملات روز گذش��ته بازار 

س��هام اين متغير كاهش قابل توجهي را تجربه كرد. بر 
اين اس��اس ديروز خالص خريد اشخاص حقيقي به رقم 
تقريبي 4ميليارد تومان رس��يد. بنابراين مي توان علت 
اصلي اس��تراحت شاخص س��هام را افت تقاضاي موثر 
دانس��ت. همان طور كه در گزارش روز گذشته »تعادل« 
اش��اره شده بود، ريس��ك شناسايي س��ود و همچنين 
ريسك رشد سريع قيمت ها مي تواند بازار را با سكته هاي 
مقطعي ناشي از شناسايي سود مواجه كند. در معاملات 
روز گذش��ته به نظر رس��يد همين موض��وع باعث افت 
نس��بي تقاضا و تشديد عرضه ها شده است. از ميانه هاي 
ساعات كاري بورس در روز گذشته اما، دوباره با كاهش 
عرضه ها و تخليه نوسان گيران قيمت آخرين معاملات از 
قيمت هاي پاياني پيش��ي گرفت و همين موضوع باعث 

برگشت خفيف شاخص كل به مدار صعودي شد. 

 با »بتا منفي هاي« جديد بازار آشنا شويد!
از ن��كات قابل توجه معاملات بورس در روز گذش��ته، 
مي توان به افزاي��ش تقاضا در نمادهاي خودرويي اش��اره 
ك��رد. از ميانه ه��اي بازار دي��روز و درس��ت در زماني كه 
تكليف روند كلي بازار مش��خص ش��د، بخش��ي از فعالان 
بازار س��هام اقدام به افزايش س��فارش هاي خريد خود در 

نماده��اي خودرويي كردند. درنهايت ط��ي معاملات روز 
گذشته بيشترين ارزش معاملات به گروه خودرو و ساخت 
قطع��ات اختصاص يافت. در حالي كه كل ارزش معاملات 
خرد س��هام و حق تقدم در نماده��اي عادي بازار ديروز به 
219 ميليارد تومان رسيد، ارزش معاملات گروه خودرويي 
از 63.7 ميليارد تومان عبور كرد. بر اين اس��اس 29درصد 
كل از ارزش معام��لات بازار دي��روز به نمادهاي خودرويي 
اختصاص يافت و نقدينگي چرخش قابل توجهي به سمت 
اين گروه نشان داد. به نظر مي رسد بازار اين روزها با گروه 
خودرويي به مثابه يك گروه داراي ضريب بتاي منفي رفتار 
مي كند. هرگاه كليت بازار با ليدري شركت ها و گروه هاي 
شاخص سازي ازجمله پتروشيمي، فلزات اساسي و كانه هاي 
فلزي و پالايش��گاه ها رش��د مي كند، تقاض��ا در نمادهاي 
خودرويي اف��ت قابل توجهي را تجرب��ه مي كند. برعكس، 
زمان��ي كه تب و تاب گروه هاي بزرگ كاهش مي يابد، اين 
خودرويي ها هس��تند كه در مركز توجه فعالان بازار سهام 
قرار مي گي��رد. اينكه خودرويي ها دوباره در روز گذش��ته 
ب��ا ليدري نماد ش��ركت ايران خودرو ب��ه حركت درآمدند 
بي ارتباط با اظهارات رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
نيس��ت. در هفته گذشته خودرويي ها با خبر احتمال عدم 
ش��مول ماليات براي افزايش سرمايه از محل مازاد تجديد 

ارزياب��ي دارايي ها مورد توجه فعالان بازار قرار گرفتند. روز 
گذشته نيز اين موضوع توسط شاپور محمدي در نشست 
خبري س��ازمان بورس مورد تاييد قرار گرفت. در بازار اين 
انتظار ش��كل گرفته كه مجلس نيز با اين موضوع موافقت 
خواهد كرد. بر اين اساس خودرويي ها از محدوده هايي كه 
مقاومت هاي تكنيكالي مهمي به حس��اب مي آمدند، عبور 
كردن��د. »خودرو« از مح��دوده 305 تومان عب��ور كرد و 
 شاخص اين گروه نيز از محدوده 18هزار واحدي گذشت. 
به نظر مي رس��د ش��اخص اين گ��روه در روندي صعودي 
و بلندم��دت قرار گرفت��ه و با وجود آنك��ه دلايل بنيادين 
مستحكمي براي ادامه رشد اين گروه وجود ندارد، اما بازار 
علاقه دارد كه قيمت ها در اين گروه بيش از اينها رشد كند. 

 مروري بر آمار معاملات ديروز
 در داد و ستدهاي روز گذشته سرمايه گذاران بورس 
تهران بيش از يك ميليارد و 314 ميليون برگه دارايي 
مالي را دس��ت به دس��ت كردند. در داد و ستدهاي روز 
دوشنبه سرمايه گذاران بورس تهران بيش از يك ميليارد 
و 314 ميليون برگه سهم، حق تقدم و ساير دارايي هاي 
مالي را دست به دس��ت كردند كه ارزش اين مبادلات 
بي��ش از 324 ميليارد تومان ب��ود و در 83 هزار نوبت 

معاملاتي انجام ش��د. از اين ميزان 219ميليارد تومان 
به معاملات خرد س��هام و حق تقدم در نمادهاي عادي 
اختصاص يافت.  در بازار ديروز ش��اخص بورس تصميم 
به اس��تراحت گرفت. بر همين اس��اس اين متغير امروز 
123واحد افت كرد و به رقم 95 هزار و 477 واحد رسيد. 
شاخص بازار اول نيز 164 واحد نزولي شد اما شاخص بازار 
دوم 148 واحد بالا رفت. نمادهاي گس��ترش نفت و گاز 
پارسيان، سرمايه گذاري معادن و فلزات و چادرملو ديروز 
بيش��ترين تاثير منفي را بر شاخص بورس داشتند. اين 
در حالي بود كه نمادهاي بانك ملت، صنايع پتروشيمي 
خليج فارس، ايران خودرو و فولاد مباركه بيش��ترين تاثير 
مثبت را بر اين متغير ثبت كردند.  در بازار روز دوش��نبه 
گروه هاي خ��ودرو، فلزات اساس��ي و فرآورده هاي نفتي 
با بيش��ترين حج��م و ارزش معام��لات در صدر برترين 
گروه هاي صنعتي قرار گرفتند. صدرنش��يني بازار نيز با 
بيشترين رشد قيمت متعلق به نمادهاي نيروكلر، سپنتا، 
قند نيش��ابور، مهركام پارس، بانك ملت، موتورس��ازان 
تراكتورس��ازي ايران و رينگ سازي مشهد بود. در مقابل 
نمادهاي سيمان اصفهان، فنرس��ازي خاور، پمپ سازي 
ايران، معادن منگنز ايران، كاشي الوند، ايران ارقام و لوله 
و ماشين سازي ايران با بيشترين كاهش قيمت در انتهاي 
جدول معاملات نشس��تند. سرمايه گذاران بورسي ديروز 
براي خريد اوراق مشاركت شهرداري سبزوار، واحدهاي 
صندوق امين يكم، اوراق مش��اركت ش��هرداري تهران، 
اوراق مش��اركت رايان سايپا، سهام توليدي چدن سازان، 
آهنگري تراكتورس��ازي ايران و ايران خودرو بيش��ترين 
تقاض��ا و طولاني ترين صف هاي خريد را ثبت كردند. در 
مقابل گروهي از سرمايه گذاران تلاش كردند با عرضه هاي 
سنگين از س��هام پارس دارو، اوراق صكوك سايپا، اوراق 
مش��اركت شهرداري مش��هد، اوراق مشاركت شهرداري 
تهران، اوراق صكوك س��ايپا و س��هام اي��ران ارقام خارج 
ش��وند. در پايان معاملات امروز س��ايپا با معامله بلوكي 
180ميليون س��همي بيش��ترين حجم معاملات و اوراق 
صكوك فولاد كاوه كيش با معامله به ارزش 250ميليارد 

ريال بيشترين ارزش معاملات را داشتند. 
همچنين بازارهاي نه گانه فراب��ورس ايران در روز 
گذش��ته ميزبان جابه جايي نزديك ب��ه 544ميليون 
ورقه بهادار در بالغ بر 48 هزار نوبت دادوستدي بودند 
كه اين حجم از مبادلات ارزش��ي بالغ بر 319ميليارد 
تومان را رقم زد. ضمن آنكه شاخص كل فرابورس نيز 
همچن��ان روند صعودي خود را حفظ كرد و با 5واحد 

رشد به عدد هزار و 69 واحد رسيد. 
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قيمت ميوه ها براي شب يلدا 
مصوب شد 

ريي��س اتحاديه فروش��ندگان ميوه و س��بزي اعلام 
كرد كه در آستانه ش��ب يلدا كشف قيمت عمده فروشي 
محصولات كش��اورزي در ميدان مركزي مي��وه و تره بار 
تهران انجام و مقرر ش��د كه اين قيمت ها تا سوم دي  ماه 
تغيي��ر نكند. بر اين اس��اس حداكثر قيمت براي هندوانه 
ممتاز در ميدان مركزي كيلويي ۲۵۰۰ تومان و حداكثر 
قيمت براي انار ممتاز 8 هزار تومان در نظر گرفته شده كه 
نهايتا ۳۵ درصد افزايش قيمت نس��بت به اين نرخ ها بايد 
در سطح شهر اعمال شود. حسين مهاجران در گفت وگو با 
ايسنا، اظهار كرد: بر اساس جلسه امروز اتحاديه هاي بخش 
خصوصي و مس��وولان بخش دولتي مقرر شد قيمت ۵۴ 
قلم انواع ميوه، س��بزي و صيف��ي در ميدان مركزي ميوه 
و تره بار كش��ف، تصويب و اعلام شود همچنين مقرر شد 
قيمت هاي مذكور تا س��وم دي ماه تغيير نكند تا تقاضاي 
ناشي از شب يلدا براي اين محصولات فروكش كرده و به 
حالت طبيعي بازگردد. به گفته او، بر اين اس��اس قيمت 
ميوه هاي��ي مانند انار از ۳ هزارتومان به عنوان قيمت كف 
ت��ا 8 ه��زار تومان به عنوان قيمت ممت��از در نظر گرفته 
ش��ده است. از س��وي ديگر، نيز هندوانه از ۱۲۰۰ تومان 
ت��ا ۲۵۰۰ تومان به عنوان هندوانه ممتاز كش��ف قيمت 
شده اس��ت. البته نرخ ممتاز در ميوه ها مربوط به ميوه و 
تره بار دست چين شده، جدا شده و لوكس است كه در اين 
صورت بطور مثال، براي انار حداكثر و سقف قيمت كشف 
شده ۵۵۰۰ تومان و براي هندوانه ۲ هزار است. همچنين 
ميوه هاي پرمصرفي مانند پرتقال جنوب از ۳ هزار تومان 
تا س��قف ۴۵۰۰ تومان و پرتقال ش��مال از 8۰۰ تومان تا 
۱۵۰۰ تومان، سيب زرد از ۱۰۰۰ تومان تا ۳ هزار تومان 
و س��يب قرمز از ۱۰۰۰ تا ۲۵۰۰ تومان، كيوي از ۱۵۰۰ 
تا ۲۵۰۰ تومان، نارنگي انش��و از ۱۵۰۰ تا ۳۵۰۰ تومان و 
ديگر انواع نارنگي نيز پايين تر از اين سقف قيمتي در نظر 
گرفته  شده اند. براساس جلسه مشترك امروز بين اتحاديه 
بارفروش��ان، اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزي، نماينده 
جهاد كش��اورزي تهران و مس��وول واحد بازرسي نظارت 
اصناف ميوه و مركزي انبار تهران، نرخ انواع ميوه، سبزي 

و صيفي در ميدان مركزي ميوه و تره بار مشخص شد. 

چالش هاي اقتصادي در بنادر 
رييس اتاق اصناف بندرعباس در نشس��ت رييس 
و هيات رييس��ه ات��اق اصناف با مديرعامل س��ازمان 
ساماندهي مش��اغل شهرداري بندرعباس، مشتركات 
و دغدغه هاي صنفي براس��اس چالش هاي موجود را 
مورد بررس��ي ق��رار دادند. به گ��زارش پايگاه خبري 
اتاق اصناف ايران، مس��عود محمدشاهي، نايب رييس 
اول ات��اق مس��وول پيگي��ري طرح هاي س��اماندهي 
مش��اغل صنفي در اين جلس��ه با بي��ان چالش ها به 
ارائ��ه راهكار در رفع مش��كلات پرداخ��ت. مهندس 
عامري مديرعامل سازمان ساماندهي مشاغل با اعلام 
برنامه ها ابراز اميدواري كرد هم انديش��ي و تعامل به 
يقين سبب رفع و تسريع در خدمات رساني شهرداري 
به جامعه شهروندي و اصناف خواهد شد. عبدالمجيد 
جلال��ي رييس اتاق اصن��اف بندرعباس نيز گفت: به 
برنامه هاي س��ازمان س��اماندهي مش��اغل شهرداري 
اميدواري��م و ضم��ن رعايت حقوق قانون��ي اصناف، 
توقع��ات منطق��ي خود را در ش��وراي ش��هر مطرح 
خواهيم كرد. جلالي افزود: هرگز حقوق شهروندي و 
كرامت انس��اني دست فروشان را ناديده نمي گيريم و 
در طرح هاي ساماندهي اين قشر را بر اساس قانون و 
با حفظ حقوق طرفين دنبال مي كنيم. جلالي تصريح 
كرد: چگونگي اجراي طرح ساماندهي دستفروشان از 
حريم مراكز تجاري وبررس��ي نياز مناطق و محلات 
براي ايج��اد بازارچه هاي محله ي��ي مطابق ماده 8۵ 
قان��ون نظام صنف��ي و همكاري در ايجاد مش��اغل و 
حمايت از توليدات خانگي و صنايع دس��تي و كمك 
به عرضه مستقيم محصولات كش��اورزي ازمزرعه تا 
خانه در اين جلس��ه مورد بررسي قرار گرفت. رييس 
ات��اق اصناف بندرعباس افزود: همچنين تس��ريع در 
بهره ب��رداري ميدان جديد تره بار با جلب مش��اركت 
فع��الان اين صنف، هم افزايي درج��ذب درآمد برابر 
تعرفه هاي مصوب نيز مورد بررسي قرار گرفته است. 

ركود؛ بلاي جان اصناف 
رييس اتاق اصناف س��منان از فعاليت هاي تازه يي 
كه ب��راي آگاهي دادن به صاحب��ان واحدهاي صنفي 
در زمينه بلاياي طبيعي چون زلزله انجام ش��ده است 
مي گوي��د و چگونگي آن را ش��رح مي دهد. به گزارش 
ات��اق اصناف ايران، علي اكبر صيادجو، اظهار مي كند: 
»بعد از حادثه تلخ پلاسكو در حوزه استاني حركتي با 
ه��دف حفاظت و ايمني با محوريت اتاق اصناف ايران 
انجام گرفت كه با تعامل با مقامات سياسي، مسوولان 
شهرداري و سازمان همياري شهرداري شكل گرفت و 
در انتها به اين نتيجه رس��يديم با تشكيل كارگروهي 
با محوريت بازرس��ي از اصناف در نق��اط زلزله خيز و 
شناس��ايي واحدهاي صنفي ناايم��ن، احتمال خطر و 
آس��يب را به كمترين حد خود برسانيم.« او در ادامه 
مي گويد: »پس از شناسايي تمام واحدهاي صنفي در 
پاس��اژها و مجتمع هاي تجاري از صاحبان واحدهاي 
صنف��ي دع��وت كرديم ت��ا در كلاس هايي ك��ه در ۲ 
نوبت عملي و تئوري با حضور ماموري از آتش نش��اني 
و اس��تادي از دانش��گاه، تمام آموزش ه��اي لازم را به 
اعضاي مان آموزش بدهيم. خوشبختانه اين موضوع با 
اس��تقبال مواجه ش��د و به يكي از شروط سالانه براي 
اعضاي اتاق اصناف بدل شده است كه بايد ۲ جلسه ۲ 

ساعته عملي و تئوري را بگذرانند.«
رييس اتاق اصناف س��منان با اش��اره به تعداد زياد 
واحده��اي صنف��ي و از بين رفتن رقابت ميان ش��ان و 
مقايس��ه اين تراكم با ديگر كشورهاي جهان مي گويد: 
»مهم ترين معضل اصناف، ركود اس��ت كه خود دلايلي 
دارد و فك��ر مي كن��م مهم تري��ن آن وج��ود واحدهاي 
هم رسته است كه به ازاي هر ۲۷ نفر در كشورمان شكل 
گرفته اند. اين در حالي است كه تعداد واحدهاي صنفي 
در كش��ور تركيه به ازاي هر ۲۲۰ نفر است و در اوراسيا 
)كشورهاي حاشيه درياي خرز و آسياي دور( هم به ازاي 
هر ۲۰۰ نفر است. جالب است كه اين رقم در كشورهاي 
 اروپايي به ازاي هر ۷۰۰ نفر اس��ت و امريكا به ازاي هر

۱۰۰۰ شهروند يك واحد صنفي وجود دارد. اين موضوع 
اهميت اين معضل و نقش منفي آن را نشان مي دهد.«

خبر

اصناف

»تعادل« بررسي كرد

ايرادات صنفي به اجراي طرح »رجيستري«

در همايش فرصت هاي سرمايه گذاري در عمان مورد تاكيد قرار گرفت

افق تجاري يك ميليارد دلاري با عمان
تعادل 

هماي��ش فرصت هاي س��رمايه گذاري در عمان، با 
حضور فعالان بخش خصوصي در اهواز برگزار شد. در 
اين همايش، روابط اقتصادي دو كش��ور و راهكارهاي 
توس��عه اين روابط مورد بررسي قرار گرفت. به گفته 
رييس اتاق مش��ترك بازرگاني ايران و عمان، شرايط 
ايج��اد ش��ده در رواب��ط دو كش��ور باعث ش��ده افق 
يك ميلي��ادر دلار تج��ارت با عمان دور از دس��ترش 
نباش��د. به گزارش پايگاه خبري ات��اق ايران، رييس 
ات��اق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي اهواز در 
اين گردهم يي گفت: اولويت ات��اق اهواز ايجاد روابط 
پايدار اقتصادي با كش��ورهاي همسايه است و در اين 
زمينه تاكنون نمايشگاه هايي در قطر و عمان برپا كرده 
و تفاهم نامه هايي به امضا رسانده است. شهلا عموري 
با اشاره به اينكه خوزستان رتبه نخست توليد گندم، 
رتبه سوم توليد برنج، رتبه دوم توليد گل رز و نرگس 
و رتبه دوم در توليد ماهي هاي گرمس��يري كش��ور را 
دارد، تصري��ح كرد: اس��تان خوزس��تان ظرفيت هاي 
بالايي براي جذب سرمايه گذاري و صادرات كالا دارد 
و براي تسهيل اين فرآيند، اقدام به گرفتن مجوز خط 
كش��تيراني بين بندر خرمش��هر و بندر صحار عمان 
كرده اي��م. رييس اتاق اهواز ادامه داد: بخش خصوصي 
در س��ال گذش��ته 8۳ ميليون دلار به عمان صادرات 

داشته و امسال نيز تا اكنون ۷۱ ميليون دلار صادرات 
انجام است كه نشان دهنده رغبت و ميل براي همكاري 

و تعامل است.
 

 تعصب براي حفظ خط بوشهر- صحار
همچني��ن در اين همايش رييس اتاق مش��ترك 
بازرگان��ي ايران و عمان، خط كش��تيراني ميان بندر 
خرمشهر به بندر صحار عمان را اقدام مهم و ارزنده يي 

دانست كه بايد حمايت شود. 
محس��ن ضرابي با بي��ان اينكه خط كش��تيراني 
خرمش��هر به بندر صحار از 9 دي امس��ال راه اندازي 
مي ش��ود، تصريح كرد: از نظر اتاق مش��ترك ايران و 
عم��ان با راه اندازي خط فق��ط ۱۰ درصد از كار انجام 
ش��ده اس��ت و 9۰ درصد كار، نگهداري و حمايت از 
اي��ن خط خواهد بود.  او خطاب ب��ا فعالان اقتصادي 
حاض��ر در اين همايش تاكي��د كرد: باي��د روي اين 
موضوع تعصب داشته باش��يد و اجازه ندهيد شركت 
كش��تي راني خصوصي كه دس��ت به كار راه اندازي اين 
خط شده متضرر شود.  رييس اتاق مشترك بازرگاني 
ايران و عمان اظهار اميدواري كرد: س��ازمان توس��عه 
تجارت و مس��وولان اس��تان خوزس��تان از اين خط 
حمايت شايس��ته يي داشته باش��ند و پس ازاين خط، 
خط مس��تقيم بين بندر چابهار - صحار نيز راه اندازي 

ش��ود.  ضرابي در ادامه، ايجاد اتاق مش��ترك ايران و 
عمان در سال 9۲ را نقطه عطفي براي شناخت و رفع 
موانع موجود در مسير توسعه روابط اقتصادي با عمان 
دانست كه باعث حركت صعودي تراز تجاري ايران با 
عمان ش��د. به گفته وي پس از ايجاد اتاق مش��ترك 
بازرگاني ايران و عمان، حجم صادرات به اين كشور از 
۱۴8 ميليون دلار در سال 9۲ به ۵۴۰ ميليون دلار در 
سال 9۵ رسيد و با ادامه روند فعلي، افق يك ميليارد 

دلاري نيز دور از دسترس نخواهد بود. 
ضرابي در ادامه روابط بانكي بين دو كشور ايران و 
عمان را بسيار نزديك و دوستانه ارزيابي كرد و گفت: 
دو بانك در كشور عمان هم براي گشايش اعتباري و 
ضمانتنامه بانكي فعال هستند و واردات كالا از طريق 
»ال س��ي« انجام مي شود. وي ادامه داد: ثبت شركت 
در كشور عمان نيز با سهولت بيشتري انجام مي شود 
كه مراحل ثبت از ۱۲ مرحله به 6 مرحله كاهش يافته 
اس��ت و در مناطق آزاد در كشور عمان ثبت شركت و 

اقامت به سهولت انجام پذير است. 
ريي��س ات��اق مش��ترك بازرگاني اي��ران و عمان 
خاطرنش��ان كرد: طبق توافقاتي كه با مناطق آزاد در 
كش��ور عمان داشتيم، ش��ركت هاي ايراني مي توانند 
بدون اينكه كالايي به كش��ور عمان وارد كنند در اين 
كشور ش��ركت ثبت كنند؛ همچنين تفاهم نامه يي با 

منطقه آزاد صحار منعقد ش��ده كه در صورت اجرايي 
ش��دن حجم صادرات خرما به اين كشور سالانه ۳۰۰ 
هزارتن افزايش خواهد يافت.  س��فير كشور عمان در 
ايران نيز در اين همايش گفت: در طول سفرهاي خود 
به استان هاي مختلف ايران، بيشترين سوالي كه توسط 
فعالان اقتصادي مطرح مي شد در خصوص ويزا بود كه 
بايد گفت قرار اس��ت بزودي ويزاي مولتي عمان براي 
بخش��ي از تجار ايراني صادر ش��ود.  »سعود بن احمد 
البرواني«، افزود: تصميم سياس��ي براي صدور ويزاي 
مولتي عمان گرفته ش��ده و فقط مسائل فني در اين 

موضوع باقي مانده كه به زودي برطرف خواهد شد. 

او اظهار كرد: در سال گذشته بازديدهاي و سفرهاي 
بسياري بين مسوولان بانك هاي مركزي ايران و عمان 
صورت گرفت كه در خلال اين صحبت ها تفاهم نامه ها 
و گفت وگوهاي مفيدي انجام شد و بانك هاي مركزي 

دو كشور تفاهمنامه هاي مناسبي باهم داشتند. 
البرواني حض��ور فعالان اقتص��ادي و اعضاي اتاق 
مش��ترك ايران و عم��ان در اين همايش را نش��انگر 
اهتمام به توس��عه روابط اقتص��ادي عمان عنوان كرد 
و گفت: دو كش��ور از ديرباز روابط حس��نه سياسي و 
فرهنگي داشته اند و مي توانند روابط اقتصادي خود را 

نيز تا سطح بالايي افزايش دهند.

تعادل  
طرح رجيس��تري گوش��ي تلفن همراه از اواخر 
مهرماه س��ال جاري ب��ا رويكرد نظارت��ي بر حوزه 
واردات اين محصول از مبادي رسمي كشور استارت 
خورد. طبق وعده پيش��ين وزير ارتباطات و فناوري 
قرار بود ك��ه تا اواخر هفته جاري، اجراي اين طرح 
وارد فاز ديگر كه در واقع برخورد با برندهاي قاچاق 
اس��ت، آغاز شود كه ظاهرا مقدمات آن فراهم شده 
و س��امانه اس��تعلام اين طرح نيز راه اندازي شده تا 
متقاضي��ان خري��د اين محصول بتوانن��د در هنگام 
خري��د، كد يكتاي محص��ول مورد نظرش��ان را به 
س��امانه مذكور ارس��ال كنند تا از واردات رس��مي 
آن مطلع ش��وند. در غير اين صورت محصول مورد 
نظر خارج از س��رويس خواهد بود. همان طور كه از 
عنوان اين طرح بر مي آيد، قرار اس��ت گوش��ي هاي 
تلفن همراه در شبكه ارتباطي كشور »ثبت« شوند 
تا امكان استفاده از آنها در اپراتورهايي نظير همراه 
اول، ايرانس��ل، رايتل و... وجود داش��ته باش��د. اين 
ط��رح كه ب��راي مقابله با قاچاق گوش��ي هاي تلفن 
همراه اجرايي ش��ده، قرار اس��ت از اي��ن پس تنها 
محموله هايي كه از طريق مبادي رسمي )گمركي( 
وارد كشور مي شوند، سريال شان در مركز داده تعبيه 
شده ثبت ش��ود تا زماني كه مش��تركان سيم كارت 
خود را در آن قرار مي دهند، امكان اس��تفاده از آن 
گوش��ي ها وجود داشته باش��د؛ اين در حالي عنوان 
مي ش��ود كه اخير صاحبان برخي صنوف نسبت به 
وعده ه��اي توخالي دولتمردان گله مندند؛ چراكه به 
گفت��ه نايب رييس اتاق تهران، در فاز دوم اين طرح 
قرار ب��ود تلفن هاي همراهي كه از تاريخ ۱۴ آذر به 
بعد خريد و فروش مي شود، مورد ارزيابي قرار گيرد 

كه اين وعده هنوز عملياتي نشده است.

 بي اعتمادي مردم! 
با توجه به اينكه براس��اس آمار ارائه شده توسط 
مس��وولان اجرايي كشور، در حال حاضر حدود 9۵ 
درصد واردات گوش��ي از طريق مبادي غيررس��مي 
صورت مي گيرد، رجيس��تري به دنبال س��اماندهي 
اي��ن بخش و ب��ه نوع��ي تامين حق��وق گمركي و 
درآمده��اي مالياتي دولت اس��ت. از اين رو طبيعي 
اس��ت كه در چنين ش��رايطي اگر گوشي خارج از 
مس��ير رس��مي )مبادي گمركي( وارد كشور شده 
باش��د، به دليل آنكه س��ريال آنها در سامانه مذكور 
ثبت نشده، امكان استفاده از آن در شبكه اپراتورها 

وجود نخواهد داشت. 
در همين زمين��ه نايب رييس اتاق ته��ران درباره 
چگونگي اجراي طرح رجيستري به »تعادل« مي گويد 

كه اساسا صنوف با اجراي طرح رجيستري مخالفتي 
ن��دارد، اما گلايه هاي ما از كارش��كني دس��تگاه هاي 
مسوول اس��ت؛ چرا كه دس��تگاه هاي متولي اين امر 
پيش از اجراي طرح رجيستري از عدم برهم خوردن 
بازار موبايل سخن به ميان آوردند. اين موضوع درحالي 
است كه از ۱۴ آذر تاكنون ما شاهد ارسال يك سري 
پيام  به گوشي هاي تلفن همراه هستيم كه اين موضوع 
بي اعتمادي مردم را نس��بت به صنوف به همراه آورده 
است. ابراهيم درستي در ادامه توضيح مي دهد: نشست 
اخير اتاق اصناف با كميسيون اصل 9۰ مجلس شوراي 
اسلامي نيز در همين رابطه بوده؛ تا با رسانه يي شدن 
اين نوع چالش ها و موانع بر س��ر راه بازار موبايل افراد 
و دس��ت اندركاران هرچه زودتر بتوانند از آسيب هاي 
اين نوع برنامه ها جلوگيري به عم��ل آورند. او درباره 
نگراني مردم از ارسال اين نوع پيامك ها از سوي وزارت 
ارتباط��ات و فناوري اطلاعات مي گوي��د: در اين بازه 
زماني هر موضوعي كه از س��وي شهرستان ها اجرايي 
مي ش��ود مدلي اس��ت كه اف��راد از برنامه هاي تهران 
الگوبرداري مي كنند. به عنوان مثال طرح رجيستري از 
جمله طرح هاي كلاني است كه شهرستان ها مجبورند 
از مدل پايتخت تبعيت كنند و آن را به مرحله اجرايي 
برس��انند. اما موضوع اينجاست كه در گام دوم اجراي 

طرح   رجيستري گوشي تلفن همراه كه قرار بود از ۱۴ 
آذرماه سال جاري اجرا مي شود، 

اشكالاتي وجود دارد؛ چراكه مشمولين اين طرح 
در گام دوم، گوش هايي بود كه از اين تاريخ خريداري 
ش��دند و مقرر شده براي آنها پيامك ارسال شود. اما 
اكنون ش��اهد اين هس��تيم براي تمامي گوش هاي 
تلف��ن همراه ك��ه از تاريخ ماقبل اج��راي اين طرح 
خريداري ش��ده، پيامك ارس��ال شده است. به گفته 
درس��تي، همي��ن بي برنامه گي دس��تگاه ها منجر به 

بي اعتمادي مردم از كسبه شده است. 
رييس اتاق اصناف اي��ران همچنين گفت: هنوز 
برنده��اي پرف��روش گوش��ي تلفن همراه با س��هم 
8۰درصدي از بازار در طرح رجيستري قرار نگرفته 
اس��ت. به گزارش صداوس��يما، علي فاضلي با اشاره 
به اينكه طرح رجيس��تري از برندهاي داراي س��هم 
محدود در بازار ش��روع ش��ده اس��ت، اف��زود: بقيه 
برندهاي موج��ود در بازار كه بخ��ش اعظمي را به 
خود اختصاص داده اس��ت بايد هر چه سريع تر در 
اين طرح قرار بگيرند. او با اش��اره به نوسانات ارز و 
حذف ارز مبادله يي از گوشي تلفن همراه گفت: اين 
رويه بر قيمت ارائه گوش��ي تلفن همراه بر مشتري 
اثر گذاشته اس��ت. رييس اتاق اصناف ايران با بيان 

گله مندي صنف گوش��ي تلفن همراه از مورد توجه 
قرار نگرفتن براي اجراي طرح رجيستري ادامه داد: 
۴۰۰ه��زار بنگاه صنفي عرضه كننده گوش��ي تلفن 
همراه ظرفيت بزرگي اس��ت كه در اجراي درس��ت 
اين ط��رح بايد مورد توجه قرار گيرد. فاضلي گفت: 
ش��كايات صنف گوش��ي تلفن همراه به بخش هاي 
مختلف مجلس ارائه ش��ده است كه براي بررسي و 
رفع آن، ديروز جلس��ه يي با رييس كميسيون اصل 

9۰ برگزار شد. 

 ديدار بهارستان نشينان با اصنافي ها 
اتاق اصناف ايران عصر يك شنبه ميزبان جلسه يي 
ب��ا حضور علي فاضل��ي رييس اتاق اصن��اف ايران، 
داوود محمدي رييس كميس��يون اصل 9۰ مجلس 
شوراي اس��لامي و جمعي از روس��اي اتحاديه هاي 
تلفن همراه از استان هاي مختلف كشور بود. در اين 
جلسه موضوع رجيس��تري گوشي تلفن همراه، كه 
مدتي اس��ت با تمام كمبودها و فراز و نشيب هايش 
اجرا ش��ده است، بررسي و طرفين نظرات خودشان 
راجع به اين موض��وع را ابراز كردند. در ابتداي اين 
نشس��ت، نمايندگان اتحاديه ه��اي مرتبط با فروش 
موباي��ل از نگراني هاي خود و بي ثباتي بازار و قيمت 

گوش��ي هاي همراه گفتند و از پيامك هايي كه براي 
كاربرها با محتواي تاريخ از دس��ترس خارج ش��دن 
گوشي همراه ارسال مي ش��ود، ابراز نگراني كردند؛ 
چرا كه ب��ه اعتقاد آنه��ا اين ن��وع اقدامات موجب 
بي اعتم��ادي هر چ��ه بيش��تر مصرف كننده خواهد 
ش��د. در اين زمينه علي فاضلي، رييس اتاق اصناف 
ايران با تاكيد بر حضور اتاق اصناف در تمام جلسات 
پيرام��ون اين موض��وع با حضور وزي��ر ارتباطات از 
طرح رجيس��تري دفاع كرد و بي برنامگي و نبود كار 
كارشناس��ي را دليل اصلي عملي نش��دن طرح هاي 
بزرگ دانس��ت. رييس اتاق اصناف ايران با اشاره به 
لغو طرح افزايش قيمت نان مي گويد: متاسفانه نبود 
برنامه ريزي درس��ت و بي خ��ردي گاهي طرح هاي 
موف��ق و درس��ت را با چالش و دس��ت انداز مواجه 
مي كن��د و موجب بي اعتمادي مردم مي ش��ود. اين 
اتفاق درمورد طرح افزايش قيمت نان هم رخ داد و 
طرح و تمام مصوبات در كمتر از ۲ ساعت لغو شد. 
از اين رو برخي فعالان اقتصادي بر شفاف س��ازي 
اجراي برنامه ها تاكيددارند. در اين رابطه نيز فاضلي 
اظهار مي كند: اصناف هميش��ه در شفاف س��ازي و 
جلوگي��ري از ورود كالاي قاچ��اق پيش��قدم بوده و 
براي نمون��ه مي توانيم به طرح صندوق هاي مكانيزه 
فروش اش��اره كنم كه كار تا جاي��ي پيش رفت كه 
دول��ت در اجراي��ي كردن اين طرح عاج��ز ماند؛ در 
حال��ي كه ابت��دا اصناف به ك��م كاري متهم بود. ما 
در طرح رجيس��تري به دنبال حقوق مصرف كننده 
و دفاع از آنها هس��تيم و چنانچه دس��ت هاي پشت 
پ��رده اجازه بدهند، اين انحصار در واردات گوش��ي 
همراه را مي ش��كنيم. از سوي ديگر داوود محمدي، 
رييس كميس��يون اصل 9۰ مجلس شوراي اسلامي 
هم در اين جلس��ه مي گويد: به عنوان نماينده مردم 
در اين جلس��ه ش��ركت كرديم ت��ا از نقطه نظرات 
روس��اي اتحاديه هاي صنفي مطلع شويم. همانطور 
ك��ه مي دانيد كميس��يون اصل 9۰ مجل��س زماني 
مي توان��د ب��ه موضوع��ي ورود كند كه ش��كايتي از 
قواي س��ه گانه ش��ود؛ در غير اين صورت حق ورود 
ب��ه موضوع را نداريم. او مي افزايد: در گذش��ته و در 
بحث رجيستري گوشي همراه شكايتي وجود داشته 
است. اين طرح به سال 8۵ باز مي گردد، البته كه به 
تازگي اجرايي ش��ده و بسيار خوب است؛ چرا كه از 
ورود كالاي قاچاق به كشور جلوگيري مي كند. اين 
طرح با اشكالاتي مواجه است كه بايد برطرف شوند 
تا با اجرايي ش��دن آن مصرف كنن��ده از اتفاق هايي 
چون دزديده ش��دن گوش��ي همراه در امان بماند و 
بتواند در ص��ورت چنين اتفاقي به راحتي گوش��ي 

همراهش را با كد شناسايي رديابي كند.

عضو هيات نمايندگان اتاق ته��ران از بالاتر بودن نرخ بيكاري 
در اس��تان اصفهان نسبت به ميانگين كشور خبر داد و اعلام كرد 
ما قصد داريم با استفاده از ظرفيت ها و پتانسيل هاي بالاي استان 
سالانه بيش از ۳۰هزار فرصت شغلي جديد ايجاد كنيم. به گزارش 
پايگاه خبري اتاق تهران، محس��ن مهرعليزاده با اش��اره به اينكه 
هم اكنون صنعت اس��تان اصفهان نيز درگير چالش هايي اس��ت، 
گفت: در اصفهان نسبت به استان هاي ديگر كشور ما شاهد حضور 
صنايع بزرگ و مادر هستيم اما به همين ميزان هم با چالش هاي 

بزرگ تري رو به هستيم كه كار را مشكل مي كند. 
او با اش��اره به ركود در صنايع كوچك و مياني استان اصفهان 
گفت: صنايع بزرگ استان همچون فولاد مباركه با توجه به اينكه 
بيشتر توليداتشان صادراتي است، مشكلات چنداني ندارند و البته 
ذوب آهن هم در اين حوزه بايد فعال تر شود ولي صنايع كوچك و 

متوسط با چالش هاي زيادي رو به رو هستند. 
مهرعلي��زاده در پاس��خ به اين پرس��ش ك��ه مهم ترين چالش 
صنعتي در استان چيست، گفت: با توجه به آمارهاي دقيقي كه از 
دستگاه ها گرفته ام و برعكس آن چيزي كه از بيرون تصور مي شود 
نرخ بيكاري در اصفهان ۲درصد بيش از ميانگين كشور است؛ يعني 
اگر براساس آمار مركز آمار نرخ ميانگين كشوري ۱۰.۵درصد است 
باش��د اين عدد در اصفهان اين حدود ۱۲.۵ تا ۱۳درصد است كه 
بسيار تعجب برانگيز است و بايد هر چه زودتر فكري براي آن كنيم. 
او راه حل براي خروج از اين وضعيت را در اش��تغال زايي جوانان 
در صنايع كوچك و متوسط دانس��ت و گفت: »براي برون رفت از 

ش��رايط كنوني بايد صنايع كوچك و متوس��ط را رشد دهيم زيرا 
مي توانند اش��تغال زايي سريعي را به دنبال داشته باشد؛ اتفاقي كه 

در رشد صنايع بزرگ و مادر رخ نمي دهد.«
مهرعليزاده البته به بحران آب هم در س��طح اس��تان اصفهان 
اشاره كرد و گفت: الگوي ما در رشد صنايع كوچك و متوسط روي 
صنايعي است كه آب چنداني نخواهند زيرا توسعه صنعتي اصفهان 
در آين��ده بايد با توجه به بحران كنون��ي آب اتفاق بيفتد. درحال 
حاضر ما با چند شركت خودروسازي براي راه اندازي خطوط توليد 
در اس��تان مذاكراتي را انجام داده ايم و چند هفته پيش هم يكي 
ديگر از ش��ركت ها به ما مراجعه ك��رد كه با يك طرف خارجي به 

دنبال توليد سالانه ۵ هزار دستگاه اتوبوس در استان است. 
او با بيان اينكه خروج از وضعيت كنوني كشور با كار ويژه و قوي 
امكان پذير است، گفت: پتانسيل كار صنعتي در استان زياد است، 
سرمايه گذاران بسياري در سطح استان وجود دارند، دانشجويان و 
فارغ التحصيلان بسيار و مردم خونگرمي دارد ولي بايد همتي براي 
خروج از وضعيت كنوني ايجاد شود تا شاهد رشد و توسعه در سطح 

استان اصفهان باشيم. 
استاندار اصفهان همچنين گفت: ستادي به عنوان ستاد تسهيل 
و رفع موانع توليد در سطح استان شكل گرفته و با همكاري بانك ها 
ب��ه دنبال حمايت از صنايع زير ۱۰۰نفر هس��تيم تا از طريق اين 
كانال بتوانيم اش��تغال هاي جديد راه ايجاد كنيم؛ اتفاقي كه فكر 
مي كنم مي تواند در س��ال زمينه ايجاد ۳۰هزار اش��تغال جديد را 

ايجاد كند.

مهرعليزاده عضو هيات نمايندگان اتاق تهران تشريح كرد

چالش هاي صنعتي استان اصفهان
رييس كميسيون سرمايه گذاري اتاق ايران تبيين كرد:

دستاوردهاي 2 ساله برجام
دول��ت لايحه بودج��ه 9۷ را تقديم مجلس ك��رد و حالا فعالان 
اقتصادي آن را زير ذره بين خود قرار داده اند و بند بند لايحه را بررسي 
مي كنند. از طرف ديگر ۲س��ال از سالگرد برجام مي گذرد و طي اين 
مدت دس��تاوردهايي براي ايران به وجود آمده است. فريال مستوفي، 
عضو هيات نمايندگان اتاق تهران در گفت وگو با س��ايت خبري اتاق 
تهران ارزيابي بودجه 9۷و دس��تاوردهاي برجام را برشمرد. به گفته 
اين فعال اقتصادي، بودجه هنوز به بررسي هاي بيشتري نياز دارد. اما 
يك سري موارد عمومي درباره بودجه وجود دارد كه همه از آن مطلع 
هس��تند. به عنوان مثال نرخ ارز در بودجه ۳۵۰۰تومان تعيين شده 
اس��ت. اما در واقع با اينكه س��ال گذشته ۳۲۰۰تومان در نظر گرفته 
ش��ده بود، همين الان با نرخ بانك مرك��زي بالاتر از ۳۵۰۰تومان به 
فروش مي رسد. او در بخش ديگري از اظهارات خود گفت: اين مسائل 
و رك��ودي كه وجود دارد به همراه افزايش ماليات ها از بنگاه هايي كه 
شفاف هستند، ديگر رمقي براي بخش خصوصي باقي نگذاشته است. 
مساله ديگر نقدينگي فراواني است كه در زمان دولت فعلي به وجود 
آمده است. طي اين مدت نقدينگي در بازار افزايش يافته است. از ديگر 
چالش هاي موجود از نگاه مستوفي »سود بانكي« است؛ چراكه بانك ها 
ب��ه نرخ بهره يي كه ق��ول داده بودند، عمل نمي كنند. بنا به اظهارات 
او، بودجه طرح هاي عمراني س��ال گذشته كم بوده، امسال كمتر هم 
شده است. از طرفي هم هر زماني كسري بودجه وجود داشته، دولت 
از بودجه طرح هاي عمراني برداش��ته است. با اين حال او تاكيد كرد 
كه يكي از موضوعات مثبتي كه در بودجه وجود دارد مس��اله حذف 
يارانه هاس��ت كه بايد انجام مي ش��د؛ چراكه يارانه نق��دي جز ايجاد 

نقدينگي بالا و تورم بد دستاورد ديگري به ارمغان نياورد. در واقع بايد 
يارانه ها هدفمند مي شدند. اگر از روز اول به جاي اينكه پرداخت يارانه 
نقدي به مردم، اش��تغال و س��رمايه گذاري ايجاد مي كرديم، تاثيرش 
خيلي بيشتر بود.  او در بخش ديگري از اظهارات خود دستاوردهاي 
برج��ام را مورد ارزيابي ق��رار داد و اظهار كرد: نمي توانيم بگوييم كه 
برجام هيچ دس��تاوردي نداشته اس��ت. مي بينيم كه طي اين ۲سال 
يك سري ش��ركت ها كه در گذشته اصلا با ايران كار نمي كردند الان 
علاقه مند به همكاري هستند و حتي بعضي از اين شركت ها مشغول 
به كار ش��ده اند. به گفته مستوفي الان در كشورهاي مختلف بعضي 
بانك هاي كوچك و متوس��ط با ايران كار مي كنند و به هر حال نقل 
و انتقالاتي- نه به صورت كامل- درحال انجام اس��ت.   اما براس��اس 
اظهارات اين فعال اقتصادي، اساس��ي ترين مش��كلي ك��ه در برجام 
آزار دهنده است، مس��اله مراودات بانكي است. اين مراودات به دليل 
اينكه بانك هاي بزرگ كس��ب وكار بالايي با امريكا دارند در ارتباط با 
ايران محتاط هستند. همين موضوع هم مشكل ايجاد كرده است. اگر 
اين مشكل حل شود، باقي مسائل به خصوص درباره فعالان اقتصادي 
حل خواهد شد. او ادامه داد: به هر حال فعالان اقتصادي كه كاري با 
موضوعات تسليحاتي ندارند، آنها مي خواهند كسب وكار خود را انجام 
دهند اما متاس��فانه با روي كار آمدن ترامپ در امريكا اوضاع پيچيده 
ش��ده است. ترامپ فردي غيرقابل پيش بيني است و اين مشكلات را 
شديدتر كرده است. عده يي منتظرند ببينند چه اتفاقي رخ خواهد داد. 
به همين دليل است هم مي توان گفت هم دستاوردهاي خوبي وجود 

داشته و هم يك سري مسائل باقي مانده است.
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7  جهان

 امريكا، ابوبكر بغدادي را
دستگير كرده است

 ميلياردر محافظه كار
پيروز انتخابات شيلي 

 بودجه كلان واشنگتن
براي توسعه ناتو در اروپاي شرقي

گروه جهان|
سباستين پينرا ميلياردر محافظه كار شيليايي با كسب اكثريت آرا در دور دوم انتخابات 
رياس��ت جمهوري پيروز ش��د. به گزارش لس آنجلس تايمز، پس از شمارش 96درصد آرا 
مش��خص شد كه پينرا رييس جمهوري پيشين ش��يلي با كسب 54.6 درصد آرا به عنوان 
رييس جمهوري جديد ش��يلي انتخاب ش��ده اس��ت. آلخاندرو گويلير رقيب وي از جناح 
چپ ميان��ه، 45.4درصد آرا را به خود اختصاص داده اس��ت. هر دو كانديدا تقويت الگوي 
اقتص��ادي ب��ازار آزاد را را اولويت خود اعلام كرده بودند اما پينرا كه س��ابقا رييس جمهور 
بوده وعده سياست هاي حامي سرمايه گذاران با هدف ايجاد جهش در رشد اقتصادي را نيز 
داده ب��ود در حالي كه گويلير به دنبال ادامه اصلاحات جاري ميچل باچلت رييس جمهور 
فعلي در حوزه هاي آموزش، ماليات و كار بود. در چهار سال گذشته اين كشور توسط يك 
سياستمدار زن سوسياليست رهبري شد كه اصلاحات زيادي را در اين كشور پياده كرد. اما 
شيلي كه از نظر اقتصادي يكي از قوي ترين كشورهاي امريكاي جنوبي است، به طور سنتي 
گرايش محكمي به جناح راست دارد. اكنون نيز پيروزي مجدد پينرا در انتخابات به معناي 

تغيير جهت سياسي دولت به راست است. 
در دور اول انتخابات، نامزد چپ افراطي به رتبه سوم رسيد. راي نسبتا بالاي اين كانديدا 
باعث شد كه چپ افراطي به عنوان يك نيروي مهم جاي خود را در ميدان سياسي شيلي 

تحكيم كند. گفته شده  14ميليون نفر در شيلي واجد شرايط راي دهي بودند. 
سباس��تين پينرا در س��ال هاي ۲۰1۰ تا ۲۰14 رييس جمهوري ش��يلي بود و به دو دهه 
حكوم��ت چپ ميانه پايان داد. تا 1۰س��ال پي��ش آرژانتين، بوليوي، برزيل، ش��يلي، اكوادور، 
هن��دوراس، نيكاراگوئه، اروگوئه و ونزوئلا همگي تحت حاكميت رهبران چپ گرا بودند. اما در 
سال هاي اخير محافظه كاران در آرژانتين، برزيل و پاراگوئه به قدرت رسيدند و انقلاب بوليواري 
ونزوئلا هم با فشارهاي شديد تظاهركنندگان مواجه شده است. ناظران اين باورند كه پيروزي 
پينرا اين روند را بيش از پيش تثبيت مي كند. پينرا در دور اول رقابت هاي رياس��ت جمهوري 
ميان هشت نامزد با فاصله زياد پيروز شده بود. شيلي از كشورهاي مهم امريكاي جنوبي است 
كه با آرژانتين، پرو و بوليوي مرز مشترك دارد. اين كشور با توجه به رشد پايدار شاخص هاي 

مهم اقتصادي يكي از كشورهاي باثبات و پررونق منطقه به شمار مي  رود. 

گروه جهان|
روزنامه تركيه يي اعلام كرده ابوبكر بغدادي س��ركرده داعش، به دس��ت امريكايي ها در 
 عراق بازداشت و به سوريه منتقل شده است. به گزارش فارس، يك منبع سوري به روزنامه 
يني ش��فق گفته ابوبكر بغدادي در عراق توس��ط امريكا دس��تگير ش��ده سپس به منطقه 
»الكرامه« سوريه منتقل شده است. اين منبع كه قبلا يكي از اعضاي »جندالاقصي« بوده 
گفته بغدادي نخس��تين بار به پايگاه امريكا در »رأس العين« و سپس به پايگاهي امريكايي 
در »الحس��كه-رميلان« برده ش��ده است. گفته ش��ده علاوه بر بغدادي، هفت نفر ديگر از 
سركردگان ارشد داعش نيز بخشي از اين گروه بوده و يكي از آنها يك تبعه عراقي و ديگران 

نيز همگي اتباع كشورهايي جز عراق و سوريه بوده اند. 
پيش ت��ر مركز روس��ي نظارت ب��ر آتش بس س��وريه كه تح��ت نظ��ارت وزارت دفاع 
روس��يه در س��وريه فعالي��ت دارد، اعلام ك��رده بود كه ائت��لاف امريكا در ح��ال آموزش 
 نيروهاي ش��به نظامي در اردوگاه الحسكه سوريه اس��ت تا گروه جديدي از تروريست ها را 

تحت عنوان ارتش جديد سوريه در جنوب اين كشور فعال كند. 
دبير مطبوعاتي رييس جمهوري روسيه تصريح كرد كه مسكو هيچ گونه اطلاعاتي درمورد 
اق��دام ارتش امريكا در بازداش��ت ابوبكر بغدادي ندارد. به گزارش روس��يا اليوم، ديميتري 
پسكوف دبير مطبوعاتي ولاديمير پوتين رييس جمهوري روسيه، در واكنش به اخبار منتشر 
ش��ده مبني بر بازداش��ت ابوبكر بغدادي توسط امريكا گفته اس��ت: »نمي توانم در اين باره 
اظهارنظر كنم، دست كم ما چنين اطلاعاتي در دست نداريم.« خبر انتقال ابوبكر بغدادي به 
سوريه در شرايطي منتشر شده كه امانوئل ماكرون رييس جمهور فرانسه، يك روز پيش تر 
با پيش بيني پايان جنگ عليه داعش در س��وريه در فوريه سال آينده، ابراز اميدواري كرده 
طرفين پاي ميز مذاكره بنشينند. به گزارش خبرگزاري فرانسه، ماكرون گفته است: »ما به 
اتفاق نيروهاي ائتلاف در عراق به پيروزي رسيده ايم و گمان مي كنم در اواسط يا اواخر فوريه 
ما در سوريه هم در جنگ به پيروزي برسيم. ما بايد با اسد و نمايندگانش گفت وگو كنيم 
چراكه اولويت اصلي فرانسه ريشه كني گروه هاي تروريستي است تا كنار گذاشتن بشار اسد. 
موضعي كه از ماه ژوئن پاريس به طور رسمي آن را اعلام كرده است.« رييس جمهور فرانسه 

گفته كه پس از شكست داعش، بشار اسد در قدرت باقي خواهد ماند. 

گروه جهان|
امريكا به بهانه مقابله با هرگونه تخاصم از سوي روسيه ۲14ميليون دلار براي ساخت 
و نوسازي پايگاه هاي هوايي، مراكز آموزشي و ديگر تاسيسات نظامي در شرق و شمال 
اروپاي ش��رقي اختصاص داد. به گزارش ايس��نا و به نقل از رويترز، طرح مدرن س��ازي 
پايگاه هاي هوايي كه عمدتا در اروپاي شرقي نزديك به مرزهاي روسيه قرار دارند، بخشي 
از طرح ابتكار بازدارندگي اروپا با هدف تضمين امنيت متحدان اروپايي ناتو به ارزش 4.6 
ميليارد دلار است. اين بودجه اختصاص يافته در ميان 9 پايگاه در كشورهاي ليتواني، 

استوني، اسلواكي، مجارستان، روماني، لوكزامبورگ، ايسلند و نروژ تقسيم مي شود. 
براساس گزارش منتشر شده، امريكا در نظر دارد كه جنگنده هاي F-22 و جت هاي 
نسل پنجم رادار گريز F-35 را به برخي پايگاه هاي خود در حوزه بالتيك و شمال اروپا 
براي مقابله با تهديدات ناش��ي از زيردريايي هاي روسي ارسال كند. با اين حال فرمانده 
نيروهاي امريكايي در اروپا هرگونه اعزام تجهيزات را رد كرد. در پايگاه هوايي ايس��لند 
كه قرار اس��ت 14ميليون دلار تحت طرح مدرن سازي پايگاه هاي هوايي دريافت كنند، 

هواپيماهاي گشت زني نيز مستقر مي شوند. 
خبر توسعه پايگاه هاي هوايي ناتو در شرق اروپا در شرايطي منتشر شده كه تنش هاي 
مسكو و غرب بر سر توسعه ناتو در نزديكي مرزهاي اين كشور بيش از پيش بالا گرفته 
است. اخيرا ناتو اعلام كرده كه يك سيستم جديد موشكي روسيه را شناسايي كرده كه 
ناقض اين پيمان است. اين پيمان با انتشار بيانيه يي گفته كه متحدان اين پيمان سامانه 
موش��كي روس��يه را به عنوان يك تهديد جدي به حساب مي آورند. براساس يافته هاي 
اطلاعاتي ناتو، ارتش روسيه نوع جديدي از سلاح هاي موشكي به نام SSC-8 را توسعه 
داده است. موشك هايي كه مي توانند به كلاهك هسته يي نيز مجهز شوند. واشنگتن ادعا 
مي كند كه با تصاوير ماهواره يي و شواهدي ديگر مي تواند، ثابت كند كه توسعه اين نوع 
سلاح موشكي نقض پيمان منع موشك هاي هسته يي ميان برد است. نيويورك تايمز هم 
اواسط فوريه گزارش داده بود موشك روسي SSC-8 در منطقه ولگاگراد واقع در جنوب 
روس��يه مستقر است. ناتو از روسيه خواس��ته تا نگراني ها را به صورت شفاف و مستند 

برطرف كند و به طور فعالانه در مذاكرات فني با امريكا مشاركت داشته باشد. 

 استعفاي جنجالي 
والي بلخ افغانستان

گروه جهان| كاخ رياست جمهوري افغانستان اعلام كرد 
كه محمد اشرف  غني رييس جمهوري افغانستان، استعفاي 
عطا محمد نور والي بلخ را تاييد كرده است. ظاهرا اين استعفا 
چندي قبل صورت گرفته و طبق اعلام كاخ رياست جمهوري، 

محمد داوود به عنوان والي جديد بلخ تعيين شده است. 
به گزارش بي بي سي، حزب جمعيت اسلامي افغانستان 
بدون اش��اره يا ياد آوري از استعفا، تصميم رياست جمهوري 
در مورد عطا محمد نور را اقدامي »عجولانه، غيرمس��وولانه، 
مخالف ثبات و امنيت افغانستان و اصول توافقنامه حكومت 
وحدت ملي« توصيف كرد. اين حزب با نشر اعلاميه يي گفته 
اين تصميم را ش��ديدا محكوم مي كند. جمعيت اس��لامي 
افغانس��تان اعلام كرده پس از بازگش��ت صلاح الدين رباني 
رييس اين حزب كه اكنون در سفر رسمي است، موضع خود 

را به صورت مشخص اعلام خواهد كرد. 
يك منبع آگاه به بي بي س��ي گفته اين استعفا مربوط به 
يك س��ال پيش و زم��ان آغاز گفت وگوها مي��ان غني و نور 
اس��ت و با هدف »اعتمادسازي« صورت گرفته و مشروط به 
نتايج گفت وگوها بوده اس��ت. س��خنگوي اين حزب پيش تر 
گفته ب��ود جمعيت مخالف بركناري نور از بلخ اس��ت و اگر 
رييس جمهوري بدون درنظر گرفتن شرايط او را بركنار كند، 
جمعيت با دولت وحدت ملي مقاطعه سياس��ي خواهد كرد. 
نور رييس اجرايي حزب جمعيت اسلامي است كه در ساختار 
قدرت دولتي سهم بسزايي دارد و در حقيقت، جمعيت يكي 
از طرف هاي اصلي تش��كيل دهنده دولت وحدت ملي است. 
عب��دالله عبدالله كه از اعضاي ارش��د حزب جمعيت اس��ت 
تاكنون در اين مورد ابراز نظري نكرده است. نور در انتخابات 
رياست جمهوري گذش��ته مهم ترين حامي و متحد عبدالله 
و يكي از جدي ترين مخالفان رييس جمهوري اش��رف غني 
به شمار مي رفت. خبر تاييد استعفاي نور در حالي منتشر شد 
كه در چند روز گذش��ته بحث بركناري يا كناره گيري او داغ 
ش��ده بود. ظاهرا رهبران دولت وحدت ملي، اش��رف غني و 
عبدالله عب��دالله هر دو خواهان كناره گيري نور از ولايت بلخ 
بودن��د. نور كه حدود 15 س��ال والي بلخ بوده، پيش تر گفته 
براي كنار رفتن از ولايت بلخ ش��رايطي دارد و اگر شرايطش 
پذيرفته نشود، كناره گيري نمي كند. بلخ از ولايت هاي كليدي 
در شمال افغانستان محسوب مي شود و در 15 سال گذشته 
از امنيت نس��بي برخوردار و پيشرفت هاي اقتصادي را شاهد 
بوده اس��ت. برخي نگرانند كه كنار رفتن نور از اين ولايت به 
گسترش ناامني و نفوذ مخالفان مسلح دولت در اين ولايت و 
ديگر ولايت هاي شمالي افغانستان منجر شود. طبق گزارش 
منتش��ر ش��ده در خبرنامه اداره ارگان هاي محلي، داوود كه 
پيش ت��ر در بخش تحقيق��ات نف��ت و گاز در وزارت معادن 
افغانستان و رياس��ت امنيت فرماندهي پليس بلخ كار كرده 
و گفته مي شود از اعضاي حزب جمعيت اسلامي افغانستان 

است، به عنوان والي جديد بلخ منصوب شده است. 

افشاي توطئه ترور اردوغان 
يون��ان 9نف��ر را ك��ه براي ت��رور رجب طي��ب اردوغان، 
رييس جمهور تركيه برنامه ريزي كرده بودند در آتن دستگير 
كرده است. به گزارش ايسنا، اين شبه نظاميان قصد داشتند 
با استفاده از نارنجك، آرپي جي و كوكتل مولوتف اردوغان را 
ترور كنند. آنها در طرح خود براي اين ترور از اردوغان با اسم 
رمز »عقرب« نام برده اند و قرار بوده دو گروه از شبه نظاميان 
از طرفين ب��ه كاروان خودرو حامل اردوغان هنگام عبور و با 
سلاح هاي ياد شده حمله و گروه سوم نيز قرار بوده از پشت 

به خودرو او حمله كنند. 

خسارت 47 ميليارد دلاري 
داعش در عراق

وزي��ر برنامه ري��زي عراق گفت��ه، دولت از خس��ارت 
47ميليارد دلاري به مناطق آزاد ش��ده از چنگال داعش 
رنج مي برد. به گزارش آسوشيتدپرس، سلمان الجميلي 
گفته وزارت برنامه ريزي عراق يك برنامه بازسازي 1۰ساله 
را آماده كرده اس��ت. دول��ت عراق ماه مه  اعلام كرد براي 
بازسازي مناطق آزاد شده از چنگال داعش به 1۰۰ميليارد 

دلار نياز دارد.
 

نيچروان بارزاني به آلمان رفت 
ي��ك منب��ع در دول��ت اقليم كردس��تان عراق از س��فر 
نخست وزير اين اقليم و معاونش به آلمان خبر داد. به گزارش 
س��ومريه نيوز، بارزاني و طالباني با معاون وي در اين سفر با 
آنگلا مركل، صدر اعظم آلمان دي��دار مي كند. روابط دولت 
فدرال و اقليم كردس��تان عراق پس از برگزاري همه پرس��ي 
اس��تقلال كردس��تان عراق كه در ۲5س��پتامبر برگزار شد، 
متشنج شده و اين امر بر روابط خارجي اقليم با ديگر كشورها 

نيز تاثير گذاشته است. 

حمله به مركز آموزشي در كابل
يك منبع امنيتي افغانس��تان از درگيري نيروهاي 
پلي��س اين كش��ور با چن��د مهاجم مس��لح در حوزه 
پنجم)محله افش��ار( در غرب كابل خبر داد. به گزارش 
يورونيوز، اين حمله در مركز آموزش امنيت ملي شهر 
كابل روي داده اس��ت. به گزارش شاهدان عيني ابتدا 
صداي انفجار س��پس تيران��دازي از محل درگيري به 
گوش رسيده اس��ت. داعش مسئوليت اين حمله را به 

عهده گرفته است. 

۱۰۶ دلار سقف ماليات اتباع 
خارجي در عربستان 

وزير دارايي عربستان گفته از سال ۲۰1۸ از شركت هاي 
خصوصي كه داراي تعداد زيادي كارگر خارجي هس��تند تا 
س��قف 1۰6دلار ماليات اخذ خواهد شد. به گزارش العربيه، 
افزايش چنين ماليات هايي همچنين ماليات بر ارزش افزوده 
كه قرار است از سال ۲۰1۸ميلادي در عربستان شروع شود 
در راستاي تقويت كردن درآمدهاي غيرنفتي اين كشور است. 

افتتاح سفارت قطر در بغداد
امي��ر قطر در ديدار با وزير كش��ور عراق ضمن بررس��ي 
راه هاي هماهنگ سازي تلاش ها براي مبارزه با تروريسم تاكيد 
كرد، قصد دارد س��فارت قطر را س��ال آتي ميلادي در بغداد 
افتتاح كند. به گزارش ايس��نا، وزير كش��ور در ديدار با تميم 
بن حم��د آل ثاني، امير قطر در دوحه توس��عه همكاري هاي 
دوجانبه، بازس��ازي مناطق آزاد شده و مشاركت كشورهاي 

دوست در حمايت از عراق را بررسي كردند. 

دريچه

كوتاه از منطقه

ترامپ چين و روسيه را رقباي استراتژيك امريكا خواند

شكست حاميان جهاني شدن در كاخ سفيد

جمهوري خواهان به تصويب لايحه مالياتي اطمينان دارند

شركت هاي امريكايي؛ ذي نفعان طرح ترامپ
گروه جهان| طلا تسليمي|

جمهوري خواه��ان براي رفع آخرين موانع موجود 
در مس��ير تغيير نظام مالياتي امريكا تلاش مي كنند 
و برخ��ي حتي پيش بين��ي كرده اند، لايح��ه مالياتي 
پيش��نهادي دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا در 
همين هفته به صورت قانون در خواهد آمد. بسياري 
از شركت هاي امريكايي با خوش بيني به همين مساله 
پيش بيني خود را از درآمدهاي س��ال آينده افزايش 
داده اند. تحليلگران و مديران عامل شركت ها افزايش 
ميانگي��ن 1۰درص��دي درآمده��ا را در س��ال آينده 
پيش بين��ي كرده اند و اين در حالي اس��ت كه س��ود 
حاصل از كاهش ماليات ها در برخي شركت ها به بيش 
از 3۰ درصد مي رسد. لايحه مالياتي ترامپ در صورت 
تصويب بزرگ ترين اص��لاح قوانين مالياتي از 19۸6 
تاكن��ون خواهد ب��ود. تصويب اي��ن لايحه همچنين 
بزرگ ترين پيروزي ترامپ و جمهوري خواهان از زمان 
سيطره آنها بركاخ سفيد و كنگره محسوب مي شود. 

استيون منوچين وزير خزانه داري امريكا يك شنبه 
به فاكس نيوز گفت: هيچ شكي ندارد كه لايحه مالياتي 
»فوق العاده« در همين هفته به تصويب مي رسد. وي 
افزود: كاهش ماليات ها در ماه فوريه اجرايي مي شود، 
چرا كه واحد خدم��ات درآمدهاي داخلي )آي آر اس( 
كار روي جدول ه��اي ماليات��ي را از همين حالا آغاز 

كرده است. 
به گزارش فايننشال تايمز شركت هايي كه تاكنون 
ماليات ه��اي زي��ادي مي پرداختند و تا ام��روز پايه و 
اساس درآمدهاي دولت امريكا بودند، بيشترين سود 
را از لايحه اصلاح مالياتي مي برند البته به اين ش��رط 
كه طبق قوانين جديد در پي داش��تن دارايي هايي در 

خارج از كش��ور جريمه نشده باشند. بيشترين منافع 
اي��ن لايحه به پالايش��گاه هاي نفت، خط��وط ريلي، 

خطوط هواپيمايي و بانك ها مي رسد. 
خطوط هوايي دلتا يكي از نخستين شركت هايي 
بود كه افزايش س��ود خ��ود در نتيجه تصويب لايحه 
ماليات��ي را پيش بين��ي ك��رد و گفت: درآمد س��ال 
آتي در نتيج��ه اين اصلاح قانوني به ازاي هر س��هم 
1۸ ت��ا 19درص��د افزايش خواهد ياف��ت. يكي ديگر 
از بزرگ تري��ن ذي نفع��ان اي��ن لايح��ه »بركش��اير 
هتوي« وارن بافت اس��ت؛ طبق پيش بيني هاي بانك 
س��رمايه گذاري »كي بي دابليو« كاه��ش ماليات ها با 
افزايش ح��دودا ۲.6 ميليارد دلاري ي��ا 15درصدي 

درآمدهاي اين شركت همراه خواهد بود. 
با اين حال بسياري از شركت ها از اعلام رقم سود 
خود در نتيجه تصويب اين لايحه خودداري كردند و 
گفتند پيش از ارزيابي تاثيرات بايد از جزئيات لايحه 
آگاه ش��وند. لايحه 5۰3 صفحه يي بعدازظهر جمعه و 
پس از مذاكرات ميان جمهوري خواهان سنا و مجلس 
نمايندگان منتشر شد؛ شركت ها و مشاوران آنها يكي، 
دو روز بعد را به تلاش براي تفس��ير و درك تاثيرات 
لايحه اختصاص دادند. جزئي��ات اين قانون مي تواند 
تاثير زيادي در نرخ ماليات ها بر شركت ها داشته باشد. 
منوچين يك ش��نبه در گفت وگو با س��ي ان ان نيز 
گفت لايحه قانوني با كاهش ش��ديد ماليات ها همراه 
خواهد بود و نظام »در هم شكسته« كنوني را ترميم 
خواهد كرد و ماليات ه��ا بر خانواده هاي كارگر نيز به 
مي��زان قابل  توجه��ي كاهش خواهد ياف��ت. وي در 
پاسخ به ادعاهاي مطرح شده در اين زمينه كه لايحه 
مالياتي براي منفعت ثروتمندان طراحي ش��ده است، 

گفت: خانواده هايي با درآمد س��الانه 15۰هزار دلار از 
كاه��ش 4هزار دلاري ماليات و خانواده هايي با درآمد 
س��الانه 75هزار دلار از كاهش ۲هزار دلاري ماليات 

سود خواهند برد. 
دونالد ترامپ يك ش��نبه در توييت��ي در اين باره 
نوش��ت: »با نهايي ش��دن لايح��ه مالي��ات تنها چند 
روز فاصل��ه داري��م.« وي احتم��ال تصوي��ب لايحه 
در روزه��اي ش��نبه و يك ش��نبه آت��ي را »يك��ي از 
بزرگ ترين هديه هاي كريسمس به خانوارهاي طبقه 
متوس��ط« توصيف و سعي كرد، كنگره را به استفاده 
از برت��ري جمهوري خواه��ان در س��نا ترغيب كند. 
جمهوري خواهان كه اكثريتي ش��كننده )5۲ به 4۸( 
در سنا دارند، نمي توانند در تصويب لايحه بيش از ۲ 
راي را از دست بدهند. دموكرات ها جبهه يي واحد در 
مخالف��ت با لايحه اتخاذ كرده اند و اين اقدام را لطفي 
به ش��ركت ها و ثروتمندان مي دانند كه در نهايت به 

كسري بودجه دولت مي انجامد. 
تلاش هاي تحليلگران و مديران عامل ش��ركت ها 
براي برآورد س��ود حاصله از تصويب لايحه با افزايش 
1۸ درصدي ارزش سالانه ش��اخص سهام اس اند پي 
5۰۰ هم��راه ب��ود. جونات��ان گولاب استراتژيس��ت 
بازارهاي سهام گفت: انتظار مي رود با كاهش ماليات 
ش��ركت ها ميانگين درآمد شركت هاي زيرشاخه اين 
شاخص بين ۸ تا 1۰درصد افزايش يابد كه اين مساله 
به سرمايه گذاران سهام اطمينان مي دهد، ارزش ها در 
بازار راكد نمي مانند. با اين حال انتظار مي رود اختلاف 
بين ميانگين س��ود ش��ركت ها زياد باشد. اد باستيان 
مديرعامل خطوط هوايي دلتا در جلسه هفته گذشته 
به سرمايه گذاران گفت كه برنامه مالياتي درآمد سال 

۲۰1۸ اين ش��ركت را به ازاي هر سهم بين 5 دلار و 
35 س��نت تا 5 دلار و 7۰س��نت افزايش خواهد داد. 
وي افزود: ش��ركت احتمالا از ۸۰۰ميليون دلار مازاد 
س��ود براي پرداخت به صندوق بازنشستگي استفاده 

خواهد كرد. 
از ديگر ذي نفعان اين طرح پالايشگاه هاي نفتي 
هستند. به گفته گاي بيبر تحليلگر موسسه سيمونز 
و ش��ركا انتظار مي رود، ش��ركت هاي پيشرو در اين 
زمينه همچون »والرو ان��رژي« و »آندوور« افزايش 
درآم��دي برابر با 15 تا 3۲درصد به ازاي هر س��هم 
را در نتيجه كاهش ماليات ها ش��اهد باشند. درباره 
توليدكنن��دگان تجهيزات از جمل��ه »فناوري هاي 
متحده«، »هانيول« و »امرسون الكتريك« ميانگين 
افزايش درآمدها حدود 1۰درصد به ش��رط كاهش 
۲۰درصدي ماليات هاست. انتظار مي رود، بانك ها نيز 
از تصويب اين لايحه سود ببرند. كي بي دابليو برآورد 

كرده اس��ت درآمد هر سهم از »جي پي مورگان« در 
س��ال ۲۰1۸ برابر با ۲۰ درصد و براي »ولز فارگو« 
۲1درصد افزايش يابد به شرطي كه ماليات ها براي 

آنها ۲۰درصدي بسته شود. 
اما برخي شركت ها كه در سطح بين المللي فعاليت 
مي كنند، به ويژه گروه هاي فناوري بزرگ س��ال آينده 
به عنوان جريمه نگهداري مقادير زيادي پول نقد در 
خارج از امريكا با افزايش نرخ ماليات ها مواجه خواهند 
ش��د. برخي از جنبه هاي لايحه مالياتي كه اوايل ماه 
جاري ميلادي توسط سنا تصويب شد، از نمونه نهايي 
لايحه حذف ش��ده اس��ت. يكي از اين موارد حداقل 
ماليات شركتي است كه ارزش طفره از ماليات ها را با 
شيوه هايي همچون تحقيق و توسعه كاهش مي داد. با 
اين حال تغيير در قوانين تحقيق و توسعه به افزايش 
ماليات بر هزينه هاي اينچنيني از سال ۲۰۲1 به بعد 

منجر خواهد شد. 

گروه جهان|
دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا در سخنراني 
س��الانه خود درباره راهبرد امنيتي جديد اين كشور 
چين را »رقيبي اس��تراتژيك« خوانده و اين كشور 
را مته��م كرده ك��ه سياس��ت هاي خصمانه يي را با 
هدف تضعيف ايالات متحده در پيش گرفته اس��ت. 
تحليلگ��ران، س��خنراني ترامپ را شكس��ت جناح 
حاميان جهاني ش��دن در كاخ س��فيد از جمله  گري 

كوهن مشاور اقتصادي ترامپ، ارزيابي كرده اند. 
به گزارش فايننشال تايمز، ترامپ روسيه و چين 
را قدرت ه��اي تجديدنظرخواهي خوانده كه س��عي 
دارند جهاني را ش��كل دهند ك��ه در آن ارزش ها و 
منافع ايالات متحده تعضيف ش��ود. در نسخه يي از 
سخنراني ترامپ كه به دست فايننشال تايمز افتاده، 
آمده اس��ت: »چين و روس��يه قدرت، نفوذ و منافع 
ايالات متحده را به چالش كشيده و تلاش مي كنند 

كه امنيت و رفاه امريكايي ها را از ميان ببرند.« 
پيش ت��ر چند مقام ارش��د امريكايي گفته بودند 
كه اس��اس راهبرد امنيت مل��ي جديد دولت امريكا 
سياست »اول امريكا« خواهد بود و بر همين اساس 
ب��ه مواردي چون تقويت ارت��ش امريكا، رويارويي با 
ش��به نظاميان تندرو و اصلاح رواب��ط تجاري امريكا 
براي رقابت پذيرتر ش��دن امريكا اش��اره شده است. 
رويت��رز نوش��ته راهبرد جدي��د ترامپ قرار اس��ت 
سياس��ت ب��اراك اوبام��ا را نيز كه در س��ال ۲۰16 
تغييرات آب و هوايي را تهديدي امنيتي اعلام كرده 

بود، خنثي كند. 
ترامپ همچنين مجددا از كش��ورهاي س��ازمان 
ملل و ناتو خواس��ته كه هزينه ه��اي دفاعي خود را 
افزايش دهند. او تاكيد ك��رده كه امريكا مي خواهد 
ائتلاف هايش عادلانه و دوجانبه باش��د. مك مس��تر 
مش��اور امنيت ملي ترامپ، هفته گذشته گفته بود 
راهبرد تازه، ب��ر محافظت از ايالات متحده، افزايش 
رفاه و آس��ايش كشور، حفظ صلح از طريق قدرت و 
گسترش نفوذ امريكا متمركز خواهد بود. مك مستر 
گفته اس��ت: »اقدامات ما براي كس��ب اطمينان به 
حاكميت قانون، حق حاكميت كشورهاي همسايه، 
و حماي��ت از صل��ح، ثبات و امني��ت جمعي پس از 

جن��گ جهاني دوم و جنگ س��رد، بايد بيش از هر 
زمان ديگري باشد«. 

از زم��ان دونالد ري��گان تمام روس��اي جمهوري 
اي��الات متحده هر س��اله يك )يا چند( اس��تراتژي 
رهبردي امنيت ملي را منتشر مي كنند؛ با توجه به 
اينكه بيشترين تمركز دولت ترامپ بر سياست »اول 
امري��كا« و مقابله با چين بوده اين راهبرد از اهميت 

بيشتري برخوردار شده است. 
تحليلگران و رس��انه هاي دولتي چين به شدت از 
متن سخنراني دونالد ترامپ انتقاد كرده اند. گلوبال 
تايمز به عنوان رسانه رسمي حزب حاكم كمونيست 
چي��ن، اين اق��دام ترامپ را حركت��ي غيرمنطقي و 
بي پروا خوان��ده كه مي تواند به روابط دوجانبه چين 
و امري��كا آس��يب بزند. در بخش��ي از گ��زارش اين 

نش��ريه آمده است: »واش��نگتن از قدرت زياد خود 
براي توجيه رفتار نادرس��ت خود با كشورهاي ديگر 
اس��تفاده مي كند. واقعيت اين است كه امروز امريكا 
بزرگ ترين خرابكاري را در قوانين بين المللي داشته 

و تجارت جهاني را به چالش كشيده است.« 
ترامپ در ش��رايطي چي��ن را به عن��وان رقيب 
راهبردي امريكا معرفي كرده كه نزديك به يك ماه 
پيش در س��فر به اين كشور شي  جين پينگ همتاي 
چيني خود را ستوده بود. ترامپ البته در پكن گفته 
بود كه روابط دو كش��ور چندن منصفانه نيس��ت و 

نامتوازن است. 
س��خنگوي وزارت خارجه چين دوش��نبه از 
اظهارنظ��ر درباره س��خنراني ترام��پ خودداري 
كرد ام��ا موكدانه گفت كه پكن و واش��نگتن از 

روابط بلندمدت دوجانبه اقتصادي سود برده اند. 
مش��اوران ترامپ گفته اند ك��ه رييس جمهوري 
امري��كا به دليل خودداري پك��ن از همكاري در 
بحران كره ش��مالي تصمي��م گرفته ت��ا رويكرد 
ضدچيني را در سخنراني خود بگنجاند. فايننشال 
تايمز نوشته: متن سخنراني ترامپ نشان مي دهد 
كه رابرت لايتزر نماين��ده تجاري ايالات متحده 
توانسته در تقابل با مشاوران اقتصادي ترامپ )به 
ويژه كساني كه حامي جهاني شدن و تجارت آزاد 
هس��تند( پيروز شود. گفته مي شود  گري كوهن 
رييس شوراي ملي اقتصادي كاخ سفيد رهبري 
اين گروه از مشاوران را برعهده داشته و در تقابل 

با لايتزر شكست خورده است. 
اس��تيو بنون استراتژيس��ت ارش��د پيشين كاخ 

س��فيد، گفته اس��ت: »انتخ��اب دونال��د ترامپ در 
نوامبر نه بزرگ به خواس��ت نخبگان امريكايي بود. 
حالا رييس جمهور ترامپ پيش��نهادات  گري كوهن 
را ب��ه عنوان نماينده نخبگاني كه خواس��تار جهاني 
ش��دن و ميانه روي با چين هستند را رد كرده است. 
ترامپ وعده داده بود كه در مقابل چين سياس��تي 
س��ختگيرانه اتخاذ مي كند و حالا اين وعده خود را 

عملي كرده است.« 
فايننشال تايمز نوش��ته، در سخنراني ترامپ به 
فعاليت هاي چين در خارج از آسيا نيز اشاره شده و 
آمده كه پكن به واسطه رويه هاي تجاري غيرمنصفانه 
موفق ش��ده تا با س��رمايه گذاري در صنايع كليدي، 
زيرساخت ها و تكنولوژي هاي حساس در اروپا جاي 
پاي محكمي به دست آورد. در اين سخنراني تاكيد 
ش��ده كه چين همچنين حضور نظامي و سياس��ي 
خ��ود را در آفريقا افزايش داده و اين ش��رايط باعث 
ش��ده كه نخبگان فاس��د در مناطق توس��عه نيافته 
قدرت بيش��تري پيدا كنند، شرايطي كه باعث شده 
تا كشورهاي منطقه در شرايط ناگواري قرار گيرند. 
دونالد ترامپ در س��خنراني خود به حضور چين در 
امريكاي لاتين هم اشاره كرده و گفته كه پكن تلاش 
دارد كمك هاي مالي و فروش اسلحه كشورهاي اين 

منطقه را از مدار خود خارج كند. 
ترامپ در س��خنراني خود به فعاليت هاي نظامي 
و غيرنظامي روس��يه نيز پرداخته و گفته كه مسكو 
ت��لاش دارد ت��ا اروپا را ناام��ن كن��د. در حالي كه 
ترامپ مصرانه هرگونه دخالت احتمالي روس��يه در 
انتخابات رياس��ت جمهوري امريكا را رد مي كند در 
سخنراني اش به اين موضوع اشاره كرده كه روسيه با 
دخالت در امور سياسي و داخلي كشورهاي اروپايي 

در اقصي نقاط جهان به دنبال ايجاد ناامني است. 
فايننشال تايمز نوشته، راهبرد ترامپ چهار ركن 
دارد: حفاظت از امريكايي ه��ا، تامين منافع امريكا، 
تقويت قدرت نظامي ايالات متحده و توس��عه نفوذ 
امريكا. در سخنراني ترامپ تاكيد شده كه امريكا بايد 
خوشنودي كاذب از خود را كه پس از جنگ جهاني 
دوم ب��ه وجود آمده كنار بگذارد. در اين س��خنراني 
همچنين از ايران و كره شمالي نيز انتقاد شده است. 
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ايرانشهر8
 هزينه اداره شهر تهران

۵ برابر لندن 
در دهه 1370، شهرداري 
كاه��ش  سياس��ت  ته��ران 
واگ��ذاري  و  تصدي گ��ري 
فعاليت ه��ا و خدم��ات ب��ه 
افزايش  بخش خصوص��ي و 
نقش نظارتي خود را تدوين 

كرد و به اجرا گذاشت.
 شهرداري طي سال هاي 
گذشته در اين مسير بسيار 
موفق عمل كرد. به گونه يي 
كه امروز شاهد هستيم تمام 
فعاليت هاي عمراني و حمل و نقلي توس��ط بخش 

خصوصي انجام مي گيرد.
در كاره��اي خدمات��ي نيز به همي��ن ترتيب از 
رف��ت و روب، جمع آوري پس��ماند فضاي س��بز و 
ديگ��ر خدمات توس��ط ش��ركت هاي پيمانكاري و 

بخش خصوصي انجام مي شود. 
در حوزه هاي اجتماع��ي نيز برخي فعاليت ها با 
اين رويكرد سياس��ت گذاري شد و به همين دليل 
طبيعي است كه بايد نيروهاي بومي كاهش يافته 
و در قب��ال آن تعداد نيروه��اي پيمانكاري كه به 
ش��كل غيرمس��تقيم با ش��هرداري كار مي كنند، 
افزايش يابد تا شهرداري بتواند نقش نظارتي خود 
را بر حسن اجراي بخش خصوصي اعمال كند و بر 

كيفيت، سرعت و سلامت كارها بيفزايد. 
همانطور كه عنوان ش��د، اين سياست در دهه 
70 آغاز شد، در دهه 80 ادامه يافت اما در ادامه و 
به تدريج با تغيير مديريت ها رويكرد آن دستخوش 

تغيير شد.
اتفاق��ي كه افتاد اين بود كه در برخي موارد، با 
وجود اينكه كارها به بخش خصوصي واگذار ش��د، 
كيفيت و س��لامت كار افزايش نيافته و همچنين 
رضايت ش��هروندان نيز حاصل نش��د. براي مثال، 
ش��هرداري با صرف هزينه هاي قاب��ل توجه دفاتر 
خدمات الكترونيك را در مناطق مختلف راه اندازي 
كرد ت��ا روند كار ش��هروندان براي اخ��ذ مجوز و 

پروانه هاي ساختماني تسهيل شود. 
ه��دف اصل��ي از راه ان��دازي دفات��ر خدم��ات 
الكتروني��ك اين ب��ود كه تع��داد نيروهايي كه در 
حوزه شهرسازي هس��تند، تقليل يابد و نيروها در 
دفاتر خدم��ات و از طريق بخش خصوصي در اين 
دفاتر به كار گرفته ش��وند. همچني��ن رفت و امد 
ش��هروندان به حداقل برس��د و كار با كيفيت بهتر 
انجام گيرد. اما امروز اگر از ش��هروندان نظرسنجي 
كنيد متوجه مي شويد كه اكثر آنها از فعاليت دفاتر 
خدمات الكترونيك راضي نيستند و علاوه بر اينكه 
تردد آنها به مراكز شهرداري بيشتر شده از كيفيت 

كار هم ناراضي هستند. 
از اين مدل كارها در ش��هرداري زياد اس��ت و 
ام��روز ش��اهد اين هس��تيم كه ش��هرداري نقش 
بسياري از وزارتخانه ها و سازمان هاي حاكميتي را 
ايفا مي كند، در حالي كه بسياري از اين كارها جزو 
وظايف و ماموريت هاي شهرداري نبوده و در اصل 
ماموريت ساير دستگاه هاست. نقشي كه شهرداري 
به عنوان مديريت ش��هري مي تواند داش��ته باشد، 
تس��هيل گري و حمايت اس��ت نه تص��دي گري. 
ولي ام��روز اين نقش را ايفا مي كند و در نتيجه از 

وظايف اصلي خودش دور مانده است.
ع��لاوه بر اي��ن با اي��ن روش س��طح انتظارات 
افزايش يافته و دستگاه هايي كه وظيفه اصلي شان 
ارائه خدماتي است كه ش��هرداري انجام مي دهد، 
وظاي��ف خ��ود را فراموش ك��رده و از خ��ود رفع 

مسووليت مي كنند. 
سياست شهردار تهران و مديريت جديد شهري 
اين است تا جايي كه امكان دارد از تصدي گري ها 
كاس��ته ش��ود و بس��اري از ام��ور و ماموريت ه��ا 
ك��ه امكان واگ��ذاري دارند، به بخ��ش خصوصي، 
پيمان��كاران، مش��اوران، س��ازمان هاي مدني و هر 

گروه ديگري كه اين شرايط را دارند واگذار كند.
ي��ك س��ازماني چابك اس��ت ك��ه مي تواند به 
شفاف س��ازي تسريع فرآيندها س��رعت و كيفيت 
فرآيندها بپردازد. اما امروز شهرداري تهران با 68 
هزار و 300 نفر پرس��نل يك س��ازمان بسيار فربه 
است و طبيعي است كه اين سازمان فربه نمي تواند 

به خوبي به وظايف خودش بپردازد. 
البت��ه بايد توجه داش��ت كه ايج��اد تحول در 
نظام مديريت ش��هري، نيازمند تحول در مديريت 
هزين��ه و ات��كا به درآمد پايدار اس��ت و اين جز با 
چابك س��ازي و اتخاذ يك رژيم لاغري براي پيكره 
فربه مديريت ش��هري محقق نمي شود. استفاده از 
نظام ه��اي مدون و يكپارچه تامي��ن و هزينه كرد 
مالي، پيوس��ت كردن فرآين��د پروژه ها و هزينه ها 
ب��ه درآمدهاي پايدار از جمله اقداماتي اس��ت كه 
مي تواند مديريت شهري را از وضعيت كنوني ارتقا 

دهد. 
مقايس��ه ش��هرداري تهران با ش��هرداري ساير 
ش��هرهاي توسعه يافته نش��ان مي دهد كه هزينه 
اداره ته��ران ح��دود ۵ برابر لندن اس��ت، درحالي 
كه كيفيت خدمات ش��هري لندن با وضعيت فعلي 
تهران قابل مقايس��ه نيس��ت. البته توج��ه به اين 
نكته ضروري اس��ت كه اصلاح نظام مديريت مالي 
و كاهش هزينه اداره ش��هر نبايد به ايجاد نگراني 
و بي ثبات��ي در بدنه ش��هرداري بيانجامد بلكه بايد 
اصلاحات توام با امنيت شغلي و ارتقاي عملكرد و 
حركت به س��وي درآمد پايدار و گسترش خدمات 
ش��هري صورت پذي��رد و از توانمن��دي نيروهاي 
متراك��م فعلي بدنه ش��هرداري با رويكرد توس��عه 

خدمات استفاده شود. 
البته ب��ا توجه به رويكرد بخ��ش خصوصي در 
سال هاي گذشته در برخي حوزه ها به نظر مي رسد 
رويكرد خصوصي س��ازي در شهرداري تهران قبل 
از هر گونه كوچك س��ازي نياز به بازنگري دارد. هر 
چند اين يك ارتباط دو طرفه است و گاه به دليل 
اينكه تاكنون تضميني دربازگش��ت سرمايه بخش 
خصوصي از سوي شهرداري تهران وجود نداشته، 
بخ��ش خصوص��ي از هم��كاري با اي��ن مجموعه 

پشيمان شده است. 
در مجموع تصميم مديريت جديد ش��هر تهران 
براي كاهش تصدي گري تصميم قابل دفاعي است 
و هر چند هنوز راهكارها و رويكرد هاي اين موضوع 
از سوي شهرداري تعيين نشده است اما قطعا اين 
ام��ر در دراز م��دت بهب��ود وضعيت ش��هرداري و 

كاهش هزينه ها را به دنبال خواهد داشت. 

يادداشت

»تعادل« معماي كاهش تصدي گري بدون تعديل نيرو در شهرداري تهران را بررسي مي كند

سرنوشت مبهم 2 سياست متناقض شهرداري
گروه راه و شهر سازي  آزاده كاري  

يكي از مشكلاتي كه مدير شهر تهران با آن رو به 
روست، فربه و حجيم بودن بيش از اندازه شهرداري 
تهران اس��ت. اين نهاد با دارا بودن 68 هزار نفر نيرو 
عملا ش��هرداري را از رمق انداخته است تا جايي كه 
از پس پرداخ��ت حقوق اين تعداد نيرو بر نمي آيد و 
در واقع يك��ي از دلايل بدهكار بودن ش��هرداري به 
س��ازمان ها و بانك ها و نيز كمبود منابع مالي همين 
مس��اله اس��ت. به همين دليل، محم��د علي نجفي، 
ش��هرداري تهران پنجشنبه هفته گذشته وعده داد، 
قانون سوم توسعه شهرتهران به گونه يي تنظيم شود 
كه تصدي گري ش��هرداري ته��ران را كاهش داده و 

مسير را براي تسهيل گري اين نهاد هموار كند. 
 دكت��ر محمد مه��دي ب��رادران در گفت وگو با 
»تعادل« به بررس��ي شرايط و امكان چابكسازي در 
ش��هرداري تهران پرداخت. برادران با توضيح اينكه 
سياست كوچك سازي بايد با چابك سازي همراستا 
ش��ود، اظهار ك��رد: يكي از راهكارهاي رس��يدن به 
س��ازمان چابك، كوچك س��ازي اس��ت. همچنين 
برونس��پاري امور به بخ��ش خصوصي و عمومي نيز 
از ديگر راه حل هاي كوچك س��ازي به شمار مي رود. 
چنانچ��ه اين راهكاره��ا بتواند س��ازمان را كوچك 
كند، موفق خواهد بود. در غير اين صورت، چنانچه 
برونسپاري منجر به فربه شدن بيشتر سازمان شود، 

راه را اشتباه رفته ايم. 
وي در اين ب��اره توضيحات بيش��تري ارائه داد و 
گفت: زماني كه بخش��ي از امور برونسپاري مي شود 
به همان ميزان بايد مش��اغلي كه در بدنه س��ازمان 
وج��ود دارد، كاهش يابد. اما اكنون در ش��هرداري 
شاهد هستيم كه هم بدنه شهرداري از حيث نيروي 
انساني بسيار حجيم شده و هم اينكه بخش زيادي 
از كاره��ا در قال��ب قراردادهايي به بخش خصوصي 

واگذار شده است. 

 حركت در جهت عكس چابك سازي
برادران با تاكيد بر اينكه ش��هرداري تهران طي 
س��ال هاي گذش��ته در جهت عكس چابك س��ازي 
حرك��ت كرده اس��ت، تصريح كرد: طي س��ال هاي 
گذشته مديران ش��هرداري همواره به دنبال توسعه 
مجموعه تحت نظارت خود بوده اند. اين يك ضعف 
مديريتي است كه در فرهنگ مديران ما وجود دارد. 
براي مثال، مديران علاقه دارند كه مجموعه زيرنظر 
خود را به ش��كل عمودي توس��عه دهند. اكنون در 
ش��هرداري، ش��هرداري مناطق، نواح��ي و محلات 
وج��ود دارد. گاهي توس��عه به ش��كل افقي اس��ت 
و شاهد رش��د سازمان ها و ش��ركت هاي وابسته به 
شهرداري، شوراها، ستادها و مراكز مختلف بوده ايم. 
در س��طح مناطق و نواحي نيز اين توس��عه يافتگي 
ادامه داشته و هر ناحيه و منطقه يي دسته بندي ها و 

مراكز خاص خودش را دارد. 
اين كارش��ناس ارش��د ش��هري ادامه داد: اينها 
نش��ان از اي��ن دارد كه ش��هرداري هي��چ وقت به 
س��مت چابك س��ازي نرفته اما بايد در نظر داشت، 
ام��روز وقت آن اس��ت تا از الگوه��اي دنياي مدرن 
از جمل��ه فناوري اطلاع��ات در متمركز كردن امور 
براي پيش��برد اهداف س��ازمان اس��تفاده كنيم. ما 
نياز به وحدت در عي��ن كثرت داريم. اكنون برخي 
امور قابليت اين را دارد كه س��امانه هاي واحد براي 
آنها تش��كيل شود. در واقع تا زماني كه سامانه هاي 
يكپارچه در ش��هرداري تش��كيل نش��ود، نمي توان 
شهرداري را به عنوان يك ابر سازمان مديريت كرد. 

 ايجاد سامانه هاي واحد در شهرداري 
وي ب��ا بي��ان اينكه اكن��ون يك گسس��ت بين 
شهرداري هاي مناطق وسازمان ها وجود دارد، تصريح 
كرد: اين گسست از بانك هاي اطلاعاتي شروع شده 
و رفتارها و تصميم گيري هاي س��ازماني را نيز شامل 
مي ش��ود. حتي گاه ش��اهد تض��اد تصميم گيري در 
نواح��ي يك منطقه ديده مي ش��ود و همان طور كه 
عنوان كردم از بين بردن اين گسست ها نياز به ايجاد 

سامانه هاي واحد دارد. 

 تعداد نيروي شهرداري كلان شهرهاي جهان؟
 به گفته اين اس��تاد دانش��گاه تع��داد نيروهاي 
انس��اني در كلان شهرهاي دنيا بس��يار كم است. در 
يك مديري��ت يكپارچه با 400 نفر ش��هرداري يك 
ش��هر اداره مي ش��ود، اين در حالي اس��ت كه گفته 
مي ش��ود در ش��هرداري تهران ح��دود 70 هزار نفر 
فعاليت مي كنند. اصولا نظام هاي مديريتي در كشور 
ما نظام هاي مناس��بي نيستند و شهرداري نيز از اين 
امر مس��تثني نبوده اس��ت. از آن جا كه پاسخ گويي 
در مديريت ش��هري نهادينه نش��ده شاهد هستيم، 
نيروهاي بس��ياري باس��طح س��واد پايين و حداقل 
توانايي و كارايي در ش��هرداري مش��غول فعاليت اند 
كه ممكن اس��ت بود و نبودشان براي سازمان خيلي 

تفاوتي نداشته باشد. 

 اميدي براي نجات شهرداري تهران نيست
بنابر گفته مس��وولان شهرداري اكنون 68 هزار 
نفر در شهرداري مشغول فعاليتند و همچنين 130 
ه��زار نفر نيز از اين نهاد حق��وق دريافت مي كنند. 
دكتر برادران در پاس��خ به اينكه آيا با وجود چنين 
وضعيتي مي توان به چابك ش��دن شهرداري تهران 
اميد داشت يا خير، گفت: اگر روند فعلي ادامه پيدا 
كند، من اميد چنداني در اين باره ندارم. به خصوص 
اينكه اگر مديران جديد ش��هرداري تهران بخواهند 
افراد جديد و نيروهاي مورد نظر خود را اس��تخدام 
كنند به كلي بايد چابك س��ازي را فراموش كرد، اما 
چنانچه نظام مديري��ت متمركز در بحث بانك هاي 
اطلاعاتي داشته باش��يم و بخشي از كارها در قالب 
اتوماس��يون هاي اداري، اتوماس��يون هاي اعتبارات، 
خريد و... به ش��كل يكپارچه عم��ل كنند، مي توان 
اميدوار بود كه به سمت چابكسازي حركت خواهيم 

كرد. 
وي با اش��اره به اينكه فقط تعداد حس��اب هاي 
بانكي ش��هرداري از ش��مارش خارج ش��ده اس��ت، 

اظهار كرد: علاوه بر تعداد حساب هاي بانكي تعداد 
خطوط تلفن مازاد در شهرداري بسيار زياد است و 
اگ��ر مردم اين موضوعات را بدانند قطعا اعتماد آنها 

بيش از پيش از شهرداري سلب مي شود. 
ب��رادران با تاكيد بر اينكه تع��داد زياد نيروهاي 
انساني در شهرداري منجر به صرف منابع مالي براي 
امور ج��اري به جاي هزينه هاي عمراني مي ش��ود، 
تصري��ح كرد: علاوه بر اين عده يي نيز هس��تند كه 
نام آنها در ليس��ت پيمان��كاران پروژه هاي عمراني 
قراردارد اما از ش��هرداري حقوق دريافت مي كنند، 
يعني بين پيمانكاران و مسوولان شهرداري قرارداد 
نانوش��ته يي وجود دارد كه اين افراد به جاي انجام 
كارهاي عمراني در دفاتر مختلف شهرداري فعاليت 

كرده و حقوق دريافت مي كنند.
برخ��ي افراد نيز فقط نام آنها در ليس��ت حقوق 
بگيران ش��هرداري اس��ت در حالي ك��ه اصولا تا به 
حال قدم به ش��هرداري نگذاش��ته اند يا شغل شان 
در چارت سازماني شهرداري تعريف نشده يا اصولا 
كاري ندارن��د كه انج��ام دهند كه اين اف��راد بايد 

تعيين تكليف شوند. 
به گفته وي، با ش��رايط كنوني نمي توان اميدوار 
بود كه ش��هرداري بتواند چابك تر و كوچك تر شود 
البت��ه اين موضوع ام��ري مح��ال و غيرممكن هم 
نيس��ت، اما كار سختي است و همان طور كه گفتم 
بايد ابتدا سيستم متمركز اطلاعاتي راه اندازي شود. 

سازماندهي اين كار نياز به قاطعيت خاصي دارد. 

 ناتواني از مقابله با نيروهاي سفارشي 
به گزارش »تعادل«، ش��هردار تهران در حالي از 
كاهش تصدي گ��ري حرف مي زند ك��ه اعتقادي به 
تعديل نيرو ندارد. برخي اعضاي ش��وراي شهر هم بر 
عدم تعديل نيروهاي شهرداري تاكيد دارند اما واقعا 
چگون��ه مي توان بدون كاهش نيرو و با وجود نزديك 
به 70 هزار نفر يك س��ازمان را چابك كرد. برادران 
معتقد اس��ت، در مديريت ش��هر بايد رودربايستي را 

كنار بگذاريم. 
 ب��ه گفت��ه وي، س��ازمان هاي قوي هم��واره به 
نيروهاي ضعيف خود اخطار مي دهند كه در معرض 
تعديل قرار دارند. يك سازمان هم به برانگيختگي و 
هم بازدارندگي نياز دارد. اما متاس��فانه در شهرداري 
نه تشويق هايي براي كارشناس��ان خبره وجود دارد 
كه آنها جهت پيش��رفت خود برانگيخته ش��وند و نه 
ب��راي نيروهاي ضعيف بازدارندگ��ي وجود دارد. اين 
نش��ان مي دهد كه شهرداري قدرت مقابله با كساني 
كه صرفا بر اساس رابطه وارد سازمان شده اند را ندارد. 
بايد كساني كه بر اساس پيوندهاي خانوادگي و روابط 
غيركاري وارد سيستم شده اند، تعيين تكليف شوند، 
اين كار باعث مي شود تا افراد ضعيف نيز تنبيه شده 
و در كار بعدي خود جديت بيشتري به خرج دهند. 
اينكه به دنبال تعديل نيرو نيستند استدلال درستي 
نيس��ت. حتي اگر شهرداري واقعا اعتقادي به تعديل 
نيرو ندارد بايد غني س��ازي شغلي انجام دهد و براي 

نيروهاي خود آموزش هاي لازم را انجام دهد. 

 شورا چابك سازي را از خود شروع كند
وي ب��ا بي��ان اينكه ش��وراي ش��هر زماني موفق 
مي ش��ود كه رفع معضلات را از خودش شروع كند، 
ادامه داد: ش��وراي ش��هر تهران نيز ساختار عجيب 
و غريب��ي دارد و تع��داد زيادي نيروي م��ازاد در آن 
فعاليت مي كنندكه مطابق با قانون نيست و منابع آن 
نيز از راه هاي غيرقانوني تامين مي شود. الان شاهديم 
كه هر يك از اعضا تعدادي نيرو را استخدام كرده اند. 
اين در حالي اس��ت كه انتظار مي رود، اعضاي شواي 
ش��هر به جاي استخدام تعداد زيادي نيرو و مشاور از 
ظرفيت فضاي مجازي و نيز ش��هروندان متخصص و 

علاقه مند استفاده كنند. 

 استفاده از عمومي سپاري 
به گفته اين كارشناس شهري يكي از تئوري هاي 
ش��هر هوش��مند كه ام��روزه در كلان ش��هرها مورد 
اس��تفاده قرار مي كرد، عمومي س��پاري است. يعني 
در كنار خصوصي س��ازي امور، عمومي س��پاري هم 
انجام مي شود. درواقع بسياري از امور و كارها نيازي 
ب��ه واگذاري به بخ��ش خصوصي يا انجام از س��وي 
شهرداري را ندارند و مي توان از طريق فضاي مجازي 
از ش��هروندان درخواس��ت كرد كه اين امور را انجام 
دهند، ش��هرداري نيز مي تواند بر روند كار و درستي 
انجام آن نظارت كند. در اين صورت مردم خودشان 
ايده پردازي كرده و در انجام امور شهري سهيم شوند. 
اي��ن موضوع منجر به جل��ب اعتماد آنها به مديريت 

شهري شده و مردم خود را از شهر جدا نمي دانند. 

 طرح شكست خورده
ب��رادران در صحبت ه��اي خود يك��ي از راه هاي 
چابك سازي ش��هرداري را اس��تفاده از فناوري هاي 
نوين اطلاعاتي برشمرد. در اين خصوص شاهديم كه 
چند سالي است دفاتر خدمات الكترونيك راه اندازي 
شده و شهرداري انجام بخشي از امور را به اين دفاتر 
محول كرده اس��ت اما در عمل اين دفاتر نتوانس��ت 
موفق باش��د، زي��را محلي براي اس��تخدام نيروهاي 
جديد ش��ده و از سوي ديگر به مهم ترين هدف خود 
كه كاهش تردد ش��هروندان در شهر براي انجام امور 

مربوط به شهرداري است هم نرسيد. 
محمد س��الاري رييس كميس��يون شهرسازي و 
معماري شوراي ش��هر چندي پيش در باره فعاليت 
اين دفتر عنوان كرد كه طبق قانون تمامي شركت ها 
و افراد ذي صلاح مي توانند براي ايجاد دفاتر خدمات 
الكترونيك اقدام كنند. اين در حالي اس��ت كه طي 
س��ال هاي گذش��ته دفاتر زيادي اقدام ب��ه تخلفات 
گس��ترده كرده اند، اما همچنان به فعاليت خود ادامه 
مي دهند و هيچ كميته انضباطي براي رس��يدگي به 

تخلفات آنها تشكيل نشده است. 
به گفته رييس كميس��يون شهرسازي و معماري 
شوراي شهر تهران با اشاره به اينكه قرار بود با ايجاد 
دفاتر خدمات الكترونيك ش��هر نيروهاي شهرداري 
در اي��ن ح��وزه تعديل ش��وند اما نه تنه��ا نيروهاي 
شهرداري كاهش پيدا نكرد كه چندين برابر هم شد 

و از طرفي 1800 نفر نيرو هم در اين دفاتر مش��غول 
ش��دند و اكنون مردم كه قبلا صرفا به ش��هرداري ها 
مراجع��ه مي كردند اكن��ون بايد هم ب��ه دفاتر و هم 
به ش��هرداري ها مراجعه كنند ك��ه موجب ناراحتي 

شهروندان شده است. 
ب��رادران معتق��د اس��ت، اجراي ناق��ص طرح ها 

وتئوري ها قطعا با شكست مواجه مي شود. 
 وي در اين باره توضيح داد: اگر طرحي اجرا نشود 
بهتراز اجراي ناقص اس��ت. دفاتر مديريت پيشخوان 
از مصاديق اين طرح هاس��ت. اگر قرار است يكسري 
خدمات در دفاتر پيشخوان ارائه شود، ديگر توجيهي 
براي ارائه آنها در مناطق و نواحي وجود ندارد. اكنون 
ارب��اب رجوع بين دفاتر پيش��خوان، منطقه و ناحيه 
سرگردان است و روند كار نه تنها كوتاه تر نشده بلكه 
طولاني تر و پيچيده نيز شده است. ايده آل اين است 
كه ما در ش��هرداري مركز براي انجام امور داش��ته 
باشيم و توزيع خدمات از طريق اين دفاتر انجام شود 
و نهايت��ا در طول روند كار متقاضي فقط يك بار به 

شهرداري مناطق و نواحي مراجعه كند. 
وي ادامه داد: توس��عه س��اختار تش��كيلاتي در 
ش��هرداري لجام گسيخته اس��ت و اكنون اين نهاد 
تعداد زيادي مركز و س��تاد دارد. گاهي اوقات كاري 
كه يك كارش��ناس مي تواند ب��ه تنهايي انجام دهد 
تبديل به يك اداره و مديريت ش��ده و دستگاه هاي 

عريض و طويل براي آن تشكيل شده است.
وقت��ي ش��هرداري عنوان مي كند براي تس��هيل 
درامور بخش��ي از وظايف را به نواح��ي واگذاركرده 
ديگر نباي��د براي انج��ام آن به ش��هرداري منطقه 
مراجع��ه ش��ود. اي��ن نش��ان مي دهد بس��ياري از 
تئوري هاي مديريت به ش��كل اشتباه انجام مي شود 
و برخ��ي مفاهي��م مديريتي به غل��ط تعبير كرده و 
بر اس��اس آن كار مي كنيم. ش��ايد عجيب باش��د اما 
در شهرداري تهران با تعداد زياد نيروهاي آبدارچي 
مواجه هستيم و تعداد آنها از استاندارد تعيين شده 

خارج است. 

 شهرداري نيازمند اصلاح اساسي ساختار 
اين كارشناس شهري با تاكيد بر اينكه شهرداري 
تهران نياز به اصلاح ساختار اساسي دارد، خاطرنشان 
كرد: باي��د تعريف مجدد فرآيندها را در ش��هرداري 
داشته باش��يم و ش��هرداري به س��مت ساده سازي 
حركت كند. همچنين نياز است تا برخي سازمان ها 
ادغام شوند. در خصوص برونسپاري ها هم نياز نيست 
تا براي هر كاري يك پيمانكار اس��تخدام ش��ود، گاه 
ي��ك پيمانكار مي تواند تمام مش��كلات يك محل را 

پوشش داده و رسيدگي كند. 

 مديريت يكپارچه و كاهش تصدي گري؟!
هر چند مديريت شهرداري به دنبال چابك سازي 
اس��ت و نجفي ش��هردار نيز در آخرين صحبت هاي 
خ��ود از كاه��ش تصدي گ��ري و تس��هيل گري در 
شهرداري صحبت كرده بود، اما از سوي ديگر بايد در 
نظر داشت كه اكنون لايحه مديريت يكپارچه شهري 

در مراحل نهايي قرار دارد و در صورت ابلاغ بسياري 
از ام��ور به خصوص خدمات ش��هري به ش��هرداري 
واگذار مي ش��ود. سوال اينجاس��ت كه آيا شهرداري 
آمادگي پذيرش مسووليت هاي جديد را دارد يا خير؟ 
ب��رادران كه خ��ود يكي از دس��ت ان��دركاران و 
تنظيم كنندگان لايحه مزبور بوده است در اين باره به 
تعادل گفت: لايحه مديريت شهري بايد اجرا شود اما 
مهم اين اس��ت اگر شهرداري بخواهد ديگر نهادهاي 
خدماتي را نيز مديريت كند، بس��يار فربه مي ش��ود. 
بنابراين نياز است تا ابتدا شهرداري چابكسازي شود 
تا ش��رايط لازم براي مديريت ديگر نهادها را نيز دارا 
شود. اگر در خود شهرداري مديريت يكپارچه وجود 
نداشته باشد و سلايق مديران تعيين كننده فرآيندها 
باشد، قطعا در لايحه مديريت يكپارچه شهري نيز با 

مشكل مواجه خواهد شد. 
علي اعطا، س��خنگوي ش��هر تهران در گفت وگو 
با تعادل در پاس��خ به اينك��ه كاهش تصدي گري در 
چه بخش هايي از شهرداري تهران امكان پذير است، 
اظهار ك��رد: هر حوزه يي كه ب��ه بخش هاي كلان و 
راهبردي ارتباط نداش��ته باشد، مي توان تصدي گري 
آن را واگذار كرد. وي توضيح بيشتري دراين باره ارائه 

نكرد. 

 حمايت از رويكرد شهرداري 
زهرا نژاد بهرام، عضو هيات رييس��ه شوراي شهر 
نيز در اين باره به تعادل گفت: رويكرد كلي شهرداري 
كاه��ش تصدي گ��ري اس��ت و س��عي دارد تا جايي 
كه ممكن اس��ت مس��ووليت هاي خ��ود را به بخش 
خصوصي و تش��كل ها واگذار كن��د و خود به عنوان 

ناظر بر روند اجراي كار نظارت داشته باشد. 
وي در پاس��خ به اينكه واگذاري ها بيشتر در چه 
حوزه هايي انجام خواهد شد،  گفت: ساختارها و شرح 
وظايف آنها توسط شهردار در دست بررسي است تا 
مش��خص شود كدام بخش ها قابليت بيشتري دراين 
زمينه دارد. شورا نيز در اين زمينه با شهرداري همراه 
اس��ت. البته شورا به طور مس��تقيم وارد اين موضوع 

نشده اما از رويكرد شهرداري حمايت مي كنيم. 
نژاد بهرام در پاس��خ به اينكه ش��هرداري چگونه 
مي خواه��د بدون تعديل نيرو اقدام به چابك س��ازي 
شهرداري كند، گفت: اطلاعي از اين موضوع ندارم و 
آقاي نجفي خروجي در اين باره به شورا نداده اند، اما 
ما نيز موافق عدم تعديل نيرو هستيم. قطعا رويكردها 
و بخش��نامه هاي مربوط به اي��ن تصميم به زودي از 
س��وي شهردار ارائه مي شود. تمام تلاش شهرداري و 
شورا اين است كه نيروها احساس ناامني نكنندآن ها 
جزيي از خانواده شهرداري هستند و بايد حواسمان 

به آنها باشند. 

 برون سپاري به شيوه »بي.او.تي« 
اما افش��ين حبيب زاده، عضو كميس��يون عمران 
و حمل و نقل ش��وراي ش��هر دراين باره به »تعادل« 
گفت: كاهش تصدي گري در ش��هرداري هنوز جاي 
كار بس��يار دارد. هن��وز هم بخش قاب��ل توجهي از 
ماموريت ها توسط شهرداري انجام مي شود. البته در 
بخش هاي عمراني و ساخت و ساز اكثر فعاليت ها به 
بخش خصوصي و پيمانكاران واگذار شده است اما در 
حوزه هاي ديگر مانند حوزه هاي فرهنگي و اجتماعي 

اين كار كمتر انجام شده است. 
وي اف��زود: تصور ما بر اين اس��ت كه بخش قابل 
توجهي از ماموريت هايي كه در شهرداري تهران و در 
برنامه ۵ ساله تعريف شده قابليت واگذاري به بخش 
خصوصي را دارد. با توجه به توانايي ها و امكاناتي كه 
ش��هرداري تهران دارد مي تواند اين ماموريت ها را در 

قالب قراردادهاي مختلف واگذاركند. 
به گفت��ه حبي��ب زاده امكان واگ��ذاري در قالب 
قرارداده��اي بي او تي در ش��هرداري ته��ران وجود 
دارد و اين راه حل خوبي براي برونسپاري هاس��ت. در 
بخش قابل توجهي از پروژه ها در حوزه هاي عمراني، 
توسعه مترو، ايجاد ايستگاه هاي مترو و نيز حوزه هاي 

اجتماعي و فرهنگي نيز اين امكان وجود دارد. 
گفتني است، قرارداد هاي »بي.او.تي« يا ساخت، 
بهره ب��رداري و انتق��ال )واگذاري( ب��ه قراردادهايي 
گفته مي ش��ود ك��ه پروژه يي با مجوز دولت توس��ط 
يك ش��ركت خصوصي خارجي س��اخته مي شود و 
پس از س��اخت، براي مدتي، م��ورد بهره برداري آن 
شركت قرار مي گيرد و پس از انقضاي مدت قرارداد، 
پروژه به دولت طرف قرارداد منتقل مي شود. به بيان 
ديگر، دولتي به يك كنسرسيوم خصوصي متشكل از 
ش��ركت هاي خصوصي امتياز مي دهد تا كنسرسيوم 
مطابق ق��رارداد، تامي��ن مالي يك ط��رح زيربنايي 
را عهده دار ش��ده، آن را بس��ازد و در ازاي مخارجي 
ك��ه تقبل كرده براي مدتي از پروژه س��اخته ش��ده 
بهره برداري كند و پس از سپري شدن مدت قرارداد، 
پروژه و حق استفاده از آن را بدون دريافت هزينه به 

دولت منتقل كند. 
اين عضو كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي 
ش��هر معتقد اس��ت، مجموعه گروه هاي سياسي به 
اين نتيجه رس��يده اند كه تعداد نيروهاي مستقر در 
ش��هرداري تهران مازاد بر نياز شهرداري است و اين 
موضوع بار مالي قابل توجه يي را به شهرداري تهران 
تحمي��ل كرده اس��ت و بايد فكر اساس��ي درباره آن 
صورت گيرد. زيرا شهرداري تهران توان تحمل اين بار 

مالي را ندارد. 
وي افزود: من ش��خصا توصيه يي مبني بر تعديل 
نيرو ن��دارم و معتقدم بايد روش هاي ديگر جايگزين 
ش��ود تا بتوان از اين نيروه��ا در حوزه هاي مختلف 
اس��تفاده كني��م. مي ت��وان در حوزه هاي��ي كه قصد 
واگ��ذاري به بخ��ش خصوصي را داري��م از پيمانكار 
بخواهيم از نيروهاي حاضر در ش��هرداري اس��تفاده 
كن��د. روش هاي مختلفي وجود دارد كه ش��هرداري 
تهران قبل از تعديل نيرو بايد مورد بررسي قرار دهد. 
البته ش��هرداري نيز به دنب��ال روش هاي جايگزين 
است. وي در پاسخ به اينكه شورا طرحي در اين باره 
دارد يا خير،  پاس��خ داد: كميس��يون بودجه در حال 
بررس��ي اين موضوع اس��ت و بايد منتظر نتيجه اين 

بررسي ها باشيم. 

محمدمهدي برادران: سازمان هاي قوي همواره به نيروهاي ضعيف خود اخطار مي دهند كه در معرض 
تعديل قرار دارند. يك سازمان هم به برانگيختگي و هم بازدارندگي نياز دارد. اما متاسفانه در شهرداري نه 

تشويق هايي براي كارشناسان خبره وجود دارد كه آنها جهت پيشرفت خود برانگيخته شوند و نه براي نيروهاي 
ضعيف بازدارندگي وجود دارد. اين نشان مي دهد كه شهرداري قدرت مقابله با كساني كه صرفا بر اساس 
رابطه وارد سازمان شده اند را ندارد. بايد كساني كه بر اساس پيوندهاي خانوادگي و روابط غيركاري وارد 

سيستم شده اند، تعيين تكليف شوند، اين كار باعث مي شود تا افراد ضعيف نيز تنبيه شده و در كار بعدي خود 
جديت بيشتري به خرج دهند

زهرا نژادبهرام: رويكرد كلي شهرداري كاهش تصدي گري است و سعي دارد تا جايي كه ممكن است 
مسووليت هاي خود را به بخش خصوصي و تشكل ها واگذار كند و خود به عنوان ناظر بر روند اجراي كار 

نظارت داشته باشد.درباره اينكه واگذاري ها بيشتر در چه حوزه هايي انجام خواهد شد، ساختارها و شرح 
وظايف آنها توسط شهردار در دست بررسي است تا مشخص شود كدام بخش ها قابليت بيشتري دراين زمينه 

دارد. شورا نيز در اين زمينه با شهرداري همراه است. البته شورا به طور مستقيم وارد اين موضوع نشده اما 
از رويكرد شهرداري حمايت مي كنيم. ما نيز موافق عدم تعديل نيرو هستيم. قطعا رويكردها و بخشنامه هاي 

مربوط به اين تصميم به زودي از سوي شهردار ارائه مي شود

افشين حبيب زاده: تصور ما بر اين است كه بخش قابل توجهي از ماموريت هايي كه در شهرداري تهران و در 
برنامه 5 ساله تعريف شده قابليت واگذاري به بخش خصوصي را دارد. با توجه به توانايي ها و امكاناتي كه 

شهرداري تهران دارد مي تواند اين ماموريت ها را در قالب قراردادهاي مختلف واگذاركند.  به گفته حبيب زاده 
امكان واگذاري در قالب قراردادهاي »بي او تي« در شهرداري تهران وجود دارد و اين راه حل خوبي براي 

برونسپاري هاست. در بخش قابل توجهي از پروژه ها در حوزه هاي عمراني، توسعه مترو، ايجاد ايستگاه هاي 
مترو و نيز حوزه هاي اجتماعي و فرهنگي نيز اين امكان وجود دارد. قرارداد هاي »بي.او.تي« به قراردادهايي 

گفته مي شود كه پروژه يي با مجوز دولت توسط يك شركت خصوصي خارجي ساخته مي شود 

                                                                                                                                                           

زهرا صدراعظم نوري 
رييس كميسيون 
سلامت و خدمات 
شهري شوراي شهر
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شارژ اجاره نشيني با رشد بيكاري
گروهراهوشهرسازيشهلاروشني

ب��ه گفت��ه حامد مظاهري��ان، معاون مس��كن و 
س��اختمان وزير راه و شهرس��ازي نتايج سرشماري 
س��ال 95  نشان مي دهد، اجاره نش��يني در ايران به 
36.8درص��د افزايش پيداكرده اس��ت. اين درحالي 
اس��ت كه آمار غيررس��مي ش��مار اجاره نشينان در 
اي��ران را ت��ا 2 برابر اع��داد مراجع آماري رس��مي 
اع��ام مي كنن��د. با  وج��ود اين، معاون مس��كن و 
ساختمان وزير راه و شهرسازي معتقد است، نسبت 
اجاره نش��يني در ايران پايين ت��ر از ميانگين جهاني 
است و سود بازار اجاره در كشور تنها 6  درصد است 
كه نس��بت به ساير بازارها سود نسبتا كمي را دارد. 
اما در اين ميان براس��اس پژوهش چند ساله مركز 
تحقيقات اس��تراتژيك در حوزه اقتصادي مهم ترين 
عامل فش��ار رواني بر مردم كش��ور ابتدا تورم و در 
درجه دوم گراني اجاره مس��كن بوده است. براساس 
آمارهاي ارائه  ش��ده تا س��ال 95 ب��ه  صورت مداوم 
مجموع آمارها نش��ان مي دهد ك��ه از بين 22عامل 
اثرگذار بر اس��ترس ش��هروندان، تورم و هزينه هاي 
زندگي با ميانگين 4.45 از 5 موثرترين عامل فشار 
رواني بر مردم كل كش��ور اس��ت. گراني مس��كن و 
اجاره خان��ه با ميانگين 4.41درص��د دومين عامل 
موث��ر، نگراني در م��ورد بدهي ب��ا ميانگين 3.81 

سومين عامل موثر بر استرس شهروندان هستند. 

تفاوتمستاجردركشورهايتوسعهيافته
در اين خصوص عطا آيت اللهي، كارش��ناس بازار 
مس��كن با بيان اينك��ه در اكثر كش��ورها مردم به 
انتخاب خود به اجاره نش��يني روي مي آورند، گفت: 
اما در كش��ور ما مردم از س��ر اجبار به سمت اجاره 

كشيده مي شوند. 
آيت اللهي افزود: در اكثر كشورهاي توسعه يافته 
بازار مس��كن به  خصوص اجاره كنترل  شده و داراي 
رگاتوري موثر اس��ت اما در ايران هر كس به اندازه 
نياز خود روي مسكن مورد اجاره خود قيمت گذاري 
مي كنند ك��ه اين مورد ب��ه  هيچ  عن��وان منصفانه 
نيست. به  هر حال مردم كشورهاي پيشرفته ترجيح 
مي دهن��د به  جاي هزينه كردن سرمايه ش��ان براي 
خريد ملك، پولش��ان را در س��اير بازارهاي سودآور 
س��رمايه گذاري كنند. اين درحالي اس��ت كه تورم 
چند رقمي و بازار سوداگرانه مسكن همچنين نبود 
ثبات شغلي در ايران باعث مي شود كه مردم كشور 

ما خريد مسكن را به اجاره نشيني ترجيح دهند. 
اين كارش��ناس بازار مس��كن با بيان اينكه عدم 
حضور ج��دي يك نه��اد قيمت گذاري در مس��كن 
بزرگ ترين مش��كل بازار اجاره است، گفت: كساني 
كه ادعا مي كنند، اجاره نش��ين خوش نش��ين است، 
خب��ري از دل پ��ردرد مس��تاجران ندارن��د. اكث��ر 
مستاجران درحال حاضر دوسوم درآمد خود را براي 
واحدهاي پرداخت مي كنند كه بيش��تر اين واحدها 
از ش��رايط مطلوبي از حس كيفي��ت و امكانات در 

جايگاه مطلوبي قرار ندارد. 
وي بابيان اينكه اگرچه آمار اجاره نشيني در دنيا 
از آمار ايران بالاتر اس��ت اما هزينه هاي آن نس��بت 
متجانس تري با درآمد ش��خص دارد، گفت: در اين 
خصوص دول��ت مي تواند با س��اخت مس��كن هاي 

استيجاري مناسب به داد مستاجران برسد. 
آيت اللهي همچنين گفت: افزايش مستاجر شايد 
در كشورهاي توسعه يافته نماد زندگي بهتر باشد اما 
از آنجا  كه در كش��ور ما بيشترين تعداد مستاجران 
مربوط به دهك هاي پايين درآمدي هس��تند. بدون 

ترديد اين انتخاب براي زندگي بهتر نيست. 
اي��ن كارش��ناس همچني��ن گفت: ب��ه  هر حال 
بررس��ي آمارهاي بانك مركزي بيانگر آن است كه 
به ط��ور ميانگين هر خانوار ايراني س��الانه بيش از 
35درص��د از كل هزينه ه��اي ناخالص خ��ود را به 
مسكن اختصاص مي دهد. در واقع هر خانوار ايراني 

به ط��ور ميانگين س��الانه 12ميلي��ون و 349 هزار 
تومان براي س��كونت خود هزين��ه مي كند كه اين 

ميزان هزينه به  هيچ  عنوان رقم پاييني نيست. 

اثربيكاريبراجارهنشيني
اين كارشناس بازار مسكن در پاسخ به اين سوال 
ك��ه چرا مردم ب��ار حدود 50 درص��دي اجاره بها از 
درآمده��اي خ��ود را تحمل مي كنن��د اما مهاجرت 
معك��وس را نمي پذيرند؟ گف��ت: ازآنجايي كه تمام 
كشور با مشكل بيكاري روبرو شده است، مستاجران 
به اين فكر مي كنند كه زندگي با پول اندك بس��يار 
معقول تر از رندگي با بي پولي و دس��تان خالي است 
بنابراين با اطمينان از اينكه بخش اعظمي از درآمد 
آنه��ا در جي��ب موجران خواهد رف��ت اما حاضر به 

مهاجرت نمي شوند. 
بنابراين به  وضوح مي بينيم، مسكن يك موضوع 
فراجناحي بوده و رابطه عميقي با اقتصاد، اشتغال و 
تورم دارد بنابراين تحليل اين موضوع ساده نخواهد 
بود. وي گفت: به  هر حال ايجاد واحدهاي اجاره يي 
دولتي، تس��هيات ارزان  قيم��ت و نظارت بر قيمت 
ره��ن و اج��اره مي تواند تاثي��ر مطلوبي درخصوص 

اجاره بها داشته باشد. 

اجارهنشينيوركوداقتصادي
يك كارشناس بازار مسكن با بيان اينكه افزايش 
متقاضي اجاره نش��يني باعث مي ش��ود، بازار اجاره 
مس��كن رقابتي و احيانا منجر ب��ه افزايش اجاره بها 
ش��ود، گفت: متاسفانه در چند سال اخير اين تقاضا 
مثب��ت و رو به رش��د ب��وده و به نوعي اي��ن رقابت، 
درون تقاضايي ش��ده و بين اجاره نش��ين ها درحال 

بازارگرمي است. 
منص��ور غيبي اف��زود: از عمده دلاي��ل افزايش 
متقاضيان اجاره نش��يني عدم توانايي آنان در تهيه 
و خريد واحد مس��كوني موردنياز خود است كه اين 
ناتواني ريش��ه در عدم رش��د اقتصادي موثر جامعه 
و هزينه ه��اي ب��الاي زندگي در س��اير بخش هاي 

اقتصادي خانواده هاست. 
وي گف��ت: عدم گ��ردش صحيح س��رمايه هاي 
اقتصادي در جامعه و نبود برنامه عملياتي از س��وي 
متوليان امر اقتصاد مس��كن در جامعه ازيك طرف و 
تاثير متغيرهايي ازجمله نرخ تورم و نرخ س��ودهاي 
بانك��ي و همچنين افزايش قيمت مس��كن از طرف 

ديگر مي توانند در رشد نرخ اجاره بها موثر باشند. 
غيبي گفت: بررس��ي ن��رخ ت��ورم اقتصادي كه 
سال هاي گذش��ته با كاهش محسوسي همراه بوده 
و نيز ب��ا توجه به برنامه كنترل س��ودهاي بانكي و 
همچني��ن تثبي��ت قيمت مس��كن طي س��ال هاي 
گذش��ته ام��ا باز ش��اهد افزاي��ش ن��رخ اجاره بها و 
متقاضي اجاره نش��يني هس��تيم. از اي��ن رو به نظر 
مي رسد، متغير هاي مذكور به تنهايي تعيين كننده 
ن��رخ اجاره بها نب��وده و مهم ترين دلي��ل آن همان 
عدم توانايي اقتصادي مستاجرين در تامين مسكن 
اختصاصي خود اس��ت. دليلي كه همزمان مي تواند 
رفت��ار و اصرار مالكين در اخذ اجاره بهاي مطلوب را 
در اي��ن اوضاع اقتصادي ك��ه ملك اجاره يي خود را 
تبديل به منب��ع و محل درآمد و هزينه كرد زندگي 
خود كرده اند و بابت عايدي از آن محل حس��اب باز 

كردند، توجيه مي كند. 

اجارهنشينييكفرصتاجتماعي
وي ب��ا بي��ان اينك��ه پدي��ده اجاره نش��يني از 
شاخص هاي يك جامعه رو به رشد محسوب مي شود، 
گف��ت: در جوامعي كه اقتصاد م��درن و صنعتي در 
حال جايگزيني با اقتصاد سنتي است همزمان با اين 
آهنگ تغيي��رات، دگرگوني تراكم جمعيتي و مقوله 
مهاجرت به شهرهاي مولد و توليدگر افزايش يافته و 
مراكز صنعتي با ورود مهاجران در پي كار و اش��تغال 
منجر ب��ه  به هم ريختگي ت��وازن متقاضيان اجاره يا 

خريد مسكن مي شود. 
اين كارش��ناس بازار اقتصاد مسكن گفت: از اين 
رو، از نگاه رش��د اقتصادي، اجاره نش��يني مي تواند 
يك پديده و فرصت اجتماعي هم براي برنامه ريزان 

اقتصادي تلقي مي شود. 
وي گفت: مهم آن اس��ت كه هم زمان با اين نوع 
تغييرات جامعه درحال رش��د، برنامه تامين مسكن 
همي��ن افرادي كه عوامل ارتقاي جامعه به س��مت 
رشد و تعالي نيز هستند از سوي متوليان اقتصادي 

برنامه ريزي شود. 
اين كارش��ناس اقتص��اد گفت: مهم ت��ر آنكه با 
برنامه ريزي اقتصادي زمينه رش��د اقتصادي جامعه 
را افزاي��ش داده تا اين گردش س��رمايه در جامعه 
جاري  ش��ده و مردم به طور مس��تقيم و در س��ايه 
مش��اركت هاي اقتصادي و اش��تغال به كار و كسب 
درآمد از مح��ل تاش خود بتوانن��د نيازهاي مهم 

اقتصادي ش��ان ازجمله تهيه مس��كن را با توسل به 
حمايت هاي تس��هياتي بانكي و حتي ليزينگ هاي 
دولتي و نيز بخش خصوصي تهيه كنند. تا در ادامه 
و با جلوگيري از انباش��ت متقاضي اجاره نشيني راه 
خانه دار شدن خانوارهاي مستاجر نيز فراهم شود. 

وي در نهاي��ت گفت: با ايج��اد امنيت اقتصادي 
در جامعه، اميدواري مس��تاجرين در سايه امنيت و 
برنامه ريزي مالي ش��خصي در تهيه و خريد مسكن 

اختصاصي خانواده خود به واقعيت تبديل شود. 

مستاجران،نقرهداغطمعموجران
در همين زمينه علي بماني، كارش��ناس اقتصاد 
مسكن با بيان اينكه كاهش نرخ سود بانكي انعكاس 
در رفتار مالكان نداشت؛ گفت: بسياري از مالكان به 
دنب��ال اخذ ضرر و زيان كاهش نرخ س��پرده بانكي 
مس��تاجران هس��تند اين عده از مالكان ارزش كل 
ملك خود را معادل سپرده يي در نظر مي گيرند كه 
نزد بانك مي ماند بنابراين انتظار دارند، مس��تاجران 
نيز اين معادل بانك��ي را بدون چون  و چرا بپذيرند 
اگرچه اين نوع محاسبه به هيچ  عنوان اصولي نيست. 
بمان��ي گفت: واحدهاي مس��كوني بعد از مدتي 
از ارزش اف��زوده برخ��وردار مي ش��وند بنابراين چرا 
باي��د در دوران رك��ود)و حت��ي در دوران رون��ق 
مس��كن( مس��تاجران با اين موضوع نقره داغ شوند. 
در يك كام مي توان گفت مستاجران نقره داغ طمع 

طلبي موجران مي شوند. 
اين كارش��ناس اقتصاد مسكن در خصوص رفتار 
احتمالي مالكان در مقابل تصميم اتخاذ ش��ده براي 
كاهش نرخ س��ود بانكي و اجرايي شدن قانوني كه 
مدت ها پي��ش به تصويب رس��يده ب��ود اما برخي 
بانك ه��ا ب��ه آن تمكين نمي كردن��د، گفت: اگرچه 
برخ��ي از بانك ها اعتقادي به كاهش نرخ س��پرده 
بانكي ندارند اما بررس��ي هاي ميداني مويد آن است 
كه در بيشتر مناطق گران كان شهرها مالكان تنها 

به دنبال اجاره هاي بسيار سنگين هستند. 
بمان��ي با بي��ان اينكه به نظر مي رس��د، تنها راه 
جبران ضرر س��رمايه داران از بخش نرخ سود بانكي 
اجاره هاي س��نگين اس��ت گفت: بايد دستگاه هاي 
ذي رب��ط، باتدبير و دراي��ت، در جهت اعمال نظم و 
س��اماندهي شايس��ته در بازار اجاره بها گام بردارند، 
امري كه در صورت عدم تحقق آن، ايجاد آشفتگي 
و نابس��اماني ه��ر چ��ه بيش��تر در ب��ازار اجاره بها 

غيرممكن و دور از انتظار نخواهد بود. وي گفت: به 
نظر مي رسد، ركود حاكم بر مسكن و افُتِ محسوس 
ضريب ساخت وس��ازها تاثير منف��ي بر بخش اجاره 
داش��ته باش��د بنابراين بايد دولت ن��گاه ويژه يي به 
رگات��وري اج��اره و احداث واحدهاي اس��تيجاري 

دولتي گام بردارد. 

تفاوتميليونيزندگيدرشهرهايايران
محمود خاقاني سده، كارشناس مسائل اقتصادي 
با اش��اره به تف��اوت 15ميليون تومان��ي هزينه كرد 
و مخ��ارج زندگي مي��ان ارزان تري��ن و گران ترين 
ش��هرهاي ايران اظهار كرد: براس��اس گزارش هاي 
منتشرش��ده اين مي��زان از اخت��اف در هزينه كرد 
زندگي مويد عمق فاصله در مخارج روزمره زندگي 
در يك ش��هر به  اصطاح گران قيمت و ارزان قيمت 
اس��ت كه البته اين رقم و ع��دد به صورت ميانگين 
برآورد شده و مي تواند بنا بر سبك و شرايط زندگي 

اين رقم با شدت و ضعف هايي همراه شود. 
وي اف��زود: ب��ر اي��ن اس��اس از حي��ث مخارج 
ارزاق، يك��ي از گران ترين ش��هرهاي ايران، تهران و 

ارزان ترين آن معطوف به شهر قم مي شود. 
اي��ن كارش��ناس مس��ائل اقتصادي بي��ان كرد: 
در بخ��ش مس��كن نيز ته��ران س��ردمدار گراني و 

هزينه هاي بالا است. 
خاقاني س��ده گفت: ش��هر مش��هد نيز از حيث 
ن��رخ و قيم��ت ارزاق در زمره مناط��ق و حوزه هاي 
ارزان قيم��ت ايران به ش��مار مي رود ك��ه به اعتقاد 
بنده اين موضوع معلول ش��رايط حاكم بر اين شهر 
از منظ��ر معنوي و مذهبي و ش��رايط توريس��تي و 
گردشگري آن است. در چنين فضايي، رقابت ميان 
فعالان مش��اغل آزاد و كسب وكار بسيار تنگاتنگ و 
ج��دي خواهد بود و مجموعه اين عوامل در كاهش 
حداكثري قيمت ها در ارتباط با هزينه مواد خوراكي 

و غذايي تاثيرگذار است. 
وي اف��زود: چهارمحال و بختي��اري نيز در زمره 
شهرهايي است كه پايين ترين ميزان هزينه مسكن 
را ب��ه خود اختصاص داده اس��ت اما از منظر خريد 
م��واد غذايي، هزينه ها در اين ش��هر از پايتخت كم 

ندارد. 
كارشناس مس��ائل اقتصادي گفت: شهر سمنان 
ني��ز از حي��ث ن��رخ مس��كن، از ش��رايط مطلوبي 
برخوردار اس��ت ام��ا از زاويه تامي��ن و خريد ارزاق 
و مواد غذايي، س��اكنان س��منان در شرايط بسيار 
س��خت و دشواري به سر مي برند و گاهي در برخي 
اق��ام، هزينه كرد خريد اقامي مانند مواد غذايي از 

مناطق مرفه نشين پايتخت نيز بالاتر است. 
خاقاني س��ده ادام��ه داد: در كي��ش ني��ز هزينه 
زندگي بسيار بالا است و در صورت عدم برخورداري 
از درآمد كافي، مديريت هزينه ها، مخارج و دخل  و 
خرج در اين حوزه جغرافيايي بسيار سخت و دشوار 

خواهد بود. 
وي افزود: حمل ونقل، ميوه، تره بار از بخش هايي 
به ش��مار مي رود كه بخش قابل  توجهي از هزينه ها 
را مص��روف خود مي كن��د و در نتيجه هزينه بالاي 
زندگي در چنين شهري با آن ويژگي هاي خاص به 

خود چندان غيرمنتظره نيز به نظر نمي رسد. 
كارش��ناس مس��ائل اقتص��ادي گف��ت: موضوع 
اخت��اف هزينه زندگي در ش��هرهاي ايران تنها به 
كش��ور ما خاصه نمي شود و در بس��ياري از ديگر 
كش��ورهاي جهان نيز ش��اهد چني��ن تفاوت هايي 
هس��تيم و به طور قطع با بررس��ي دقيق ش��رايط 
زندگي و ميزان درآمد، بايد نس��بت به س��كونت در 
ش��هرها مبادرت ورزيد البته برخي از محدوديت ها 
و ماحظ��ات خانوادگي همچنين ش��رايط ش��غلي 
باعث مي ش��ود، خانوارها به  ناچار اقدام به سكونت 
در ش��هري كنند ك��ه گاهي برخ��اف ميل باطني 

آنهاست. 

حاشيهنشيني
همافزايشمييابد
ايمانرفيعيكارشناسمسكن

براي س��نجش ش��رايط جاري اقتصاد يك كش��ور 
معيارهاي گوناگوني درنظر گرفته مي شود. معيارهايي 
از قبيل بازاربورس، نرخ ت��ورم، توليد ناخالص ملي و... 
يكي از معيارهاي س��نجش توان خري��د عمومي افراد 
جامعه، بررس��ي ميزان نرخ جمعيت اجاره نشين به كل 
جمعيت جامعه است. در س��ال هاي اخير به ويژه پس 
از افت شديد ارزش پول ملي و تورم بالاي 50درصدي 
شاهد كاهش شديد قدرت خريد در جامعه بوديم. اين 
كاهش شديد اثر خود را به وضوح در بازارهاي سرمايه 
به وي��ژه بازار مس��كن نمايان كرد، به ط��وري كه امروز 
ش��اهديم، حدود نيمي از جمعيت پايتخت -جايي كه 
بالاتري��ن نرخ درآمد و بيش��ترين مي��زان گردش پول 
را دارد- اجاره نش��ين هس��تند. اين نرخ در مقايس��ه با 
تعداد خانه ه��اي خالي پايتخت كه ح��دود 500 هزار 
واحد تخمين زده ش��ده اس��ت و نش��ان دهنده رش��د 
55.5درصدي تعداد خانه هاي خالي در فاصله سال هاي 
90 تا 95 اس��ت، به خوبي وضعيت جاري اقتصاد قلب 

تپنده كشور را نمايان مي كند. 
اين روند رو به رشد اجاره نشيني در حالي اتفاق افتاد 
كه دولت يازدهم از ابتداي كار با تاش در جهت كاهش 
نرخ تورم، تثبيت قيمت ارز و پرداخت انواع تس��هيات 
بانك��ي، س��عي در بازگرداندن رونق به بازار مس��كن و 
كم��ك به خانه دار ش��دن مردم انج��ام داد. اما باوجود 
تمام اين تاش ها، قطعا اين افزايش تعداد اجاره نشينان 
نش��ان دهنده ناكافي بودن تاش هاي انجام ش��ده در 

بخش مسكن و توانمند كردن خريداران بوده است. 
البته ب��راي كاهش اين روند نمي توان تمام توجه را 
به بخش مس��كن معطوف كرد، زيرا ريشه اين معضل 
در ش��رايط عمومي اقتصاد كشور بايد جست وجو شود. 
جايي كه دولت بدون درنظر گرفتن توان عمومي جامعه 
و بدون توجه به بي اث��ر كردن اقدامات انجام داده خود 
در سال هاي قبل و صرف ميلياردها تومان هزينه بابت 
پرداخت تس��هيات ارزان قيمت و كمك به پروژه هاي 
مسكن، در گران كردن بي محاباي نرخ خدمات دولتي، 
حامل هاي انرژي، ماليات و... تابع هيچ معيار و قاعده يي 
نيس��ت. با ادامه روند جاري، بدون ش��ك در سال هاي 
آينده نه تنها شاهد افزايش نرخ اجاره نشيني در كشور 
خواهي��م ب��ود، بلكه ش��اهد ايجاد مناطق حاش��يه يي 
بيشتري در اطراف كان شهرها به دليل افزايش شديد 
قيم��ت اجاره به��ا خواهيم بود. پدي��ده جديدي كه در 
سال هاي اخير ش��اهد آن بوديم روند حركت جمعيت 
اجاره نشين س��اكن در مناطق مركزي شهر به مناطق 
حاش��يه يي و افت كيفيت ملموس كيفيت زندگي آنان 
به دلي��ل افزايش غيرمنطقي ن��رخ اجاره بها در مناطق 
برخوردارتر ش��هر است. اين اتخاذ سياست هاي متضاد 
و رويه هاي وارونه در اقتصاد كش��ور ناشي از بي تدبيري 
و آشفتگي در سيستم برنامه ريزي كشور است. تا زماني 
كه كشور داراي اس��تراتژي اقتصادي در همه بخش ها 
نباشد و منابع درآمدي و هزينه يي متناسب با واقعيت 
جامع��ه درنظر گرفته نش��ود، نهادهاي تصميم س��از و 
تصميم گير بدون داش��تن رويه يي همس��و و به صورت 
جزيره ي��ي اقدام ب��ه بودجه ري��زي و اق��دام مي كنند. 
متاسفانه اين رويه سال هاست گريبان ملت را گرفته و 
تا زماني كه روش سعي و خطا سرلوحه پيشرفت كشور 
باشد، شاهد افزايش روند ناتواني عمومي اقتصاد و به تبع 

آن افزايش اجاره نشيني خواهيم بود. 

ضرورتحذف
عواملبازدارندهازبازارملك

عباسشوكتيكارشناسمسكن 
اگر ش��رايط فعلي را با قبل از تحريم مقايسه كنيم 
متوجه مي شويم قبل از تحريم سالانه 2۷0ميليارد دلار 
ان��رژي تولي��د مي كرديم و در حال حاض��ر اين عدد از 
150ميليارد دلار تجاوز نمي كند. بنابراين اينكه عده يي 
ه��ر روز وعده ورود درآمدهاي نفتي به بازار مس��كن را 
مي دهند، آدرس غلط است، چون دولت در حال حاضر 
با مشكل كس��ري بودجه حتي براي هزينه هاي جاري 
مواجه اس��ت. موضوع به همين جا ختم نمي ش��ود. در 
گذشته صندوق هاي بازنشستگي كشور خودكفا عمل 
مي كردن��د، اما در ح��ال حاضر از درآم��د نفت تامين 
مي ش��وند و س��الانه نيازمند حداقل 3۷ هزار ميليارد 

تومان تزريق منابع هستند. 
حال به نظر مي رس��د، بخ��ش خصوصي هنوز هم 
منتظر يك دولت پولدار است كه بي حساب و كتاب به 
اقتصاد پول تزريق كند. در حالي كه اين اتفاق در دولت 

دوازدهم و حتي دولت هاي آتي هم رخ نخواهد داد. 
در اي��ن ميان، با وجود رونق نس��بي ب��ازار، عده يي 
كه در گذش��ته س��ود هاي نجومي از اين بخش نصيب 
شان شده به سود معقول قانع نيستند. اميدوارم دولت 
دوازدهم سازوكاري براي عرضه خانه هاي خالي توسط 
س��ازندگان به بازار تعيين كند. سازوكاري كه تشويقي 

باشد نه تنبيهي. 
بدون ترديد با رونق يافتن خريد و فروش مس��كن 
مصرفي و كاهش تقاضا در بازار اجاره مسكن، اجاره بها 
تعديل شود، چرا كه در حال حاضر به دليل پايين بودن 
قدرت خريد مس��كن خانوارهاي متوس��ط، متقاضيان 
مسكن به سمت اجاره مس��كن متمايل شده اند كه به 
دليل افزايش تقاضا، اجاره بها نيز افزايش يافته است. اما 
اگر تسهيات بخش مسكن به تدريج وارد جامعه شود، 
ميزان متقاضيان اجاره نيز كاهش يافته و از اجاره بهاي 

مورد انتظار موجران كاسته مي شود. 
ح��ال دولت مي توان��د با اقدامات��ي همچون تزريق 
تس��هيات به بازار، رونق بسيار بالايي را در بازار خريد 
و ف��روش ايجاد كند اما با علم به اينكه هر رونقي الزاما 
براي اقتصاد مفيد نيست از اين كار اجتناب كرد. نگاهي 
به سال هاي دورتر نشان مي دهد كه رونق بخش مسكن 
صرفا موجب افزايش س��فته بازي شده و خريدار واقعي 
ه��ر روز با افزايش يك ش��به قيمت ها و كاهش قدرت 
خريد دچار مشكل شده است. بنابراين اين رونق كاذب 

صرفا به سود برخي افراد فرصت طلب بوده است. 
در نهايت بايد گفت، در شرايط فعلي كه بازار مسكن 
به رونق مايم خود ادامه مي دهد، بايد عوامل بازدارنده 
مانند قانون پيش فروش و همچنين قانون ماليات هاي 
مس��تقيم از طرف دولت، قوه قضاييه و مجلس شوراي 

اسامي اصاح و بازنگري شوند. 

يادداشت

نگاه

مس��كن در اي��ران هن��وز به عن��وان 
ي��ك ني��از ض��روري و اساس��ي ب��راي 
جامعه شهرنش��ين تامين نش��ده اس��ت. 
اصولا اس��اس سياس��ت گذاري كان در 
برنامه ريزي مسكن بايد برحسب اشتغال 
باش��د و ه��دف از اي��ن دس��ته بندي آن 
اس��ت كه براساس اش��تغال، مالك خانه 
ش��دن براي اقش��ار جامعه نوعا متناسب 
با ش��أن و منزلت اجتماعيشان سياست 
خاص��ي اتخاذ گ��ردد ولي متاس��فانه در 
ايران اين امر تاكنون محقق نش��ده و به 
عنوان مثال خيل عظيم��ي از كارمندان 
همچنان مستاجرند. در واقع مسكن به عنوان عوامل تاثير گذاري 
در س��اير موارد توانسته اس��ت ايفاي نقش كند. در ايران خيلي 
از اقدامات از قبيل تش��كيل خانواده، گسس��ت خان��واده، فرزند 
آوري و اش��تغال از مس��كن اثرپذير هس��تند. اما هر مس��كن يا 
س��رپناهي نمي تواند پاسخگوي نياز اساس��ي متقاضيان مسكن 
باشد. در ايران براس��اس طرح جامع مسكن كه بايد سالانه يك 
ميليون واحد مسكوني ساخته شود ولي حدود 400هزار ساخته 
مي ش��ود. در ايران حدود 11 تا 14ميليون نفر حاشيه نشين و 9 
تا 10 ميليون نفر س��اكن بافت فرسوده داريم كه اين رقم بسيار 
قابل توجه اس��ت. از طرفي بنا به آمارهايي حدود چند صد هزار 
خانه خالي در ش��هرهاي بزرگ به ويژه كان شهرها موجود است 
كه نوعا به عنوان خانه دوم اس��تفاده مي شوند. اين همه ساخت و 
ساز در سال هاي گذشته نتوانس��ته است نياز متقاضيان مسكن 
را ح��ل كند. دولت چه تدابيري براي هماهنگي اين ناهماهنگي 
انديش��يده اس��ت؟ از طرف نزديك به يك ميليون خانه خالي، از 
طرفي حدود 20ميليون حاشيه نش��ين و س��اكن بافت فرسوده. 
مناس��ب بود كه دولت براي انطباق اين حجم عظيم مس��كن و 
از طرفي نيازمندان به مس��كن از روش برآورد مبتني بر نياز كه 
در آن تعداد خانوارهاي فعلي با تعداد س��اكنان موجود مقايس��ه 
و براساس يك اس��تاندارد معين كمبودها برآورده شود استفاده 

مي كرد.
 مس��لما در اين روش درازاي تعداد خانوارهاي موجود، خانه 
وج��ود دارد و حتي بيش��تر )صرف نظر از اس��تحكام و مقاومت 

خانه هاي موجود( پس بهترين راه حل در اين زمينه مقاوم كردن 
و الزام به تامين مقاوم س��ازي براي خانه هاي موجود است. دولت 
با همكاري بخش خصوصي تسهياتي براي مقاوم و بهينه سازي 
در حاشيه ها و اصالت بخشي در بافت فرسوده درنظر گيرد. براي 
مس��اكني كه به دليل استهاك يا فرس��ودگي و نداشتن كيفيت 
و اصول س��ازه يي به نحوي فاقد اس��تانداردها هستند و مقاومت 
در براب��ر زلزله ندارند در طرح هاي جامع ش��هري به طور جد در 
دس��تور كار قرار دهد. در چند س��ال پيش كه طرح مسكن مهر 
اجرا ش��د، اين طرح مي توانس��ت حجم عظيمي از اين معضل را 
كاهش ده��د و بدون اينكه ش��هر به صورت افق��ي و عمودي را 
گسترش دهد در حاشيه ها و بافت فرسوده اين معضل را برطرف 
نمايد. ولي متاس��فانه چنين نشد و به دليل نداشتن برنامه مدون 
و غيركارشناس��ي مس��كن مهر بيش��تر به صورت يك ونداليسم 
ظهور كرد. نه تنها التيامي بر پيكر مصدوم وضعيت مسكن نبود 
بلك��ه خود به عن��وان يك زخم ديگر بر اين پيكر وصله بس��ت و 
بدون رعايت س��اير كاربري هاي لازم فقط به س��اخت واحدهاي 
مسكوني بسنده شد، واحدهايي بدون مجري ذي صاح. خصوصا 
در اين زلزله اخير اس��تان كرمانش��اه كه اجراي آن مقاومتي در 
حد خانه هاي كاهگلي داشته و خسارات جبران ناپذيري از حيث 
جان باختن تع��دادي از هموطنان مان و تخريب واحدها و لوازم 

زندگي مردم بر جا گذاشت. 
اعتب��ارات گزافي كه در اين بخش هزينه ش��د مي توانس��ت 
خانه هاي ناامن حاش��يه ش��هرها را امن كند. مس��كن مهر فراتر 
و دورتر از حاش��يه ها ساخت ش��دند و به نوعي حاشيه ها را يك 
گام ديگر به شهر نزديك تر كرده اند. در واقع مسكن مهر به دليل 
پايين بودن قيمت خريد و نيز اجاره پايين مش��وقي ديگر ش��د 
براي مهاجرت اقشار كم درآمد به سمت و سوي شهرها. ساكنان 
مناطق حاش��يه هاي كه معمولا مهاجران روستايي و از شهرهاي 
با صنعت و رفاهيات كمتر هس��تند در واقع به اميد كار و زندگي 
بهتر راهي كان شهرها شده اند و به علت نداشتن تمكن مالي در 

حاشيه ها سكني گزيده اند. 
آنچه براي اين قشر اهميت دارد تامين يك مسكن با حداقل 
رهن و اجاره است بدون اينكه توجهي به نوع سازه و مقاومت آن 
داش��ته باشند. در واقع داشتن خانه مقاوم هم دستخوش درآمد 
ش��خص اس��ت و تعيين كننده نهايي در برخورداري از مس��كن 

سطح درآمد است. در تهران و اكثر كان شهرها با توجه به اينكه 
سهم قابل توجهي از س��اكنان آن را مهاجران تشكيل مي دهد و 
در واقع توزيع غيرعادلانه امكانات س��بب مهاجرت آنان به شهر 
ش��ده، به عبارتي فشار اقتصادي باعث اين مهاجرت هاي بي رويه 
شده اس��ت. مهاجرت پديده يي غيرقابل پيش بيني است و اينكه 
به صورت هدفمند باش��د گاهي ممكن اس��ت حوادث غيرمترقبه 
باعث تش��ديد اين تغييرات جمعيتي در س��طح ش��هرها ش��ود. 
مهاجران كان ش��هرها معمولا ش��امل نيروي انساني خدماتي و 
كاركنان ادارات دولتي هس��تند. از طرفي تامين مسكن متناسب 
ب��ا نياز افراد به علت ب��الا بودن قيمت ها مقدور نيس��ت؛ از اين 
رو، اي��ن جمعي��ت مجبورند ب��راي تامين نياز مس��كن خود به 
اجاره نش��يني روي آورند و متناس��ب با درآمد خود خانه تامين 
كنند. هر چند كه اين افراد ممكن اس��ت س��رمايه يي هم داشته 
باش��ند ولي بنا به دلايلي چون ترس از ادامه ركود، سرمايه خود 
را در اي��ن بخش هزينه نمي كنند. خيلي هم از س��اكنان همان 
حاش��يه ها كه نوعا با هم محله يي ها يا هم ولايتي هاي شهرستاني 
خود وصلت مي كنند، نياز به مسكن اجاره يي پيدا مي كنند و در 
واقع موجب تش��ديد مهاجرت و حاشيه نشيني در اين قسمت ها 
مي ش��وند. البته خيلي از مالكان خانه هاي حاش��يه ش��هرها كه 
خانه خود را اجاره داده اند با مبالغي بالاتر در محات مناس��ب تر 
خودش��ان هم مستاجر هستند و در واقع اين قضيه نيز به نوعي 
به افزايش حاشيه نش��يني دامن زده است. در حقيقت رونق بازار 
مس��كن در ايران لازمه رشد اقتصاد كان ايران شده و خيلي از 
مش��اغل وابسته به صنعت ساختمان شده است و پس از فرآيند 
قهقرايي بازار مسكن اين مشاغل هم نيمه تعطيل و نوعا تعطيل 
ش��ده اند. در واقع حجم ساخت و س��از انبوه در چند سال اخير 
خود نويدبخش اين سايه سنگين ركود در صنعت ساختمان بود 
و براي كارشناسان اهل فن اين ركود متصور بود. در زمان ركود 
معمولا خريد مس��كن از فروش��ندگان پول لازم با قيمت دلخواه 
خري��دار صورت مي گيرد. بازه زماني ركود خيلي طولاني تر از آن 
رونق حبابي اس��ت. البته دولت در اين بازه زماني تاش كرد كه 
اين يخ بس��ته را ذوب كند ولي به دليل كمبود اعتبار نتوانس��ت 
گامي اساسي بردارد. دولت با تسهيات و وام هاي مختلف از وام 
خانه اولي و جوانان گرفته تا وام مس��كن براي جانبازان توانست 
مق��داري از اين ي��خ زدگي در ركود خريد و ف��روش را آب كند 

ه��ر چند تعداد خانه هايي كه ش��رايط وام و تس��هيات را دارند 
معدود اس��ت و خيلي از آپارتمان ها به دليل تخلفات در س��اخت 
و هم اكنون مواجهه با جريمه هاي س��نگين از س��وي شهرداريها 
فع��ا قادر به دريافت پايان كار نش��ده اند و نمي توانند خانه خود 
را به دارندگان اين تسهيات بفروشند و مجبورند اماك خود را 
به صورت قولنامه يي بفروش��ند كه اماك قولنامه يي در اين برهه 
مش��تري چنداني ندارند، به همين دليل واحدها و آپارتمان هاي 
واجد شرايط وام مسكن توانس��ته اند جاني تازه در كالبد يخ زده 
بازار مس��كن ايجاد كنند و با شيب نس��بتا مايم و مثبت خريد 
و فروش ش��وند. دولت در اين قس��مت از كار باي��د ورود كند و 
با ش��رايط متناسب با مسكن سازان، مش��كات پايان كار و ارائه 
سند اين واحدها را برطرف نمايد. چراكه اگر اين روال هم ادامه 
ياب��د در اين بخ��ش از خريد و فروش به ص��ورت حبابي و حتي 
بازار س��ياه پديدار مي شود و اينجاست كه ممكن است تحركاتي 
جزئ��ي در بازار مس��كن در آينده ايجاد ش��ود ه��ر چند كه اين 
موضوع نمي تواند جهش��ي قابل توجه در بازار مسكن ايجاد كند. 
البت��ه عوامل تاثيرگذار از قبيل نرخ ت��ورم عمومي و نيز كاهش 
نرخ س��ود بانك��ي مي تواند بارقه هاي اميد در اين بازار كس��اد را 
ايج��اد كند. باتوجه به تامين نياز مردم از طريق فضاي مجازي و 
س��ايت هاي خريد و فروش مانند ديوار، معامات به صورت بدون 
واسطه انجام مي ش��ود و بدون نظر كارشناس و مشاوران اماك 
اين معامات ممكن اس��ت مش��كاتي در ع��دم اطاع كافي در 
قيمت ها براي خري��دار به وجود آورد. به طور كلي دولت تاكنون 
نتوانس��ته عرضه و تقاضا را مديريت كند و نيازسنجي را براساس 
اي��ن دو فاكت��ور تنظيم كن��د. در واقع با سياس��ت جلوگيري از 
مهاجرت هاي بي رويه يا حتي مهاجرت معكوس از اضافه ش��دن 
باري بر اين مش��كات بكاهد. ارائه تسهيات و رفاهيات بيش از 
پيش براي روستاييان، اضافه كردن يارانه هاي نقدي و كاهش يا 
از بين بردن ماليات ها و از بين بردن هزينه هاي نقل و انتقال در 
روستاها، پرداخت به موقع طلب روستاييان در بخش كشاورزي 
و خري��د تضميني محصولات زراعي و باغي، وام هاي كم يا بدون 
بهره ب��ه فارغ التحصيان ب��راي راه ان��دازي كارگاه هاي كوچك 
و زودب��ازده و تامي��ن بذر و خدمات بخش كش��اورزي به صورت 
يارانه يي تاحدودي مي تواند از س��يل بي رويه مهاجران روستايي 

به شهر بكاهد. 

محمدعلي مهري
 كارشناس ارشد 

شهرسازي

یادداشت

ريشههايرونقاجارهنشيني
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دانشوفن10

»گوگل« ژاكت هوشمند رو كرد
اينسايدر|

 گوگل با همكاري ش��ركت بزرگ توليد پوشاك 
Levie’s، يك ژاكت كاملا هوشمند طراحي و توليد 
كرده است كه قابليت هاي جديد و جذابي داراست. 

 اين نخستين باري نيست كه خبري از گجت هاي 
پوش��يدني مي ش��نويم اما گوگل اين بار با معرفي و 
توليد اين ژاكت هوشمند جديد قصد دارد به همگان 
ثابت كند ك��ه در عرصه طراحي و توليد گجت هاي 

پوشيدني حرف اول و آخر را در جهان مي زند. 

اين ژاكت هوشمند به كاربران و مصرف كنندگان 
خ��ود اين ام��كان را مي ده��د كه به عن��وان مثال، 
هنگام دوچرخه س��واري يا پياده روي، در صورتي كه 
نمي خواهند گوش��ي همراه هوشمند خود را با خود 
حمل كنند، آن را در كيف يا ماشين خود بگذارند اما 
همچنان كارهاي اصلي و اساسي خود را با استفاده 
از ژاكت هوش��مندي كه به همراه خود دارند، انجام 
دهن��د. به عن��وان مثال، كاربران ق��ادر خواهند بود 
موس��يقي مورد علاقه خود را گوش داده يا مسير و 

مسافت هاي پيش رو را دريافت كنند. نسخه و نمونه 
كنوني توليد شده توسط گوگل و ليوايز، به گونه يي 
طراحي ش��ده اس��ت كه براي هر دو جنسيت، زنان 
و مردان، قابل اس��تفاده باش��د اما به گفته برخي از 
كارشناسان، سبك اسپورت و ساده آن موجب شده 

است كه بيشتر براي مردان قابل استفاده باشد. 
اين ژاكت هوش��مند همچنين در برابر س��رما و 
گرما به صورت كاملا هوشمند از بدن شما محافظت 
مي كند و در صورتي كه باد س��رد به س��مت ش��ما 
بوزد، اين ژاكت شروع به توليد گرما مي كند تا كاربر 

احساس سرما نكند. 
همچني��ن كارب��ران با لمس آس��تين اين كت 

كه به حس��گرهاي متعددي مجهز ش��ده اس��ت، 
قادر خواهند بود نوتيفيكيش��ن ها، موسيقي، مسير 
نقشه يابي، قابليت تماس و س��اير اعمال مهم را از 
طريق ژاكت هوشمند خود كنترل و مديريت كند. 
همچنين امكان ديگري ك��ه اين ژاكت به كاربران 
خود مي دهد آن است كه كاربر مي تواند در صورت 
گ��م كردن گوش��ي خ��ود، آن را از طريق كتي كه 

پوشيده است، پيدا كند. 
كاربران براي استفاده از اين ژاكت هوشمند بايد 
اپليكيشن ژاكارد را  روي گوشي هوشمند خود دانلود 
و نصب كنند. اين اپليكيش��ن براي هر دو سيس��تم 
عامل اندرويد و iOS قابل دسترسي و دانلود است. 

رويداد

فروش مودم هاي بي نام و نشان 
همراه توسط اپراتورهاي موبايل

ف�ارس| در حالي كه برندهاي مط��رح متعددي، مودم 
همراه توليد و عرضه مي كنند برخي اپراتورها اقدام به فروش 
كالاهاي بي نام و نش��ان مي كنند كه مشتركان را به دردسر 
مي اندازد. با توسعه اينترنت موبايل مودم هاي همراه به ابزاري 
پراس��تفاده تبديل ش��ده اند و فروش اين محصولات توسط 

اپراتورهاي تلفن همراه نيز باب شده است.
ام��ا در حالي كه برندهاي مطرح متعددي مودم همراه 
تولي��د و عرضه مي كنند برخي اپراتوره��ا اقدام به فروش 
كالاهاي بي نام و نشان مي كنند كه مشتركان را به دردسر 
مي اندازد. اشكال فني، نبود باتري يدكي و نداشتن امكانات 
نرم افزاري از جمله مش��كلات اين كالاها براي خريداران 
اس��ت. براي مثال آداپتور و باتري شامل گارانتي نمي شود 
و درباره برخي مدل ها باتري در نمايندگي تعميرات يافت 
نمي شود كه در نتيجه مودم بلااستفاده خواهد شد. برخي 
از مودم هاي��ي كه توس��ط اپراتورها به فروش مي رس��ند 
كيفيت پايين و امكانات كمي دارند؛ اين محصولات حتي 
نام شركت س��ازنده را ندارند كه مشترك بتواند براي آنها 
نرم افزار ش��ركت را دانلود كند و از امكانات آن بهره ببرد. 
بهتر است خريداران هنگام خريد مودم هاي همراه از اپراتور 
حتما با دقت مش��خصات مودم را بررسي كنند و ترجيحا 
از برندهاي مطرح خريد كنن��د كه اگرچه در ابتدا هزينه 
بيشتري براي آن مي پردازند اما مودم با سيم كارت اپراتور 
خاصي لاك )قفل( نيست و امكانات نرم افزاري و خدمات 

پس از فروش بهتري خواهد داشت. 

 نمايش تصاوير دلخواه
با »پيكسل« هوشمند 

 ديجيتال ترندز| يك پيكسل هوشمند ساخته شده كه 
به موبايل كاربر متصل مي شود و تصاوير، گيف و اسلايد شو 

مورد نظر او را نمايش مي دهد. 
ش��ركت BEAM Authentic به تازگي گجتي به نام 
»پيكسل« BEAM ساخته كه به وسيله يك اپليكيشن با 
موبايل فرد همخوان مي ش��ود و به كاربر اجازه مي دهد بطور 
 AMOLED مجازي تصوير دلخواه خود را روي نمايش��گر
دايره شكل نمايش دهند. در نمايشگر اين پيكسل علاوه بر 
تصوير مي توان اسلايد شو و گيف نيز نمايش داد. جالب آنكه 
فرد مي تواند با اين نمايشگر كوچك حتي پيام بفرستد و طرح 

دكمه هايي كه هنرمندان ديگر ساخته اند را نيز ببيند. 

 هديه »مايكروسافت«
به پسر نيكوكار 9 ساله

مش�بل| در اوائل دس��امبر يك پس��ر بچه 9 س��اله در 
 امريكا تصميم گرفت به جاي فش��ار به والدينش براي خريد
يك دستگاه كنس��ول بازي ايكس باكس وان به عنوان هديه 

كريسمس، اين پول را به افراد بي خانمان اهدا كند. 
در نتيج��ه 300 دلار پول يادش��ده براي مصارف خيريه 
اختص��اص يافت، اما اي��ن ماجرا به گوش مديران ش��ركت 
مايكروس��افت رس��يد و آنها تصميم گرفتند اين پس��ربچه 
نيكوكار را ش��گفت زده كنند و به وي يك دس��تگاه كنسول 
بازي ايكس باكس وان هديه دهند. اين پس��ر بچه بعدها در 
مصاحبه با رس��انه ها گفت زماني اين تصميم را گرفته كه به 
هم��راه مادربزرگ خود تعدادي از افراد بي خانمان را در اهايو 
مشاهده كرده بود. نكته جالب اينكه خانواده اين كودك زماني 
كه وي ش��ش س��اله بود از كمك هاي خيريه مشابهي بهره 
برده بودن��د و حالا خود نيز به افرادي خير مبدل ش��ده اند. 
مايكروسافت در كيف هديه يي كه براي اين كودك خير كه 
Mikah Frye نام دارد، ارسال كرده علاوه بر كنسول بازي 
تعدادي بازي هم قرار داده اس��ت ت��ا وي كاملا از تعطيلات 

كريسمس خود لذت ببرد. 

 كمك هوش مصنوعي
براي رديابي كودك آزاران

 تلگ�راف| پلي��س انگليس قصد دارد ب��ا كمك هوش 
مصنوع��ي تصاوير و ويدئوه��اي ك��ودك آزاري را در رايانه و 

موبايل افراد مظنون رديابي كند. 
بخش پزش��كي قانوني ديجيتال پلي��س متروپليتان در 
انگليس سال گذشته مجبور ش��د ۵3 هزار دستگاه مختلف 
را در جس��ت وجوي ش��واهد و مدارك جرم جست وجو كند. 
درهمين راس��تا از فناوري شناسايي صورت استفاده شد. اما 
اين فناوري به اندازه كافي پيش��رفته نبود تا ويدئو و تصاوير 
ك��ودك آزاري را بطور كام��ل رديابي كند. درهمين راس��تا 
محققان اين بخش س��عي دارند با كم��ك هوش مصنوعي 
چنين تصاوير و ويدئوهايي را در موبايل و رايانه فرد مظنون 
رديابي كنند. مارك اس��توكس مدير بخش پزشكي قانوني 
ديجيت��ال MET مي گويد: ما بايد تصاوير ك��ودك آزاري را 
دسته بندي كنيم و محكوميت هاي مختلفي براي هر كدام در 
نظر بگيريم. اين بخش از فعاليت بايد توسط انسان انجام شود 
اما به زودي ماشين يادگيري در اين بخش هم از انسان پيشي 
مي گيرد. درحال حاضر نيروي پليس انگليس مشغول ايجاد 
برنامه يي براي انتقال اطلاعات حساس خود را به خدمات ابر 

شركت هاي آمازون، گوگل يا مايكروسافت است. 
اين روند به متخصصان كمك مي كند تا از قدرت رايانش 
شركت هاي فناوري بزرگ براي تحليل داده ها استفاده كنند. 
در ح��ال حاضر نيروي پليس از مرك��ز اطلاعات لندن براي 
اس��كن رايانه و موبايل افراد مظنون به كودك آزاري استفاده 

مي كنند اما اين روند چندان پاسخگو نيست.

 »شيائومي« درصدد ورود
به بازار تلفن همراه امريكا

فون آرنا| پس از كسب موفقيت هاي فراوان شيائومي در 
كش��ور خود، هم اكنون اين برند چيني اعلام كرده است كه 
مي خواهد به بازار تلفن همراه و ساير گجت هاي الكترونيكي 

ايالات متحده امريكا ورود پيدا كند. 
پس از آنكه برند تقريبا نو ظهور ش��يائومي در كش��ور 
مادري خود يعني چين به موفقيت و ميزان فروش بسيار 
بالايي دست افت، هم اكنون تصميم گرفته است بازار امريكا 
را نيز به تسخير خود درآورد. شيائومي بدين منظور قصد 
دارد در ابتدا محصولات الكترونيكي و گجت هاي هوشمند 
خود را به فروش برس��اند و س��پس گوشي هاي هوشمند 
و پرچم��دار خود نظير ميت ۱0 پرو را به بازار اين كش��ور 
تزريق كند. به همين ترتيب شيائومي با اپراتورهاي ورايزن 
و AT&T ني��ز در حال همكاري اس��ت تا بتواند با كمك 
آنها محصولات خود را براي مشتريان و طرفداران امريكايي 
نيز عرضه كند. پيش بيني مي ش��ود، ش��يائومي با ورود و 
پاگذاش��تن بر خاك امريكا حت��ي از همتاي چيني خود 
يعني هوآوي نيز پيش��ي خواهد گرفت و كار را براي اپل 

و سامسونگ سخت و دشوار خواهد كرد. 

اخبار

رگولاتوري به اپراتورها هشدار داد؛ 

جريمه در صورت تخلف فروش بسته هاي جديد اينترنت
گروه دانش و فن|

مصوب��ه جدي��د كميس��يون تنظي��م مقررات 
ارتباط��ات درباره نرخ هاي جدي��د اينترنت، تمامي 
اپراتورهاي ارتباطي را از فروش بس��ته هاي قديمي 
منع كرده و اپراتورها بايد بس��ته هاي جديد تعريف 

كنند. 
كميس��يون تنظيم مقررات ارتباطات در جلسه 
ش��ماره ۲۶۶ خود مقررات جديدي را براي فروش 
اينترن��ت برمبناي س��رعت به جاي حج��م دانلود 
وض��ع كرد كه برمبناي آن از دهم آذرماه امس��ال، 
ارائه كنن��دگان خدمات اينترنت پرس��رعت ثابت از 
طريق فناوري هاي س��يمي )ADSL و فيبر( ملزم 
به تنظيم جداول تعرفه يي جديد برمبناي س��رعت 
اتصال و به صورت غيرحجم��ي و با درنظر گرفتن 

سقف مصرف منصفانه، شدند. 
مصوب��ه جدي��د كميس��يون تنظي��م مقررات 
ف��روش  از  را  ارتباط��ي  اپراتوره��اي  ارتباط��ات، 
بسته هاي قديمي اينترنت منع كرده و براين اساس 
اپراتوره��ا بايد ب��ا تعريف بس��ته هاي جديد، مدل 
تعرفه گذاري اين مصوبه را در بسته هاي خود لحاظ 
كنند؛ البته قراردادهاي قديمي مشتركان اپراتورها 
همچنان پابرجا خواهد بود و اپراتور مجاز اس��ت تا 
پايان زمان قرارداد، به مشترك مطابق با تعرفه هاي 

قبلي سرويس دهد. 
با تصويب اين مصوبه، جدول ۱ و تبصره هاي ۱، 
3 بند ۱و بندهاي ۲، 3، ۴ و ۱۵ مصوبه ش��ماره ۱ 
جلسه شماره ۲3۷ مربوط به ارائه خدمات اينترنت 
ADSL كه در خردادماه سال 9۵ مصوب شده بود 
و تاكنون اپراتورها برمبناي آن بس��ته هاي اينترنت 

خود را تعريف كرده بودند، لغو مي شود. 

 مدل جريمه اي اپراتورها 
اپراتورهاي اينترنت بايد طرح هاي تعرفه يي جديد 
)اع��م از عادي و تش��ويقي( با توجه به كف و س��قف 
تعرفه هاي مصوب، تعريف و پيش��نهاد كنند و در اين 
تعرفه ها ملزم به اخذ تاييديه از رگولاتوري هس��تند. 
براين اس��اس اپراتورهاي ارائه دهنده اينترنت موظف 

شدند كه درصورتيكه بسته هاي پيشنهاديشان برهم 
زننده رقابت سالم در بازار باشد، طبق تشخيص و اعلام 

رگولاتوري آن را متوقف كنند. 
در صورتي كه ارائه كننده س��رويس، نسبت به ارائه 
تعرفه كمتر از كف مص��وب و خارج از چارچوب هاي 
تعيين ش��ده در اين مصوبه و ديگر مصوبات مرتبط، 

اق��دام كند، ع��لاوه بر اعمال مق��ررات مربوطه، بنا به 
تشخيص رگولاتوري، درصورتي كه ارائه كننده خدمت 
در فهرس��ت اپراتورهاي مسلط بر بازار باشد، ملزم به 
ارائه تعرفه مذكور به مدت س��ه س��ال و در صورتيكه 
ارائه كننده س��رويس در فهرس��ت اپراتورهاي مسلط 
قرار ندارد، ملزم به ارائه تعرفه مذكور به مدت يكسال 

خواه��د بود. همچنين در صورت اعلام رگولاتوري در 
هر زمان، دارنده پروانه موظف به توقف طرح تعرفه يي 
خود خواهد بود. در همين حال در صورت اعمال تعرفه 
بالاتر از س��قف مصوب از س��وي ارائه كننده سرويس 
اينترنت، ضمن آنكه برابر نظر رگولاتوري، ارائه كننده 
سرويس بايد نس��بت به عودت مبالغ اضافه بر سقف 
اق��دام كند، باي��د بلافاصله با اعلام س��ازمان تنظيم 
مق��ررات ارتباطات، نس��بت به قطع ط��رح تعرفه يي 

مذكور نيز اقدام كند. 

 جدول نرخ هاي اينترنت ثابت
مطابق با جدول تعرفه اعلام ش��ده حداقل سرعت 
دسترسي به اينترنت مبتني بر تكنولوژي ADSL نرخ 
۵۱۲ كيلوبيت بر ثانيه با س��قف تعرفه ماهانه ۱۲ هزار 
و ۵00 تومان درنظر گرفته ش��ده و اين درحالي است 
كه حداكثر سرعت اينترنت نيز ۱۶ مگابيت برثانيه به 
قيمت ۸0 هزار تومان در ماه اعلام شده است. در تعرفه 
مصوب، نرخ دسترسي به اينترنت پرسرعت از طريق 
فناوري فيبر نيز با حداقل سرعت ۲0 مگابيت ۲00 هزار 
تومان و حداكثر سرعت ۵0 مگابيت و 300 هزار تومان 
درنظر گرفته ش��ده است. كف تعرفه ماهانه به ميزان 
۸0 درصد س��قف تعرفه ماهانه سطح مربوط، تعيين 
خواهد شد. نرخ بيت هاي )سرعت( اعلام شده در اين 
جدول بايد براي 9۵ درصد زمان تضمين ش��ود و در 
۵ درصد زم��ان حداكثر مي تواند به ميزان ۵0 درصد 
كاهش يابد. برمبن��اي اين مصوبه، تمامي اپراتورهاي 
ارائه كننده خدمات مي توانند نسبت به اعمال سياست 
اس��تفاده منصفانه )Fair Usage Policy( براساس 
ش��رايط رقابتي اق��دام كرده و مل��زم خواهند بود كه 

جزييات دقيق را به مشتركان اعلام كنند. 

رويترز|
 درست و بهينه، نه تنها به سلامت روحي كاربران لطمه نمي زند 

بلكه به بهبود روحيه و روابط اجتماعي آنها كمك مي كند. 
فيس بوك در پي انتش��ار يك پس��ت در پاسخ به منتقدان خود، 
اعلام كرده است كه استفاده از اين شبكه اجتماعي در صورت استفاده 
چن��دي پيش بود كه محققان، پژوهش��گران و منتقدان پس از 
انجام آزمايش هاي فراوان و نظرس��نجي ب��ا كاربران فيس بوكي، به 
اين نتيجه رس��يدند كه مش��اهده تصاوير و پست هاي منتشر شده 
از س��وي دوس��تان فيس بوكي، كاربران را به مرور افسرده و منزوي 
مي كند و به عبارتي ديگر، به سلامت روحي و رواني آنها آسيب هاي 
جبران ناپذيري را وارد مي كند. حالا فيس بوك با انتش��ار يك پست، 
به ادعاي اين پژوهشگران و محققان پاسخ داده است و از بزرگ ترين 
شبكه اجتماعي و پلتفرم خود دفاع كرده است. فيس بوك مدعي شده 
است كه كاربران در صورتي كه از پلتفرم اين شبكه اجتماعي محبوب 
و پرطرفدار به درستي و به اندازه استفاده كنند، نه تنها با مشكلات 
روحي و افسردگي مواجه نمي شوند، بلكه مي توانند با در ارتباط بودن 
با دوس��تان و آشنايان خود و احوالپرس��ي و فعاليت هاي فعالانه در 
محيط فيس بوك از منزوي شدن بپرهيزند و زندگي شادتري را براي 
خود به ارمغان بياورند. فيس بوك همچنين خاطرنشان كرده است 
كه استفاده از شبكه اجتماعي فيس بوك همچون ساير تكنولوژي ها 
نيازمند آگاهي و اطلاعات كافي و استفاده بهينه و درست و به موقع 
است. به گونه يي كه اگر كاربران تنها به مشاهده و رد كردن تصاوير 
و پس��ت هاي منتشر شده توس��ط ديگر كاربران بپردازند و فعاليت 
اجتماعي ديگري انجام ندهند و با دوستان خود ارتباط برقرار نكنند، 

ممكن است در ابراز احساسات خود با مشكل روبرو شوند. 
بنابراي��ن مي توان نتيجه گرفت كه اس��تفاده صرف و ناآگاهانه و 
نادرست از هر شبكه اجتماعي مي تواند كاربران را با احساسات منفي 
و منزوي گرايانه و در نهايت افسردگي روبه رو كند. اين دومين باري 

است كه بزرگ ترين شبكه اجتماعي جهان، فيس بوك، اقدام به دفاع 
از خود مي كند و به پژوهشگران و منتقدان خود پاسخ مي دهد. 

البته در اين حملات، فيس بوك تنها نيست و شبكه هاي اجتماعي 
ديگري همچون اينستاگرام، توييتر، اسنپ چت و يوتيوب نيز زير تيغ 
و آماج حملات منتقدان قرار گرفته اند. منتقدان شبكه هاي اجتماعي بر 
اين باورند كه استفاده از اين پلتفرم ها جامعه را به سمت وسويي كشانده 
كه نبايد مي رفته است و مردم جامعه را مجبور كرده كه خود را به گونه 
ديگري به تصوير بكشانند. سخنراني هاي منتقدان و از آن سو تحقيقات 
و بررسي هاي انجام شده توسط محققان امريكايي در ماه مارس سال 
جاري، همه و همه انگشت اتهام انزواي اجتماعي و افسردگي كاربران 
را به سوي شبكه هاي اجتماعي نشانه گرفته است. منتقدان معتقدند 
كه ش��بكه هاي اجتماعي نظي��ر فيس بوك همواره ب��ر مصرف گرايي 
كاربران و شهروندان جوامع گوناگون در جهان سرمايه گذاري كرده اند 
و مي خواهند مردم را به س��مت و س��ويي كه خود دلشان مي خواهد، 
بكشانند. اما فيس بوك در جوابيه خود اعلام كرده است كه براي ارتقاي 
س��طح تكنولوژي، توسعه روابط جوانان و وضعيت سلامت آنان حدود 
يكميليون دلار سرمايه گذاري كرده است كه اين امر نشان دهنده آن 

است كه فيس بوك براي اين مسائل اهميت ويژه يي قائل است. 

گوگل|
 بررس��ي لغ��ات پرتك��رار و داغ جس��ت وجو ش��ده در موتور 
جس��ت وجوي گوگل توس��ط كارب��ران ايران��ي از افزايش توجه 
كاربران به محتواي فارسي و سرويس دهنده هاي بومي در فضاي 

مجازي حكايت دارد. 
 گوگل به رس��م هر ساله خود، لغات پرتكرار و داغ جست وجو 
شده در موتور جست وجوي خود را در قالب هاي مختلف به اطلاع 

كاربران اينترنت مي گذارد. 
 )google trends( اين اطلاعات در س��رويس گوگل ترن��د
اع��لام و مقايس��ه مي��زان جس��ت وجوي  ك��ه ماموري��ت آن 
 عب��ارات مختل��ف در گوگل اس��ت، براي س��ال ۲0۱۷ با عنوان

»Year in Search2017« منتشر شده است. 
اگرچه گ��وگل به دلي��ل تحريم ها عبارات پرتك��رار در ايران 
را به تفكيك نش��ان نمي دهد، اما س��امانه آنلاين رصد و تحليل 
محت��واي فضاي مجازي )پايش��گر( با بررس��ي عبارات بيش��تر 
جس��ت وجو ش��ده و داغ شده س��ال هاي ۲0۱۶ و ۲0۱۷، محتوا 
و س��رويس دهنده هاي بومي و برندهاي ايراني و جهاني بيش��تر 
جس��ت وجو يا ترند ش��ده را استخراج كرده اس��ت. نتايج حاصل 
از اين بررس��ي ها نش��ان مي دهد كه عبارات نخست مورد توجه 
كاربران ايراني كه در موتور جست وجوي گوگل جست وجو شده 
مربوط به سرويس دهنده هاي بومي است و نسبت به سال ۲0۱۶ 

ميزان محتواي فارسي جست وجو شده با افزايش همراه است. 
برآورد ش��ده اس��ت كه در س��ال ۲0۱۶ از مي��ان ۱3 عبارت 
نخس��ت جست وجو ش��ده و پرتكرار توس��ط كاربران ايراني ۱۱ 
عبارت به سرويس دهنده هاي بومي اختصاص دارد و اين درحالي 
اس��ت كه در س��ال ۲0۱۷ از ميان ۱۶ عبارت پرتكرار )يا با رشد 
بالا( جست وجو شده توسط كاربران اينترنت در ايران، ۱۲ عبارت 
به س��رويس دهنده هاي ايراني اختصاص دارد. كاربران ايراني در 

س��ال ۲0۱۷ علاوه بر جست وجوي س��رويس هايي مانند گوگل، 
مترج��م گ��وگل، تلگرام و اينس��تاگرام، به س��رويس دهنده هاي 
اس��تارتاپي توجه ويژه يي نش��ان دادند به نحوي كه از ميان ۱۶ 
عبارت نخس��ت جس��ت وجو، ۴ عبارت به اس��تارتاپ هاي ايراني 

اختصاص دارد. 
در حوزه دريافت خدمات نيز جس��ت وجوي كاربران در مورد 
اپراتورهاي موبايل، سايت هاي خريد و فروش خودرو، سايت هاي 
خريد و فروش آنلاين و س��امانه پرداخت بانك ها ديده مي ش��ود. 
به نحوي كه جس��ت وجو در م��ورد دو مدل خودرو دغدغه تعداد 
زيادي از كاربران وب در ايران بوده و در جس��ت وجوهاي زيادي 
ديده شده اند. همچنين دانشگاه آزاد و يك سايت ورزشي از ديگر 

عبارات پر جست وجو توسط كاربران ايراني بوده است. 
در مي��ان عب��ارات جس��ت وجو ش��ده، اقب��ال كارب��ران ب��ه 
س��رويس هاي ويديويي آنلاين نيز جالب توجه اس��ت به نحوي 
كه جس��ت وجو براي س��ايت هاي پخش آنلاين و نيز سريال هاي 

تلويزيوني در اين ليست ديده مي شود. 
عملك��رد يكي از تيم هاي فوتب��ال پايتخت نيز از ديگر عوامل 
تكرار اين واژه در جست وجوي كاربران در سال ۲0۱۷ بوده است. 

واژه »سرويس دهنده بومي« بيشترين جست وجوي ايراني ها در گوگلدفاع »فيس بوك« از خود در برابر نگاه منتقدان 

كاربردريچه

 نيواطلس|
ب��ا عقد توافقنامه جديدي بي��ن لاكهيدمارتين و آريون توليد نخس��تين هواپيماي جت 

مافوق صوت دنيا يك گام به تحقق نزديك تر شد. 
در سال هاي اخير تلاش شركت هاي گوناگون هوافضا براي توليد نخستين جت غيرنظامي 
ماف��وق صوت افزايش يافته و به نظر مي رس��د همكاري لاكهيدمارتي��ن و آريون، آنان را به 

نخستين توليدكنندگان اين نوع هواپيماها براي استفاده عموم مردم مبدل كند. 
آري��ون پيش از اين قصد داش��ت با همكاري ايرب��اس و GE Aviation موتور و برخي 
اجزاي آيروديناميكي هواپيماهاي يادش��ده را بسازد، اما حالا بدين منظور به لاكهيدمارتين 
روي آورده و به نظر مي رس��د اين همكاري مذكور پايدار خواهد بود. آريون از س��ال ۲0۱۴ 
ب��ه دنبال طراحي موتوري خاص براي اين نوع هواپيماس��ت. اين نوع هواپيماها داراي س��ه 
موتور خواهند بود كه دو موتور در دو طرف بال ها و سومي در زير دم بلند اين هواپيما نصب 
مي ش��وند. انتظار مي رود نخستين پرواز آزمايش��ي هواپيماهاي مافوق صوت توليدي اين دو 
شركت در سال ۲0۲۱ انجام شود و استفاده تجاري از آنها از سال ۲0۲3 امكان پذير شود. 

ديجيتال ترندز|
يك ش��ركت تجاري فرمان خاصي براي استفاده در اتومبيل هاي خودران توليد كرده كه با 
حركات صورت قابل كنترل و قرار است در آينده در برخي مدل هاي اين خودروها نصب شود. 
خودروهاي خودران حداقل تا چند س��ال آينده براي رعايت مسائل امنيتي هنوز به فرمان 
مجه��ز خواهن��د بود تا در صورت وقوع هرگونه مش��كلي افراد بتوانند هداي��ت آنها را بر عهده 
بگيرند. همچنين از فرمان خودروهاي خودران براي اعلام مقصد، مسيريابي بهتر و انجام برخي 
وظايف ديگر اس��تفاده خواهد ش��د. لذا در اين خودروها بايد از نسل جديدي از فرمان ها براي 
هدايت و راهبري اس��تفاده شود. فرمان تازه يي كه توسط شركت زداف طراحي شده مجهز به 
يك نمايش��گر لمسي نيز هست كه براي ناوبري اس��تفاده مي شود. در بخش زيري اين فرمان 
كيس��ه هوا نيز نصب ش��ده تا در صورت وقوع تصادف و آس��يب ديدن نمايشگر لمسي امنيت 
سرنش��ينان نيز حفظ شود. شركت س��ازنده هنوز اطلاعات فني چنداني در مورد نحوه كنترل 
فرمان مذكور با استفاده از حركات صورت ارائه نكرده است. اما اعلام كرده جزييات كافي را در 

اين مورد در نمايشگاه سي اي اس ۲0۱۸ كه ماه آينده برگزار مي شود، اعلام مي كند. 

ديجيتال ترندز|
 بسياري از كاربران جي ميل نامه هاي تبليغاتي متنوعي را دريافت مي كنند كه هرگز مشترك آنها 

نشده بودند. گوگل براي رهايي از اين مشكل روش جديدي را به كار گرفته است. 
قابلي��ت تازه جي ميل لغو عضويت از فهرس��ت ايميل هاي تبليغاتي ي��ا معرفي محصولات 
را س��اده تر مي كند. اين قابليت به ش��رطي فعال مي ش��ود كه فرد حداقل در يك ماه اخير اين 
ايميل ها را بازنكرده باشد. قابليت يادشده هم با نسخه روميزي جي ميل و هم با برنامه موبايلي 
آن س��ازگاري دارد و در قالب يك بخش كارت مانند تازه به نام Inbox Tip ظاهر مي ش��ود 
كه با كليك  روي آن از كاربر س��وال مي ش��ود آيا قصد دارد عضويت خود براي دريافت برخي 
ايميل هاي دريافتي را لغو كند. در اينجا دو گزينه لغو عضويت يا ناديده گرفتن قابليت يادشده 
در برابر كاربر قرار دارد و وي مي تواند يكي از آنها را انتخاب كند. اين خدمات هنوز در دسترس 
همه كاربران قرار نگرفته و به تدريج تمامي استفاده كنندگان از جي ميل از آن بهره مند خواهند 
شد. يكي ديگر از امكانات تازه جي ميل پاسخ هوشمند سريع است كه از طريق آن كاربر مي تواند 

براي برخي ايميل هاي دريافتي پاسخ هاي سريع ارسال كند. 

پرواز نخستين جت مافوق صوت تجاري جهان  قابليت تازه »جي ميل« براي لغو ايميل هاي تبليغاتي كنترل فرمان با حركات صورت
فضا زاويهفراسو



 Tue. December  19. 2017  994   سه شنبه          28 آذر 1396     30  ربيع الاول 1439  شماره 
feature@taadolnewspaper.ir  66420769 

11 بنگاهها

چهره هاي استاني

  تقدير وزير ارتباطات
از عملكرد اپراتور اول در اربعين

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با اعطاي لوح تقدير 
از عملكرد و زحمات همراه اول در اربعين امس��ال تقدير 
كرد. به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار 
ايران، ديروز در مراسم تقدير از خادمان اربعين در وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات، محمدجواد آذري جهرمي با 
اهداي لوح تقدير به مديرعامل همراه اول از اين اپراتور به 
دليل فعاليت ها و عملكرد مثبت در اربعين امسال تقدير 
كرد. در اين مراس��م وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات از 
دايمي ش��دن فعاليت كارگروه ارتقاي كيفيت ارتباطات 
اربعين حس��يني با هدف پيگيري مشكلات ارتباطي در 
س��ال هاي آينده خبر داد. ش��ايان ذكر است، همراه اول 
براي ارائه خدمات هرچه بهتر به زائران اربعين حسيني در 
كشور عراق، براي نخستين بار سرويس مكالمه از طريق 
واي فاي )تلفاي( كه سرويسي جديد محسوب مي شود را 
راه اندازي كرد. همچنين در راستاي ارائه خدمات ارتباطي 
ويژه به زائران اربعين، همراه اول تعرفه رومينگ بين الملل 
خ��ود در عراق را كاهش داده بود. ارائه واي فاي رايگان به 
  4G ،3G ،2G زائران اربعين، افزايش ظرفيت سايت هاي
براي مكالمه و اينترنت در نقاط مرزي خسروي، مهران، 
ش��لمچه و چذابه نسبت به اربعين سال گذشته از جمله 

فعاليت هاي همراه اول در اربعين امسال بود. 

 ضرب و شتم ميوه فروشان ملايري با باتوم
ملاير| ظهر ديروز، نيروهاي سد معبر شهرداري ملاير در 
ميدان آزادي اين شهر با باتوم چند ميوه فروش را مصدوم 
و آنها را راهي بيمارستان كردند. يكي از اين ميوه فروشان 
در جمع خبرنگاران گفت: من و برادرانم صاحب چندين 
دهنه مغازه در ميدان آزادي ملاير هس��تيم و صبح ديروز 
مشغول اس��تراحت بوديم كه متوجه شدم نيروهاي سد 
معبر ش��هرداري در حال جمع آوري ميوه هاي ما هستند. 
وي با بيان اينكه پس از اعتراض به نيروهاي شهرداري آنها 
با ما درگير شدند و با باتوم به جان ما افتادند، اظهار كرد: 
در اين درگيري پاي برادرم آسيب ديد و سرش نيز ضربه 
خورد و جاي باتوم روي بدن من به وضوح مشخص است. 

 وضعيت گيلان در حوزه پسماند و دفع زباله 
اسفبار است

رشت| رييس كل دادگستري استان گيلان با بيان اينكه 
وضعيت گيلان در حوزه پسماند و دفع زباله اسفبار است، 
گف��ت: ادامه وضعي��ت كنوني در حوزه پس��ماند صدمات 
جبران ناپذي��ري را ب��ه محيط زيس��ت و س��لامت مردم 
گيلان وارد مي كند.  احمد س��ياوش پور در نشست شوراي 
پيش��گيري از وقوع جرم استان بر همپوشاني و اجماع نظر 
بين دستگاه هاي مسوول در اين حوزه تاكيد كرد و خواستار 
آن شد تا مديران با اراده جمعي مشكل دفع زباله بخصوص 
در منطقه س��راوان را حل كنند. رييس كل دادگس��تري 
اس��تان تصريح كرد: دس��تگاه قضايي براساس فرمايشات 
مقام معظم رهبري در خصوص حفظ حقوق عامه، الزامات 
قانوني را به دستگاه ها گوشزد مي كند و در چارچوب قانون 
با متخلفان برخورد كرده و پرونده قضايي تشكيل مي دهد. 

 هتل هاي 3ستاره اي كه يك ستاره مي گيرند
كرج| مديركل س��ابق ميراث فرهنگي البرز گفت: با نگاه 
كارشناسانه و اصولي هتل هاي 3ستاره استان يك ستاره 
هم نيس��تند. عبدالناصر ميرچي در مراس��م توديع خود 
اظهار كرد: زيرس��اخت هاي گردش��گري استان در حوزه 
هتل ها و اقامتگاه ها بسيار نامناسب است. وي ادامه داد: در 
حال حاضر تنها 3هتل 3ستاره در استان وجود دارد كه با 
نگاه سختگيرانه و اصولي بايد گفت امكانات و ويژگي هاي 

هتل يك ستاره را هم ندارند .  

 برداشت بزرگ ترين هندوانه شب يلداي كشور 
در هشت بندي ميناب

بندرعباس| بزرگ ترين هندوانه بازار ش��ب يلداي ايران 
ب��ه وزن ۲۹ كيلوگ��رم در بخش توكهور- هش��ت بندي 
شهرس��تان ميناب از توابع اس��تان هرمزگان برداش��ت 
ش��د. دبيرخانه جش��نواره ركوردهاي برتر توليد، ركورد 
بزرگ ترين هندوانه شب يلداي امسال كشور را با استعلام 
وزن درشت ترين هندوانه هاي تازه برداشت از ادارات جهاد 
كشاورزي شهرس��تان هاي ميناب و انديمشك در كتاب 
ركوردهاي توليد ثبت كرد.  در اطلاعيه اين دبيرخانه آمده 
است كه بزرگ ترين هندوانه بازار شب يلداي ايران به وزن 
۲۹ كيلوگرم در بخش توكهور-هش��ت بندي شهرس��تان 

ميناب از توابع استان هرمزگان برداشت شد. 

 تعطيلي يك واحد پرورش مرغ مادر آلوده
به آنفلوآنزا 

س�اري| با ورود به موقع دادگستري و دامپزشكي استان 
مازن��دران، يك واحد مزرعه پرورش م��رغ مادر، آلوده به 
آنفلوآنزاي فوق حاد در شهرستان محمودآباد تعطيل شد. 
بن��ا به گزارش اداره دامپزش��كي شهرس��تان محمودآباد 
مبني بر اينكه مزرعه پرورش مرغ مادر گوشتي در يكي از 
روستاهاي اين شهرستان به آنفلوآنزاي فوق حاد مبتلاست 
دس��تورات قضايي لازم درباره عل��ت و همچنين صحت 
موضوع صادر ش��د. بر پايه اين گ��زارش، با پيگيري هاي 
انجام ش��ده دادستاني اين شهرس��تان و همچنين نتايج 
نمونه برداري و آزمايش هاي انجام ش��ده در اين خصوص 
مشخص شد كه مزرعه مرغ مادر گوشتي اين واحد آلوده 

به آنفلوآنزاي فوق حاد است. 

ويژه

اخبارشهرستانها

»تعادل« از نتايج يك بررسي در بازار كار گزارش مي دهد

بنگاه هاي پررشد و اثر آن بر اشتغال پايدار
38 درصد مشاغل جديد در كشور را بنگاه هاي پررشد ايجاد كرده اند

در ديدار شهردار اصفهان با وزير امور خارجه مطرح شد

افزايش تعاملات با وزارت امور خارجه براي جذب سرمايه و گردشگري

گروه بنگاه ها  
معاون اول رييس جمهوري روز گذش��ته در نشس��ت 
بررسي مشكلات ساختار بانكي كشور از الگوي طرح 
رونق تولي��د به عنوان يك الگوي موف��ق ياد كرد كه 
 براي س��ال هاي آينده نيز بايد به عن��وان يك اولويت 
در پيش گرفته شود. طرحي كه دولت با هدف احياي 
بنگاه هاي نيمه تعطيل و حمايت از كس��ب و كارهاي 
كوچك و متوس��ط عملياتي كرد و براساس آمارهاي 
مس��تند طي يك سال و نيم گذش��ته نتايج روشني 
را در بخش ه��اي مختلف اقتصاد كش��ورمان ازجمله 

اشتغال زايي به جاي گذاشته است. 
در اين حال روز گذشته مديركل امور كارآفرينان و 
بهره وري نيروي كار وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
نيز ابعاد و زواياي تازه يي از برنامه هاي اقتصادي دولت 
را رونماي��ي كرد و گفت: نتايج يك بررس��ي نش��ان 
مي دهد كه در 5 سال اخير 38درصد از خالص اشتغال 

جديد را بنگاه هاي پررشد ايجاد كرده اند. 
پرسش��ي كه با اي��ن توضيحات ب��ه ذهن خطور 
مي كند آن است كه بنگاه هاي پررشد چه بنگاه هايي 
هستند و چه نقشي را در بازار كسب و كار كشورمان 
بازي مي كنند؟ براساس اعلام مسوولان اجرايي بنگاه 
پررش��د به بنگاهي اطلاق مي ش��ود كه اگر در س��ال 
پايه، داراي تعداد مش��خصي كاركن باش��د، ميانگين 
رشد س��الانه اشتغال آن طي دوره س��ه ساله برابر يا 
بيش از ۲0درصد شود و در يك جدول تناوبي ميزان 
اشتغال زايي از حجم سرمايه گذاري بيشتر شود. درواقع 
بنگاه هاي پررش��د با اس��تفاده از ابزارهاي ارتباطي و 
فناورانه تلاش مي كنند تا با استفاده از روش هاي بكر 
و خلاقانه پله هاي رشد و ترقي را با سرعت و اطمينان 
بيشتري طي كنند. در واقع براساس آمارهاي مستند 
طي س��ال هاي ۹۲ تا ۹6 حج��م بنگاه هاي اقتصادي 
پررشد در فضاي كسب و كار ايران افزايش چشمگيري 
پيدا كرده و همين بنگاه ها هس��تند كه توانسته اند به 
دول��ت در زمين��ه ارتقاي نمودارهاي اش��تغال زايي و 

افزايش توليد كمك كنند. 

 ميزان رشد اشتغال در اقتصاد
پريس��ا رياحي در س��ومين روز از هفته پژوهش و 
فناوري در نشس��تي كه در وزارت تع��اون، كار و رفاه 

اجتماعي با ارائه نتايج يك بررسي با عنوان »بنگاه هاي 
پررشد و اثر آن روي اشتغال پايدار« اظهار داشت: اين 
ميزان رشد اشتغال در بنگاه هاي پررشد در حالي ثبت 
ش��ده كه سهم بنگاه هاي پررشد در اقتصاد ايران طي 
دو دوره زماني س��ال هاي »۹1 تا ۹4« و » ۹۲ تا ۹5« 
حدود 0.53درصد بوده است. وي گفت: بنگاه پررشد 
به بنگاهي اطلاق مي شود كه اگر در سال پايه، داراي 
حداقل 10 نفر كاركن باش��د، ميانگين رش��د سالانه 
اشتغال آن طي دوره سه ساله برابر يا بيش از ۲0درصد 
شود و اگر در س��ال پايه داراي ۹ نفر يا كمتر كاركن 
باشد، طي دوره سه ساله حداقل 8 نفر به شاغلان آن 

افزوده شده باشد. 
رياحي با اش��اره به تجارب ساير كش��ورها درباره 
بنگاه هاي پررش��د اظهار داشت: طبق مطالعه تجربي 
در امريكا، در دوره زماني 1۹۹۲ تا 1۹۹8 ميلاد، سهم 

بنگاه هاي پررشد از اقتصاد اين كشور 4درصد بود اما 
٧0درصد اشتغال را ايجاد كرده بودند. 

مدي��ركل امور كارآفرينان و به��ره وري نيروي كار 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي ادامه داد: همچنين 
در اين دوره س��هم بنگاه هاي پررشد 6درصد بود كه 

توانسته بودند 50درصد اشتغال را ايجاد كنند. 
رياح��ي با توضي��ح اينكه ۲3درص��د از بنگاه هاي 
پررش��د در امريكا در مناطق روس��تايي مس��تقرند، 
درخصوص بنگاه هاي پررش��د در اي��ران گفت: تعداد 
بنگاه هاي پررشد در ايران كم است اما مشاغل زيادي 

را ايجاد كرده اند. 
وي توضي��ح داد: اگر بنگاه پررش��د داراي 10 نفر 
كاركن باشد طي سه سال بايد ۲0درصد رشد داشته 
باشد و اگر در سال پايه ۹ نفر شاغل داشته باشد، بعد 
از سه سال بايد هشت نفر به تعداد شاغلان آن اضافه 

شده باش��د. رياحي گفت: در اين پژوهش بنگاه هايي 
بررسي شده اند كه در فهرست سازمان تامين اجتماعي 
داراي كد بيمه هس��تند و بيمه هاي اختياري در اين 

بررسي وارد نشدند. 

 تعداد مشاغل جديد ايجاد شده توسط بنگاه ها 
رياحي با اش��اره به خالص اش��تغال جديد گفت: 
تع��داد مش��اغل جديد ايجاد ش��ده توس��ط بنگاه ها 
)افزايش تعداد بيمه ش��دگان اجباري( منهاي مشاغل 
از بين رفته توسط بنگاه ها )كاهش تعداد بيمه شدگان 

اجباري( است. 
به گفته رياحي، در برخي استان ها نقش بنگاه هاي 
پررشد در ايجاد مشاغل جديد بسيار چشمگير است؛ 
به عنوان مثال در دوره زماني ۹5-۹۲ در اس��تان هاي 
 قزوي��ن و خوزس��تان اش��تغال جدي��د در بنگاه هاي

پررشد بيش از خالص اشتغال جديد استان بوده است. 
 وي توضي��ح داد: به طور ميانگين طي دو دوره، در 
13 استان كش��ور، بنگاه هاي پررشد بيش از نيمي از 

مشاغل جديد را به وجود آورده اند. 
مدي��ركل امور كارآفرينان و به��ره وري نيروي كار 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي يادآور شد: بنگاه هاي 
با اش��تغال خرد تا 10 نفر، كوچ��ك 11 تا 50 نفر و 

متوسط و بزرگ 51 نفر به بالا هستند. 
وي تاكي��د ك��رد: بنگاه ه��اي پررش��د در هم��ه 
استان هاي كشور فعاليت مي كنند و 38درصد اشتغال 

جديد از اين نوع بنگاه ها ايجاد شده است. 

 سهم استان ها از اشتغال زايي
رياح��ي همچني��ن گفت: اس��تان هاي ته��ران با 
يك درص��د، قم با 8 دهم درصد و البرز با ۹ دهم درصد 
بيش��ترين بنگاه هاي پررش��د را در خود جاي داده اند 
و اس��تان هاي چهارمحال وبختياري و كرمانشاه داراي 

۲دهم درصد از اين بنگاه ها هستند. 
وي درخصوص اينكه آيا بنگاه هاي پررشد در حوزه 
فناوري ه��اي ب��الا )HIGH TEC( فعال هس��تند، 
گفت: لزوما همه اين بنگاه ه��ا در عرصه فناوري هاي 
بالا فعال نيستند بلكه در حوزه هاي مختلف پراكندگي 
دارند. رياحي با اش��اره به نبود توازن شديد در توزيع 
بنگاه ه��اي پررش��د گف��ت: كمت��ر از ۲0درصد كل 
بنگاه هاي كش��ور در استان تهران مستقر هستند، اما 
در حدود 36درصد از پررش��دها در اين استان ظهور 
يافته اند؛ بنگاه هاي پررشد در تمام رشته فعاليت هاي 
اقتصادي -فارغ از س��طح فناوري- پراكنده اند. رياحي 
بيان داش��ت: ميان 15 فعاليت فهرس��ت شده تنها 4 
فعاليت در زمره فعاليت هايي با فناوري بالا محس��وب 
مي ش��وند؛ در اين زمينه حوزه نرم افزار كامپيوتر رتبه 
چهارم، داروسازي رتبه دهم، سخت افزار كامپيوتر رتبه 
14 و خدمات مالي و س��رمايه گذاري رتبه 15را دارد. 
وي در پايان گفت: بنگاه هاي پررشد به طور عام بيشتر 

در بنگاه هاي آموزشي و بازرگاني فعالند. 
ب��ه گزارش ايرنا، سلس��له نشس��ت هاي بررس��ي 
وضعيت بازار كار و اشتغال در ايران به مناسبت هفته 
پژوهش آيين هفته هر روز در وزارت تعاون، كار و رفاه 

اجتماعي برگزار مي شود. 

قدرت الله نوروزي ش��هردار اصفهان عصر ديروز با 
محمدجواد ظريف وزير امور خارجه ديدار و گفت وگو 
كرد. ش��هردار اصفهان با اشاره به اين ديدار گفت: در 
دي��دار امروز در خصوص مس��ائل مختل��ف مرتبط با 
روابط بين الملل مديريت ش��هري اصفهان بحث شده 
و توافقات��ي در خصوص افزايش تعاملات و همچنين 
ارائ��ه راهكار براي افزايش س��رمايه گذاري و توس��عه 

گردشگري در اصفهان صورت گرفت. 
ق��درت الله ن��وروزي در ادام��ه اف��زود: همچنين 
مباحثي در جهت همراهي و افزايش تعاملات دستگاه 
ديپلماسي كش��ور با مديريت ش��هري اصفهان براي 
ارتقاي س��طح گردشگري جهان شهر اصفهان مطرح 
ش��د كه اين موضوع در نهايت ارتقاي گردشگري در 

اين شهر زيبا را به همراه دارد. 
ج��ذب  راهكاره��اي  بررس��ي  داد:  ادام��ه  وي 

س��رمايه گذاران خارجي و همراهي وزارت خارجه در 
اين مس��ير از ديگر مباحث مطرح ش��ده در ديدار با 
ظريف بود. نوروزي بيان داش��ت: رونق گردشگري در 
شهر اصفهان از محورهاي مديريت جديد شهري است 
كه بايد در اين عرصه ضمن فراهم كردن زيرساخت ها 
در ش��هر رايزني ه��اي لازم را با دس��تگاه هاي متولي 
داشت كه خوشبختانه تاكنون توانسته ايم در اين مدت 
اقدامات مثبتي را به انجام رس��انيم. شهردار اصفهان 
همچنين به ديدار با محمد خزايي معاون وزير و رييس 
كل سازمان س��رمايه گذاري و كمك هاي اقتصادي و 
فني ايران نيز اشاره داشت و گفت: در ديدار با معاون 
وزير براي س��رعت بخش��ي به مترو اصفهان و جذب 

سرمايه در اين عرصه بحث و گفت وگو شد. 
نوروزي ادامه داد: تسريع در فاينانس خط دوم مترو 
اصفهان و حمايت سازمان سرمايه گذاري و كمك هاي 

اقتصادي در اين زمينه از ديگر موارد مذاكره و تفاهم 
در اين جلسه بود. 

ش��هردار اصفهان تاكيد كرد: حمل و نقل عمومي 
از مسائل مهمي است كه به افزايش گردشگر در شهر 
كمك خواهد كرد و تلاش ما بر اين است تا با توسعه 
مترو در اصفهان، تحولي در حمل و نقل مردم در شهر 
ايجاد كنيم.بررسي گزينه هاي ممكن در مسير تسريع 
در فرآيندهاي تامين منابع مالي پروژه مترو، تاكيد بر 
افزايش همكاري جهت تسهيل در فرآيندهاي مربوط 
به تامين مالي پروژه خط دوم قطار ش��هري اصفهان، 
ارائ��ه كمك هاي فني در مس��ير تامين مالي توس��ط 
كارشناسان سازمان س��رمايه گذاري از ديگر مباحث 
مطرح ش��ده در جلسه شهردار اصفهان با معاون وزير 
و ريي��س كل س��ازمان س��رمايه گذاري و كمك هاي 

اقتصادي و فني ايران بود. 

فارس|  مدي��ركل امور اقتصادي و 
دارايي فارس گفت كه گروه سرمايه گذار 
DHP از كش��ور كره جنوب��ي آمادگي 
خود را براي احداث نيروگاه خورشيدي 
در شهرس��تان  آباده اين اس��تان اعلام 
كرد. بابك دايي دي��روز در گفت وگو با 
ايرنا اظهار داشت: در نشست مسوولان 
اقتصادي و سرمايه گذاران كره جنوبي در 
مركز خدمات سرمايه گذاري فارس در شيراز، مقرر شد اين شركت 
نيروگاه خورش��يدي با ظرفيت 30 م��گاوات به ارزش تقريبي 40 
ميلي��ون دلار احداث كند. وي با بيان مزايا و مش��وق هاي قانوني 
س��رمايه گذاري در ايران و نيز توانمندي ها و قابليت هايي كه براي 
سرمايه گذاري در بخش انرژي هاي تجديدپذير استان وجود دارد، 
گفت: فارس يك استان هدف براي توسعه و توليد انرژي هاي نو است 
و س��رمايه گذاران كره يي با تشخيص درست اين قابليت ها در اين 
عرصه ورود خواهند كرد. دايي گفت: ارائه مشاوره هاي لازم درمورد 
مسائل مختلف گمركي، مالياتي و اخذ زمين به سرمايه گذاران انجام 
و مقرر شد با هماهنگي مركز خدمات سرمايه گذاري و دستگاه هاي 
اجرايي مرتبط، فرآيند اخذ مجوز س��رمايه گذاري اين ش��ركت در 
كوتاه ترين زمان ممكن انجام شود. مديركل امور اقتصادي و دارايي 
فارس اف��زود: مدارك و مس��تندات گروه س��رمايه گذاري كره يي 
DHP در طرح احداث نيروگاه خورش��يدي در شهرس��تان آباده 
براي اخذ مجوز سرمايه گذاري تكميل و به سازمان سرمايه گذاري 
براي طرح در هيات سرمايه گذاري خارجي كشور ارسال شده است. 
وي ادامه داد: به محض اخذ مجوز فرآيند عملياتي شدن پروژه نظير 

ورود دستگاه ها و تجهيزات شروع خواهد شد. 

آمادگي كره اي ها براي ساخت نيروگاه 
خورشيدي در فارس

مازن�دران| اس��تاندار مازن��دران 
ب��ا تاكيد ب��ر اهليت شناس��ي بانك ها 
در اعط��اي تس��هيلات گفت: عملكرد 
بانك هاي مازندران در وصول مطالبات 
مطلوب نبوده است. به گزارش تسنيم، 
محمد اسلامي ديروز در جلسه شوراي 
اداري شهرس��تان نكا اظهار داش��ت: 
امسال كه مزين به سال اقتصاد توليد 
و اش��تغال نامگذاري شده بايد از تمام ظرفيت ها جهت توسعه و 
پيشرفت جامعه اس��تفاده كنيم. وي با اشاره به مشكلات بانكي 
واحدهاي توليدي، افزود: متاسفانه برخي افراد تسهيلات دريافت 
كردند و پرداخت نكردند و در سال ۹6 عملكرد بانك ها در وصول 
مطالبات معوقه مطلوب نبوده است. استاندار مازندران تصريح كرد: 
توليدات باغي و كشاورزي بايد توسط تعاوني ها خريداري شود و 
به دلالان و واس��طه ها تحويل ندهند و همچنين راه روستايي را 
در دستور كار فعاليت خود قرار دهند. وي بيان كرد: تلاش داريم 
اختيارات ادارات شهرستان ها را افزايش دهيم تا ارباب رجوع براي 
هر موضوعي به ادارات كل مراجعه نكنند. اسلامي گفت: در بحث 
حريم دريا نهاد يا ارگاني نمي تواند تصرف كند مگر آنكه نهادهاي 
نظامي محدوده خود را ايمني و حفاظتي نگهداري و دسترس��ي 
به دريا را تس��هيل كنند. وي ادامه داد: بيش از نيمي از ظرفيت 
استان روستايي است كه عمران و آباداني روستا و بهبود معيشت 
روستا در اولويت قرار دارد و بهبود وضعيت اشتغال بايد در دستور 
كار قرار گيرد. اس��تاندار مازندران بيان كرد: تفكيك زباله بايد در 
دس��تور كار فرمانداري و شهرداري قرار گيرد و مي توانيم حتي با 

زباله خشك ايجاد اشتغال كنيم. 

عملكرد بانك هاي مازندران در وصول مطالبات 
مطلوب نيست

اردبي�ل|  مديركل راه و شهرس��ازي 
اس��تان اردبيل گفت: از ابتداي امسال 
و با تلاش پيمانكاران تمام كارگاه هاي 
راه آهن اردبيل فعال اس��ت. به گزارش 
ايس��نا، محبوب حيدري در نشس��ت 
مديران ح��وزه راه و راه آهن در اردبيل 
اظه��ار كرد: با تلاش اس��تاندار اردبيل 
چندين جلس��ه در س��ازمان برنامه و 
بودجه ب��راي تخصيص 100درصدي اعتب��ارات و افزايش منابع 
اعتب��اري راه آه��ن اردبيل برگزار ش��ده كه نتيج��ه آن افزايش 
محس��وس اعتبارات اين پروژه است. وي خاطرنشان كرد: غير از 
اعتبار 86 ميليارد توماني امس��ال راه آهن كه با پيگيري استاندار 
اردبي��ل تخصيص 100درص��دي پيدا كرده اس��ت 50 ميليارد 
 توم��ان ديگر نيز به اين رقم افزوده ش��د كه در مجموع امس��ال

 136 ميلي��ارد تومان منابع اعتباري به راه آهن اردبيل اختصاص 
يافته اس��ت. مديركل راه و شهرسازي اس��تان اردبيل با اشاره به 
اينكه براي س��ال آين��ده نيز راه آهن اردبيل تنها پروژه يي اس��ت 
كه بين پروژه هاي اولويت دار اس��تان اردبيل با ۲۲درصد افزايش 
اعتبار براي آن پيش بيني شده است، اضافه كرد: براي سال آينده 
105ميليارد تومان اعتبار براي راه آهن اردبيل پيش بيني شده كه 
از طرق مختلف به ويژه صندوق توسعه ملي اين رقم تا ۲00ميليارد 
تومان قابل افزايش اس��ت. حيدري با بيان اينكه همه كارگاه ها و 
قطعات پروژه راه آهن اردبيل فعال ش��ده و براي تكميل و افتتاح 
اين پروژه تا سه سال آينده محسوس به نظر مي  رسد، بيان كرد: 
اميدواريم بهترين شرايط براي تكميل و راه  اندازي اين پروژه فراهم  

آيد. 

 رشد 22 درصدي
 بودجه راه آهن در اردبيل

خوزستان  اس��تاندار  خوزستان| 
آزادراه  اح��داث  تفاهمنام��ه  گف��ت: 
اه��واز - اي��ذه - ل��ردگان - اصفهان 
بين س��رمايه گذار چيني و استانداري 
خوزس��تان منعقد ش��د. ب��ه گزارش 
»تعادل« ب��ه نق��ل از روابط عمومي 
غلامرض��ا  خوزس��تان،  اس��تانداري 
اي��ن  امض��اي  آيي��ن  در  ش��ريعتي 
تفاهمنامه اظه��ار كرد: تبديل تفاهمنامه به ي��ك قرارداد قابل 
اج��را، زمانبر بوده و در اين مدت م��وارد اداري و قانوني موجود 
در تفاهمنام��ه پيگيري مي ش��ود تا ش��رايط لازم براي حضور 
س��رمايه گذار چيني در اين پروژه فراهم ش��ود. وي گفت: براي 
احداث اين پروژه توجيهات كارشناس��ي و دقيقي انجام ش��ده 
و تايي��د آن توس��ط هيات دولت به لحاظ كارشناس��ي بس��يار 
تعيين كنن��ده بود. وي افزود: افزايش س��هم دول��ت در اجراي 
اي��ن پروژه اهميت زيادي داش��ته و در اين راس��تا وزارت راه و 
شهرس��ازي آمادگي دارد در اين زمينه تعاملاتي داش��ته باشد 
تا علاوه بر افزايش س��هم مش��اركت دولت، جاذب��ه براي ورود 
س��رمايه گذار در اين طرح بيش��تر شود. ش��ريعتي بر مشاركت 
بخ��ش خصوصي در اجراي پروژه ها در خوزس��تان تاكيد كرد و 
گفت: همان گونه كه در مصوبه دولت هم اش��اره شده، مشاركت 
بخش خصوصي يكي از الزامات ساخت اين پروژه است و در اين 
راس��تا پس از انصراف بنياد مسكن، به دنبال سرمايه گذار جديد 
بوديم. وي ادامه داد: پس از ارائه پيشنهاد به يك شركت چيني، 
هياتي از سوي اين شركت براي بازديد و بررسي پروژه به ايران 

آمد كه در نهايت منجر به انعقاد قرارداد در اين زمينه شد. 

امضاي تفاهمنامه احداث آزادراه اهواز-ايذه-
لردگان با سرمايه گذار چيني
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اقتصاد اجتماعي12
مفهوم منشور شهروندي 

نهادينه شود 
يوسف مولايي  حقوقدان    

من معتقدم هر گامي در مس��ير شناسايي و تحقق 
حقوق شهروندي برداشته شود قابل احترام و به خودي 
خود مثبت اس��ت. به خصوص اينكه دولت تاكيد دارد 
شهروندان مطالبات خود را در اين حوزه از دولت داشته 
باش��ند. دولت بايد به دستگاه هاي زي ربط خود دستور 
بدهد تا اين قوانين را سرلوحه كارهاي خود قرار دهند 
و تا حد توان بكوش��د اين قوانين اجرايي ش��وند. بايد 
مفهوم اين منش��ور كه مفاد آن قبلا در قانون اساس��ي 
عنوان ش��ده و مربوط به حقوق مردم اس��ت به صورت 
كامل نهادينه شود. درواقع اين منشور موضوع جديد را 
مطرح نمي كند اما همين كه دولت به عنوان بخشي از 
حاكميت نسبت به اين موضوع حساسيت و علاقه مندي 
نشان داده جاي خرسندي و نشانه يي مثبت است. بايد 
اين موضوع را به ياد داش��ته باش��يم بخش عمده يي از 
رعايت حقوق ش��هروندي به قواهاي ديگري جز دولت 
بازمي گردند كه بايد در بخش هاي بزرگ حاكميت حل 
و فصل ش��ده و در موردش��ان بحث و تبادل نظر شود. 
براي مثال قوه قضاييه نقش بس��يار پررنگي در عملي 
شدن اين منش��ور با دفاع از حق متهم و شاكي، علني 
شدن محاكمات، محاكمه افراد در حضور هيات منصفه 
و... دارد. اين موضوعات در قانون اساسي نيز عنوان شده 
اما گاهي رعايت نمي شود و دولت هم نمي تواند خيلي به 
قواي ديگر فشار بياورد. مهم ترين نكته يي كه در منشور 
حقوق ش��هروندي مطرح شده اين است كه شهروندان 
از حق حيات برخوردارند. اين پايه يي ترين حق انس��ان 
است و براي همه به صورت مساوي وجود دارد ولي در 
سازماندهي زندگي اجتماعي و در بعد ايجابي دولت ها 
به صورتي عمل مي كنند كه اين حق براي همه رعايت 
نمي شود. حق حيات شامل حق آموزش رايگان، شانس 
مس��اوي براي كس��ب، موقعيت ها ايجاد فرصت شغلي 

براي همه، جامعه بدون تبعيض و... است. 
درواق��ع خود حق حيات نياز به ملزومات بس��ياري 
دارد كه نياز به سازماندهي هاي كلان از طرف حكومت 
و دولت ها نيازمند اس��ت. دولت منش��ور حقوق بش��ر 
شهروندي را مطرح كرده كه در جاي خود جاي تقدير 
دارد اما آيا راهكاري براي عملي ش��دن بند هاي آن نيز 
ارائه شده است؟ متاس��فانه راهكاري از سوي دولت در 
زمينه ارائه نشده است. سوال من اين است ايا بودجه يي 
كه دولت محترم براي س��ال آينده تنظيم كرده با اين 
منش��ور منطبق اس��ت؟ در اين بين س��والاتي مطرح 
مي ش��ود كه قابل تامل است. بس��ياري از بودجه ها به 
نهادهايي اختصاص داده شده است كه نقش عمده يي 
در روند عمراني، سلامت، آموزش و اقتصاد كشور ندارند 
و بودجه در بخش پژوهش��ي و حقوق شهروندي اتفاقا 
ضعيف اس��ت. دولت بايد دس��ت كم در مواردي كه در 
حيط��ه اختيارات��ش اس��ت در زمينه رعاي��ت حقوق 
شهروندي گام هايي صحيح و عملي بردارد و نشان دهد 
آنچه روي كاغذ عنوان كرده برايش داراي اهميت است 

و به آن عمل مي كند. 
در اين ص��ورت مي تواند از نهادها و ارگان ديگر نيز 
انتظار داش��ته باش��د اين قوانين را رعايت كنند. يكي 
از حقوق شهروندي دسترس��ي همه مردم به سيستم 
درماني است اما آيا در بودجه امسال اين موضوع لحاظ 
ش��ده است؟ حرف اصلي من اين اس��ت كه از شعار تا 
عمل فاصله بسيار است و دولت بايد براي تحقق عملي 
اين منشور كه همه موارد آن از حقوق اصلي مردم است 
اهتمام ويژه يي داشته باشد. ما نيز به عنوان شهروندان 

اين كشور به اين موضوع اميدواريم. 

 سلطاني فر
معاون مطبوعاتي مي شود

حس��ين انتظامي، محمد س��لطاني فر را به عنوان 
معاون امور مطبوعاتي معرفي كرد.  حس��ين انتظامي 
ك��ه از س��ال ۹۲ به مدت ۶ س��ال عه��ده دار معاونت 
مطبوعاتي بود، با انتش��ار توئيتي محمد سلطاني فر را 
به عنوان جايگزين خود معرفي كرد.  او نوشت: »قرار 
اس��ت به زودي محمد س��لطاني فر معاون مطبوعاتي 
وزارت ارش��اد بش��ود. س��وابق موثر علمي و حرفه يي 
ايشان نويدبخش توسعه و ارتقاي كيفي رسانه هاست.« 
محمد س��لطاني فر از بهمن س��ال ۹۲ مديركل دفتر 
مطالع��ات و برنامه ري��زي رس��انه هاي وزارت فرهنگ 
و ارش��اد اسلامي بوده و مدير مس��وول روزنامه صبح 
اقتصاد نيز هست. او از سال 78 تاكنون مدير تحقيقات 
رسانه يي مركز تحقيقات استراتژيك مجمع تشخيص 
مصلحت نظام نيز بوده و عضو هيات علمي دانش��گاه 
آزاد اس��لامي واحد عل��وم و تحقيقات تهران اس��ت. 
محمد سلطاني فر، برادر مسعود سلطاني  فر وزير ورزش 

و جوانان است. 

شرط پرداخت كمك بلاعوض 
5 ميليوني به زلزله زدگان

رييس جمعيت هلال احمر كشور با اشاره به اينكه 
ح��دود 1۲0 ميلي��ارد توم��ان اقلام اساس��ي در زلزله 
كرمانشاه توزيع شده، گفت: اگر حادثه ديگري رخ دهد 
از نظر اقلام اساسي آمادگي 100 درصدي نداريم. علي 
اصغر پيوندي با اش��اره به ابعاد گسترده زلزله كرمانشاه 
و موقعي��ت خاص و كوهپايه يي روس��تاهاي آس��يب 
ديده، اظهار كرد: با وجود همه مش��كلات هلال احمر 
در كنار س��اير دستگاه ها اقدامات خوبي براي كمك به 
زلزله زدگان انج��ام داد. او تغذيه، اس��كان اضطراري و 
درمان را از مهم ترين خدمات هلال احمر در اين مدت 
دانست و افزود: البته اين خدمات براي مردم كه زندگي 
و عزيزانشان را از دست دادند و تا مدت ها با تبعات زلزله 
مواجهند كافي نيس��ت و بايد مدت بيش��تري در كنار 
مردم باش��يم. رييس جمعيت هلال احمر كشور يكي 
از مهم ترين مش��كلات مردم زلزله زده را فصل سرما و 
بارندگي دانست و ادامه داد: بايد هرچه سريع تر از اسكان 
اضطراري گذر كرده و به اسكان موقت و دايم بپردازيم، 
زيرا چادر فقط براي مدت محدودي جوابگوي نياز مردم 
اس��ت. او در مورد نحوه توزيع كمك ها نيز تاكيد كرد: 
قرار اس��ت به سرپرست خانوارهايي كه اعضاي خانواده 
را از دس��ت داده ان��د كمك 5 ميلي��ون توماني و براي 
خانوارهايي كه در 10 روز اول صاحب فرزند شدند نيز 

همين رقم كمك بلاعوض داشته باشيم. 

يادداشت

اخبار

بررسي دلايل هزينه هاي سنگين سفر در كشور

سفر گران در ايران 

خسارت 34 هزار ميليارد توماني آلودگي هوا

س��خنگوي وزارت بهداش��ت با اش��اره به هزينه 
بس��يار بالاي درمان عوارض ناش��ي از آلودگي هوا 
اعلام كرد كه ۲.48درصد توليد ناخالص ملي صرف 
اثرات مستقيم و غيرمستقيم آلودگي هوا مي شود. 

ايرج حريرچي در نشست خبري هفتگي وزارت 
بهداش��ت افزود: در دنيا بطور متوس��ط ۲.48 تا 7 
درصد توليد ناخالص ملي كشورها به دليل آلودگي 
ه��وا از بين مي رود. در كش��ور ما ني��ز ۲.48درصد 
توليد ناخالص ملي صرف عوارض ناش��ي از آلودگي 
هوا مي شود. يعني س��الانه ۳4 هزار ميليارد تومان 
ب��راي اثرات مس��تقيم و غيرمس��تقيم آلودگي هوا 

هزينه مي شود. 
او ب��ا اش��اره ب��ه تاثي��ر آلودگ��ي هوا ب��ر بروز 
بيماري هاي مزمن تنفسي، قلبي-عروقي، سرطان ها 
و كب��د چرب اظهار كرد: مطالع��ات و تخمين هايي 
كه در زمينه آمار مرگ و مير ناش��ي از آلودگي هوا 
انجام مي شود مي توانند مرگ هاي منتسب به آن را 
بررسي كنند. اين آمارها نيز بسته به مدل مطالعاتي 

انجام شده متفاوت است.
در فصل زمس��تان بدون در نظر گرفتن آلودگي 
هوا به دلي��ل بيماري هاي فصلي افزايش بس��تري 
وجود دارد البته از زمستان سال گذشته تا زمستان 
س��ال جاري تفاوت معن��اداري در زمين��ه افزايش 
مراجعات بيمارس��تاني نداشته ايم. سخنگوي وزارت 
بهداش��ت با اشاره به بند الف ماده 70 قانون برنامه 

ششم توس��عه مبني بر اجباري بودن پوشش بيمه 
سلامت براي آحاد جمعيت كشور اظهار كرد: طبق 
اين بند برخورداري از يارانه دولت براي حق سرانه 
بيمه از طريق ارزيابي وسع و ضوابط مشخص شده 
بر اس��اس آيين نامه يي خواهد بود ك��ه به تصويب 
هيات وزيران برس��د. طبق اصل ۲۹ قانون اساس��ي 
دريافت خدمات بهداش��تي، درماني و مراقبت هاي 
پزش��كي به صورت بيمه حقي همگاني است. طبق 
اعلام وزير رفاه در حال حاضر 7 ميليون ايراني فاقد 

بيمه سلامت هستند. 
او ادامه داد: در حال حاضر در دنيا با اين موضوع 
به س��ه شيوه برخورد مي شود. برخي كشورها آن را 
حق مردم مي دانند. دركش��ورهاي ديگر نيز وظيفه 
دول��ت و در م��واردي م��ورد خاص ملت ش��ناخته 
مي ش��ود كه هر كلم��ه بار حقوق��ي متفاوتي دارد. 
س��خنگوي وزارت بهداش��ت با اش��اره به فهرست 
رس��مي دارويي كشور كه هر س��ه ماه يك بار بايد 
تدوين و منتشر شود، اظهار كرد: اين مورد در قانون 
برنامه ششم توسعه نيز مطرح شده است و طبق آن 
تجويز دارو خارج از فهرس��ت ياد شده تخلف است. 
در ح��ال حاضر بيش از ۹8.5درصد از كس��اني كه 
بستري براي آنها تجويز مي شود آن را اجرا مي كنند 
و بس��تري مي شوند. در بسياري از كشورها اين رقم 

حدود 50 تا ۶0 درصد است.
اين آم��ار به موضوع��ات فرهنگ��ي و اجتماعي 

ب��ر مي گردد و ربطي به اقتصاد ن��دارد. يعني مردم 
در كش��ور ما بس��تري مي ش��وند حتي اگ��ر دچار 
هزينه هاي كمرشكن سلامت شوند. به همين دليل 
ما بايد سياس��ت هاي خود را بر اين اس��اس تدوين 

كنيم. 
او اظه��ار ك��رد: ۶5 درص��د مردم��ي ك��ه فكر 
كردن��د بايد ب��ه دكتر مراجع��ه كنند، اي��ن كار را 
انج��ام مي دهن��د ام��ا از كس��اني كه اين اق��دام را 
عملي مي كنن��د ۹8 درصد خدمات لازم را دريافت 
مي كنن��د. اگر پزش��كي داروي��ي گرانقيمت يا كم 
تاثيري را تجويز كنند مردم ما س��عي مي كنند آن 
را تهيه كنند. ما از پزش��كان درخواس��ت مي كنيم 
كه داروها را بر اس��اس اصول بيمه يي تجويز كنند 
چ��را كه هر دارويي ممكن اس��ت براي بيماري فرد 

مناسب نباشد. 

 مجروح شدن ۸۸ نفر در هر ساعت
به دليل حوادث ترافيكي

س��خنگوي وزارت بهداشت ضمن اشاره به فوت 
دكتر حضرتي - رييس مركز س��لامت محيط و كار 
وزارت بهداش��ت- اظهاركرد: دكتر حضرتي يكي از 
پنج اس��تاد پر اس��تناد حوزه طب كار بود و سال ها 
در دانش��گاه علوم پزش��كي اردبيل در س��مت هاي 
مختلفي حضور داشت و استاد تمام بود. او به دليل 
تص��ادف در كس��ري ازثانيه جان خود را از دس��ت 
داد. او ب��ا بي��ان اينك��ه در هر س��اعت 88 مجروح 
در بيمارستان هاي كش��ور به دليل سوانح ترافيكي 
بس��تري مي ش��وند، گفت: اين تع��داد در مجموع 
س��الانه به 87 هزار نفر مي رس��د همچنين هر روز 
4۳ ايران��ي به دليل اين ح��وادث فوت مي كنند كه 
آمار س��الانه حدود 15 هزار فوتي ناشي از حوادث 

ترافيكي را ايجاد مي كند. 
به گفته حريرچي، در 10 س��ال گذش��ته ۲10 
ه��زار ايراني در تصادفات ترافيك��ي جان خود را از 

دست داده اند. 
حريرچي با اشاره به گزارش هاي رسمي سازمان 
بهداش��ت جهان��ي در خص��وص عوارض ناش��ي از 
آلودگ��ي هوا در دنيا افزود: طبق آمار اين س��ازمان 
از ه��ر 10 نفر در دنيا فقط يك نفر به هواي س��الم 
دسترسي دارد. آلودگي هوا يكي از مهم ترين عوامل 
خطر و مرگ هاي زودرس يعني قبل از 70 س��الگي 

اس��ت و چهارمين عامل خطر م��رگ و مير در دنيا 
محسوب مي شود. 

او ادامه داد: مهم ترين آلوده كننده هاي هوا ذرات 
كمتر از ۲. 5 ميكرون هس��تند. در آس��ياي جنوب 
ش��رقي اين ذرات ناش��ي از احتراق خودروها و در 
خاورميان��ه گرد و غبار عامل اصلي ايجاد اين ذرات 

هستند. 
س��خنگوي وزارت بهداشت در پاسخ به پرسشي 
مبني بر صحت اظهارات رييس س��ازمان غذا و دارو 
مبني بر پرداخت ۳0 درصد مطالبات ش��ركت هاي 
داروي��ي گفت: به تازگ��ي ۶00 ميلي��ارد تومان به 
صورت مستقيم از طريق بيمه سلامت و تهاترهايي 
كه انجام شده است به شركت هاي دارويي پرداخت 
ش��ده اس��ت همچنين با توجه به گش��ايش نسبي 
در اعتبارات دانش��گاه هاي علوم پزش��كي قسمتي 
از بدهي ه��اي دارويي از طريق آنها به ش��ركت هاي 

پخش داده شده است. 
حريرچ��ي درب��اره آخري��ن وضعي��ت آموزش 
پرس��تاران بيمارس��تاني نيز گفت: تع��دادي از اين 
نيروه��ا تربي��ت ش��ده اند و ت��لاش مي كنيم مجوز 
اشتغال آنها را دريافت كنيم. تربيت همه پرستاران 
از طري��ق كنك��ور انج��ام مي ش��ود ام��ا در بعضي 
س��هميه ها از محيط ه��اي آموزش��ي بيمارس��تاني 

استفاده بيشتري شده است. 
سخنگوي وزارت بهداش��ت با بيان اينكه كتاب 
ارزش گذاري خدمات نس��بي ايدئولوژيك نيس��ت، 
تاكيد كرد: س��ازمان نظام پزشكي و جامعه پزشكي 
درخواس��ت كرده اند كه تعرفه گذاري از كتاب مبدأ 
انجام ش��ود. در بسياري از كشورها نيز از اين كتاب 
با تغييراتي اس��تفاده ش��د. تعيين K پزشكي جزو 
اختيارات دولت اس��ت و در ش��وراي عالي بيمه به 

سازمان نظام پزشكي داده شده است. 
س��خنگوي وزارت بهداش��ت درباره بودجه سال 
۹7 اين وزارتخانه گفت: از كل بودجه س��ال آينده 
كش��ور كه در لايحه تحويل داده شده و به مجلس 
آمده اس��ت ۶. 4 درصد مربوط به وزارت بهداش��ت 
اس��ت كه بودجه س��ازمان بيمه س��لامت و منابع 
هدفمن��دي يارانه ها نيز با آن در نظر گرفته ش��ده 
اس��ت. از ميان سطرهاي بودجه يي وزارت بهداشت 
بخ��ش عمده يي از هزينه ها در دانش��گاه هاي علوم 
پزشكي صورت مي گيرد كه معادل 17 هزار و 400 

ميليارد تومان اس��ت همچني��ن بيش از ۹0 درصد 
هزينه هاي در نظر گرفته ش��ده براي س��تاد وزارت 
بهداش��ت به صورت غيرمس��تقيم به دانشگاه هاي 

علوم پزشكي داده مي شود. 
حريرچي با اشاره به كاهش بودجه طرح پزشك 
خان��واده در اين لايحه اظهار كرد: س��ال ۹4 و ۹5 
براي پزش��ك خانواده ۲0۲7 ميليارد تومان بودجه 
در نظر گرفته شد اما در آن سال ها به صورت كامل 
اختصاص پيدا نكرد. در لايحه بودجه سال ۹7 اين 
رقم 101۹ ميليارد تومان تعيين ش��ده اس��ت كه 
نسبت به س��ال هاي پيش كاهش پيدا كرده است. 
بودجه مرب��وط به كاه��ش نرخ داروهاي س��اخته 
شده، واكسن، شيرخشك و... 1۶00 ميليارد تومان 
باقي مانده اس��ت همچنين بودجه مربوط به كمك 
به سياس��ت هاي جمعيتي همان رقم سال گذشته 
يعني ۶00 ميليارد تومان تعيين شده است. با توجه 
به اين ارقام ما در رديف هاي ستادي خود 1 درصد 

رشد بودجه يي داشته ايم. 
او تاكي��د كرد: ما اص��رار داريم برنامه پزش��ك 
خان��واده را اج��را كنيم. به همي��ن دليل از دولت و 
مجلس درخواس��ت داريم كه بودجه آن را افزايش 
دهند يا حداقل رقم بودجه س��ال هاي قبل برگردد. 
در س��ال هاي گذش��ته هيچ وق��ت تخصيص 100 
درص��دي در كل بودجه اين وزارتخانه نداش��ته ايم. 
گاه��ي حتي چند هزار ميليارد تومان از درآمدهاي 
اين وزارتخانه حاصل نش��ده اس��ت. حريرچي ادامه 
داد: براي س��ال ۹7 س��قف اعتبار وزارت بهداشت 
از قانون هدفمن��دي يارانه ها ۳700 ميليارد تومان 
تعيين شده اس��ت اين در حالي است كه هيچ وقت 
اي��ن اعتبار به ص��ورت كامل به م��ا اختصاص پيدا 
نكرده اس��ت. ما علاقه مند هس��تيم كه اعتباراتمان 
پايدار باشد. دولت و مجلس به صورت شفاف ميزان 
بودجه يي كه مي توانند به حوزه س��لامت اختصاص 
دهن��د اعلام كنند و همان رقم نيز تا انتهاي س��ال 
قطع��ي باش��د و م��ا روي آن برنامه ري��زي كني��م. 
 هزينه ه��اي ما از نوع حقوق اس��ت. در حال حاضر

۲۲ هزار مراقب س��لامت و پزش��ك خانواده شهري 
ج��ز روس��تاها، مازندران و ف��ارس در حال فعاليت 
هس��تند كه ما در پرداخت حقوق آنها دچار تاخير 
ش��ده ايم. رييس جمهور نيز چندين ب��ار در زمينه 

پايداري منابع اين وزارتخانه دستور داده  است. 

ريحانه جاويدي  
افزاي��ش س��ه برابري ع��وارض خروج از كش��ور 
در لايح��ه بودجه س��ال آينده موضوع��ي بود كه با 
واكنش ه��اي مختلفي از س��وي م��ردم، نمايندگان 
مجل��س و كارشناس��ان گردش��گري رو به رو ش��د. 
توجي��ه دولت براي اين تصميم گيري بالا بودن آمار 
خروج از كش��ور بود، مس��وولان معتقدند با افزايش 
عوارض خروج از كش��ور گردش��گري داخلي رونق 
پيدا مي كن��د و مردم به جاي آنكه ارز را از كش��ور 
خارج كرده و به كش��ورهاي همسايه سفر كنند،  در 
ايران به تفريح و گردش مي پردازند اما كارشناس��ان 
گردش��گري با چني��ن نظري مخالف هس��تند آنها 
معتقدند زيرساخت هاي گردشگري داخلي در ايران 
به اندازه يي نيس��ت كه حق طبيعي مردم براي سفر 
از آنها گرفته و خواس��ته ش��ود در كشوري به سفر 
بپردازند كه امكانات مناس��بي ندارد. از طرف ديگر 
طبق گفته فعالان صنعت گردشگري،  هزينه سفر در 
ايران نسبت به سفر به كشورهاي همسايه بالا بوده 
و اين هم عاملي است كه افراد را ترغيب مي كند به 
جاي گردش در ايران به كشورهاي ديگر سفر كنند، 
 حال آنكه دولت اصلا نبايد براي س��فر از مردم پول 

دريافت كند. 
محمد محب خدايي،  معاون گردشگري سازمان 
ميراث فرهنگي،  صنايع دستي و گردشگري پيش از 
اين اعلام كرده بود كه در س��ال گذش��ته ۹ ميليون 
گردشگر از ايران خارج شده اند،  اما اين اگر قرار باشد 
اين آمار تفكيك ش��ود،  متوجه مي ش��ويم از اين ۹ 
ميليون نفر، تنها س��ه ميليون نفر را افرادي تشكيل 
مي دهند كه به قصد س��فر از كشور خارج شده اند و 
مابقي آمار متعلق به دانشجويان،  روساي شركت هاي 

تجاري و افراد ساكن خارج از كشور هستند. 
رييس انجم��ن صنفي دفاتر خدمات مس��افرت 
هوايي و جهانگردي معتقد اس��ت علت گراني سفر 
در ايران تقس��يم نش��دن تعطيلات است و بدترين 
تعطيلات نوروز اس��ت، حرمت الله رفيعي در نشست 
خبري شصتمين سال تاسيس اين انجمن بيان كرد: 

»بسته سفر در ايران بسيار گران است و دولت نبايد 
براي س��فر مردم پول بگيرد. ايران كشوري است كه 
س��فر در آن برخلاف آمارها بس��يار گران اس��ت به 
خصوص نسبت به كش��ورهاي گردشگرپذير، شايد 
صنعت گردش��گري نيز بتواند جايگزين نفت ش��ود 
ولي به ش��رط اينكه از تجربيات فعالان گردشگران 

استفاده شود.«
در  مس��افرتي  آژانس ه��اي  اينك��ه  درب��اره  او 
تعطي��لات، قيمت تورها و خدم��ات خود را افزايش 
مي دهن��د و مردم از اي��ن ناحيه نيز دچار آس��يب 
مي شوند، خاطرنشان كرد: اگر مردم نسبت به آنچه 
درخواس��ت مي كنند اطلاع داشته باشند اين اتفاق 
برايش��ان نمي افتد. زماني اع��لام مي كنند كه بليت 
كيش ۶0 هزار تومان اس��ت اما آي��ا آژانس ۶0هزار 
تومان با ايرلاين قرارداد بس��ته اس��ت؟ ايراد كار در 
جاي ديگري است. در كشورهاي ديگر تعطيلات در 
همه سال توزيع شده است. اما در ايران ما دو فصل 
پرسفر داريم كه همه تصميم مي گيرند در اين زمان 
سفر كنند. اگر آژانسي در تمام طول سال ضرر كرده 
است در طول اين مدت مي خواهد ضررش را جبران 
كند. اگ��ر اتفاق بدي مي افتد حتم��اً يك طرف آن 
ايرلاين ها هس��تند كه بليت را گران مي كنند. وقتي 
ايرلاين با آژانس قرارداد بس��ته است و قيمت را بالا 

مي برد اين وسط آژانس چه كار بايد بكند. 
رفيعي درب��اره گراني س��فر از جمله هزينه هاي 
هت��ل افزود: هتلداران مي گويند در دو مقطع س��ال 
ورود گردش��گر زياد است ولي نمايشگاه هاي دولتي 
ني��ز دقيق��ا در اين دو مقطع برگزار مي ش��ود و اين 
مش��كل گراني هتل ها را در بر خواهد داشت و هنور 
اين مشكل نيز برطرف نشده است. درحالي كه دولت 
نيز در گراني و افزايش هزينه سفر تاثير دارد، دولت 
نبايد از مردم براي س��فر پول بگيرد اما در ش��رايط 
فعلي ش��اهد اين هس��تيم كه هزينه هاي هتل هاي 
ايران چند برابر هتل هاي كش��ورهاي همجوار ما به 
مانند تركيه اس��ت يعني بسته سفر در ايران بسيار 

گران است كه عوامل متعددي را دربر دارد.«

رييس انجم��ن صنفي دفاتر خدمات مس��افرت 
هواي��ي و جهانگردي گفت: وقتي قرار اس��ت بنزين 
گران شود مس��لما مردم ديگر سفرهاي داخلي هم 
نمي توانن��د بروند، بنابراين حتي ع��وارض خروج از 
كشور يك ريال نيز نبايد افزايش يابد بلكه بايد كمتر 
شود زيرا اين عوارض براي دوران جنگ بود. تصميم 
افزايش عوارض خروج از كشور امري غيركارشناسي 
اس��ت و اصلا نمي دانيم چه كساني چنين تصميمي 
را گرفتند، بنابراين درخواس��ت داري��م دولتي ها به 
حرف هاي كارشناس��ي بخش ه��اي خصوصي گوش 
دهن��د و اگر مصوبه ي��ي مي خواهند ارائ��ه كنند از 

تجربيات فعالان گردشگري استفاده كنند. 

 مردم نبايد براي كمبود مالي دولت دست 
به جيب شوند

ريي��س انجمن صنفي دفاتر خدمات مس��افرتي 
كشور تصريح كرد: اگر به گذشته توجه كنيم، اواخر 
جنگ، لايحه يي ب��ه مجلس به صورت موقت دادند 
كه از طريق عوارض خروج از كشور بخشي از هزينه 

دولت را پوشش دهند. اميدوار بوديم كه اين لايحه 
برچيده ش��ود. حق مردم اين نيست كه چون دولت 
پول كم دارد مردم دس��ت به جيب ش��وند. زماني 
گفتن��د ك��ه از اينكه 40 درص��د از 75 هزار تومان 
عوارض خروج از كشور صرف زيرساخت گردشگري 
مي ش��ود اما كدام زيرس��اخت به واقع انجام شد!؟ 
نبايد جلوي سفر مردم گرفته شود مگر ما در ايران 
امكانات و زيرس��اخت ها را فراه��م كرده ايم كه آنها 
در ايران س��فر كنند؟ نگاهي به تعطيلات و جاده ها 
بيندازيد. ما خوش��حال مي ش��ويم كه گردش��گري 
رونق پيدا كند اما مگر بس��تر مناسب را براي سفر 
آنه��ا فراه��م كرده ايم كه در ايران س��فر كنند و به 

خارج نروند. 
رفيع��ي تاكيد كرد: ما مخال��ف افزايش عوارض 
خروج از كشور هستيم. شايد ما به صورت مستقيم 
زيان نبينيم اما اين حق از مردم گرفته شده است و 
معتقديم كه كار كارشناسي نيست حتي با 7۶ هزار 
تومان عوارض خروج نيز مخالف هس��تيم چون اين 
اقدام براي قش��ر ضعيف جامعه سختي دارد و گرنه 

كس��ي كه جز قشر مرفه اس��ت و ۲00 هزار تومان 
افزايش قيمت، خللي در س��فرش ايجاد نمي ش��ود. 
مي توانستند اين افزايش قيمت را روي بليت انجام 

دهند، مثل ساير كشورها.
حداقل باي��د اين را بدانيم كه اي��ن هزينه كجا 
براي گردش��گري هزينه مي شود مگر رييس جمهور 
با ش��عار گردشگري در انتخابات شركت نكرد؟ الان 
چرا مخالف س��فرهاي مردم شده است؟ چرا اكنون 
ه��م عوارض خروج و بنزين را گ��ران مي كنند. اگر 
قرار اس��ت مردم در ايران س��فر كنن��د، چرا بنزين 

گران شد!؟
رفيعي با نقد اين مساله كه چرا با افزايش عوارض 
خروج از كش��ور مي خواهند مردم از كش��ور خارج 
نشوند، گفت: اين كار درست نيست و از طرفي مگر 
چقدر گردش��گري داخلي پتانس��يل سفرها را دارد 
كه نمونه بارز آن در تعطيلات مشخص مي شود كه 
جاده ها شلوغ مي شود در حالي كه امكانات مناسب 
و جاده و زيرس��اخت صحيحي نيز در گردش��گري 

داخلي كشور وجود ندارد. 

رييس مجمع نمايندگان آذربايجان غربي در مجلس، از تلاش 
اعضاي اين مجمع براي افزايش اعتبارات تخصيص يافته به احياي 
درياچ��ه ارومي��ه درلايحه بودجه ۹7 در جه��ت ممانعت از ايجاد 

بحراني جهاني خبر داد. 
همايون هاشمي با اشاره به عواملي كه وضعيت كنوني درياچه 
اروميه را رقم زده است، خاطرنشان كرد: توسعه باغات اطراف اين 
درياچه كه آب فراواني براي آنها مصرف مي ش��ود، سدهايي كه در 
پي س��وءمديريت ايجادشده و ميزان برداشت آب را افزايش داده و 
كاهش بارش باران از مهم ترين علل وضعيت كنوني درياچه اروميه 
اس��ت كه بايد براي رفع آنها اقداماتي را در بسته اجراي مديريتي 
تعريف كرد. نماينده مردم مياندوآب، شاهين دژ و تكاب در مجلس 
ش��وراي اس��لامي، با انتقاد از عدم تخصيص اعتبارات كافي براي 
احي��اي درياچه اروميه به خانه ملت گفت: بي ترديد عدم توجه به 
وضعيت درياچه اروميه بحران��ي فراگير را ايجاد مي كند، بنابراين 
بايد در جهت پيش��گيري از اين بحران تامين اعتبارات لازم براي 
احياي درياچ��ه اروميه در زمره اولويت هاي لايحه بودجه ۹7 قرار 
مي گرفت، و اين در حالي است كه عدم تامين اعتبارات اين بخش 
يكي از نگراني هاي مهم ستاد احياي درياچه اروميه بوده، تاجايي 
كه بارها مس��وولان آن اعلام كرده اند كه منابع كافي براي احياي 

اين درياچه در اختيار آنها قرار نگرفته است. هاشمي با اظهار گلايه 
از ع��دم اختصاص وقت از س��وي مع��اون اول رييس جمهور براي 
حضور در نشست مجمع نمايندگان اس��تان آذربايجان غربي كه 
بارها به صورت مكتوب و حضوري براي تحقق آن از وي درخواست 
كرده اند، اظهاركرد: برغم درخواست هاي مكرري كه هم به صورت 
مكتوب و هم حضوري در صحن مجلس از آقاي جهانگيري براي 
برگزاري نشس��ت فوري به منظور رس��يدگي به وضعيت درياچه 
اروميه داش��ته ايم، تاكنون اين مهم محقق نش��ده كه البته تراكم 
كاري دولت يكي از مهم ترين علل اين وقفه بوده است، با اين حال 
از تقاضا داريم كه در اسرع وقت براي بررسي موضوع مهم درياچه 
اروميه در نشس��ت مجمع حضور يابند. نماينده مردم در مجلس 
دهم، تاكيد كرد: بي ترديد درياچه اروميه متعلق به ملت ايران است 
و چنانچه پيش بيني ه��اي صورت گرفته در رابطه با وضعيت آتي 
اي��ن درياچه اتفاق بيفتد، كل منطقه از عواقب آن تاثير مي پذيرد. 
او با تاكيد بر ضرورت تخصيص اعتبارات ويژه در لايحه بودجه ۹7 
براي احياي درياچه اروميه يادآورشد: امسال با توجه به تجربه سال 
گذشته تمام همت خود را به كار خواهيم گرفت تا بتوانيم در روند 
بررسي لايحه بودجه ۹7 در كميسيون تلفيق رقم مناسبي را براي 

احياي درياچه اروميه لحاظ كنيم. 

جاي خالي اعتبار براي احياي درياچه اروميه در لايحه بودجه سال ۹۷
وضعيت آلودگي هوا در كلان شهرها، شرايطي بحراني را نشان 
مي دهد و مديركل پيش بيني و هشدار سريع سازمان هواشناسي 
كش��ور با اشاره به پايداري شرايط نامطلوب هوا در كلان شهرهاي 
تهران، اصفهان، تبريز، اروميه و اراك تا روزهاي پاياني هفته گفته 
اس��ت: براي حل بحران آلودگي هوا بايد اقدامات اساس��ي صورت 
گيرد. قطعا تعطيلي مدارس نمي تواند چاره اساسي براي حل اين 
مشكل باشد. احد وظيفه وضعيت جوي تهران را طي روزهاي آينده 
پيش بيني كرد و به ايس��نا گفت: وزش ب��اد قابل توجهي طي روز 
جاري و سه روز آينده در تهران پيش بيني نمي شود و شرايط آرام 
جوي در اكثر مناطق اين استان حاكم است، بنابراين آلاينده ها تا 
روز چهارشنبه و حتي صبح روز پنج شنبه ميهمان تهران خواهند 
ب��ود. وي افزود: از بعدازظهر روز پنج ش��نبه س��ي ام آذر، وزش باد 
باعث كاهش غلظت آلاينده ها مي ش��ود و طي پنج شنبه ش��ب و 
روزهاي جمعه و ش��نبه يكم و دوم دي شاهد بارش هاي ضعيفي 
در تهران خواهيم بود. مديركل پيش بيني و هشدار سريع سازمان 
هواشناسي كشور درمورد آلودگي ساير كلان شهرها اظهار كرد: در 
شهرهاي اروميه، تبريز، اصفهان و اراك شرايط جوي پايدار تا روز 
چهارشنبه بيس��ت و نهم آذر برقرار خواهد بود. در آذربايجان غربي 
و آذربايجان ش��رقي از اواخر وقت چهارش��نبه با رش��د ابر، شرايط 

صعود هوا مهيا و درنتيجه از غلظت آلاينده ها كاس��ته خواهد شد 
و از چهارشنبه شب تا پنج شنبه شاهد بارش در آذربايجان غربي و 

آذربايجان شرقي خواهيم بود كه باعث پاكي هوا خواهد شد. 

 تعطيلي مدارس چاره اساسي براي حل آلودگي هوا نيست
وظيفه در ادامه با بيان اينكه بايد اقدامات اساسي براي كاهش 
آلودگي هواي كلان ش��هرهاي كش��ور صورت گي��رد، گفت: قطعا 
تعطيلي مدارس نمي تواند چاره اساس��ي براي حل بحران آلودگي 
هوا باشد. بهتر است كشور ما در اتخاذ تصميمات اساسي براي حل 
مش��كل آلودگي هوا از كش��ورهاي اروپايي الگو بگيرد، در شرايط 
حاضر و در فصل زمس��تان كه بسياري از شهرهاي كشور ما دچار 
آلودگي هواس��ت. در اروپا هوا ش��رايط مس��اعدي دارد و غالبا در 

وضعيت پاك قرار دارد. 
او تاكيد كرد: بهتر اس��ت از اقداماتي كه كشورهايي مثل ژاپن 
يا انگليس براي حل مشكل آلودگي انجام دادند، الگوبرداري كنيم. 
در يك مقطعي آلودگي هوا در اين كش��ورها تلفات بسيار زيادي 
داشت. اين كشورها در صنعت و در زمينه مصرف انرژي دست به 
اقدامات اساسي زدند و توانستند با كاهش شدت انرژي بر مشكل 

آلودگي هوا فائق آيند. 

آلودگي هوا تا پايان هفته ميهمان كلان شهرها
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كارشناسان بر اين باورند كه تسهيل دسترسي، جذاب تر از تعديل نرخ سود تسهيلات مسكن است

وعده كاهش نرخ سود وام خريد آپارتمان

وزير راه و شهرسازي خبر داد

آغاز 2پروژه مهم ريلي با همكاري چيني ها و روس ها 

گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|
 يكي از اعضاي هيات مديره بانك مسكن از برنامه ريزي 
اين بانك براي كاهش نرخ سود تسهيلات خريد مسكن از 
محل اوراق حق تقدم خبر داده اس��ت. اين خبر درحالي 
منتشر شد كه حدود 3ماه از ارائه بسته پيشنهادي وزارت 
راه و شهرس��ازي درباره بهبود شرايط صندوق پس انداز 
مسكن يكم مي گذرد اما هنوز تصميمي قطعي درباره اين 
موضوع از سوي بانك مسكن و بانك مركزي اعلام نشده 
و با وجود تاكيد وزير راه و شهرس��ازي و معاونت مسكن 
و ساختمان اين وزارتخانه درباره عملياتي شدن مفاد اين 

بسته، اجراي آن در هاله يي از ابهام قرار گرفته است. 
اما ب��ا توجه به اينك��ه ابوالقاس��م رحيمي اناركي در 
گفت وگ��و با تس��نيم اظه��ار اميدواري كرده اس��ت كه 
كاهش نرخ س��ود تس��هيلات از محل اوراق حق تقدم تا 
پايان امس��ال اجرايي مي شود، اين سوال مطرح مي شود 
با توجه به اينكه تس��هيلات مسكن از محل اوراق بدون 
سپرده گذاري است با كاهش نرخ سود آن، جذابيت اين 
تسهيلات افزايش مي يابد و اين موضوع مي تواند به رونق 
بخش مسكن كمك كند؟ كارشناسان معتقدند كه بانك 
مسكن در ش��رايط كنوني امكان تامين منابع مالي اين 
اق��دام را ن��دارد و در صورت اجرايي ش��دن اين تصميم 
شاهد افزايش نرخ تورم عمومي به علت افزايش استقراض 
بانك مس��كن از بانك مركزي خواهيم بود.  آنها پيشنهاد 
مي كنند كه ايج��اد محدوديت ها براي كاهش نرخ اوراق 
حق تقدم در ش��رايط كنوني اقدام مناسب تري هم براي 

اقتصاد كشور و هم براي خريداران مسكن خواهد بود.
 

 افزايش تورم با كاهش نرخ سود تسهيلات
در همي��ن ارتب��اط فره��اد بيضاي��ي، مدي��ر گروه 
سياست گذاري مس��كن دانش��گاه علم و صنعت درباره 
تصميم جديد بانك مسكن مبني بر تلاش براي كاهش 
نرخ س��ود تس��هيلات از مح��ل اوراق خريد مس��كن به 
»تعادل« مي گويد: كاهش نرخ سود اين تسهيلات موجب 
افزايش جذابيت آن براي خريداران مس��كن مي شود اما 
بانك مس��كن بايد مش��خص كند كه مناب��ع لازم براي 

كاهش نرخ سود را از چه راهي تامين مي كند. 
بيضايي ادامه مي دهد: تجربه نش��ان داده اس��ت در 
مواقعي كه بانك مركزي مجوزهايي را براي بانك مسكن 
ص��ادر كرده، اعداد مربوط به دريافت و بازگش��ت منابع 
يكس��ان نبوده و معم��ولا مكانيس��م اوراق حق تقدم به 
گونه يي بوده كه بانك مسكن با كسري منابع مواجه شده 

است. او ادامه مي دهد: كسري منابع هم مربوط به اوراق 
حق تقدم بوده و هم صندوق پس انداز مسكن يكم البته 
براي تامين منابع صندوق پس انداز مسكن يكم از منابع 
مسكن مهر استفاده مي شود و به صورت مستقيم از بانك 
مركزي اضافه برداشت نمي شود، اگرچه منابع بازگشتي 
اقساط مس��كن مهر بايد به بانك مركزي بازگردد و اين 
اقدام بانك مسكن برداشت غيرمستقيم از بانك مركزي 
محس��وب مي ش��ود. به گفته بيضايي، اگر كاهش سود 
تس��هيلات اوراق حق تقدم از مكانيسم بانك مركزي يا 
منابع متعلق به بانك مركزي باشد، مي تواند اثرات تورمي 
براي اقتصاد كش��ور به همراه داشته باشد و نقض غرض 
مي شود. اين كارشناس ارشد حوزه مسكن بيان مي كند: 
خانه دار ش��دن تعداد مح��دودي از اعضاي جامعه نبايد 
موجب تورم عمومي كشور شود و اثرات ناگوار اقتصادي 
داشته باشد. تجربه نشان داده در دوره هايي بانك مسكن 
از بانك مركزي منابعي را حدود 4000تا 5000 ميليارد 
توم��ان به خاطر عدم توان مال��ي صندوق هاي پس انداز 

استقراض كرده اس��ت. او اظهار مي كند: معمولا ماهيت 
صندوق هاي بانك مس��كن به گونه يي اس��ت كه اعداد و 
ارق��ام آن با يكديگ��ر همخواني ن��دارد و موجب اضافه 

برداشت از بانك مركزي مي شود. 

 ناتواني در كاهش نرخ سود
با توجه به اينكه مسوولان بانك مسكن در واكنش 
به بسته پيشنهادي وزارت راه و شهرسازي براي بهبود 
شرايط صندوق پس انداز مسكن يكم، نبود شرايط مالي 
لازم براي اجراي مفاد اين بس��ته را دليل بر تاخير در 
پاسخگويي به اين بسته و عدم اجراي آن تا اطلاع ثانوي 
دانستند، سوال اين است كه با گذشت يكي دو ماه، آيا 
شرايط براي بانك مسكن و كاهش نرخ سود تسهيلات 
اوراق حق تقدم فراهم ش��ده است؟ مدير علمي گروه 
سياست گذاري مسكن دانشگاه علم و صنعت با اشاره 
به اثرات نامطلوب اضافه برداش��ت از منابع پولي بانك 
مركزي مي گويد: اين موضوع موجب افزايش پايه پولي 

كشور مي شود و اين گزينه مطلوبي نيست. پس پيش 
از بررس��ي تاثير كاهش نرخ س��ود تسهيلات بايد اين 
س��وال مطرح ش��ود كه منابع اين اقدام از كجا تامين 
مي ش��ود؟بيضايي بيان مي كند: اقتصاد كشور مهم تر 
از خانه دار شدن قش��ر خاصي است. كاهش نرخ سود 
تسهيلات در ش��رايطي كه منابع آن مشخص نيست 
منجر به افزايش  پايه پولي مي شود و اين موضوع براي 
اقتصاد كشور جذاب نيست. منافع اقتصاد ملي مهم تر 
از تعدادي از خريداران مسكن است. به گفته او، بانك 
مس��كن درحال حاضر ش��رايط لازم براي كاهش نرخ 
سود تس��هيلات را ندارد بنابراين اعلام كند كه هزينه 

اين تصميم را از چه منبعي تامين مي كند؟

 دلالان اوراق تسه چه كساني هستند؟
او ادام��ه مي ده��د: س��ود س��پرده مش��كل اصل��ي 
اس��تفاده كنندگان از اين تس��هيلات نيست بلكه هزينه 
خريد اوراق اس��ت كه جذابيت اين تسهيلات را از ميان 

برده است. درحال حاضر برخي بانك ها يا مجموعه هاي 
وابس��ته به بانك ها دلال اوراق مس��كن هستند و همين 

موضوع موجب افزايش نرخ اوراق مي شود. 
مدير علمي گروه سياس��ت گذاري مسكن دانشگاه 
عل��م و صنعت تصري��ح مي كند: در صورتي كه س��ود 
تس��هيلات كاهش يابد، تقاضا ب��راي بهره گيري از اين 
اوراق افزاي��ش مي يابد و همين موضوع موجب افزايش 
نرخ اوراق مي ش��ود و مهم تر از كاهش نرخ س��ود، نرخ 
قيمت تمام شده اوراق در بازار است. بيضايي با اشاره به 
بهترين تصميم درباره تسهيلات بانك مسكن مي گويد: 
كاهش هزينه تمام شده اوراق اقدام موثرتري نسبت به 
كاهش نرخ س��ود تسهيلات اوراق حق تقدم است. اين 
كارش��ناس ارشد حوزه مسكن درباره شكستن انحصار 
بانك مسكن براي پرداخت تسهيلات اوراق حق تقدم 
مي گويد: متاسفانه بانك هاي ديگر علاقه يي به پرداخت 
تسهيلات بلندمدت ندارند و نوع تسهيلات بانك مسكن 
هم از نوع تسهيلات بلندمدت است و اين بانك، بانكي 
تخصصي است. ساير بانك ها نيازي به پرداخت چنين 
تس��هيلاتي نمي بينند و از آن اس��تقبال نمي كنند. او 
اظهار مي كند: درحال حاضر ش��رايط لازم براي تغيير 
س��ود مهيا نيس��ت و در صورتي كه بانك مسكن اين 
منابع را بدون استقراض از بانك مركزي تامين مي كرد، 
اين اقدام مي توانست موجب جذابيت اين تسهيلات و 

بهبود نسبي حوزه مسكن شود. 

 حذف سوداگري از بازار اوراق تسه
بيضايي مي گويد: زماني كه در فرآيند عرضه و تقاضا، 
تقاض��اي دلالي نيز اضافه مي ش��ود اين موضوع موجب 
افزاي��ش قيمت اوراق و به هم ريختن تعادل ميان عرضه 
و تقاضا مي ش��ود بنابراين بايد سياس��ت گذاري اينگونه 
باشد كه دلالي و سوداگري در اوراق مربوط به تسهيلات 

مسكن از ميان برود. 
اين كارش��ناس ارشد حوزه مس��كن درباره اقدامات 
پيش روي دول��ت براي جلوگيري از دلال��ي اوراق حق 
تقدم مي گويد: دولت بايد قوانيني را در نظر بگيرد كه در 
صورت چند بار جابه جا شدن اوراق تسهيلات مسكن از 
ارزش اوراق كاسته مي شود يا اگر تقاضاهاي غيرمصرفي 
اق��دام به خري��د اوراق كنند، نرخ س��ود و بهره آن بيش 
از ح��د معمول افزايش مي يابد  در واقع اين محدوديت ها 
مي تواند به كنترل نرخ اوراق كمك كند و صرفه اقتصادي 

براي تقاضاي سرمايه يي نداشته باشند. 

تجديدنظر در دستورالعمل 
اردوهاي دانش آموزي

رييس سازمان راهداري و حمل و نقل جاده يي اعلام كرد: 
پس از تصادف تلخ دانش آموزان هرمزگاني اين سازمان تصميم 

گرفته دستورالعمل اردوهاي دانش آموزي را تغيير دهد. 
به گزارش ايس��نا، داوود كش��اورزيان در نشست خبري 
تصريح ك��رد: در حادثه يي كه براي دانش آموزان هرمزگاني 
به وجود آمد هم شركت حمل و نقل شرايط قانوني داشت، 
ه��م اتوبوس اس��تاندارد ب��ود و هم راننده تايي��دات لازم را 
دريافت كرده بود. به گفته او تنها موضوعي كه عامل بزرگ 
شدن ابعاد اين حادثه و درگذشت دانش آموزان شد، نبستن 
كمربند ايمني بود از اين رو به دنبال آن هستيم با تغيير در 
دستورالعمل اردوهاي دانش آموزي شرايطي را به وجود آوريم 
كه مربيان پيش از سفر آموزش هاي لازم را دريافت كنند و 

بستن كمربند ايمني الزامي بشود. 

 6 پيشنهاد نظام مهندسي
به روحاني براي »بهبود ساخت«

رييس س��ازمان نظام مهندسي س��اختمان كشور طي 
نامه يي خط��اب ب��ه رييس جمهوري در خص��وص حضور 
سازمان نظام مهندسي در چرخه ساخت و ساز پيشنهاداتي 

را ارائه داد. 
به گ��زارش ايس��نا، ف��رج الله رجب��ي ط��ي نامه يي به 
رييس جمهور در 6 بند پيشنهادهايي را در خصوص حضور 

سازمان نظام مهندسي در چرخه ساخت و ساز ارائه داد. 
در اين نامه با اش��اره به وقوع زلزله هاي متعدد در كشور 
پيشنهادهايي براي ارتقاي كيفيت ساخت و سازها ارائه شده 
است. در اين نامه آمده است: زلزله اخيركرمان در منطقه يي 
به وقوع پيوست كه زلزله سال 1383 قربانيان زيادي گرفته 
بود، اما رعايت نسبي اصول فني در بازسازي، موجب شد كه 
در زلزله شديد اخير ساختمان هاي جديد هيچ گونه آسيبي 
نبينند، همچنين در زلزله كرمانشاه، ساخت و سازهايي كه 
در بخش خصوصي و بدون مداخله دولت بنا شده بود، دچار 
آسيب  هاي كمتري شدند كه اين موضوع نشانه هايي از روند 

مثبت توسعه مهندسي در كشور است. 
فرجي در ادامه اش��اره كرده اس��ت: پ��س از وقوع زلزله 
كرمانش��اه و خس��اراتي كه به بار آمده است، مقررشد كليه 
پروژه هايي كه با تاييد مهندس��ان عضو اين سازمان احداث 
ش��ده  اند و آثاري مغاير با مقررات ملي ساختمان شناسايي 
ش��وند و چنانچه محرز شود كه مهندس��ان طراح، سازنده 
يا مهندس��ان ناظر قصور يا تقصيري كرده باشند به مراجع 

ذي ربط معرفي شوند. 
در نام��ه رييس س��ازمان نظام مهندس��ي آمده اس��ت: 
آيين نامه زلزله كشور )به شماره 2800( بر اين مبنا تدوين 
يافته اس��ت كه س��اختمان هاي معمولي در برابر زلزله هاي 
شديد دچار آسيب مي ش��وند، اما آوار نخواهند شد. به نظر 
مي رس��د با توجه به اينكه اغلب مناطق زلزله خيز كشور در 
معرض تهديد دايمي زلزله قرار دارند، لازم است تا آيين نامه 
مذكور به نحوي بازبيني شود كه در هنگام وقوع زمين لرزه، 
مردم مجب��ور به ترك س��اختمان ها نش��وند. همچنين با 
تجديدنظر در برخي مفاد مقررات ملي ساختمان به استفاده 
از مصالح س��اختماني س��نگين به خص��وص در ديوارهاي 
س��اختمان هاي بلند پايان داده شود. در اين رابطه پيشنهاد 
مي شود تا دولت محترم از سرمايه گذاري داخلي و خارجي 
در حوزه توليد مصالح نوين سبك، مقاوم در برابر آتش، عايق 
در برابر س��رما و گرما و با رعايت الزامات زيست محيطي در 

قالب برنامه يي جامع پشتيباني  كند. 

برخورد با 50 هزار خودرو دودزا 
در كشور

سردار تقي مهري رييس پليس راهور ناجا، با تاكيد بر اينكه 
خودروهاي فرس��وده دو برابر خودروهاي نو مصرف س��وخت 
دارن��د، گفت: ۷4درصد ميني بوس ه��ا، 54درصد اتوبوس هاي 
شهري، 42درصد اتوبوس هاي برون شهري، 38درصد تاكسي ها 
و كاميون ها، 22درصد وانت بارها، 1۹درصد سواري هاي دولتي 
و 3درصد سواري هاي شخصي و مجموعا ۷.۷درصد خودروهاي 
كشور معادل يك ميليون و 350هزار دستگاه فرسوده هستند و 

هر ساله به اين ميزان افزوده مي شود. 
به گزارش ايسنا، سردار تقي مهري با بيان اينكه يكي از 
مهم ترين وظايف پليس در قبال آلودگي هوا در حال حاضر، 
كنترل معاينه فني است، افزود: در ۷ماهه امسال در سراسر 
كشور، با حدود 4 ميليون خودرو فاقد معاينه فني برخورد و 
اعمال قانون شده است. همچنين با حدود بيش از 50 هزار 
خودرو دودزا برخورد ش��ده و طي اين مدت در تهران حدود 

5هزار خودرو فك پلاك و به تعميرگاه اعزام شده است. 
مهري ب��ا بيان اينكه بيش��ترين آلودگي هوا ناش��ي از 
س��وخت هاي فسيلي اس��ت، ادامه داد: در كشور ما در سال 
84، حدود ۷.5 ميليون دس��تگاه خودرو وجود داشته كه در 
حال حاضر اين ميزان به 20ميليون خودرو رس��يده و بيش 
از ۹0درصد خودروها نيز توليد داخل هستند. توليدكنندگان 
مي گويند، مصرف خودروهاي شان ۷ ليتر در هر 100 كيلومتر 
 اس��ت، اما عملا وقتي وارد چرخه فعاليت مي شوند، بيش از

 10 ليتر مص��رف دارند. بنابراين بايد براي داش��تن هوايي 
سالم تر استاندارد خودروي مان را تغيير دهيم. وي يكي ديگر 
از مناب��ع آلايندگي را موتورس��يكلت ها عنوان كرد و گفت: 
حدود 11 ميليون دس��تگاه موتورس��يكلت در كشور تردد 
مي كنند كه بيش از ۹0درصد آنها كاربراتوري هستند. البته 
از سال پيش توليد موتورسيكلت هاي انژكتوري با استاندارد 
يورو 3 در كش��ور آغاز ش��د و از س��ال ۹۷ هم خودروها و 
موتورسيكلت ها بايد يورو 4 باش��ند. همچنين خودروهاي 

وارداتي از سال آينده بايد با استاندارد يورو 5 وارد شوند. 
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دادرسي و حق الوكاله و خسارت تأخير در تأديه. نظر به اينكه خوانده نسبت به صدور و مبلغ چك آن به خواهان اقرار صريح نموده و دليل و بيانيه 
محكمه پسندي كه مويد اداي دين خود ارائه نداده و علي الظاهر دعوي خواهان محمول به صحت بوده و مستنداً به مواد 1۹8-51۹-522 قانون 
آيين دادرسي مدني خوانده را به پرداخت مبلغ يكصد ميليون ريال بابت اصل خواسته و مبلغ يك ميليون و پانصد و شصت هزار ريال بابت هزينه 
دادرسي و نيز پرداخت حق الوكاله وكيل و خسارت تأخير در تأديه از تاريخ ۹5/۷/1۷ )تاريخ تقديم دادخواستي هيئت دولت به اذن خود( لغايت 
صدور و اجراي كامل دادنامه در حق خواهان محكوم عليه در اجراي احكام مكلف است خسارت تاخير تاديه را از تاريخ ۹5/۷/1۷ لغايت اجراي 
كامل دادنامه برابر شاخص تورم بانك مركزي محاسبه و از خوانده دريافت و به خواهان پرداخت نمايد رأي صادره حضوري و ظرف مدت بيست 

روز ازر تاريخ ابلاغ قابل اعتراض و تجديد نظر است.
قاضي شعبه نهم شوراي حل اختلاف شهرستان رباط كريم – م الف/1۹۷5
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موضوع: مطالبه وجه يك فقره چك به مبلغ يكصد ميليون ريال و هزينه دادرسي و ساير خسارات

رأي قاضي شورا
در خصوص دادخواس��تي آقاي آرش رادفر با وكالت آقاي مهدي خدابنده لو بطرفيت آقاي س��يدمحمد يارندي   به خواسته مطالبه مبلغ يكصد 
ميليون ريال بابت يك فقره چك بلامحل تحت شماره 20۷/۷115263 مورخ 13۹0/12/25 نزد بانك توسعه تعاون و هزينه دادرسي و حق الوكاله 
و خسارت تأخير در تأديه. نظر به اينكه خوانده نسبت به صدور و مبلغ چك آن به خواهان اقرار صريح نموده و علت عدم پرداخت را توافق طرفين 
بعلت عدم آمادگي اجراي قرارداد في مابين دانس��ته ولي دليل و مدرك محكمه پس��ندي كه مويد اين امر باش��د ارائه نداده و علي الظاهر دعوي 
خواهان محمول به صحت بوده و مستنداً به مواد 1۹8-51۹-522 قانون آيين دادرسي مدني خوانده را به پرداخت مبلغ يكصد ميليون ريال بابت 
اصل خواسته و مبلغ يك ميليون و پانصد و شصت هزار ريال بابت هزينه دادرسي و نيز پرداخت حق الوكاله وكيل و خسارت تأخير در تأديه از 
تاريخ ۹5/۷/1۷ در حق خواهان محكوم مي نمايد. اجراي احكام مكلف است خسارت تاخير تاديه را برابر برگه شاخص تورم بانك مركزي محاسبه 

و از خوانده دريافت و به خواهان پرداخت نمايد راي صادره حضوري و ظرف مدت بيست روز ازر تاريخ ابلاغ قابل اعتراض و تجديد نظر است.
قاضي شعبه نهم شوراي حل اختلاف شهرستان رباط كريم -م الف/1۹۷6

آگهي مربوط به تجديدنظر
اگهي ابلاغ دادخواست و ضمائم تجديدنظرخواهي به پروين و ناهيد و زهره اسماعيل پورقمي

تجديدنظرخواه آقاي محمدرضا قادرپناه و غيره دادخواست تجديدنظرخواهي به طرفيت تجديدنظر خواندگان1- پروين و ناهيد و زهره همگي 
اس��ماعيل پورقمي نسبت به دادنامه ش��ماره ۹5-166۷ در پرونده كلاسه ۹20105 شعبه دوم حقوقي رباط كريم تقديم كه طبق موضوع ماده 
۷3 و 346 قانون آئين دادرسي مدني به علت مجهول المكان بودن تجديدنظرخوانده مراتب تبادل لوايح يك نوبت در يكي از جرايد كثير الانتشار 
آگهي مي گردد تا تجديدنظرخوانده ظرف ده روز پس از تاريخ انتشار آگهي به دفتر دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشاني كامل خود، نسخه ثاني 
دادخواست و ضمائم تجديدنظرخواهي را دريافت و چنانچه پاسخي دارد كتباً به اين دادگاه ارائه نمايد. در غير اين صورت پس از انقضاء مهلت 

مقرر قانوني نسبت به ارسال پرونده به دادگاه تجديدنظر اقدام خواهد شد.
مدير دفتر شعبه 2 دادگاه عمومي حقوقي شهرستان رباط كريم- محمدي- م الف/1۹۷۷

آگهي احضار متهم 
نظر باينكه متهم حسين چراغي فرزند حسن فاقد مشخصات ديگر به اتهام ايراد ضرب و جرح با چاقو موضوع شكايت علي اكبر اميديان از طرف 
اين دادسرا تحت تعقيب است و ابلاغ احضاريه به واسطه معلوم نبودن محل اقامت او ممكن نگرديده بدينوسيله در اجراي ماده 1۷4 ق آ د ك 
مراتب به نامبرده ابلاغ تا ظرف مهلت يكماه از تاريخ انتشار اين آگهي در شعبه هفتم دادياري دادسراي عمومي و انقلاب شهرستان رباط كريم 
با شماره كلاسه ۹61115 د ۷ جهت پاسخگويي به اتهام خويش حاضر شود. در صورت عدم حضور پس از يك ماه از تاريخ انتشار آگهي اقدام 

قانوني معمول خواهد شد.
 حسن زاده- داديارشعبه هفتم دادسراي عمومي و انقلاب رباط كريم – م الف/ 1۹۷4

دي��روز دو اتف��اق مهم در ح��وزه حمل و نقل ريل��ي رخ داد. در 
نخستين رويداد، برقي سازي راه آهن تهران-مشهد به طور رسمي آغاز 
شد. در رويداد ديگر، ساخت20هزار واگن باري، 6000 واگن مسافري 

و 350 لكوموتيو با همكاري شركت هاي روسي كليد خورد. 
 وزير راه و شهرس��ازي در جريان مراسم امضاي قرارداد همكاري 
ايران با روسيه در عرصه ريلي از آغاز برقي سازي خط راه آهن تهران- 
مشهد خبر داد و گفت: هفته گذشته توانستيم پس از پيگيري هاي 
طولاني مدت پروژه برقي س��ازي خط آهن تهران - مش��هد را از نظر 
تامين منابع مالي لازم نهايي كنيم. به گزارش ايسنا، عباس آخوندي 
ادامه داد: در اين رابطه ايران توانست سهم ۷.5درصدي خود را براي 
برقي سازي اين خط آهن تامين كند و پس از آن بانك صنعت و معدن 
ال سي لازم براي طرف چيني را باز كرد تا كار برقي سازي اين پروژه 
رسما آغاز شود. وزير راه و شهرسازي درباره جزئيات اين پروژه ريلي 
توضيح داد: اين طرح كه بايد در جريان يك برنامه 4ساله نهايي شود، 
مي تواند س��ير ناوگان مسافري را به 200كيلومتر در ساعت افزايش 
داده و امكان جابه جايي مس��افر ميان تهران و مشهد را در يك زمان 
6ساعته فراهم كند. در حوزه باري نيز سرعت قطارها به 120كيلومتر 
در ساعت خواهد رس��يد. اميدواريم با نهايي شدن اين پروژه امكان 
جابه جايي س��الانه 35 ميليون ايراني به سمت مشهد مقدس فراهم 

شود. آخوندي اظهار كرد: در جريان قرارداد با يك شركت روسي كه 
با محوريت مركز صادرات روسيه انجام مي شود، ساخت 20هزار واگن 
باري، 6000واگن مس��افري و 350لكوموتيو به شكل مشترك ميان 

شركت هاي روسي و ايراني آغاز مي شود. 
او ادامه داد: براي مش��خص شدن بزرگي اين قرارداد كافي است، 
ببينيم كه تاكنون در كل ناوگان ايران تنها 28هزار واگن باري فعال 
بوده و با اين قرارداد رشد ۷0درصدي در اين حوزه به وجود مي آيد. 
تعداد كل واگن هاي مسافري 2200 واگن بوده كه با اجراي اين توافق 

گشايشي مهم و رشدي حدود 50 درصدي به ثبت خواهد رسيد. 
وزير راه و شهرس��ازي بيان كرد: در جريان اج��راي اين قرارداد، 
شركت واگن ساز پارس، كوثر و فولاد درخشان از ايران با طرف روسي 
همكاري خواهند كرد. اين همكاري در كنار رساندن واگن هاي جديد، 
زمينه اش��تغال قابل توجهي را نيز به وجود خواهد آورد. در كنار آن 
اميدواريم كريدورهاي تجاري ايران و روس��يه به طور خاص مس��ير 
مش��ترك با هند رونق بگيرد و از ۷ميليون تن كالاي جابه جا ش��ده 

سالانه بخش مهمي به راه آهن ايران برسد. 
آخوندي يادآور ش��د: برآورد مي شود تا پايان برنامه ششم توسعه 
28ميليارد دلار س��رمايه گذاري جديد در حوزه ريلي انجام شود كه 
اين دو قرارداد جديد بخش قابل توجهي از آن را پوش��ش مي دهد. 

توس��عه ريلي مي تواند موجب بهبود صلح و امنيت در منطقه شود و 
ايران به طور جدي اين موضوع را پيگيري مي كند. در جريان امضاي 
اين توافق ميان راه آهن ايران و مركز صادرات روسيه دوطرف نسبت 
به س��اخت 28 هزار واگن و 350 لكوموتي��و در جريان يك فرآيند 
سرمايه گذاري مشترك 5ساله با برآورد 3ميليارد يورو به مرحله نهايي 
رس��يدند. در اين توافق واگن ها به شكل مشترك ميان شركت هاي 
ايراني و روسي ساخته خواهند شد و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
از ايران در حوزه حمايت هاي فني و ش��ركت يونايتد واگن روسيه به 
عنوان طرف تغيير كننده منابع مالي س��اخت 6000 واگن جديد در 

نظر گرفته شده اند. 
در اين قرارداد كه بين راه آهن جمهوري اس��لامي و مركز توسعه 
تجارت روس��يه و شركت بيمه اعتباري روسيه به امضا رسيد، طرف 
روس مبل��غ 3ميليارد يورو براي توليد مش��ترك واگن، لكوموتيو و 

تجهيزات مورد نياز شبكه حمل و نقل ريلي اختصاص مي دهند. 

 سرمايه گذاري 1.5ميليارد دلاري در ترابري 
مديرعامل راه آهن جمهوري اس��لامي ايران در حاش��يه امضاي 
قرارداد تامين مالي 3ميليارد يورويي بين ايران و روس��يه در زمينه 
حمل و نقل ريلي افزود: در برنامه ششم توسعه دولت 1.5ميليارد دلار 

در زيرساخت هاي صنعت حمل و نقل ريلي سرمايه گذاري مي كند. 
به گزارش ايرنا، س��عيد محمدزاده افزود: در پايان برنامه شش��م 
توس��عه بايد سهم حمل و نقل ريلي در جابه جايي كالا به 30درصد 
و در بخش مسافري به 20درصد افزايش يابد و اميدواريم با افزايش 

سرمايه گذاري ها به اين هدف مهم دست پيدا كنيم. 
محم��دزاده اظه��ار كرد: از طري��ق اين خط اعتب��اري به كمك 
س��ازندگان داخلي و مشاركت شركت هاي روسي تعداد زيادي واگن 
باري و مس��افري و لكوموتيو در كش��ور توليد مي ش��ود و در مرحله 
نخس��ت توليد 6 هزار واگن باري در س��ه شركت واگن سازي پارس، 

واگن سازي كوثر و واگن سازي فولاد درخشان آغاز مي شود. 
همچنين رييس هيات مديره مركز توس��عه تجارت روسيه نيز در 
اين مراسم گفت: اين مركز از هرگونه سرمايه گذاري در ايران حمايت 
مي كند و امروز نيز ش��اهد امضاي قرارداد 3ميليارد يورويي در تهران 
هستيم. پيتر فرادكوف افزود: هدف ما از امضاي اين قرارداد ساماندهي 
انواع س��رمايه گذاري ش��ركت هاي روي در ايران اس��ت تا بتوانيم به 
صورت مشترك اين واگن ها و لكوموتيوها را براي توسعه حمل و نقل 
ريلي ايران سريع تر توليد كنيم. او تاكيد كرد: با امضاي اين قراردادها و 
حمايت هاي مالي همكاري هاي دو كشور ايران و روسيه در بخش هاي 

مختلف اقتصادي بيش از پيش تقويت خواهد شد.

 ظرفيت زباله هاي پايتخت براي توليد برق
رييس اداره محيط زيس��ت ش��هر تهران گفت: بي��ش از 30درصد 

زباله هاي تهران ظرفيت تبديل به انرژي الكتريكي را دارند. 
به گزارش مهر، محمدحس��ين بازگير گف��ت: روزانه 8هزار تن در 
تهران زباله خانگي توليد و تنها 400تن انرژي از آن احصا مي شود، در 
حالي كه بيش از 30درصد از زباله هاي شهري قابليت تبديل شدن به 
انرژي را دارند و به زودي برنامه مديريت پسماند رقم دقيق اين حوزه 

را مشخص خواهد كرد. 
وي با اش��اره به اينكه زباله هاي ريجكت ظرفيت تبديل ش��دن به 
انرژي از 2 روش هاضم و زباله سوز را دارند، اظهار كرد: سيستم هاضم 
گود آبعلي با ظرفيت روزانه 200تن به روش هضم شيميايي از زباله ها 

بيوگاز توليد كرده و توان توليد 2 مگاوات برق از را دارد. 
رييس اداره محيط زيس��ت ش��هر تهران تكمي��ل مراحل مديريت 
پس��ماند را اس��تحصال انرژي دانس��ت و خاطرنش��ان كرد: كارخانه 
زباله س��وز مجتمع آرادكوه ش��هرداري تهران نيز با ظرفيت 200 تن 
2مگاوات برق توليد مي كند. بازگير با تاكيد بر اينكه پس��ماند بخشي 
از س��رمايه هاي شهر تهران است، عنوان كرد: بازگشت انرژي و هزينه 

صرف شده براي توليد كالاهاي مصرفي تكليف است و بايد موردتوجه 
قرار بگيرد، از اين رو طرح جامع پسماند تهران در شهرداري در حال 
تدوين بوده و اين نهاد تعهد دارد ظرف يك س��ال آينده آن را نهايي 
كند تا براس��اس آن وضعيت موجود آناليز و س��هم تفكيك، بازيافت، 

كمپوست و غيره از زباله هاي توليدي، مشخص شود. 

 اعلام آمادگي معاون نجفي براي مناظره با قاليباف 
به دنبال دعوت يك تشكل دانش��جويي براي مناظره مديران سابق 
و فعلي ش��هرداري تهران با موضوع خط ۷ مترو، محسن پورسيدآقايي 
معاون حمل ونقل و ترافيك ش��هردار تهران براي حضور در اين مناظره 

اعلام آمادگي كرد. 
به گزارش مهر، پورس��يدآقايي ضمن اعلام آمادگي براي حضور در 
مناظره دانش��گاهي با موضوع سياسي و نمايش��ي بودن بهره برداري از 
خط ۷ مترو، از دعوت كنندگان خواسته است كه مشخص كنند طرف 
مناظره دكتر قاليباف است، يا كسي به نمايندگي از وي در اين مناظره 
حضور مي يابد. مجمع دانش��جويان حزب الله دانشگاه علم و صنعت در 
نامه يي از ش��هرداري تهران دعوت كرده كه اين دانشگاه به عنوان تنها 

دانش��گاه داراي دانش��كده راه آهن در غرب آس��يا، ميزبان مناظره بين 
قاليباف شهردار سابق تهران با مديران جديد شهرداري باشد. 

چندي پيش محسن پورسيدآقايي در واكنش به محمدباقر قاليباف 
تاكيد كرده بود كه تعطيلي خط ۷ براساس كار كارشناسي دقيق صورت 

گرفته و افتتاح اين خط از ابتدا نمايشي و عجولانه بوده است. 
اكنون بايد منتظر اعلام آمادگي شهردار سابق تهران بود كه تاكنون 

دعوت به مناظره را بي پاسخ گذاشته است. 

 ممنوعيت تردد كاميون ها تا پايان هفته در تهران
رييس مركز مديريت محيط زيست و توسعه پايدار شهرداري تهران با 
اشاره به تاكيد شهردار تهران به اجراي دستورالعمل هاي كميته اضطرار 
آلودگي هواي تهران، گفت: پيشنهاد ممنوعيت تردد كاميون ها تا پايان 

هفته در تهران از سوي شهرداري مطرح و در اين كميته مصوب شد. 
به گزارش تسنيم، صدرالدين عليپور با بيان اينكه در كميته اضطرار 
آلودگي هواي تهران تصميماتي براساس دستورالعمل در شرايط آلودگي 
هوا وضع مي ش��ود، گفت: وظايف سازمان ها و ارگان هاي مختلف براي 

همكاري در اين شرايط مشخص شده است. 

وي افزود: تعطيلي كارگاه هاي عمراني در سطح مناطق، ممنوعيت 
ف��روش طرح ترافي��ك روزانه و افزايش فعاليت مراك��ز معاينه فني به 
ش��هرداري تهران و... در حوزه ش��هرداري تهران بود كه شهردار تهران 
تاكيد ويژه يي براي اجراي اين دستورالعمل ها داشته و دستورات مقتضي 

براي همكاري مناطق و معاونت ها در اين زمينه ابلاغ شده است. 
رييس مركز مديريت محيط زيست و توسعه پايدار شهرداري با بيان 
اينكه تهران در وضعيت وارونگي و انباشت آلاينده ها قرار دارد، تصريح 
كرد: باتوجه به سهم بالاي كاميون ها در آلودگي هواي تهران، پيشنهاد 
محدوديت تردد كاميون ها در شهر نيز ازسوي شهرداري تهران مطرح 

شد و تا پايان هفته ادامه دارد. 
وي با اش��اره به اينكه جلس��ه كميته اضطرار آلودگي هوا روزانه در 
محل استانداري برگزار مي شود، تصريح كرد: تمام تصميمات اين كميته 
به استثناي تعطيلي مدارس كه به صورت روزانه تصميم گيري مي شود تا 
پايان هفته به قوت خود باقي است. عليپور خاطرنشان كرد: همچنين با 
دستور ويژه شهردار تهران از امروز گشت هاي ويژه شهرداري با هرگونه 
ايجاد آلودگي هوا در پايتخت ازجمله لاستيك سوزي، فعاليت عمراني و... 

در سطح شهر برخورد مي شود.

در شهر
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صنعت، معدن و تجارت14
 7,3ميليون دلار 

صادرات مجدد ماكو 
 مه�ر| ي��ك مقام مس��وول با اش��اره به ص��ادرات مجدد
7,3 ميليون دلاري ماكو در 8ماهه سال جاري گفت: تعطيلي 
دو واحد توليدي كلان به صادرات منطقه آس��يب زد. حسين 
فروزان از جذب س��رمايه گذار در مناطق آزاد در گرو حمايت 
مس��وولان و رفع مش��كلات خب��ر داد و گفت: ب��راي جلب 
س��رمايه گذار بايد مشكلات مربوط به بانك، قوانين مالياتي و 
مقررات اجرايي رفع شده و در كنار آن، ثبات قوانين و مقررات 
بسيار حايز اهميت است؛ اين در حالي است كه وقتي قوانين 
يك شبه عوض مي شود يا قوانين مغايرند يا از قوانين تمكين 
نمي ش��ود، نبايد انتظار داش��ت مناط��ق آزاد در ايران مانند 
كش��ورهاي همسايه باشد و س��رمايه گذار و حتي گردشگر از 
حضور در اين مناطق استقبال كند. مديرعامل سازمان منطقه 
آزاد ماكو افزود: در سال ۱3۹۵ بحث قاچاق كالا و كالاي همراه 
مسافر مطرح شد، مي گويند كالاهاي همراه مسافر بايد محدود 
شود؛ اما نمي گويند وقتي كالاي همراه مسافر كم شود، حاشيه 
بيش��تر مي شود. او تصريح كرد: هدف از راه اندازي مناطق آزاد 
اقتصادي اين است كه مردم به جاي اينكه به استانبول و دوبي 
بروند، مقصدش��ان را به قشم، ماكو و كيش تغيير دهند؛ اما با 
س��خت گيري ها و طرح مسائلي از جمله كالاي همراه مسافر، 
مش��كلات در جاي ديگري خ��ود را نش��ان داد و مردم براي 
خريد يا گردش راهي تركيه ش��دند. به گفته فروزان، پارسال 
تركيه 38ميليون و ايران فقط 4ميليون نفر گردشگر خارجي 
داشت كه سيستم گردشگري كشور بايد اين موضوع را بررسي 
كند؛ در اين ميان براي جذب سرمايه ها، تاسيس بانك، بيمه 
و بازار س��رمايه اختصاصي براي مناطق آزاد ضروري اس��ت و 
انتظار داريم اين مس��ائل با حمايت مس��وولان حل ش��ود. او 
حجم صادرات منطقه آزاد ماكو در س��ال گذشته را در بخش 
كالاهاي توليدي 4۲ميليون دلار و ري اكسپورت را در همين 
مدت ۵۰۰هزار دلار اعلام كرد و گفت: در 8ماهه امس��ال رقم 
بازص��ادرات در منطقه به 7ميليون و۲۰۰هزار دلار رس��يد و 
۱4برابر شد؛ اما ميزان صادرات از توليد منطقه كاهش يافت؛ 
زيرا ۲واحد توليدي كلان تعطيل شد و يكي از آنها كه پارسال 
4۰ميليون دلار درآمد داش��ت، تاكنون فعاليتي نداشته  است. 
مديرعامل سازمان منطقه آزاد ماكو گفت: اين منطقه آزاد در 
زمينه زيرس��اخت ها از جمله راه، جاده و مخابرات مش��كلات 
اساسي داشت. فروزان گفت: پرواز از تهران به ماكو و بر عكس 
پنج روز هفته انجام مي شود كه با اتمام ساخت سالن ترمينال، 

سال آينده فرودگاه ماكو به طور رسمي افتتاح مي شود. 

»RKP« موسسه 
فاقد وجاهت قانوني است

ش�اتا| وزارت صنعت، معدن و تج��ارت در اطلاعيه يي 
اع��لام كرد: موسس��ه »RKP« كه اقدام ب��ه نامه نگاري به 
واحده��اي صنعتي در قالب مركز اقتصاد مقاومتي مي كند 
فاقد وجاهت قانوني اس��ت. وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در اطلاعيه يي اعلام كرد: موسسه خصوصي RKP كه اقدام 
به نامه نگاري به واحدهاي صنعت��ي در قالب مركز اقتصاد 
مقاومتي براي ارائه خدمات كرده هيچ گونه وابستگي دولتي 
ندارد و احتمال كلاهبرداري توسط اين موسسه وجود دارد. 
اين موسس��ه خصوصي با ارسال نامه به واحدهاي صنعتي 
اقدام به ارائه خدمات در زمينه سوبس��يد رايگان اس��تقرار 
ISO و سوبس��يدهاي ارتقاي كارخانجات مي كند و عنوان 
مركز اقتص��اد مقاومتي را در نامه هاي ارس��الي خود مورد 
استفاده قرار مي دهد. موسس��ه RKP در نامه هاي ارسالي 
از بخشنامه هاي ابلاغي سازمان سوبسيدها ويژه سال ۹6 نام 
مي برد و بر اساس اطلاعيه مركز روابط عمومي و اطلاع رساني 

وزارت صنعت، معدن و تجارت وجاهت قانوني ندارد. 

استعفاي اعضاي كميسيون 
بازار پول و سرمايه 

 مه�ر| اعضاي كميس��يون ب��ازار پول و س��رمايه اتاق 
بازرگاني ايران به دليل همكاري نكردن هيات رييس��ه اتاق 
با اين كميس��يون از سمت خود اس��تعفا كردند. در جلسه 
روز گذش��ته كميس��يون بازار پول و سرمايه، هيات رييسه 
اين كميسيون به دليل همكاري نكردن هيات رييسه اتاق 
با اين كميس��يون از سمت خود اس��تعفا دادند. ظاهرا اين 
عدم همكاري به مدت 3 سال است كه ادامه دارد. به گفته 
محسن حاجي بابا نايب رييس كميسيون بازار پول و سرمايه 
اتاق بازرگاني، اعضاي كميسيون پول و سرمايه به دليل عدم 
توجه هيات رييسه اتاق ايران در معرفي به مجامع مختلف 
از جمله ش��وراي پول و اعتبار و غيره به طور دس��ته جمعي 
اس��تعفاي خود را اعلام كردند. او افزود: پرويزيان رياس��ت 
كميسيون مذكور به  شدت از بي توجهي هيات ريسه گله مند 
بودند. حاجي بابا ادامه داد: ضمنا به پيشنهاد دكتر سنگينيان 
و مصوب كميسيون همه اعضاي كميسيون نيز استعفا دادند 
و مقرر شد تا تعيين تكليف قطعي از تشكيل جلسات آتي 

جلوگيري به عمل آيد. 

تعرفه واردات موتورسيكلت 
بدون تغيير 

تسنيم| يك مقام مسوول با بيان اينكه تعرفه واردات 
موتورس��يكلت هاي برقي امسال نس��بت به سال گذشته 
بدون تغيير باقي مانده، گفت: هر كارخانه موتورس��يكلت 
در اي��ران حداقل يك محصول برق��ي يا هيبريدي توليد 
مي كند. فريبا خاكزاد افزود: طي سال هاي گذشته صنعت 
موتورسيكلت در ايران ارتقاي زيادي يافته و توليدكنندگان 
تمام تلاش خود را به كار بس��ته اند تا سيس��تم توليد را 
به س��مت اس��تانداردهاي دقيق و روز دنيا ارتقا دهند؛ به 
نحوي كه قرار اس��ت اين پيشرفت ها به نمايش گذاشته 
شود. او افزود: توليد موتورسيكلت هاي برقي و هيبريدي 
طي س��ال هاي گذش��ته يك��ي از دس��توركارهاي جدي 
كارخانه هاي توليدكنندگان در اين حوزه بوده است و در 
حال حاضر هر كارخانه توليدي حداقل يك محصول برقي 
يا هيبريدي در توليدات خود دارد و برخي توليدكنندگان 
هم توليد دوچرخه هاي برقي را در دستور كار قرار داده اند. 
به گفته خاكزاد، به موازات افزايش سطح توليدات داخلي 
بايد براي ارتقاي سطح اطلاعات و دانش عمومي از كاربري 
اين محص��ولات برقي و هيبريدي ب��الا رفته و در جهت 
آگاهي بخش��ي به مردم تلاش ش��ود، به اين معنا كه بايد 
آموزش هاي رايگان در دس��تور كار قرار گيرد و شركت ها 
نيز كيفيت محصولات خود را ارتقا بخشند تا مورد اقبال 
عمومي قرار گيرد. او اظهار كرد: البته در سال جاري حجم 
توليد موتورسيكلت نسبت به سال گذشته كاهش داشته 
اس��ت و بايد زمينه س��از افزايش توليد بود؛ اين در حالي 
است كه برخي ش��ركت هاي صاحبنام دنيا سال گذشته 
يك��ي از محصولات برقي خود را در ايران رونمايي كردند 
كه به نظر مي رسد زمينه همكاري با خارجي ها نيز فراهم 

و قراردادهايي هم منعقد شده است.

اخبار

پس از ماه ها توقف ثبت سفارش واردات روز گذشته اعلام شد

زمان بازگشايي ثبت سفارش خودرو
تعادل| 

براساس اعلام سازمان توسعه تجارت، وضعيت 
ثبت س��فارش واردات خودرو طي روزهاي آينده 
تعيين تكليف خواهد ش��د. توقف ثبت س��فارش 
واردات خ��ودرو ك��ه در ابتداي س��ال جاري و با 
اه��داف گوناگون��ي صورت گرف��ت، واكنش هاي 
زي��ادي را ب��ه همراه داش��ت. ام��ا در اين ميان 
متوليان سازمان توسعه تجارت، بازگشايي سامانه 
ثبت س��فارش واردات خودرو را به تاييد مصوبه 
جدي��د دول��ت در زمينه واردات خ��ودرو منوط 
كردند. دس��تورالعمل جديدي كه قرار است طي 
روزهاي آتي از س��وي دولتمردان رونمايي شود 
ت��ا تكليف واردكنن��دگان و مصرف كنندگان اين 
محص��ول را پس از ماه ها مش��خص كند. اگرچه 
هدف اوليه از طراحي اين دس��تورالعمل، هدايت 
فع��الان اقتص��ادي از واردات به س��مت فعاليت 
توليد خودرو در كش��ور ذكر ش��ده اما بايد ديد 
اين دستورالعمل تا چه اندازه مي تواند اين انگيزه 
را در بي��ن فعالان اقتصادي برانگيزد. از آن س��و 
متولي دستگاه ديپلماس��ي تجاري كشور، هدف 
از توقف ثبت س��فارش واردات خ��ودرو را علاوه 
بر توجه به توليد داخلي، كنترل تقاضاي ارز نيز 

عنوان مي كند.
ح��ال، مجتب��ي خس��روتاج در جديدتري��ن 
اظه��ارات خود توجه به »كنت��رل تقاضا، حركت 
به س��مت توليد داخلي و صادرات« را 3 فاكتور 
مهم در تدوي��ن آيين نامه جديد ثبت س��فارش 
واردات خ��ودرو عنوان كرده اس��ت. اما به گفته 
خود او هنوز مش��خص نيس��ت آيا اين 3موضوع 
در آيين نامه جديد مورد توجه قرار گرفته ش��ده 

يا خير.
 در عي��ن حال ب��ه گفته اين مقام مس��وول، 
دس��تورالعمل جديد واردات خودرو از يك سري 
جنبه هاي تشويقي برخوردار است تا زمينه توليد 
و صادرات را داخل كش��ور فراهم كند. از آن سو، 
رييس كميته صنعت مجلس ش��وراي اسلامي از 
باز شدن سايت ثبت سفارش خودروهاي وارداتي 

تا دهم دي ماه خبر داد. 

 ابلاغ آيين  نامه واردات خودرو به زودي 
»باز شدن س��امانه ثبت سفارش خودرو« كه 
بي��ش از 8 م��اه از توقف آن مي گ��ذرد؛ منتظر 
مصوبه جديد دولت است. متولي سازمان توسعه 
تجارت در رابطه ب��ا آخرين تصميمات در رابطه 
با ثبت سفارش واردات خودرو مي گويد: وضعيت 
ثبت س��فارش واردات خودرو طي روزهاي آينده 
اعلام مي شود. مجتبي خسروتاج همچنين افزود: 
ثبت س��فارش هاي قبلي خودرو تا اواخر دي ماه 

۹6 اعتبار دارد. 
اگرچ��ه در اي��ن بي��ن س��ناريوهاي مختلفي 
درخص��وص تغيير تعرف��ه واردات خودرو مطرح 
مي ش��ود. به  ط��وري كه برخ��ي بر اي��ن باورند 
ك��ه دولت قص��د دارد در مصوبه جدي��د، تعرفه 
خودروهاي وارداتي را افزايش دهد. اما اظهارنظر 
ديگ��ري ك��ه در اين زمينه مطرح مي ش��ود اين 

اس��ت كه ام��كان دارد، دولت تغيي��رات پلكاني 
تعرفه خودروها را در دس��تور كار خود قرار دهد. 
حال مجتبي خس��روتاج در پاس��خ به پرسش��ي 
مبني بر اينكه آي��ا تعرفه  واردات خودرو افزايش 
مي ياب��د يا خير مي گويد: جزييات را نمي توانم تا 
قب��ل از مصوبه دولت اعلام كنم. اين مقام دولتي 
در عين حال هدف از دستورالعمل تعرفه واردات 
را حمايت از توليد خ��ودرو يا قطعات خودرو در 
داخل كشور توسط صاحبان برند عنوان مي كند 
تا بخش��ي از توليدات داخل كش��ور به س��مت 

صادرات سوق داده شود.
 بنا به اظهارات رييس سازمان توسعه تجارت، 
هدف از توقف ثبت سفارش واردات خودرو علاوه 
ب��ر توجه ب��ه توليد داخلي، كنت��رل تقاضاي ارز 
است و نبايد ورودي خودرو به كشور به اندازه يي 
باش��د كه تقاضاي ارز زياد باشد بلكه بايد تقاضا 

براي ارز را كنترل كرد. 
به گفت��ه او كنترل تقاضا، حركت به س��مت 
تولي��د داخلي و حركت به س��مت ص��ادرات 3 
موضوعي اس��ت كه در آيين نامه واردات خودرو 
ك��ه قرار اس��ت تا چن��د روز آينده اعلام ش��ود، 
پيش بيني ش��ده اس��ت اما فعلا مشخص نيست 
ك��ه آيين نامه مصوب دولت براس��اس اين 3 بند 

باشد يا خير. 
خس��روتاج همچنين در پاسخ به اين پرسش 
كه آيا مصوبه جديد دولت مي تواند واردكنندگان 
خودرو را به س��مت توليد داخل��ي پيش  ببرد يا 
خير در جم��ع خبرنگاران اظهار كرد: سياس��ت 
ب��راي توليد داخل ي��ا ايجاد انگيزه ب��راي توليد 
داخ��ل عوام��ل متع��ددي دارد اما يك��ي از اين 
ابزاره��ا در بخ��ش واردات خودرو مطرح اس��ت، 

زي��را واردكنندگان خودروها بايد بدانند كه براي 
مان��دن در بازار اي��ران انتقال تكنول��وژي، توليد 
قطعات يدكي و برنامه ريزي براي صادرات را جزو 
برنامه هاي خودش��ان قرار دهن��د و اين نگاه كه 

ايران بازار خوبي است را كنار بگذارند. 
البته متولي دستگاه ديپلماسي تجاري كشور 
در عي��ن حال پي��ام اصلي دس��تورالعمل جديد 
واردات خ��ودرو را اين گون��ه عن��وان مي كند كه 
ش��ركت هاي خودروس��از خارج��ي باي��د بدانند 
براي حضور در ب��ازار ايران به دنبال كار و توليد 
مش��ترك با شركت هاي خودروساز ايراني باشند. 
از صحبت هاي خس��روتاج اينگون��ه برمي آيد كه 
در اي��ن مصوبه جديد، دولت ب��ه دنبال حمايت 
از كارخانجات خودروسازي فعلي نيست؛ چراكه 
از آنها حمايت كافي صورت مي گيرد. اما موضوع 
مهم��ي كه در آيين نامه جديد مطرح اس��ت اين 
اس��ت كه چط��ور در آينده مي توانيم به س��مت 

خودروهاي با كيفيت بهتر حركت كنيم. 
چراكه بنا به اظهارات رييس س��ازمان توسعه 
تجارت، كش��ور چين اصلا اجازه واردات خودرو 
نمي ده��د مگ��ر اينك��ه توليد مش��ترك باش��د. 
همچنين بسياري از كشورها مجوز ورود خودرو 
را به شرطي مي دهند كه در زمينه توليد مشترك 
فعاليت هايي صورت گيرد. حتي خودروسازي ما 
به ش��رطي اجازه ورود در يك كش��ور آفريقايي 
 را اخ��ذ كرده كه در آن كش��ور توليد مش��ترك

انجام دهد. 
از س��وي ديگر خسروتاج در اين خصوص كه 
گفته مي شود، آمار واردات خودرو درست نيست 
زيرا اگر درست بود بايد خودرو وارداتي به اندازه 
كافي براي متقاضيان در بازار وجود داش��ت، آيا 

به نظر ش��ما آمار واردات درست است يا احتكار 
توس��ط واردكنن��دگان خ��ودرو ص��ورت گرفته 
اس��ت مورد پرس��ش قرار گرف��ت. او در اين باره 
گفت: گمرك كش��ور مرجع رس��مي براي اعلام 
آم��ار واردات و صادرات كش��ور اس��ت بنابراين 
صادركنن��دگان اصلا ب��ه وزارت صنعت مراجعه 
نمي كنن��د بلكه براي دريافت آم��ار به گمركات 
رفته و كالاه��اي خود را در آنجا اظهار مي كنند. 
اگ��ر ما ه��م بخواهيم مي��زان واردات و صادرات 
كالاها را بررسي كنيم به سايت گمركات مراجعه 
و از آنها آمار مورد نياز خود را دريافت مي كنيم. 
خسروتاج ادامه داد: بنابراين اگر كساني معتقدند، 
واردات كمتر از اين بوده بايد گمركات آمار خود 
را اعلام كنند و آنها پاس��خگو باشند. تا جايي كه 
من مي دانم گمرك به گمرك و استان به استان 

ميزان واردات خودرو روشن است. 
 او در بخ��ش ديگ��ري از صحبت ه��اي خود 
درخص��وص اينكه پ��س احتكار خ��ودرو با اين 
تفاسير چگونه انجام مي شود، اظهار كرد: دارنده 
هر كالايي ممكن اس��ت براي سود بيشتر كالاي 
خود را به ب��ازار عرضه نكند و اين فقط در مورد 
خ��ودرو اتف��اق نمي افت��د. بنابراين اگ��ر كالايي 
حساس باش��د، س��ازمان هاي مربوطه با احتكار 
برخورد مي كنند و اگر حس��اس نباش��د، ممكن 
اس��ت برخوردي با احت��كار آن صورت نگيرد. به 
گفته متولي تجارت خارجي كش��ور، خودرو هاي 
خارجي جزو كالاي ضروري نيس��ت اما اگر آن را 
احتكار كنند، سازمان حمايت از مصرف كنندگان 

و توليدكنندگان با آنها برخورد مي كند. 
 خس��روتاج درخصوص اينك��ه درحال حاضر 
چ��ه  تعداد خ��ودرو ب��دون ثبت س��فارش وارد 

كش��ور ش��ده اند، بيان كرد: نزديك به ۵ هزار و 
3۰۰دس��تگاه خودرو ب��ه گمركات كش��ور وارد 
ش��ده كه اينها بدون ثبت س��فارش وارد شده و 
مجوز ن��دارد. نزديك 3يا 4ه��زار خودرو هم در 
بنادر كش��ور وجود دارد كه كالاه��اي ترانزيتي 
اس��ت اما در مجموع آمار خودروهاي موجود در 
گمركات با هم اعلام مي ش��ود. بنا به اظهارات او 
سال گذش��ته حدود 8۵ هزار دستگاه خودرو به 
كشور وارد ش��د و حدود ۲ميليارد دلار بار مالي 

براي كشور داشت.
رييس سازمان توس��عه همچنين در رابطه با 
پيش بين��ي واردات خودرو تا پايان س��ال جاري 
گفت: در س��ال گذش��ته حدود 8۵ هزار دستگاه 
خودرو وارد كش��ور شده كه نزديك به ۲ميليارد 
دلار بار مالي براي كش��ور داش��ت. در سال هاي 
گذش��ته هم ۵۰ هزار يا 6۰ هزار دستگاه خودرو 

وارد كشور شده است.
خس��روتاج در اين رابطه بر اي��ن باور بود كه 
اگر اجازه بدهي��م ۵ درصد از توليد داخل صرف 
تامين نياز افرادي ش��ود كه تمايل به استفاده از 
ماش��ين خارجي را دارند، توجيه پذير است. زيرا 
اگ��ر ۵ درص��د از ي��ك ميلي��ارد و 6۰۰ ميليون 
دستگاه خودرو توليد داخل را كسر كنيم نزديك 
به 8۰ هزار دس��تگاه مي ش��ود. اگ��ر در اين حد 
بتواني��م واردات را مديريت كنيم، كار درس��تي 

انجام داده ايم. 

 3 اثر سوء توقف ثبت سفارش 
در عي��ن حال برخي بر اي��ن باورند كه توقف 
ثبت سفارش خودروهاي وارداتي از تير ماه سال 
جاري موجب وارد ش��دن شوك قيمتي و تورمي 
به بازار و گران ش��دن خودروهاي وارداتي ش��د. 
نماينده مشكين شهر در مجلس شوراي اسلامي 
با بيان اين مطلب و با اشاره به نشست اخير خود 
با معاون صناي��ع وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و رييس انجمن وارد كنندگان خودرو از باز شدن 
س��ايت ثبت سفارش خودروهاي وارداتي تا دهم 
دي م��اه خبر مي دهد. ولي ملكي در ادامه اظهار 
مي كند: در اين نشس��ت مش��خص شد كه هيچ 
دلي��ل منطق��ي و قابل قبولي ب��راي توقف ثبت 
س��فارش خودروهاي خارجي وجود نداشته و از 

اين رو مرتكب خطا شدند. 
بن��ا به اظه��ارات او؛ اين تصمي��م از 3 منظر 
اش��تباه بوده اس��ت؛ در وهله نخس��ت اينكه از 
نظ��ر درآمدي ب��ه ض��رر دولت تمام ش��د. دوم 
اينكه ع��لاوه بر آن خروج خودروهاي فرس��وده 
ك��ه به ازاي واردات هر دس��تگاه خودرو وارداتي 
انجام مي گرفت نيز انجام نمي ش��ود. مورد س��وم 
اينكه خريداران خودروه��اي خارجي با افزايش 
چش��مگير قيمت در بازار روبه رو ش��دند. ملكي 
همچنين از انتظار وارد كنندگان براي رفع توقف 
ثبت س��فارش خودروهاي وارداتي سخن گفت و 
افزود: خودروهاي بس��ياري توسط واردكنندگان 
پش��ت در گمرك ها معطل هستند تا پس از رفع 

توقف، ثبت سفارش شوند. 

 ميان تيتر

روند توليد صنعتي كشورها در سومين فصل سال 2017 منتشر شد

صدرنشينان جهاني توليدات صنعتي

بر اساس آمار بين المللي تجارت خارجي مواد معدني عنوان شد

تجارت معدني ايران با چين

صنعت|
رون��د توليدات صنعتي جهان در فصل س��وم 
س��ال ۲۰۱7 منتشر شد. مطابق آمار منتشر شده 
در اين بازه زماني، توليد صنعتي جهان در تمامي 
گروه هاي صنعتي نس��بت به مدت مش��ابه سال 
۲۰۱6 با رش��د مثبت همراه بوده است. همچنين 
ارزيابي ها نش��ان مي دهد، رشد توليدات صنعتي 
در كش��ورهاي درحال توس��عه و نوظهور بالاتر از 
اقتصادهاي توس��عه يافته اس��ت. چراكه براساس 
آماره��ا در س��ومين فصل س��ال ۲۰۱7 توليدات 
صنعتي در كش��ورهاي درحال توس��عه و نوظهور 
نس��بت به مدت مشابه س��ال گذشته معادل 6,۲ 
درصد و رش��د توليدات صنعت��ي در اقتصادهاي 
توسعه يافته معادل 3,۱درصد بوده است. از سوي 
ديگر براس��اس آمارهاي منتشر شده »كامپيوتر، 
محصولات الكترونيكي و نوري« و »ماشين آلات و 
تجهيزات« بيشترين رشد توليد را در كارنامه خود 
ثبت كردند. اين درحالي است كه صنعت »چاپ« 
كمترين رشد را در بين گروه هاي صنعتي تجربه 

كرده است. 

 توليدات صنعتي جهان
تركيب توليدات صنعتي جهان براساس نتايج 
بررس��ي هاي معاونت اقتصادي اتاق تهران، حاكي 

از اين است كه كش��ورهاي صنعتي توسعه يافته 
حدود 63 درصد و كش��ورهاي درحال توس��عه و 
نوظه��ور صنعتي تقريبا 37درصد از ارزش افزوده 
تولي��دات صنعتي جه��ان را به خ��ود اختصاص 
داده ان��د. از طرف��ي در ميان كش��ورهاي درحال 
توسعه و نوظهور صنعتي، چين سهم ۱۹درصدي 
از ارزش افزوده توليدهاي صنعتي جهان را داشته 
و سهم اقتصادهاي نوظهور صنعتي نيز ۱6درصد 

بوده است. 
در س��ومين فصل س��ال ۲۰۱7 توليد صنعتي 
جهان در تمامي گروه هاي صنعتي نسبت به مدت 
مشابه س��ال ۲۰۱6 با رشد مثبت همراه بوده كه 
بيش��ترين رش��د توليد صنعتي جهان مربوط به 
گروه »كامپيوتر، محصولات الكترونيكي و نوري« 
با رشد 8,3 درصدي و »ماشين آلات و تجهيزات« 
نيز با رش��د 8 درصدي بوده اس��ت. اين درحالي 
اس��ت كه در فصل نخست سال ۲۰۱7 بيشترين 
رش��د توليدات صنعتي در هر دو گروه كشورهاي 
صنعتي توس��عه  يافته و كشورهاي درحال توسعه 
و نوظهور مربوط به گروه »صنعت توليد و ساخت 
كامپيوتر، تجهيزات الكترونيكي و نوري« بوده كه 
به ترتيب رش��د ۵,4 درصدي و ۱3,4درصدي را 
در فصل نخس��ت سال ۲۰۱7 در مقايسه با مدت 

مشابه سال قبل خود داشته است. 

از س��وي ديگر كمترين رشد توليدات صنعتي 
در س��ومين فصل س��ال ج��اري ني��ز مربوط به 
صنع��ت »چاپ« و معادل ۱,۱درصد بوده اس��ت. 
از س��وي ديگر محصولات اصلي دارويي با رش��د 
6,7 درص��دي،  تجهيزات الكتريكي با رش��د 6,۱ 
درصدي،  وسايل نقليه موتوري، تريلر و نيمه تريلر 
با رشد ۵,۹ درصدي و مبلمان نيز از ديگر اقلامي 
است كه با رشد 4درصدي رو به رو بوده است. به 
 واقع اين گروه از صنايع توانس��ته اند در س��ومين 
فصل سال ۲۰۱7 رشد مثبت را در كارنامه  كاري 

خود به ثبت برسانند.
از طرفي بازخواني روند توليدات صنعتي جهان 
در فصل نخس��ت س��ال ۲۰۱7 نيز حاكي از اين 
بود، توليدات صنعتي جهاني در مقايس��ه با مدت 
مشابه سال ۲۰۱6 رش��د 3,7درصدي داشته كه 
اين ميزان بالاتر از متوس��ط رش��د توليد در سال 

۲۰۱7 است. 
از س��وي ديگر با ن��گاه به وضعي��ت توليدات 
جهان��ي در فص��ل س��وم س��ال ۲۰۱7 خواهيم 
دي��د كه توليد در كش��ورهاي درحال توس��عه و 
نوظه��ور در تمام��ي گروه هاي صنعتي با رش��د 
مثبت نس��بت به مدت مشابه سال گذشته همراه 
بوده اس��ت. اين درحالي است كه در اقتصادهاي 
توس��عه يافته تولي��د در برخي گروه ه��ا ازجمله 

»محص��ولات تنباك��و«، »پوش��اك« و »چاپ« با 
اف��ت مواجه بوده اس��ت. در كش��ورهاي درحال 
توسعه و نوظهور گروه هاي»كامپيوتر، محصولات 
الكترونيك��ي و نوري«، »وس��ايل نقليه موتوري، 
تريلر و نيمه  تريلر« و »ماشين آلات و تجهيزات« 
بيشترين رش��د توليد را داشته اند. بيشترين رشد 
توليد در اقتصادهاي توس��عه يافته نيز مربوط به 
»ماش��ين آلات و تجهيزات« و »محصولات اصلي 

دارويي« است. 
اطلاعات يونيدو تا حد زيادي اين پيش بيني ها 
را پشتيباني مي كند. توليد وسايل نقليه موتوري 

كه يكي از بخش هاي پيش��رو در توليد است، بار 
ديگر توس��عه پايداري را در سطح جهاني تجربه 
مي كن��د. ب��ا اين حال اخت��لال در تج��ارت آزاد 
مي تواند به س��ازندگان خودرو و قطعات آس��يب 
برس��اند. تقريبا ه��ر توليدكننده ب��زرگ خودرو، 
سرمايه گذاري در خودروهاي الكتريكي را با وجود 
قيمت پايين نف��ت افزايش مي دهد. اتومبيل هاي 
آينده به طور فزاينده يي برقي و خودران خواهند 
بود. نگراني بزرگ در مورد بازار خودروهاي بزرگ 
دني��ا در ب��ازار چين وج��ود دارد ك��ه پيش بيني 

مي شود در ۲۰۱7 اين نگراني كاهش يابد. 

معدن|
معدنكاران ايراني در 7ماهه سال مالي جاري )مارس تا اكتبر( با 
صادرات بيش از ۱۲,44ميليون تن توليدات معدني به چين حدود 
۱,۰8ميليارد دلار فروش داش��ته اند. به گزارش پايگاه اتاق تهران 
و به نقل از سايت خبري كشتيراني يونان، بر اساس آمار سازمان 
توس��عه و نوس��ازي معادن و صنايع معدني ايران )ايميدرو( طي 
اي��ن مدت واردات مواد معدن��ي 77۵,۲7۱ تن به ارزش 66۹,۵6 
ميلي��ون دلار بوده كه اين رقم ت��راز تجارت معدني ايران با چين 
را به دامنه يي مثبت ارتقا مي دهد. در اين دوره 7ماهه سنگ آهن 
با صادراتي معادل ۱۰,47ميلي��ون تن با ارزش ۵84,۲۵ ميليون 
دلار اصلي ترين كالاي معدني صادراتي ايران به چين بوده است.

كي��وان جعفري طهران��ي عض��و هيات مدي��ره و رييس امور 
بين المل��ل انجمن توليدكنندگان و صادركنندگان س��نگ آهن 
ايران گفت كه در حال حاضر ايران با س��ه پله سقوط نسبت به 

س��ال ۲۰۱3 هفتمين صادركننده سنگ آهن به چين به شمار 
مي رود. به گفته تهراني س��هم ايران از بازار واردات سنگ آهن 
چين در س��ال ۲۰۱3 بين ۲,3 تا ۲,۵درصد بوده اس��ت. ايران 
در آن س��ال ۲3,۵ميليون تن سنگ آهن صادر كرد كه بيش از 

۹۰درصد آن راهي چين شد. 
با اين حال معيارها در بازار چين تغيير كرده اس��ت. افزايش 
تقاضا در ميان ساير توليدات معدني در كنار سياست هاي نوين 
زيست محيطي چين، عرضه داخلي را دچار كاهش كرده است. 
اين عوامل مي توانند به كاهش محس��وس صادرات فولاد چين 
منجر شود؛ همان طور كه صادرات ۱۵۰ميليون تني فولاد چين 
در س��ال ۲۰۱6 به بيش از نصف در س��ال جاري كاهش يافته 
اس��ت. به گزارش بلومبرگ سياست مقابله با آلودگي كه دولت 
چين اتخاذ كرده، موجب ش��ده است كيفيت هواي پكن بنا بر 
برآورد موسسه گلدمن ساكس 4۱درصد ارتقا يابد. افزايش بهاي 

فولاد و كاهش توليد آن در چين براي كارخانه ها در اين كشور 
كه نيمي از عرضه جهاني را در اختيار دارند، خبري قابل توجه 
اس��ت كه حتي بر كارخانه هاي توليد ف��ولاد در ايران نيز تاثير 

مي گذارد و مي تواند باعث انتفاع آنان شود. 
به��ادر احراميان عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران 
نيز عنوان كرده كه در س��ال جاري براي نخس��تين  بار از ايران 
فولاد به چين صادر ش��ده اس��ت. در 7ماهه سال مالي جاري، 
اي��ران بيش از ۲4۵ه��زار تن فولاد به چين ص��ادر كرد كه از 
اين بابت ۲۲,86 ميليون دلار درآمد داش��ته اس��ت. غول هاي 
بزرگ فولاد در اين مدت صادرات فولاد خود به ايران را كاهش 
داده اند با اين حال آمار نش��ان مي دهد در اين مدت ۵۱۹هزار 
تن فولاد چيني به ارزش 434,4ميليون دلار وارد ايران ش��ده 
اس��ت. ايران در يك دوره 7ماهه مورد بررس��ي قرار گرفته كه 
۲۹,6ميلي��ون تن مواد معدني ص��ادر كرد كه ارزش اين ميزان 

صادرات به 3,8۹ميليارد دلار مي رسد كه اين ميزان در مقايسه 
با مدت مشابه سال گذشته از لحاظ حجم ۲۱درصد و از لحاظ 
ارزش ۱۵درصد افزايش را نش��ان مي دهد. فولاد و توليدات آن 
بخش اعظم اين حجم صادرات را ش��امل مي ش��ود كه در اين 
ميان فولاد و ساير توليدات مرتبط با آن با حجمي معادل 3,8 
ميلي��ون تن به ارزش ۱,63 ميليارد دلار بيش��ترين ميزان اين 
صادرات را به خود اختصاص داده كه از نظر وزن ۵۵درصد و از 

نظر ارزش ۱۰درصد افزايش يافته است. 
در اي��ن م��دت واردات مواد معدني با حجم��ي معادل 3,۵ 
ميلي��ون ت��ن و ارزش ۲,۲7 ميلي��ارد دلار ب��ه ترتي��ب از نظر 
حجم و ارزش ۲8درصد و ۱7درصد كاهش داش��ته اند. فولاد و 
محصولات فولادي اصلي ترين قلم وارداتي باقي مانده و با بيش 
از ۲,6ميليون تن به ارزش ۱,6ميليارد دلار، 3درصد افزايش در 

وزن و 6 درصد كاهش در ارزش را تجربه كرده است. 
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15 نفت و انرژي
  اعلام جديدترين

آمار مصرف بنزين در ايران
ايسنا   براساس آخرين آمار، ميانگين مصرف بنزين 
از ابت��داي آذرماه تا ۲۵ اين م��اه روزانه ۷۹ميليون و 
۷۰۰ هزار ليتر بوده كه در مقايسه با مدت مشابه سال 

گذشته ۸درصد رشد داشته است. 
ميانگين مصرف بنزين در كش��ور از ابتداي سال تا 
۲۵ آذرماه ۸۰ ميليون و ۹۰۰هزار ليتر بوده است كه 
در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته كه ۷۴ ميليون 

و ۹۰۰ هزار ليتر بوده ۸ درصد رشد داشته است. 
 ميانگين مصرف بنزين ايراني ه��ا از ابتداي آذرماه تا

۲۵ اين ماه در س��ال گذش��ته درحال��ي ۷۳ ميليون و 
۷۰۰ ه��زار ليتر ب��وده كه اين مقدار در س��ال جاري با 
رش��د ۸درصدي به ۷۹ ميليون و ۷۰۰ هزار ليتر رسيده 
اس��ت.  بر اساس اين گزارش، مجموع بنزين توزيع شده 
در منطقه تهران در 6ماه نخست سال جاري ۲ميليارد و 
۸۷6ميليون ليتر بوده كه برابر اس��ت با ميانگين مصرف 

ماهانه ۱۵ ميليون و ۵۰۰ هزار ليتر. 

 توسعه ميدان هاي گازي 
ونزوئلا به روس نفت رسيد

ايس�نا   غول نفتي روس نفت روس��يه در بيانيه يي 
اعلام ك��رد: ونزوئلا مجوزي به ي��ك زيرمجموعه اين 
ش��ركت براي توس��عه دو مي��دان گازي فراس��احلي 
داده اس��ت.  طبق بيانيه روس نفت، نيكولاس مادورو 
رييس جمهور ونزوئلا توافق اعطاي مجوز توس��عه اين 
ميدان هاي گازي را در ديدار با ايگور سچين مديرعامل 
روس نف��ت امضا ك��رد.  در جريان اين ديدار س��چين 
درب��اره همكاري روس نفت با ش��ركت ان��رژي دولتي 
PDVSA ونزوئ��لا گفت وگو كرد. تح��ت اين توافق 
كه به مدت ۳۰س��ال اعتبار دارد، »گروپو روس نفت« 
كه تماما متعلق به روس نفت است، اپراتور ميدان هاي 
گازي پاتائو و مخيونس خواهد شد.  روس نفت از حق 
ف��روش كل توليد اين ميدان ها براي صادرات از جمله 
به شكل گاز طبيعي مايع برخوردار است.  طبق بيانيه 
روس نفت، ذخاير برآورد ش��ده اي��ن دو ميدان گازي 
ب��ه ۱۸۰ميليارد مترمكعب مي رس��د و حداكثر توليد 

سالانه آنها 6.۵ميليارد مترمكعب خواهد بود. 
دولت سوسياليس��ت ونزوئلا به مي��زان فزاينده يي 
ب��راي تهي��ه نقدينگي و اعتب��اري كه ب��راي بقا نياز 
 PDVSA دارد، به روس��يه روي آورده است. شركت
6 ميلي��ارد دلار به روس نفت بدهي دارد.  بر اس��اس 
گ��زارش رويترز، وزارت دارايي روس��يه ماه گذش��ته 
موافقت كرد، ش��رايط بدهي ونزوئلا به مسكو را تغيير 
ده��د، ام��ا اين ش��امل بدهي ش��ركت PDVSA به 

روس نفت نبود. 

 فراخوان مجدد مصاحبه 
فارغ التحصيلان دانشگاه نفت

ش�ركت ملي نفت ايران   معاونت توس��عه مديريت 
و س��رمايه انس��اني وزارت نف��ت در اطلاعيه ي��ي از 
فارغ التحصيلان گروه الف دانشگاه صنعت نفت دعوت 

به مصاحبه كرد. 
در اين اطلاعيه آمده است: »پيرو ارسال دعوتنامه 
قبل��ي )از طري��ق ايمي��ل، پيام��ك، تم��اس تلفني( 
بدينوس��يله از فارغ التحصي��لان گ��روه الف دانش��گاه 
صنعت نفت، علاقه مند به اس��تخدام در ش��ركت هاي 
تابعه وزارت نفت كه واجد ش��رايط عمومي استخدام 
باش��ند و اس��امي خود را در بانك اطلاعاتي اداره كل 
آموزش، برنامه ري��زي نيروي انس��اني و تحول اداري 
ثبت كرده ولي تاكنون جه��ت انجام فرآيند مصاحبه 
مراجعه نكرده اند، مجددا دعوت مي ش��ود براي اعلام 
آمادگ��ي براي حضور در مرحله اول مصاحبه، حداكثر 
تا تاريخ سوم دي ماه ۱۳۹6 به پايگاه اينترنتي شركت 
ملي نفت مراجعه كرده و مشخصات خود را ثبت كنند. 
اطلاع رس��اني هاي بعدي از طري��ق همين آدرس 
اينترنتي انجام و دعوتنامه مربوط به حضور در مصاحبه 
به صورت پست الكترونيكي براي ثبت نام كنندگان در 

موعد مقرر ارسال خواهد شد.«

 سهم آب شرب، فقط سه دهم 
درصد سبد هزينه خانوار

ايرنا   معاون راهبري و نظارت و بهره برداري ش��ركت 
مهندس��ي آب و فاضلاب كشور، با اشاره به اينكه به طور 
ميانگين هر مش��ترك در ماه ۱۲هزار تومان بابت هزينه 
آب مصرفي پرداخت مي كند، گفت: س��هم آب شرب در 

سبد خانوار فقط سه دهم درصد است. 
ش��اهين پاكروح افزود: با توجه به هزينه هايي مانند 
هزينه مكالمات تلفني، اينترنت و... كه همه مردم با آن 
مواجه هس��تند، مي توان دريافت كه سهم آب شرب در 

سبد هزينه هاي خانوار چقدر ناچيز است. 
وي ب��ا تاكيد بر اينكه منزلت اقتص��ادي آب رعايت 
نمي ش��ود، گفت: ه��ر مترمكعب آب به ط��ور ميانگين 
با قيمت ه��زار تومان توليد و به قيم��ت ۴۲۰تومان به 
مش��تركان عرضه مي شود.  معاون شركت مهندسي آب 
و فاضلاب كش��ور با اشاره به مصرف بالاي آب در ايران، 
سرانه مصرف آب در كشور را ۱6۰ ليتر به ازاي هر نفر در 
شبانه روز ذكر كرد و افزود: در مديريت مصرف به دنبال 
اين نيستيم كه مصرف را كم كنيم بلكه مي خواهيم مردم 
مصرف واقعي داشته باشند.  وي در اين خصوص افزود: 
براساس طرح هاي آزمايشي اجرا شده، مصرف واقعي آب 
شرب در كشور مي تواند تا ۳۰ درصد كاهش پيدا كند. 

پاكروح يكي از راه هاي مديريت مصرف آب را اصلاح 
تعرفه ها ذكر كرد و گفت: با يك سري راهكارها از جمله 
اصلاح تعرفه ها، تدوين قوانين و... مي توان روند مصرف در 

كشور را به روندي معقول و درست تبديل كرد. 
وي با بيان اينكه فعلا پيش��نهادي مبني بر افزايش 
قيمت آب به دولت نرفته اس��ت، گفت: اگر قرار باش��د 
پيشنهادي مبني بر افزايش قيمت در دولت مطرح شود، 
بايد از ش��ركت مهندسي آب و فاضلاب كشور به وزارت 
نيرو و از وزارت نيرو به دولت ارسال شود؛ امسال براساس 
مذاكراتي كه با دولت انجام شده، تاكنون برنامه يي براي 

افزايش قيمت نداريم. 
در حالي معاون شركت مهندسي آب و فاضلاب كشور 
س��رانه مصرف آب در كشور را ۱6۰ ليتر به ازاي هر نفر 
در شبانه روز ذكر مي كند كه سرانه سالانه مصرف آب در 

بلژيك ۱۱۲ ليتر و در انگليس ۱۵۳ ليتر است. 
اي��ن در حالي اس��ت كه مي��زان آب تجديدپذير در 
انگلي��س ۲هزار و ۲۰۰ مترمكعب ب��ه ازاي هر نفر و در 

ايران يك هزار و ۳۰۰ مترمكعب است. 

كوتاه از دنياي انرژي

»تعادل« از نشست خبري به مناسبت بيستمين سالگرد تاسيس شركت نفت و گاز پارس گزارش مي دهد

2 ماه تا دومين قرارداد جديد نفتي
رقابت بازوي نفتي و گازي وزارت نفت براي دومين قرارداد خارجي

گروه انرژي  نادي صبوري 
درگي��ر بودن در طولاني ترين جنگ كلاس��يك 
قرن بيس��تم باعث ش��د كه ايران عملا تا يك دهه 
پ��س از پايان جنگ تحميلي ب��ا عراق نتواند برنامه 
توس��عه يي قابل توجه��ي را اجرا كند. ام��ا از اوايل 
س��ال ۱۳۷6 برنامه هايي براي توس��عه ميدان هاي 
نفت��ي و گازي ازجمله پارس جنوب��ي كه در دوره 
و  هاشمي رفس��نجاني  مرح��وم  رياس��ت جمهوري 
وزارت غلامرضا آقازاده كش��ف ش��ده بود، عملياتي 
ش��د. تا قبل از تاسيس شركت نفت و گاز پارس اما 
عملا اين توسعه پيش��روي چنداني نداشت و ايران 
همچن��ان درحال عقب ماندن از قطر بود. درس��ت 
۲۰سال پيش همين مسائل انگيزه تاسيس شركتي 
كه بتوان��د يكي از بزرگ تري��ن ذخاير گازي جهان 
را توس��عه دهد، ايجاد ك��رد و در نهايت نفت و گاز 
پارس به جاي ۳ش��ركت فلات قاره، مناطق نفتخيز 
جنوب و تاسيس��ات دريايي متولي توس��عه پارس 
جنوبي ش��د. ديروز مديران اين شركت در نشستي 
خبري به مناس��بت بيستمين سالگرد تاسيس يكي 
از نمونه هاي موفق تاس��يس شركت در ايران رو در 
روي رس��انه ها قرار گرفتند. محمد مش��كين فام در 
اين نشس��ت كه به دليل درگير بودن اين ش��ركت 
در قراردادهاي��ي مه��م همچون قرارداد ب��ا توتال، 
لايه نفت��ي پارس جنوبي و ميدان گازي فرزاد B با 
طرح اين مسائل مطرح شد، عنوان كرد كه دومين 
ق��رارداد IPC اي��ران احتمالا طي ۲ ال��ي ۲.۵ماه 
آينده با شركت دانماركي مرسك بسته خواهد شد. 
مشكين فام همچنين عنوان كرد كه قرارداد با توتال 
مانن��د و حت��ي بهتر از هر ق��رارداد طبيعي درحال 

پيشروي است. 
وقتي پاي ميدان هاي مش��ترك به ميان مي آيد، 
هيچ كشوري حاضر به كوتاه آمدن نيست. شايد به 
همين دليل است كه محمد مشكين فام، مديرعامل 
ش��ركت نفت و گاز پارس عن��وان مي كند كه حتي 
اگر دولت »نان ش��ب« نداشته است، بودجه پارس 
جنوبي را پرداخت كرده اس��ت. راز موفقيت نسبي 
ش��ركت نف��ت و گاز پارس طي ۲ده��ه اخير را نيز 
ش��ايد بايد در همين مساله ديد. شركتي كه اسدلله 
صالحي فروز از مديران قديمي آن، انگيزه تاسيس را 
حراس��ت از منافع ملي مي داند و مشكين فام عنوان 
مي كند كه امروز توانس��ته است، سطح توليد گاز از 

پارس جنوبي را به اندازه قطر برساند. 
اي��ن اتفاق پس از ي��ك دوره فاصله گرفتن زياد 
از تولي��د گاز قطر در ايران كه ب��ه عوامل مختلفي 
ازجمله ۸ س��ال تحريم برمي گشت، رخ داده و براي 
اي��ران اهميت زي��ادي دارد. اما نف��ت و گاز پارس 
ام��روز كجا ايس��تاده و چ��ه افقي ب��راي آينده اش 

متصور است؟
»توس��عه لايه نفتي پارس جنوب��ي«، »قرارداد 
توس��عه فاز ۱۱با توتال«، و ميدان هاي گازي فرزاد 
A و B را ش��ايد بتوان از مهم تري��ن ماموريت هاي 
اين ش��ركت براي سال هاي پيش رو دانست. محمد 
مش��كين فام، مديرعامل اين ش��ركت ديروز درباره 
آخرين وضعيت مذاكرات با ش��ركت هاي بين المللي 
براي توسعه لايه نفتي پارس جنوبي عنوان كرد كه 
مذاكرات با ش��ركت دانماركي مرسك ادامه داشته 
و به احتم��ال زياد طي ۲ الي ۲.۵ماه آينده دومين 

ق��رارداد IPC ايران با اين ش��ركت منعقد خواهد 
شد. پيش از اين نورالدين شهنازي زاده، مديرعامل 
ش��ركت مهندسي و توسعه نفت كه به نوعي مشابه 
نفت��ي نف��ت وگاز پارس به حس��اب مي آيد، عنوان 
كرده بود كه دومين قرارداد IPC ميان اين شركت 
و شركت وابسته به س��تاد اجرايي فرمان امام براي 
توسعه ميدان نفتي يادآوران منعقد خواهد شد و به 
اين ترتيب مشخص نيست كدام يك از اين دو مورد 

بتوانند گوي رقابت را از يكديگر بربايند؟ 
موض��وع توس��عه لاي��ه نفتي با حضور ش��ركت 
مرسك اما از جنبه ديگري نيز داراي حاشيه است. 
۳۱م��رداد ماه امس��ال بلومبرگ در خبري نوش��ت 
كه ش��ركت توتال توافق كرده ك��ه واحد نفت وگاز 
ش��ركت مولر مرسك را خريداري كند. اين موضوع 
س��بب شد ايران در واگذاري توس��عه لايه نفتي به 
مرس��ك ترديد كند چراكه توتال اپراتور اين توسعه 
در طرف قطري اس��ت. محمد مشكين فام اما ديروز 
اعلام كرد كه اين بحث هنوز نهايي نشده و شركت 

»مرسك« هنوز همان ش��ركت »مرسك« است. او 
عنوان كرد:»اميدواريم كه طي ۲ماه آينده به نتايج 
خوبي برس��يم و ب��ا انعقاد ي��ك HOA به دومين 

قرارداد IPC دست پيدا كنيم«.
او در ادام��ه عنوان كرد:»هنوز ادغام مرس��ك با 
توتال نهايي نشده و مرسك همچنان مستقل است. 
چنانچه مرس��ك با توتال ادغام ش��ود، تدابير لازم 
انديش��يده شده است در واقع اگر در مباحث فني و 
مالي به توافق برسيم، مشكلي درباره ادغام مرسك 

با توتال وجود ندارد«.

 توتال در حال فعاليت در ايران است 
محم��د مش��كين فام در توضي��ح فعاليت هاي 
ب��ا  ق��رارداد  انعق��اد  زم��ان  از  توت��ال  ش��ركت 
كنسرس��يومي به رهبري اين ش��ركت در تير ماه 
سال جاري تاكنون عنوان كرد: »پيمانكاران ايراني 
براي بخش دريايي توس��ط توتال انتخاب شده اند 
و هيچ مش��كلي در اين زمين��ه نداريم. اين پروژه 

حتي بهتر از يك پروژه معمولي درحال پيش��روي 
اس��ت.« او در پاس��خ به پرسش��ي درب��اره خروج 
احتمال��ي توتال از اين پ��روژه نيز عنوان كرد:»در 
آن حالت نيز مشكلي نداريم. توتال اكنون درحال 
طراحي س��كوي تقويت فشار است. حتي با خروج 
اين ش��ركت ما مي توانيم با داشتن اين طراحي به 
كمك شركت هاي CNPC و پتروپارس پروژه را 
پي��ش ببريم و تم��ام اين موارد در ق��رارداد ديده 

شده است.«
رس��ول فلاح نژاد، مدير مهندس��ي و ساختمان 
شركت نفت وگاز پارس و مجري توسعه فاز ۱۱ نيز 
در اي��ن مورد عنوان ك و تا بهمن ماه قراردادهاي 
فرعي كامل واگذار مي ش��وند. او همچنين ادعاي 
تسنيم مبني بر مس��تقر نشدن كارگاه هاي توتال 
در ايران را از اس��اس بي پاي��ه خوانده و گفت كه 
توتال قرار نيس��ت در اي��ران كار اجرايي كند در 
نتيجه از اس��اس قرار نبوده كه كارگاهي داش��ته 

باشد، كار توتال در ايران نظارتي خواهد بود. 

B كوير مذاكرات با هند در فرزاد 
موض��وع آخرين وضعيت مذاكرات با ش��ركت 
 B هن��د در مورد مي��دان گازي فرزاد ONGC
ك��ه يكپارچه با ف��رزاد A توس��عه خواهد يافت 
نيز ديروز مورد تش��ريح قرار گرفت. ايران و هند 
مدت هاست نتوانس��ته اند به توافقي در اين مورد 
دس��ت پيدا كنن��د. موضوع تاييد نش��ده كاهش 
واردات نفت خ��ام هند از ايران نيز از تبعات اين 

عدم توافق به شمار مي رود. 
محمد مش��كين فام، مديرعامل ش��ركت نفت 
وگاز پارس ديروز در پاس��خ به »تعادل« در مورد 
آخري��ن وضعيت مذاكرات در اي��ن زمينه عنوان 
ك��رد كه متاس��فانه فرزاد گاز غني ن��دارد. ما در 
پارس جنوبي هميشه از ميعانات براي بازپرداخت 
اس��تفاده مي كرديم اما گاز فرزاد B خشك است 
و همي��ن يكي از مش��كلات ما به ش��مار مي رود 
همچنين بر سر نحوه استفاده از گاز توليدي اين 

ميدان نيز مساله داريم. 
مشكين فام در ادامه عنوان كرد:»ما هم اكنون 
ني��ز گاز مازاد داريم و در نتيجه نمي توانيم از گاز 
اي��ن ميدان كه ۲۰درصد نيز ناخالصي دارد براي 
خودمان اس��تفاده كنيم. هند نيز مشخص نكرده 

آيا خريدار خواهد بود يا نه«.
مديرعامل ش��ركت نفت وگاز پارس در بخش 
ديگ��ري از صحبت ه��اي خ��ود عن��وان كرد كه 
 LNG ش��ركت هندي اكن��ون در نامه يي بحث
را ني��ز منتفي كرده اس��ت. موضوعي كه نش��ان 
م��ي داد، اوض��اع در مذاكرات چندان خوش��ايند 

پيش نمي رود. 

 پيمانكاران مديريت منابع مالي ندارند
اما درحالي كه ش��ركت نفت وگاز پارس خود 
به اين موضوع اذع��ان مي كند كه دولت از »نان 
ش��ب« خود زده و بودجه پارس جنوبي را تامين 
مي كند، وضعيت كارگران مس��تقر در طرح هاي 
توسعه يي عسلويه از موضوعي ديگر حكايت دارد. 
هر از گاهي انتشار اخبار عقب ماندن حقوق اين 
كارگران كه در ش��رايطي دشوار درحال فعاليت 

هستند از وضع نامناسب آنها سخن مي گويد. 
محمد مش��كين فام، مديرعامل ش��ركت نفت 
وگاز پ��ارس ام��ا مدعي اس��ت كه اين ش��ركت 
همواره ب��ه پيمانكاران مطاب��ق برنامه پول داده 
و اين پيمانكاران هس��تند كه به دليل نداش��تن 
»بلوغ« كاف��ي در مديريت منابع، پول را به نحو 
احس��ن خرج نكرده و به كارگ��ران خود بدهكار 

مي شوند. 
او در ادام��ه عن��وان مي كند كه ه��ر چند از 
لح��اظ قانوني ما در قبال كارگران ش��ركت هاي 
پيمانكاري تعهدي نداريم اما تاكنون چند بار به 
دليل جلوگيري از پيشامد مشكل خودمان اقدام 
به پرداخت مس��تقيم حق��وق كارگرها كرده ايم. 
مش��كين فام معتقد اس��ت كه بايد به دنبال حل 
ريش��ه يي اين مشكل بود و به اين پرسش پاسخ 
داد كه چرا پيمانكاران بلوغ كافي را ندارند. البته 
بسياري معتقدند كه كارفرما با ابزارهاي تنبيهي 
مي تواند پيمانكاران را از س��ر باز زدن نسبت به 

تعهدات خود به نيروهاي انساني منع كند. 

نظرسنجي بلومبرگ از 6 بانك بزرگ نشان مي دهد
باور جهاني به رشد قيمت نفت در 2018

روز گذشته قيمت هر بشكه نفت برنت تا مرز 64 دلار صعود كرد
گروه انرژي 

روز گذش��ته و ب��ا آغاز ب��ه كار مجدد بازاره��اي بين المللي، 
قيمت ها باز هم با صعود همراه شدند. براي اين افزايش ۳ عامل 
اصلي يافت مي شود. دليل نخست و شايد اصلي ترين دليل، ادامه 
اختلال در روند عرضه نفت برنت از درياي شمال است. از هفته 
گذشته شركت بريتانيايي اينيوس، اعلام شرايط فورس ماژور در 

انتقال نفت و گاز از طريق خطوط لوله فورتيز كرده است. 
از س��وي ديگر در نيجريه كارگران نفتي اين كش��ور اقدام به 
اعتصاب كرده اند و اين مس��اله صادرات نفت اين كشور معاف از 
كاه��ش توليد در توافق اوپك را با خطر مواجه كرده اس��ت. به 
گزارش »تعادل« و به نقل از رويترز، انجمن كاركنان نفت و گاز 
طبيعي نيجريه كه اعضاي آن عمدتا در بخش بالادستي صنعت 
نفت اين كش��ور مش��غول به كارند، پس از به بن بس��ت رسيدن 
مذاكرات خود با دولت، از روز دوشنبه اقدام به اعتصاب كرده اند. 
عامل س��وم در بالا رفتن قيمت نفت، انتش��ار آمار مربوط به 
ريگ هاي حفاري امريكاست كه اندكي كاهش را نشان مي دهد. 
هرچند س��طح كل��ي فعاليت نفت اين كش��ور كماكان نس��بت 
به مدت مش��ابه س��ال گذشته بالاتر اس��ت و اكنون توليد نفت 

ايالات متحده به ۹ميليون و ۸۰۰هزار بشكه رسيده است. 
پس از نشس��ت اوپك و تمديد توافق كاهش توليد، نفت خام 
در حال تجربه كردن دومين جهش قيمتي اس��ت. همين مساله 
س��بب ش��ده اس��ت كه در آخرين روزهاي س��ال ۲۰۱۷ برخي 
بانك ها پيش بيني ه��اي جديد خود در رابطه با قيمت نفت خام 

در سال ۲۰۱۸ را بالا ببرند. 
تازه ترين نظرس��نجي كه توسط بلومبرگ منتشر شده است، 
نشان مي دهد كه از 6بانك بزرگ بين المللي يعني گلدمن ساكس، 
يوبي اس، كرديت سوييس، جي پي مورگان، سيتي گروپ و باركليز 
غي��ر از دو مورد آخر، ۴بانك ديگر پيش بيني خود از قيمت نفت 

۲۰۱۸ را نسبت به آخرين نظرسنجي افزايش داده اند. 
براس��اس اين نظرس��نجي، خوش بين ترين بانك در اين بين 
گلدمن س��اكس است كه چش��م انداز خود از قيمت نفت برنت را 
ب��ه ميزان ۷درصد بهبود بخش��يده و قيم��ت 6۲دلاري را براي 
اين نفت مرجع در س��ال ۲۰۱۸ پيش بيني كرده اس��ت. استناد 
اي��ن بانك به تعه��د فراتر از انتظار اوپك و ش��ركايش به توافق 
كاهش توليد اس��ت. گلدمن س��اكس در حالي قيمت 6۲دلاري 
را پيش بيني كرده كه ميانگين قيمت نفت خام در س��ال جاري 

حدود ۵۴دلار بوده است. 
ديگ��ر بان��ك خوش بي��ن، جي پي مورگان اس��ت. اي��ن بانك 

امريكاي��ي در توجي��ه بهبود پيش بيني خود ب��ه عوامل بنيادين 
مس��تحكم  ب��ازار و كاهش فاصله عرضه و تقاض��ا در كنار تمايل 

اوپك براي ايجاد تعادل در بازار اشاره مي كند. 
اما در آن س��ر طيف، بانك هايي مثل س��يتي گروپ و باركليز 
ق��رار دارند كه اساس��ا ن��گاه خوش بينانه يي به وضعي��ت بازار و 
اقدام��ات اوپك ندارند. عامل اصلي كه مانع از مجاب ش��دن اين 
بانك ها به بهبود پيش بيني خود ش��ده است، پيش بيني افزايش 
توليد نفت ايالات متحده اس��ت. كارشناس��ان بانك سيتي گروپ 
معتقدند كه اين ريس��ك وج��ود دارد كه روند صعودي فعلي در 
ديناميك عرضه و تقاضا با افزايش توليد نفت شيل امريكا از بين 
برود. بانك باركليز نيز روند صعودي قيمت نفت را مشوقي براي 
امريكايي ها و ديگر توليدكنن��دگان غيراوپكي مي داند كه توليد 
خود را در س��ال آينده افزايش دهند و مجددا به افزايش ذخاير 

جهاني نفت خام كمك كنند.

گذر ۲۰سال از فعاليت يك شركت قطعا زمان مناسبي براي اعلام ارزيابي 
كلي از عملكرد آن طي سال هاي مختلف است. به همين دليل »تعادل« اين 
پرس��ش را با محمد مشكين فام، مديرعامل ش��ركت نفت و گاز پارس مطرح 
كرد كه بهترين و بدترين عملكرد POGC طي س��ال هاي اخير را مربوط به 
چه پروژه هايي مي داند؟ مش��كين فام البته از زير پاس��خ صريح به پرسش در 
رفته و به صورت كلي پاس��خگوي آن بود. او در اي��ن زمينه گفت:»نمي توان 
پاسخ روشني به اين پرسش داد. هر موضوع بايد در ظرف زمان خود سنجيده 
شود. در مقطعي بهترين شركت هاي نفت وگاز جهان در پارس جنوبي حضور 
داشتند و منابع مالي كافي وجود داشت و كارها به خوبي در قالب قراردادهاي 

بيع متقابل انجام ش��د ام��ا در ادامه به دليل تحريم ، اين ش��ركت ها از ايران 
رفتند. الحمدلله هم اكنون ش��رايط بهتر ش��ده و ما به اهدافمان در سال هاي 
اخير دس��ت پيدا كرديم.« اين پاس��خ البته ش��فاف نبود. براي مثال زمان و 
هزينه اج��راي فازهاي ۱۵و ۱6پارس جنوبي كه يك بار به صورت نمايش��ي 
در دوران محمود احمدي نژاد افتتاح ش��دند ۲برابر بيشتر از برآورد اوليه بوده 
اس��ت كه احتمالا يكي از بدترين عملكردهاي ش��ركت نف��ت وگاز پارس به 
حس��اب مي آيد. مشكين فام البته در بخش��ي از صحبت هاي خود عنوان كرد 
كه از نظرش يكي از نقاط اين ش��ركت كه بايد روي آن كار ش��ود، مديريت 

»وقت« و »هزينه« است.

بهترين و بدترين هاي نفت و گاز پارس

  N
IO

C  
ي 

روز
 نو

ضا
در

مي
س:ح

عك

پيش بينينام بانك

اين موسسه پيش بيني خود از قيمت نفت برنت را از ۵۸دلار به 6۲دلار در هر بشكه افزايش داده است. 
استناد اين موسسه به تعهد فراتر از حد انتظار عربستان سعودي و روسيه به تمديد توافق كاهش توليد در جريان نشست ۳۰نوامبر اوپك است. 

اين بانك پيش بيني خود از قيمت نفت برنت را از ۵۵دلار به 6۰دلار در هر بشكه رسانده است. 
از منظر اين بانك ممكن است ذخاير نفت كشورهاي OECD در سه ماهه سوم سال ۲۰۱۸ و درست زماني كه توافق كاهش توليد به صورت 

غيررسمي كمرنگ تر مي شود، به ميانگين پنج ساله خود برسد. 

اين بانك پيش بيني خود از قيمت نفت برنت را از ۵۳دلار به 6۰دلار در هر بشكه رسانده است. 
كرديت سوييس اعتقاد دارد كه پايبندي بالاي اوپك و ديگر توليدكنندگان به كاهش توليد منجر به نرمال شدن ذخاير نفت OECD در سه ماهه سوم 

سال بعد خواهد شد. 

جي پي مورگان پيش بيني خود را تنها ۲دلار افزايش داده و چشم انداز خود از نفت برنت را از ۵۸دلار به 6۰دلار رسانده است. 
كارشناسان اين بانك علاوه بر استناد به تلاش هاي عربستان سعودي و اوپك براي تعادل بخشي به بازار به شرايط ثبات بازار اشاره مي كند و مي نويسد: »قيمت 

نفت به طور گسترده يي باثبات باقي مانده كه منعكس كننده شرايط بنيادين مستحكم بازار و كاهش فاصله عرضه و تقاضاست.«

پيش بيني اين بانك براي قيمت نفت برنت در سال آينده ۵۴دلار در هر بشكه است. 
اين بانك از ماه جولاي ۲۰۱۷ پيش بيني خود از قيمت نفت در سال ۲۰۱۸ را از 6۰دلار به ۵۴دلار كاهش داد و از آن زمان تاكنون بر اين موضع خود پافشاري مي كند. 

كارشناسان سيتي گروپ معتقدند كه توافق كاهش توليد اوپك تا ميانه هاي سال آتي يا تا پايان سه ماهه سوم پايدار خواهد ماند و به انتهاي سال نخواهد رسيد. 

پيش بيني بانك باركليز از قيمت برنت در سال ۲۰۱۸ نسبت به آخرين نظرسنجي بلومبرگ كه حدود يك ماه پيش انجام شده  بود، تغيير نكرده و در 
سطح ۵۵دلار در هر بشكه باقي مانده است. 

از ديدگاه اين بانك بريتانيايي، خوش بيني فعلي در رابطه با قيمت ها منجر به تشويق براي افزوده شدن حداقل ۵۰۰هزار بشكه به توليد كشورهاي 
غيراوپكي )خارج از قاره امريكا( هم در سال ۲۰۱۸ و هم در سال ۲۰۱۹ خواهد شد. 

پيش بيني بانك هاي بين الملل از قيمت برنت 2018

پيش بيني جديدپيش بيني قبل

گلدمن ساكس يوبي اس كرديت سوييس جي پي مورگان سيتي گروپ باركليز
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عكسروز

عكس:ايلنا آلودگيديروزهوايتهران

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

مراسميادبودبرايمجتبيعبداللهنژاد
مراسم يادبودي براي مجتبي عبدالله نژاد در روز جمعه )اول دي ماه( برگزار مي شود. 

اين مراس��م به همت نش��ر نو با همكاري نشر هرمس، خانه شاعران جهان و خانه انديشمندان علوم انساني از ساعت ۱۶ تا 
۱۸ روز جمعه در خانه انديشمندان علوم انساني به نشاني خیابان نجات الهي )ويلا(، تقاطع خیابان ورشو برپا مي شود. مراسم 
يادبود مجتبي عبدالله نژاد با حضور و س��خنراني عباس مخبر، محمدرضا جعفري، ش��مس لنگرودي، علي عبداللهي، لطف الله 

ساغرواني، علیرضا آبیز، سهیلا قسیمي و علي شاپوران همراه خواهد بود. 
مجتب��ي عبدالله ن��ژاد كه آثار زيادي را از آگاتا كريس��تي ترجمه كرده متولد س��ال ۱۳۴۸ در كاش��مر ب��ود. او ۱۵ آذرماه 
در ۴۸س��الگي در پي س��كته قلبي از دنیا رفت. مجموعه ش��عر »آوازهاي ماه و معادله هاي رياضي« و »گفت وگو با مس��عود 
سعدس��لمان« از آثار تالیفي منتشرش��ده اوست. او كتاب هاي »گفت وگو با س��عدي« و »گفت وگو با ناصرخسرو« را هم تالیف 

كرده بود كه هنوز منتشر نشده اند. 

چهرهروز

نگاهيبهشمارتلفاتناشيازاستفادهسلاحهايگرمدردرگيريهايخشونتآميز

ماشههايخشونت
گروهگوناگون

براس��اس تازه ترين گزارش هاي س��ال 
20۱7 ح��دود ۵۶0 هزار نفر در سراس��ر 
جهان در درگیري هاي خش��ونت آمیز با اس��لحه كشته 
ش��دند. ش��مار اين تلفات معادل 7.۵نفر در هر ۱0هزار 
نفر از جمعیت جهان است. در اين میان حدود ۳۸۵هزار 
نفر خودكش��ي كرده و 2۱0هزار نفر با اس��لحه به قتل 
رسیده اند. قابل ذكر است كه در آن موارد خودكشي نیز 

از اسلحه هاي كوچك شخصي استفاده شده است. 
طبق آخرين آمار منتشر شده، معامله اسلحه در دنیا 
پیشرفت قابل  توجهي داشته است. موسسه بین المللي 
پژوهش  صلح استكهلم در آماري كه از معامله تسلیحاتي 
در ۵ سال گذشته مننتشر كرده، افزايش فروشي بیش از 

۳0درصد براي اسلحه در جهان اعلام كرد. 
طبق اين آمار، امريكاي لاتین و كارايیب بیش��ترين 
س��طح مرگ ومیر با اسلحه را به خود اختصاص داده اند. 
اطلاعات به دس��ت آمده، نش��ان مي دهد در بسیاري از 
كشورها در اين مناطق بیش از ۵0 درصد از مرگ ومیرهاي 
خش��ونت آمیز در سال 20۱۶ با اسلحه بوده است. پیش 
از اين نیز اعلام ش��ده بود كه میزان فروش ۱00شركت 
ب��زرگ تولید كننده س��لاح در دنیا در س��ال گذش��ته 
میلادي ۱.9درصد افزايش داش��ته است. طبق اين آمار 
۱00ش��ركت بزرگ فروش اسلحه و خدمات نظامي در 
دنیا- غیر از چین- در س��ال 20۱۶ حدود ۳7۴میلیارد 
و ۸00 میلی��ون دلار فروش داش��تند؛ اين نخس��تین 
افزايش فروش س��لاح از س��ال 20۱0 به  شمار مي رود. 
طبق تازه ترين گزارش منتشر شده، استفاده از اسلحه در 
درگیري هاي خشونت آمیز در پورتوريكو بیشترين شمار 
تلفات را به خود اختصاص داده اس��ت. براساس اين آمار 
در س��ال 20۱۶ حدود 79درصد از مرگ ومیرها توسط 
س��لاح هاي گرم ش��خصي در اين منطقه صورت گرفته 
است. پورتوريكو كشوري با مشكلات فراوان، بحران هاي 
سیاس��ي و اجتماعي، مش��كلات مالي و بسیاري موارد 
ديگر است كه اين موضوع منجر به اعمال خشونت هاي 
بس��یاري از سوي شهروندان ش��ده است؛ به صورتي كه 
پورتوريكو يكي از كش��ورهايي است كه بالاترين میزان 
قتل را ب��ه خود اختصاص داده اس��ت. از طرفي بحران 
بده��ي 7۴میلیارد دلاري نیز در اين كش��ور بس��یاري 
نهادهاي دولتي را ورشكس��ت و بیكاري شديدي ايجاد 

كرده اس��ت. اين موضوع نیز بسیاري از مردم را به سوي 
تجارت مواد مخدر و اسلحه سوق داده است. 

ونزوئلا از ديگر كشورهايي است كه در آن استفاده از 
سلاح هاي كمري شخصي تلفات بسیاري به دنبال دارد. 
به گفته مقامات ونزوئلا در س��ال 20۱۶ هر روز به  طور 
میانگین حدود ۶0 نفر در درگیري هاي خشونت آمیز در 
اين كشور كشته  ش��دند. طبق آمار منتشر شده، عامل 
7۸درص��د از تلفات در درگیري هاي خش��ونت آمیز در 
ونزوئلا، س��لاح هاي كمري ش��خصي بوده است. جرايم 
خشونت آمیز يكي از نگراني ها و دغدغه هاي اصلي مردم 
ونزوئلا به  خصوص ساكنان مناطق فقیرنشین به حساب 

مي آيد. 
آن طور كه در ادامه اين گزارش آمده، س��هم اسلحه 
در قتل ها و تلفات السالوادور نیز 7۳درصد اعلام شده كه 
اين میزان در گواتمالا حدود 7۱درصد است. آن طور كه 
در بس��یاري از گزارش ها اعلام شده، گواتمالا هشتمین 
كش��ور خطرناك جهان به ش��مار مي رود؛ به  طوري كه 
هر 90دقیقه يك نفر در درگیري هاي خش��ونت آمیز به 

قتل مي رسد. 
براس��اس آمار منتش��ر ش��ده، عام��ل 70درصد از 
مرگ ومیره��ا در پاراگوئ��ه نی��ز مربوط به اس��تفاده از 
سلاح هاي كمري اس��ت. میزان خشونت در اين كشور 

در حدي اس��ت كه بارها هزاران ش��هروند پاراگوئه يي از 
اقشار مختلف، مسوولان اتحاديه كارگري و سازمان هاي 
اجتماعي و برخي از مقام هاي حزب هاي سیاسي در اين 
كش��ور علیه بیكاري، فقر و خشونت دست به تظاهرات 
زدند. سهم اسلحه هاي شخصي در تلفات درگیري هاي 
خشونت آمیز  ترينیداد و توباگو نیز ۶9 درصد اعلام شده 
كه اين آمار در بولیوي حدود ۶۸ درصد است. هندوراس، 
آلبان��ي و برزي��ل نیز از ديگر كش��ورهايي هس��تند كه 
استفاده از سلاح هاي كمري، سهم بالايي در خودكشي  
و قتل ها دارند. بر س��اس ساير گزارش هاي منتشر شده، 
تعداد افرادي كه بر اثر خش��ونت در برزيل جان خود را 
طي ۴س��ال گذشته از دس��ت داده اند بیشتر از قربانیان 
خش��ونت در سوريه بوده اس��ت. طبق آمار منتشر شده 
در س��ال 20۱۶ عامل مرگ ۶۳ درصد از افرادي كه در 
درگیري هاي خشونت آمیز كش��ته  شده اند، اسلحه هاي 
كمري بوده است. كلمبیا و امريكا نیز آماري مشابه شمار 
تلفات ناشي از اسلحه در برزيل دارند. طبق گزارش هاي 
به دس��ت آمده، فهرست كش��تارهاي دسته  جمعي در 
امريكا و ش��مار افرادي كه هر ساله با سلاح هاي گرم در 
اين كش��ور كشته مي شوند همچنان رو به افزايش است 
و در 9ماه اول س��ال 20۱7میلادي ۱۱۵۶۵نفر كشته و 

هزاران نفر نیز زخمي شده اند. 

آمارنامه

بازارفرهنگي

»خمره«ايدوزبانه
نس��خه دو زبان��ه )فارس��ي � عربي( 
هوش��نگ  اث��ر  »خم��ره«  داس��تان 

مرادي كرماني به زودي منتشر مي شود.
ب��ه گ��زارش ايس��نا بر اس��اس خبر 
رسیده، بنیاد سعدي كه وظیفه گسترش 
زبان فارس��ي را بر عه��ده دارد، پیش تر 
نس��خه دو زبانه )فارس��ي � انگلیس��ي( 
كت��اب »خم��ره« را به طور مش��ترك با 
انتشارات ش��مع و مه منتشر كرده و در 

اختیار فارس��ي آموزان سراس��ر جهان قرار داده بود و 
حالا نس��خه دو زبانه ديگري از اين كتاب )فارسي � 
عربي( را با مش��اركت انتشارات خاموش در دسترس 
عموم علاقه  مندان به خصوص فارس��ي آموزان جهان 

عرب قرار خواهد داد. 
ترجمه عربي اين كتاب توسط مجید شمس الدين 
و خیري��ه دماك قاس��م، مدير گروه زب��ان و ادبیات 
فارس��ي دانش��گاه بغداد صورت گرفته و پیش تر در 

نمايشگاه كتاب تهران رونمايي شده است. 
بنا بر اين گ��زارش، اين كتاب داس��تاني تاكنون 
به ۱7 زبان زنده دنیا ترجمه ش��ده و در بس��یاري از 
كشورها با استقبال قابل توجه مخاطبان روبه رو شده 
اس��ت. اين كتاب در ايران نیز بیش از 20بار تجديد 

چاپ شده است. 
هوش��نگ مرادي كرمان��ي خ��ود درب��اره اين اثر 
مي  گويد: خوشحالم از اينكه بالاخره در حوزه ترجمه 
گام هايي براي گفتم��ان میان فرهنگي از اين طريق 
ايجاد ش��ده و مي توان امیدوار بود كه در برابر حجم 
بس��یار ترجمان غرب به ش��رق و به خصوص ايران، 
پاس��خ هايي هر چند كوچك اما گزيده و قابل تعريف 

فرهنگ ايراني داشت. 

او در ادام��ه مي افزاي��د: ترجمه اخیر 
داس��تان بلند »خمره« به زبان عربي با 
قل��م دكتر خیريه دماك قاس��م و دكتر 
مجید ش��مس الدين، مدير نشر خاموش 
)ناش��ر اثر( است و آقاي شمس الدين به 
خاطر فعالیت در بنیاد س��عدي و همین 
طور ناشر بودنش روزي پیشنهاد داد كه 
كت��اب »خمره« به عربي ترجمه ش��ود، 
چ��ون اين كتاب هم ب��راي خودم و هم 
ب��راي مخاطبان از جذابیت خاصي برخوردار بود و به 
قولي هر كاري كه مي ش��د براي يك اثر انجام ش��ود 
براي اين داستان انجام شد، من هم قول مساعد دادم 

و اثر ترجمه شد. 
مرادي كرمان��ي ترجم��ه »خمره« ب��ه عربي را از 
جمله گام هاي مثبت براي ارتقاي زبان فارسي آموزان 
مي دان��د و مي  گوي��د: »خمره« از سلس��له ترجمان 
كتاب هايي اس��ت ك��ه در موضوع��ات مختلف براي 
فارس��ي آموزان غیرايراني و نسل دوم و سوم ايرانیان 
خارج از كشور ترجمه شده و به نظر مي رسد، بهترين 
راه ب��راي تقوي��ت زبان خواهد بود زي��را داراي لغات 
آموزشي بسیاري است تا از طريق آن، مهارت خواندن 
و درك مطل��ب زبان آموزان ب��الا رود. در واقع در اين 
كتاب در كن��ار ترجمه، يك فرآيند آموزش��ي اتفاق 
افتاده است كه بر اساس آن برخي لغت ها توضیحات 
اضافه تري براي خوانندگان دارد تا مفهوم داس��تان را 
به آس��اني درك كنند. ماجراي اين داستان به گفته 
مرادي كرماني تقريبا ۶0س��ال پیش اتف��اق افتاده و 
 بر اس��اس يك داستان واقعي نوش��ته شده است كه

۶0 س��ال پس از آن در نمايش��گاه بین المللي كتاب 
تهران امسال از ترجمه عربي آن رونمايي شد. 

روايتزناندرمواجههباداعش
رض��ا فرهمند ب��ا مس��تند »زناني با 
دريافت  نام��زد  باروتي«  گوش��واره هاي 
7جايزه در بخش هاي مختلف يازدهمین 
جشنواره »س��ینماحقیقت« شده است. 
او معتقد اس��ت اين مس��تند نخستین 
تصوير از زنان قرباني داعش را به تصوير 
مي كش��د. به گزارش مهر، رضا فرهمند 
درباره مس��تند خ��ود گف��ت: »زناني با 
گوش��واره هاي باروتي« درب��اره يك زن 

عراقي ژورنالیس��ت جنگ با نام نور الحلي اس��ت كه 
وارد جنگ مي ش��ود و قصه مستند با اين ژونالیست 
آغ��از و ما از طريق اين خانم وارد مكان هاي مختلفي 
مي ش��ويم تا زن هايي كه در مواجهه با داعش اتفاقي 

برايشان رخ داده است را ببینیم. 
او ادامه داد: بخشي از زن هايي كه در اين مستند 
مي بینیم، قربانیان داعش هس��تند مانند زنان ايزدي 
منطقه كوجو كه برده داعش بودند. همچنین در اين 
مستند وارد كمپ زنان داعشي عراقي و زنان داعشي 
غیرعراقي كه شامل ترك ها، روس ها و ديگر كشورها 

بودند، مي شويم. 
فرهمند با اش��اره به اينكه اين مستند را مي توان 
يك اثر زنانه با نگاهي به جنگ دانس��ت، توضیح داد: 
در اين مس��تند مخاطب ش��اهد صحنه ها و اتفاقات 
جديدي اس��ت زيرا تا به حال ي��ك زن اين گونه در 
متن جنگ ديده نش��ده و در هیچ رس��انه يي تصوير 
مشخصي از زن داعشي ديده نشده است. هرچند در 
آث��ار ديگر به زنان قرباني داعش پرداخته ش��ده، اما 
نزديك ش��دن به اين زنان تا اين اندازه تجربه نشده 
اس��ت. او درباره چگونگي س��اخت اين مستند تاكید 
ك��رد: من براي پیش تولید و تحقی��ق میداني با تیم 
خود وارد يكي از مناطق جنگي داعش در عراق و در 
مقر خبرنگاراني كه در اين منطقه مستقر بودند با نور 
الحلي روزنامه نگار زن عراقي آش��نا شدم. حضور يك 
زن در منطقه يي كه تنها مردها بودند بس��یار جالب 
بود و در همان سفر با اين روزنامه نگار صحبت كرديم 
و با توجه به اينكه صدابردار و تصويربردار با من بودند، 
س��اخت مس��تند را آغاز كرديم و با اين ژورنالیست 

همراه شديم. 
كارگردان مستند »قرباني« گفت: در همین سفر 

تصويربردار ما لوكیش��ن هاي مختلفي را 
معرفي كرد كه ش��امل لوكیش��ن كوجو 
در فاصله ۳ س��اعته از محلي كه حضور 
داش��تیم و همچنی��ن كم��پ مهاجران 
داعش��ي بود و اينچنین ب��ود كه تولید 
»زناني با گوشواره هاي باروتي« آغاز شد. 
او ادامه داد: تاكید مي كنم مس��یري 
ك��ه ب��راي تولی��د اي��ن مس��تند پیش 
گرفتیم بس��یار س��خت بود زي��را فیلم 
در مناطق كاملا جنگي س��اخته ش��ده است مثلا در 
هن��گام تصويربرداري يك خمپاره به محل حضور ما 
اصابت كرد و تصويربردار عراقي مس��تند شهید شد 
و صداب��ردار كار را نیز موج انفج��ار گرفت و مترجم 
نیز با تركش آسیب ديد. در چنین شرايطي ديگر نه 
تصويربردار، نه صدابردار و نه مترجم داشتیم و همین 
مساله سبب شد تا از جايي ديگر من بمانم و مسوول 
نور و يك تصويربردار، البته اين اتفاق در شرايطي رخ 
داد ك��ه ما تصويربرداري كمپ ها را تمام كرده بوديم 
و تصويرب��رداري جنگ »هويج��ه« كه آخرين جنگ 

جدي داعش بود، رخ داده بود. 
كارگردان مس��تند »عروسك« بیان كرد: بسیاري 
از تصاويري كه تا امروز از داعش ضبط ش��ده بیشتر 
بعد از پايان جنگ ي��ا درگیري در منطقه مورد نظر 
گرفته ش��ده و كس��ي تا اين اندازه به جنگ نزديك 
نبوده است و مخاطب زماني كه فیلم را مي بیند كاملا 
نسبت به تفاوت هاي »زناني با گوشواره هاي باروتي« 
آگاه مي شود. اين را هم بايد بگويم كه چندان شاهد 
انفجارهاي بزرگ نیستید، چرا كه اين فیلم مسیري 
را دنبال مي كند كه يك زن پي گرفته است؛ زني كه 

در جنگ حضور دارد و كار مي كند. 
او تاكید كرد: نور الحل��ي دريچه ما براي ورود به 
دنیاي زناني اس��ت كه در كمپ ها حضور دارند و اين 
ش��خصیت به اندازه يي در مس��تند قرار دارد كه بايد 
باش��د.  فرهمند در پايان با اش��اره به اينكه نام قبلي 
مستندش »خوش��بخت بودم كه نمي توانستم متنفر 
باشم« بوده است، گفت: به اين دلیل نام اين مستند 
را »زناني با گوش��واره هاي باروتي« انتخاب كردم كه 
داراي ايه��ام اس��ت؛ باروت به معناي جنگ اس��ت و 

گوشواره هم فقط براي زن است. 

قتلديپلماتجوان
بريتانيايي

گاردين:
خب��ر قت��ل ديپلمات 
بريتانیايي در بیروت توجه 
بس��یاري از نشريات را در 
سراس��ر جهان ب��ه خود 
جلب كرد. گاردين نیز در 
شماره ديروز خود با انتشار 
ربكا دايكس،  از  عكس��ي 
گزارش��ي از كشف جسد 
او در بیروت منتش��ر كرد. 

در اين گزارش جسد ربكا دايكس، يكي از كاركنان 
س��فارت بريتانی��ا در لبنان روز ش��نبه در نزديكي 
بزرگراهي در حومه بیروت كش��ف ش��د. نیروهاي 
امنیتي لبنان از وجود آثار خفگي روي جسد او خبر 
داده ان��د. وزارت خارجه بريتانیا ضمن پرهیز از ارائه 
توضیح در مورد م��رگ ربكا دايكس تنها بیانیه يي 
از خانواده او را منتشر كرد. خانواده او در اين بیانیه 
بر تلاش براي كش��ف حقیق��ت در مورد مرگ ربكا 
دايك��س تاكید كرده اند. بنا به گزارش ها او از ژانويه 
س��ال جاري میلادي تاكنون در سفارت بريتانیا در 

بیروت مشغول به كار شده بود. 

ديليتلگراف:
اي��ن روزنام��ه نیز در 
صفح��ه اول خ��ود ضمن 
انتشار عكسي از ديپلمات 
بريتانیايي كه در بیروت به 
قتل رسیده به گزارشي از 
هشدار بريتانیا به عربستان 
در م��ورد محاص��ره يمن 
پرداخته است. به گزارش 
وزي��ر  تلگ��راف،  ديل��ي 

توس��عه بین الملل بريتانیا پس از سفر به خاورمیانه 
تاكید كرده كه عربس��تان سعودي هیچ دلیلي براي 
منع ورود مواد غذايي و كمك هاي بشردوس��تانه به 
يمن ندارد و اگر اين كشور به رفتار خود ادامه دهد، 
قوانی��ن بین المللي را نقض ك��رده و به رابطه میان 
لندن- رياض آس��یب مي زند. اين دومین سفر يك 
مقام بلندپايه انگلیسي به رياض براي اعمال فشار بر 
مقامات سعودي در رابطه با كاهش محاصره يمن و 
ورود كالاهاي بشردوستانه به اين كشور در يك ماه 
گذشته به ش��مار مي رود. پیش از اين نیز ترزا مي،  
نخست وزير انگلستان كمتر از يك ماه پیش به رياض 
سفر كرد و در ديدار با »سلمان بن عبدالعزيز« پادشاه 
و »محمد بن سلمان« ولیعهد عربستان بر لزوم ورود 

كمك هاي بشردوستانه به يمن تاكید كرده بود. 

نيويوركتايمز:
در صفح��ه اول اي��ن 
روزنامه گزارشي از ادعاي 
تیم ترام��پ در مورد مولر 
منتش��ر ش��ده اس��ت. به 
نیويورك تايمز،  گ��زارش 
يك��ي از وكلاي كمپی��ن 
انتخاباتي ريیس جمهوري 
ش��د،  مدع��ي  امري��كا 
تحقیقات  وي��ژه  بازپرس 

درباره ادعاي دخالت روس��یه در انتخابات امريكا به 
صورت غیرقانوني اطلاعات هزاران ايمیل شخصي و 
محرمانه را بررسي كرده است. وكیل تیم انتخاباتي 
ترامپ با ارس��ال نامه  به كمیته يي در كنگره مدعي 
ش��د »جي اس اي« اداره خدمات عمومي امريكا، كه 
وظیفه فراهم كردن شرايط براي جا به جايي روساي 
جمه��وري و دولت هاي امريكا را پس از انتخابات بر 
عهده دارد، به صورت غیرقانوني هزاران ايمیل را در 
اختیار تیم مولر قرار داده اس��ت. در هفته هاي اخیر 
و با پیش��رفت تحقیقات مولر درباره نقش روس��یه 
در انتخاب��ات 20۱۶ امريكا و نزديك ش��دن وي به 
ترامپ، جمهوري خواه��ان از روند تحقیقات انتقاد 
كرده و جايگزين ش��دن مولر با شخصي بي طرف را 
خواستار شده اند. با توجه به ادعاي جديد وكیل تیم 
انتخاباتي ترامپ به نظر مي رسد، كاخ سفید درحال 

فراهم كردن شرايط براي اخراج مولر است. 

كيوسك

ميراثنامهايستگاه

رمانهاييكهرويپردهرفتند
سال 20۱7 سالي غني از نظر اقتباس 
س��ینمايي از آثار ادبي ب��ود و كتاب هاي 
متع��ددي ب��ا اقتب��اس س��ینمايي راهي 
پرده ه��اي نقره يي ش��دند. به گزارش مهر 
به نقل از آسوش��یتدپرس، در سال 20۱7 
بازار اقتباس س��ینمايي از آثار ادبي كاملا 

داغ بود و فیلم هاي زيادي با تمركز بر آثار ادبي شكل گرفتند. 
مهم تري��ن اي��ن فیلم ها عبارتن��د از: »ب��رج تاريك« برمبن��اي مجموعه يي 
از كتاب هاي اس��تیون كینگ ش��كل گرفت. »قلعه شیش��ه اي« برمبناي كتاب 
خاطرات جانت والز به همین نام س��اخته ش��د. در اين فیلم نويسنده به دوران 
كودك��ي  زندگي اش پرداخته و زندگي س��خت خانوادگ��ي اش را توصیف كرده 
اس��ت. »تب لاله« برمبن��اي رماني از دبرا موگاچ به همین نام، نوش��ته ش��ده  
اس��ت. فیل��م »آن« كه ماه س��پتامبر اك��ران و به فیلمي پرفروش بدل ش��د با 
اقتباس از رماني به همین نام نوش��ته اس��تیون كینگ س��اخته شد. »آدم كش 
امريكايي« فیلم ديگري بود كه س��پتامبر اكران ش��د. اين فیل��م با بازي ديلن 
اوبرايان از فیلم هاي اكش��ني است كه برمبناي مجموعه كتاب هاي وينس فلین 
به نام »آدم كش امريكايي« س��اخته شده است. »كوه میان ما« فیلمي رمانتیك 
با اقتباس از رماني به همین نام نوش��ته چارلز مارتین س��اخته ش��د. »بیگانه« 
ب��ه كارگرداني مارتین كمپل برمبناي فیلمنامه ديويد ماركوني س��اخته ش��ده 
اس��ت. جكي چان و پیرس برازنان بازيگران اين فیلم هس��تند كه با اقتباس از 
رمان جاسوس��ي »مرد چیني« نوش��ته استفان لتر س��اخته شده است. جولین 
مور در فیلم »ش��گفت زده« در نقش زني بازي كرده كه از بدو تولد ناشنوا بوده 
اس��ت. اين فیلم به كارگرداني تاد هینز برمبناي فیلمنامه برايان س��لزنیك و با 
اقتباس از رمان »ش��گفت زده« كه خودش نوشته، ساخته شده است. »تشكر به 
خاطر خدمت تان« نیز برمبناي كتابي غیرداستاني نوشته ديويد فینكل ساخته 
اس��ت. »قتل در قطار اكسپرس ش��رق« فیلمي به كارگرداني كنت برانا بر پايه 
رمان مش��هور آگاتا كريستي ساخته شد. »شگفت« فیلمي كه اكنون روي پرده 
سینماهاست، با بازي جولیا رابرتز و اوون يولسون برمبناي كتابي به قلم آر.جي. 

پالاچیو به نام »اوگي پولمن« ساخته شده است. 

كاوشباستانشناسيمحوطهكولغاندرقشم
 فصل نخس��ت كاوش محوط��ه كولغان 
داراي آثاري از دوره ساساني، در جزيره قشم 
ب��ا هدف س��اماندهي، خواناس��ازي، كاوش و 
لايه روب��ي آب انبارها و تعیین حريم محوطه 
آغاز ش��د. پارس��ا قاس��مي سرپرست فصل 
نخست كاوش باستان شناسي محوطه كولغان، 

روزگذش��ته با اع��لام اين خبر گفت: محوطه كولغان يكي از محوطه هاي س��احلي و 
بندرگاهي جزيره قشم است كه باتوجه به شواهد سطحي در دوران تاريخي و اسلامي 
مسكوني ش��ده اس��ت. به گفته اين باستان شناس، ش��واهد باستان شناسي محوطه 
كولغان ش��امل بقاياي بناهاي مدفون از مصالح س��نگ و ملات بومي گچ اس��ت كه 
روي سطح بستر صخره يي شكل گرفته است. او افزود: بیشتر بقاياي معماري به جاي 
مانده در بخش جنوب غربي و غرب محوطه قابل مش��اهده اس��ت و شواهد سطحي 
نش��ان دهنده وجود كوچه ها و خیابان هايي با جهت ش��مالي جنوبي است. قاسمي با 
اشاره به مش��اهده مواد فرهنگي دوره  هاي تاريخي و اسلامي شامل قطعات شیشه و 
س��فال و... به طور پراكنده در سطح گفت: در جبهه شمالي محوطه كانال دست كند 
شبیه خندق با جهت شرقي-غربي به عمق ۵.2متر و با عرض حدود ۴متر ايجاد شده 
كه انتهاي ش��رقي آن عريض تر از ديگر بخش هاس��ت.  او با بیان اين نكته كه انديشه 
ايجاد چنین كانال يا ساختاري احتمالا دفاعي است، گفت: در همین بخش محوطه 
روي لبه پرتگاه صخره دو پلكان دستكند براي دسترسي به سطح صخره ايجاد شده 
كه اين پله ها كم ارتفاع و دسترس��ي به س��طح محوطه را آس��ان مي كنند. او تصريح 
كرد: وجود اين س��ه آب انبار در اين محوطه نش��ان مي دهد كه ساكنان كولغان براي 
تامین آب ش��رب از آب باران اس��تفاده مي كردند. قاسمي گفت: چنین ساختارهاي 
آب��ي در دوره ه��اي مختلف تاريخي به خصوص دوره ساس��اني در ح��وزه امپراتوري 
س��اخته شده اس��ت. او همچنین از بقاياي برج هاي مدور و نیمه مدور ساخته شده از 
 مصالح سنگ و ملات بومي گچ در كنار آب انبارها و كانال دستكند خبر داد. قاسمي

 با اش��اره به صدور مجوز فصل نخست كاوش محوطه كولغان در جزيره قشم توسط 
ريیس پژوهشگاه میراث فرهنگي و گردشگري گفت: به علت قرارگیري محوطه كولغان 
در ساحل شمال غربي شهر قشم و باغ موزه گیاه شناسي، ساماندهي اين محوطه گامي 

بنیادين براي شناسايي و معرفي آن براي بازديدكنندگان جزيره خواهد بود. 

تاريخنگاري

رييس الوزرايي يك سياستمدار 
هم متن مراس��م تاجگذاري رضاخان را نوشت، هم متن استعفاي او را پس از 

۱۶سال سلطنت. 
سیاس��تمدار كاركشته و از مبارزان انقلاب مشروطه، ۸2 سال پیش در چنین 
روزي يعن��ي بیس��ت و هش��تم آذر ۱۳0۴، فرمان ريیس الوزراي��ي را از رضاخان 
دريافت كرد؛ رضاخاني كه به تازگي و در پي انقراض سلس��له قاجار به س��لطنت 
رس��یده بود. محمدعلي فروغي يا می��رزا محمدعلي خان ذكاءالملك، پیش از اين 
س��ال ها نماينده مجلس ش��وراي ملي، موسس فرهنگس��تان ايران، ريیس ديوان 
عالي كش��ور و... بود. در همان روزي كه فروغي نخس��ت وزير يا ريیس الوزرا شد، 
»تیمورتاش« نیز به وزارت دربار منصوب ش��د. كابینه فروغي تا ۱۵خرداد ۱۳0۵ 
دوام يافت. او دوباره نخست وزير و مدتي وزير دربار رضاخان شد. در دومین دوره 
نخست وزيري او، كش��ف حجاب اجباري يكي از جنجال برانگیزترين رويدادهايي 
بود كه به وقوع پیوس��ت. فروغي از مدت ها قبل با آتاتورك آش��نايي داشت و به 
اصرار او، رضاش��اه سفري به تركیه داشت و اين وقايع به دنبال اين سفر رضاشاه 

انجام شد. 
بعد از اينكه میان فروغي و رضاش��اه اختلافاتي افتاد، فروغي فعالیت سیاس��ي 
را رها كرد و به كارهاي علمي پرداخت تا اينكه سرانجام در جريان جنگ جهاني 
دوم در شهريور ۱۳20 ايران توسط متفقین اشغال شد. اين باعث شد تا دوباره از 
فروغي براي قبول نخس��ت وزيري دعوت كنند و پس از گذشت چند سال دوباره 

به سیاست بازگشت.

از مهم ترين اقدامات او در س��ومین دوره نخس��ت وزيري، استعفاي رضاشاه از 
س��لطنت بود. متن استعفاي رضاشاه توس��ط فروغي نوشته شد و به امضاي شاه 
رسید و س��لطنت به محمدرضا پهلوي انتقال يافت. فروغي نخستین نخست وزير 
در دوره محمدرضاشاه نیز شد. با بركناري رضاشاه، ايران به جمع حامیان متفقین 
پیوست و خطرات احتمالي جنگ میان ايران و متفقین مانند تجزيه ايران توسط 

متفقین مرتفع شد. 
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